
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Ε. Μπεντενιώτη και

Ε. Τσουµάνη - Σπέντζα, σελ. 401
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Γυµνάσιο Παπάγου, το Γενικό Λύκειο Κρυο-
νερίου Αττικής, το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Σµύρνης, δέκα
µέλη του Συνδέσµου Αιγυπτιωτών Ελλήνων, µαθητές από το
Γενικό Λύκειο Λεχαινών Ηλείας και το 6ο Γυµνάσιο Τρικάλων,
σελ. 380,383,385,388,390,392,397,405

3. Αναφορά στην πρόσκληση του Προέδρου της Ρωσίας κ.
Μεντβέντεφ, σελ. 378,380

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 379,380
5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 381,385,397
6. Ανακοινώνεται ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβου-

λευτικής Δεοντολογίας καταθέτει την  Έκθεσή της στην αί-
τηση της εισαγγελικής αρχής για τη χορήγηση άδειας
άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτού, σελ. 388

7. Αναφορά στις µαρτυρίες για λιποθυµίες παιδιών από
ασιτία στα σχολεία, σελ. 400

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 361-363
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

363-375
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 17ης Οκτωβρίου 2011, σελ. 376
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Πρωθυπουργό:
i. σχετικά µε τις "γερµανικές απαιτήσεις για εκχώρηση ελ-

ληνικής εθνικής κυριαρχίας", σελ. 376
ii. σχετικά µε τους µεγαλοοφειλέτες του δηµοσίου και τη

φορολόγηση των καταθέσεων στις τράπεζες της Ελβετίας,
σελ. 380

β) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:                                                                    
i. σχετικά µε τις ληξιπρόθεσµες φορολογικές οφειλές προς

το δηµόσιο, σελ. 385
ii. σχετικά µε την περικοπή των συντάξεων αποστράτων -

συνταξιούχων, σελ.388 
iii. σχετικά µε το θέµα επαναδραστηριοποίησης της

«SIEMENS» στην Ελλάδα, σελ. 390
γ) Προς την Υπουργό Παιδείας, Δια Βίου Μάθησης και

Θρησκευµάτων:
i. σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στη λει-

τουργία του ΤΕΙ Αθηνών, σελ. 392
ii. σχετικά µε τη χρηµατοδότηση και τη διαχείριση του Ιν-

στιτούτου Στατικής Τεκµηρίωσης, Ανάλυσης και  Έρευνας,
σελ. 395

δ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων των ερ-
γαζοµένων στο µετρό της Θεσσαλονίκης, σελ. 397

ε) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης, σελ. 399

5. Συζήτηση επερώτησης Βουλευτών της Νέας Δηµοκρα-
τίας, προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε θέµατα που αφορούν τον αµπελοοινικό τοµέα,
σελ. 402-417

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει
την  Έκθεση της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: "Νέος τρόπος έκ-
δοσης αδειών δόµησης και ελέγχου κατασκευών και λοιπές
διατάξεις", σελ. 401
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ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ. 361 - 387, 408 - 417
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β., σελ. 396 - 408

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
Α. Επί της αναφοράς στην πρόσκληση του Προέδρου

της Ρωσίας κ. Μεντβέντεφ:
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 380
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ. , σελ. 378
Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 380
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ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 397
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 381
Δ. Επί της αναφοράς στις µαρτυρίες για λιποθυµίες παι-

διών από ασιτία στα σχολεία:
ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 400
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 400
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β. , σελ. 400
Ε. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 376, 378, 383, 384, 386,

387, 388, 389, 390, 391,
392

ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ  Α. , σελ. 392, 393, 394, 395, 396
ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 399, 400
ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ Σ. , σελ. 397, 398
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ. , σελ. 376, 377
ΚΟΥΒΕΛΗΣ Φ. , σελ. 385, 387
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 397, 398
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 399, 400
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 392, 393
ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 390, 391
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 388, 389
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 395, 396
ΤΣΙΠΡΑΣ Α., σελ. 380, 383
ΣΤ. Επί της επερώτησης:
ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , 

σελ. 410, 411
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 406, 414, 417
ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 407, 408, 415, 416, 417
ΚΑΝΤΕΡΕΣ Ν. , σελ. 405
ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ Γ. , σελ. 404, 414, 415, 416
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ε. , σελ. 409
ΚΟΛΛΙΑΣ Κ. , σελ. 402, 413, 416, 417
ΜΠΕΤΕΝΙΩΤΗΣ Ε., σελ. 412, 415, 416, 417
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Ν. , σελ. 411
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν., σελ. 403
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α., σελ. 412
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Αθήνα, σήµερα στις 14 Οκτωβρίου 2011, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.19’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ  ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Προσωπικού Αεροπορικών
Μεταφορών  αιτείται να κηρυχθεί υποχρεωτική η σύµβαση που
υπέγραψε η Οµοσπονδία τους µε την Ένωση Ξένων Αεροπορι-
κών Εταιρειών στις 21-5-2010.

2) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ  ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αξιωµατικών
Αστυνοµίας και η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αστυνοµικών Υπαλ-
λήλων  εκφράζουν  την ανησυχία τους σχετικά µε το µείζον θέµα
µεταθέσεων του προσωπικού.

3) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ  ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ.Λεωνίδας Ευθυµιάδης αι-
τείται την επίλυση θέµατος που αφορά το συνολικό χρόνο φοί-
τησης σε ΕΠΑΛ  ύστερα από µετεγγραφή από γενικό εσπερινό
λύκειο.

4) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ  ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Γεώργιος Φερετζάκης, δι-
κηγόρος διαµαρτύρεται για την απαξίωση του κοινωνικού και επι-
στηµονικού έργου του Ινστιτούτου Υγείας του Παιδιού µε τη
µείωση της κρατικής επιχορήγησης και την ένταξη των ειδικών
επιστηµόνων του στο καθεστώς της εργασιακής εφεδρείας.

5) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ  ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Εκπαιδευτών Δη-
µοσίων Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Κατάρτισης και λοιπών φο-
ρέων διά βίου Μάθησης του Δηµοσίου αιτείται την επίλυση
θέµατος που αφορά στην πρόσληψη   ωροµίσθιων εκπαιδευτικών
στα ΙΕΚ.

6) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Διευθυντής του  Πειραµατικού
Γενικού  Λυκείου Ηρακλείου αιτείται να γίνει δεκτή η υποψηφιό-
τητά του  σχολείου ως Πρότυπο Πειραµατικό Σχολείο.

7) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ, κ. ΓΕ-
ΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ και Α’ Αθηνών κ. ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ  κατέθε-
σαν αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Βιάννου αιτείται την
καταβολή των αποζηµιώσεων από τη  Γερµανία  προς τη χώρα
µας.

8) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΛΗΣ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου  αιτείται την
επίσπευση της µελέτης που αφορά στη χρηµατοδότηση και απο-
κατάσταση ζηµιών του λιµένος Σισίου του Δήµου.

9) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΛΗΣ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Εργαζοµένων στα Κέντρα
Εξυπηρέτησης Πολιτών Κρήτης αιτείται την αναγνώριση της
προϋπηρεσίας των εργαζοµένων σε αυτά.

10) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΛΕΓΚΑΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά σε καθυστερήσεις στο πρό-
γραµµα εντατικοποίησης της κτηνοτροφίας εξαιτίας προβληµά-
των στην  αδειοδότηση των ποιµνιοστασίων.

11) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Διευθυντής του Πειραµατικού
Γενικού Λυκείου Ηρακλείου αιτείται να γίνει δεκτή η υποψηφιό-
τητα του  σχολείου για τον ορισµό του ως Πρότυπου Πειραµατι-
κού Σχολείου.

12) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι Κολυµβητικοί Σύλλογοι Ηρα-
κλείου αιτούνται την εκταµίευση  ποσού  50.000.000 ευρώ, το
οποίο κρίνεται απαραίτητο, για την εύρυθµη λειτουργία τους.

13) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Δήµαρχος Φαιστού αιτείται την κατάρ-
τιση ενός πλήρους σχεδίου και την παροχή ουσιαστικών κινή-
τρων στο πλαίσιο ανάπτυξης της αγροτικής παραγωγής.

14) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΥΣΟΥΡΟΥΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Ζωή- Χριστίνα Μαυροµάτη
αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά στην απόρριψη αίτησης
της για  χορήγηση Ειδικής Παροχής Προστασίας Μητρότητας
από τον ΟΑΕΔ.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’
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15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στη µη αποκοµιδή των ανακυ-
κλώσιµων από την περιοχή του Ρίου το τελευταίο χρονικό
διάστηµα.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας που αφορά σε αποκάλυψη του ΣΔΟΕ για
φοροδιαφυγή  ιδιώτη γιατρού  στην Πάτρα. 

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στην προτροπή της Πρωτο-
βουλίας  Ενεργών Πολιτών στο Δήµαρχο Πατρέων να κηρύξουν
την έναρξη του αγώνα για την κατάκτηση του θαλασσίου µετώ-
που.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας που αφορά σε αντιδράσεις των κατοίκων
Χάραδρου για τη λειτουργία σταθµού υποδοχής βοθρολυµάτων
στην περιοχή.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στην ένταση που επικρατεί
στα σχολεία της Αχαϊας.

20) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Πολυµελών Οι-
κογενειών Με Τρία Τέκνα Ελλάδος αιτείται την επίλυση θέµατος
που αφορά στην ανάγκη µοριοδότησης των τρίτεκνων.

21) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Ερέτριας Νοµού Ευβοίας αι-
τείται την άµεση κατάργηση του Κρατικού Λιµενικού Ταµείου
Ερέτριας και την έναρξη των  αρµοδιοτήτων του Δηµοτικού Λι-
µενικού Ταµείου Ερέτριας.

22) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο κ. Γεώργιος Φερετζάκης, δικηγόρος
διαµαρτύρεται για την πλήρη απαξίωση του κοινωνικού και επι-
στηµονικού έργου του Ινστιτούτου Υγείας του Παιδιού µε τη  µεί-
ωση της κρατικής επιχορήγησης και την ένταξη των επιστηµόνων
του στο καθεστώς της εργασιακής εφεδρείας.

23) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Εργαζοµένων
στις Δηµοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης Αποχέτευσης  διαµαρ-
τύρεται για την παραπλανητική εικόνα που έχει δηµιουργηθεί για
τις αποδοχές του προσωπικού που όµως αφορούν µόνο διευθυν-
τικά στελέχη τα οποία  αµείβονται µε αποφάσεις των ΔΣ των
ΔΕΥΑ και όχι µε Συλλογικές Συµβάσεις.

24) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία   αιτείται την άµεση υπογραφή της
Κ.Υ.Α. για τη σύσταση του νέου Οργανισµού «Δήµητρα».

25) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στην ανάγκη εξεύ-
ρεσης χώρου για τη στέγαση του ιστορικού αρχείου Κρήτης.

26) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία   αιτείται την απαλλοτρίωση
έκτασης τριάντα στρεµµάτων, βόρεια του οικισµού στο χωριό
Σφεντύλι, προκειµένου να µεταφερθούν εκεί οι κάτοικοι του χω-
ριού.

27) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία   αιτείται τη στελέχωση του Κέν-
τρου Υγείας  Μοιρών µε επαρκές ιατρικό προσωπικό.

28) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Μονεµβασιάς εκφρά-
ζει την πρόθεση του δήµου για παραχώρηση χώρου προκειµένου

να στεγαστεί εκεί το αναγκαίο προσωπικό της ΔΟΥ Νεάπολης.

29) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ  ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  η Εθνική Συνοµοσπονδία Γονεϊκού Κινήµατος
Ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες εκφράζει την έντονη ανησυχία της
σχετικά µε τις οικονοµικές συνθήκες που διαµορφώνονται για
την ευαίσθητη αυτή κοινωνική οµάδα και εν γένει για τους προ-
νοιακούς φορείς και τα  προνοιακά ιδρύµατα.

30) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ  ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  η Εθνική Συνοµοσπονδία Γονεϊκού Κινήµατος
Ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες εκφράζει την έντονη ανησυχία της,
τις θέσεις και τις προτάσεις της  για την επιβολή τέλους στα ακί-
νητα, την έκτακτη εισφορά εισοδήµατος,  καθώς και για τις µει-
ώσεις των τακτικών επιχορηγήσεων στους προνοιακούς φορείς.

31) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Ένωση Μουσικών ΟΤΑ αι-
τείται τη διαµόρφωση ειδικού θεσµικού πλαισίου για τις συµβά-
σεις του καλλιτεχνικού -διδακτικού προσωπικού  των δηµοτικών
ωδείων της χώρας.

32) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία    αιτείται την αποστολή συγκε-
κριµένων διευκρινιστικών εγκυκλίων σχετικά µε τον ν.2643/98.

33) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εργαζοµένων του
Εθνικού Οργανισµού Φαρµάκων εκφράζει τη δυσαρέσκειά των
εργαζοµένων απέναντι στη δροµολογηµένη συγνώνευση του
ΕΟΦ µε τον ΕΦΕΤ, τη µείωση των αποδοχών τους, την ένταξή
τους στην εργασιακή εφεδρεία κ.λπ..

34) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Διονύσιος Αργυριάδης δια-
µαρτύρεται για άνιση µεταχείριση και µικροκοµµατισµό σε
µετατάξεις.

35) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυ-
τέκνων Ελλάδος αιτείται την αναθεώρηση ή ενσωµάτωση
συγκεκριµένων διατάξεων µε κοινωνική πρόνοια για τη φορολο-
γική ελάφρυνση των πολυτέκνων.

36) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία   αιτείται την αποστολή ερµη-
νευτικής εγκυκλίου σχετικής του άρθρου 49 του ν.3996/2011,
περί της Αναµόρφωσης Σώµατος Επιθεωρητών Εργασίας, Ρυθ-
µίσεις θεµάτων Κοινωνικής Ασφάλισης και άλλων διατάξεων,
ώστε να τακτοποιηθεί η ένταξη στην ανωτέρω διάταξη χιλιάδων
συµπολιτών µας.  

37) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση τέως Βουλευτών -Ευ-
ρωβουλευτών κάνει έκκληση προς τις πολιτικές, κοινωνικές και
πνευµατικές δυνάµεις της χώρας για συστράτευση και συνεν-
νόηση πάνω στα µείζονα θέµατα του λαού.

38) Η Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ -ΒΥΛ-
ΛΙΩΤΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Διστόµου
Αράχωβας Αντίκυρας αιτείται την κάλυψη θέσεων σε σχολικές
µονάδες και την πρόσληψη σχολικών συνοδών καλύπτοντας τις
απαιτούµενες δαπάνες.

39) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΛΗΣ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στην διακοπή λειτουρ-
γίας του γραφείου ασφαλίσεως προσωπικού ΔΕΗ στον ‘Αγιο
Νικόλαο και την άµεση επαναλειτουργία του.   
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40) Η Βουλευτής Επικρατείας κ. ΔΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  Επαγγελµατίες, αγρότες
και συναλλασσόµενοι µε τη ΔΟΥ περιοχής Δηµοτικής Ενότητας
Φιγαλείας, Δήµου Ζαχάρως της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας
εκφράζουν τη δυσαρέσκειά τους για τη διακοπή λειτουργίας της
ΔΟΥ Ανδρίτσαινας και τη  συγχώνευσή της µε την ΔΟΥ Κρεστέ-
νων.

41) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ  ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων και Κηδε-
µόνων 2ου Γυµνασίου Νίκαιας αιτείται την άµεση προµήθεια σχο-
λικών βιβλίων στους µαθητές του σχολείου.

42) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ  ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ.Γεώργιος Φερετζάκης δια-
µαρτύρεται για την απαξίωση του κοινωνικού και επιστηµονικού
έργου του Ινστιτούτου Υγείας του Παιδιού µε τη µείωση της κρα-
τικής επιχορήγησης και την ένταξη των ειδικών επιστηµόνων του
στο καθεστώς της εργασιακής εφεδρείας.

43) Η Βουλευτής Λαρίσης κ. ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων Μουσικού Σχολείου Τρικάλων
διαµαρτύρεται για την υποβάθµιση του σχολείου, τις  ελλείψεις
σε διδακτικό προσωπικό, σε βιβλία, τη µείωση του ωραρίου από
45 σε 42 ώρες κ.λπ..

44) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ -
ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος
Υπαλλήλων Υπουργείου Μεταφορών και Επικοινωνιών εκφράζει
την έντονη αντίθεσή του στην εργασιακή εφεδρεία, τις απολύ-
σεις και τις µισθολογικές µειώσεις, εξαιτίας του ενιαίου µισθο-
λογίου.

45) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Αντιδήµαρχος Αίγινας και
Πρόεδρος της Δηµοτικής Επιτροπής Παιδείας αιτείται την επι-
χορήγηση των σχολείων µε επαρκή κονδύλια για τις λειτουργικές
τους ανάγκες ,την επίλυση των προβληµάτων που αφορούν σε
ελλείψεις σχολικών βιβλίων, διδακτικού προσωπικού κ.λπ..

46) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Μονεµβασίας Νοµού Λα-
κωνίας αιτείται την άµεση αποµάκρυνση   λαθρεµπορικού
σκάφους από τη Μαρίνα Μονεµβασίας.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 20028/20-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 83545/IH/20-
09-2011 έγγραφο  από την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων  η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 20982/29-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βρούτση Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ 1131732 ΕΞ

2011/4764/20-09-2011 έγγραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό
Οικονοµικών  η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 21412/04-08-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νάκου Αθανασίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 90422/ΙΗ/20-09-

2011 έγγραφο  από την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων  η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 21974/30-08-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 41536/20-09-

2011έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 22148/01-09-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Παπανδρέου  - Παπαδάκη Ουρανίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

7017/4/13882/20-09-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη  η ακόλουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 22235/05-09-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Πλεύρη Αθανασίου, Γεωργιάδη Σπυρίδωνος-Αδώνιδος

δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 7017/4/13894/20-09-2011 έγγραφο  από
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη  η ακόλουθη απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 22379/07-09-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κουράκη Αναστασίου, Κριτσωτάκη Μιχαήλ, Παπαδη-
µούλη Δηµητρίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2/64642/0026/20-09-

2011 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών  η
ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ι’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2011                                                                                              375



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επί-
καιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 17ης Οκτωβρίου 2011.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 47/10-10-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου Κεγκέ-
ρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την ανα-
στολή των πλειστηριασµών για δύο χρόνια και τη µείωση του
ποσού των µηνιαίων δόσεων των δανείων.

2. Η µε αριθµό 64/11-10-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σάββα Αναστασιάδη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο. 

3. Η µε αριθµό 76/11-10-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη
προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά
µε την διακοπή της χρηµατοδότησης και των εργασιών στο
φράγµα των Άχυρων στο Νοµό Αιτωλοακαρνανίας.

4. Η µε αριθµό 68/11-10-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Παύλου Μαρκάκη προς
τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας,
σχετικά µε την ανάγκη για άµεση αποκατάσταση της ζηµιάς στο
λιµάνι της Σκιάθου.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 40/10-10-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αικατερίνης
Φαρµάκη-Γκέκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, σχετικά µε το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης των
προγραµµάτων κοινωφελούς εργασίας στο Νοµό Κορινθίας.

2.- Η µε αριθµό 65/11-10-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού της Νέας Δηµοκρατίας κ.  Τσαµπίκας Ιατρίδη προς τον
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την κατάργηση
του Οικοτροφείου της Ανώτερης Σχολής Τουριστικής Εκπαίδευ-
σης Ρόδου (Α.Σ.Τ.Ε.Ρ.) και την ενδεχόµενη συγχώνευση της Σχο-
λής µε την αντίστοιχη του Αγ. Νικολάου Κρήτης. 

3. Η µε αριθµό 77/11-10-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Θεόδωρου Ιγνατιάδη
προς τους Υπουργούς Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυ-
τιλίας και Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τη λει-
τουργία της Ακαδηµίας Εµπορικού Ναυτικού Μακεδονίας στη
Νέα Μηχανιώνα.

4. Η µε αριθµό 69/11-10-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ.  Άγγελου Κολοκοτρώνη
προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστι-
κότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε τη διαρροή εισοδηµάτων προς
Βουλγαρία και Σκόπια εις βάρος των παραµεθόριων περιοχών
της Βορείου Ελλάδος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 58/5/11-10-2011 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεωργίου Καρα-
τζαφέρη προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε τις «γερµανικές
απαιτήσεις για εκχώρηση ελληνικής εθνικής κυριαρχίας». 

Στην επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου του ΛΑΟΣ κ. Γεωργίου
Καρατζαφέρη θα απαντήσει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και
Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευάγγελος Βενιζέλος.

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης για να διατυπώσει την ερώτησή του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αντιπρόεδρε, έχω να κάνω µια παρατήρηση. Φοράγαµε
πάλι χειµερινά κοστούµια, όταν ήταν εδώ την τελευταία φορά ο
Πρωθυπουργός την ώρα του Πρωθυπουργού. Ξαναήρθαν πάλι
τα χειµερινά κοστούµια και ο Πρωθυπουργός δεν έρχεται στην
Αίθουσα. Αντιληπτό. Ο καθένας έχει τους φόβους του, τις ανα-
στολές του. Εγώ τις αντιλαµβάνοµαι.

Θυµάµαι όταν το 1973 ήµουν κρατούµενος στο ΕΑΤ-ΕΣΑ,

υπήρχε ένας καθηγητής -και µάλιστα συνάδελφός σας- που µε
το πρώτο σκαµπίλι είχε µιλήσει και όλοι τον κατηγορούσαν. Είπα
ότι τόσο άντεχε ο άνθρωπος. Δεν είναι κακό. Αυτές είναι οι αν-
τοχές του. Αυτές είναι και οι αντοχές του Πρωθυπουργού στον
κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Εν πάση περιπτώσει, θα ήθελα να ρωτήσω εσάς και να µου
πείτε, πόσο κοµψό βρίσκετε να επαναλαµβάνεται διαρκώς η
φράση για µείωση της εθνικής κυριαρχίας και κανείς να µην αν-
τιστέκεται. Το είπε ο κ. Γιούνκερ πριν από πέντε µήνες, τον Ιού-
λιο. Το έχει επαναλάβει τουλάχιστον τέσσερις φορές η κ.
Μέρκελ. Ήρθε προχθές ο Βιετναµέζος Αντικαγκελάριος της Γερ-
µανίας ο κ. Ρέσλερ και µας το είπε µέσα εδώ, στο χώρο µας, ότι
πρέπει να απολέσει η χώρα εθνική κυριαρχία.

Τι είναι η εθνική κυριαρχία, την οποία ανά πάσα στιγµή µπο-
ρούν να µας την αφαιρέσουν αυτοί οι οποίοι µας έφεραν σ’ αυτήν
την κατάσταση, δανείζοντάς µας µε υπέρογκους τόκους; Γιατί
το επιτρέπετε; Άλλες εποχές, όταν υπήρχε απειλή ή απόπειρα
διασαλεύσεως της εθνικής κυριαρχίας, φώναζαν το «ΟΧΙ», έπαιρ-
ναν τις λόγχες και πήγαιναν στα βουνά. Εµείς το ακούµε και βε-
βαίως, την εκχωρούµε και µόνοι µας.

Όταν ακούγεται από το δικό σας Υπουργείο, κύριε Αντιπρό-
εδρε, ότι «δεν είναι δική µας η πρόταση, αλλά είναι εντολή της
τρόικας, διαφορετικά δεν θα πάρουµε την τρίτη, την τέταρτη, την
πέµπτη, την έκτη δόση τώρα», δεν είναι οµολογία απώλειας της
εθνικής κυριαρχίας; Τι πάει να πει τρόικα; Η Κυβέρνηση νοµοθε-
τεί, επιχειρηµατολογεί, λέει «το κάνω αυτό, γιατί θα κερδίσω
εκείνο, θα έχω θέσεις εργασίας, θα κάνω αυτό» και έρχεται στη
Βουλή και δοκιµάζεται µε την ψήφο των Βουλευτών. Είναι αδια-
νόητο!

Βεβαίως, ότι έχει απολεσθεί η κυριαρχία της Κυβέρνησής σας
στον τόπο είναι εµφανέστατο. Χθες είδαµε τους ανθρώπους της
καθαριότητας που επετέθησαν, συνέλαβαν, έδειραν, κακοποί-
ησαν αιρετούς άρχοντες, δηµάρχους και βεβαίως, δεν άνοιξε
καµµία µύτη. Όποιος θέλει κάνει ό,τι θέλει. Κλείνουν τα σχολεία,
βρίσκονται παιδιά νεκρά, καλάσνικοφ µέσα στα σχολεία. Ουδείς
συγκινείται, ουδείς αντιδρά.

Ποια Ελλάδα είναι αυτή την οποία έχετε φτιάξει στα µέτρα
αυτής της Κυβέρνησης, κύριε Αντιπρόεδρε; Δεν σας προβληµα-
τίζει; Δεν σας ανησυχεί; Πού πηγαίνει ο τόπος; Περιµένω να
ακούσω την απάντησή σας και θέλω να πιστεύω ότι δεν θα είναι
µια απάντηση µε βερµπαλισµούς, αλλά µια απάντηση ουσίας εάν
η Κυβέρνηση συµφωνεί στην απώλεια της εθνικής κυριαρχίας,
όπως περιγράφεται, ιδιαίτερα δε πολύ από τους Γερµανούς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Αντιπρόεδρος της Κυ-

βέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευάγγελος Βενιζέλος
έχει το λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Η εθνική κυριαρχία, κύριε Πρό-
εδρε του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, δηλαδή η ίδια η ικα-
νότητα ενός εθνικού κράτους να αυτοπροσδιορίζεται, έχει
κόστος. Συνήθως ταυτίζουµε την εθνική κυριαρχία µε την εθνική
ανεξαρτησία, µε την εθνική ακεραιότητα, µε την εδαφική ύπαρξη
του κράτους, µε την ικανότητά του να χαράσσει την εξωτερική
και αµυντική του πολιτική.

Προ πολλού τα πράγµατα δεν είναι τόσο απλά. Η εθνική κυ-
ριαρχία έχει µια διάσταση η οποία είναι οικονοµική και αυτή η οι-
κονοµική διάσταση έχει, επίσης, κόστος. Δεν πρέπει, κατ’ αρχάς,
να ταυτίζεται µε τον εθνικό αποµονωτισµό, µε την περίκλειστη
αγορά, µε τα τείχη προστατευτισµού σε µια εθνική οικονοµία. Η
Ελλάδα αν θέλει να είναι εθνικά κυρίαρχη, εθνικά υπερήφανη,
εθνικά ανεξάρτητη και εθνικά ακέραιη, πρέπει να είναι πραγµα-
τικά ισότιµο µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωζώνης.

Όταν εδώ και δεκαετίες έχουµε το όραµα της ευρωπαϊκής
ολοκλήρωσης, όταν εδώ και δεκαετίες οι λαοί της Ευρώπης
έχουν δεχθεί κατά συντριπτική πλειονότητα ότι το όραµα της γη-
ραιάς ηπείρου είναι αυτό µιας όχι απλά και µόνο οικονοµικής και
νοµισµατικής, αλλά θεσµικής και πολιτικής ολοκλήρωσης, τότε
χρειάζονται περιορισµοί στην εθνική κυριαρχία, αλληλοπαραχω-
ρήσεις, συµβιβασµοί, νέοι κανόνες για τη συνύπαρξη και τη συλ-
λειτουργία περισσοτέρων εθνών, περισσοτέρων λαών.
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Δυστυχώς, το όραµα της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης έχει γίνει
πάρα πολύ αχνό, γιατί ενώ έγιναν πολύ µεγάλα βήµατα στο νο-
µισµατικό σκέλος, ενώ φτάσαµε στη νοµισµατική ένωση και στο
κοινό νόµισµα, δεν έγινε το ίδιο από πλευράς οικονοµικής πολι-
τικής, δεν έγινε το ίδιο σε πολιτικό και θεσµικό επίπεδο. Και αυτό
που ζούµε τώρα ανάγλυφα, µε τρόπο ο οποίος είναι όχι απλά και
µόνο ορατός διά γυµνού οφθαλµού, αλλά είναι και εξαιρετικά
επικίνδυνος για την ίδια την ύπαρξη της Ευρωζώνης, είναι η µε-
γάλη αντίφαση ανάµεσα σε µια προωθηµένη φάση της νοµισµα-
τικής ενοποίησης της Ευρώπης και πολύ ισχυρές αντιστάσεις,
από την άλλη πλευρά, ως προς τη θεσµική και πολιτική ενοποί-
ηση.

Ακόµη και οι αναπτυξιακές, κοινωνικές και οικονοµικές ανισό-
τητες διατηρούνται και µεγεθύνονται µε τον τρόπο που λειτουρ-
γεί η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Ευρωζώνη. 

Ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, ο γηραιός, τον οποίο πάντα µνη-
µονεύετε µε πάρα πολύ µεγάλη τιµή –και καλά κάνετε και αυτό
κάνουµε όλοι στην Αίθουσα αυτή- είχε εισηγηθεί στο Σύνταγµα
του 1975 µία κορυφαίας σηµασίας διάταξη, που δεν έχει αλλάξει
έκτοτε, το άρθρο 28, που προβλέπει στην παράγραφο 2 ότι η Ελ-
λάδα µπορεί να παραχωρεί συνταγµατικά προβλεπόµενες αρµο-
διότητες της Bουλής, της κυβέρνησης, των δικαστηρίων σε
όργανα διεθνών οργανισµών, στα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και της ΟΝΕ. Το ίδιο άρθρο στην παράγραφο 3 προβλέπει
ότι η Ελλάδα µπορεί να αποδέχεται περιορισµούς στην εθνική
κυριαρχία, αν αυτοί απορρέουν από λόγους προστασίας του
εθνικού συµφέροντος. Κλασική περίπτωση περιορισµού της εθνι-
κής κυριαρχίας είναι η συµµετοχή στις διαδικασίες της ευρωπαϊ-
κής ολοκλήρωσης, όπως είπαµε ρητά το       2001 µε συντριπτική
πλειοψηφία στην αναθεώρηση του Συντάγµατος.

Πώς µπορεί να µετέχει κάποιος σε µία τέτοια διαδικασία, να
έχει ένα νόµισµα, να έχει µία Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, να
περιµένει να αντλήσει κοινοτικούς πόρους για τα προγράµµατα
τύπου ΕΣΠΑ ή τύπου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης  και να µην
αποδέχεται ότι εκχωρεί ένα µέρος της κυριαρχίας του και ανα-
θέτει ένα µέρος των αρµοδιοτήτων του;

Αυτό, βέβαια, βασίζεται στην αρχή της θεσµικής ισοτιµίας των
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της ΟΝΕ. Η θεσµική
ισοτιµία, όµως, διαταράσσεται όταν κάποιο µέλος, όπως εµείς,
δυστυχώς, βρισκόµαστε σε µία δεινή δηµοσιονοµική κατάσταση
και προκειµένου να αποφύγουµε τη χρεοκοπία, προκειµένου να
αποφύγουµε την κατάρρευση της εθνικής οικονοµίας και την κα-
τάρρευση του ιδιωτικού τοµέα, αναγκαζόµαστε να προσφύγουµε
στο δανεισµό από τους εταίρους µας, ακόµη και στο δανεισµό
από το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, που έχει ιδρυθεί για να
βοηθά αναπτυσσόµενες χώρες του τρίτου κόσµου και της Λατι-
νικής Αµερικής.

Άρα αντιλαµβάνοµαι κάποιον που εξανίσταται, όταν δεν ξέρει,
αντιλαµβάνοµαι κάποιον, ο οποίος θέλει να αποτινάξει το ζυγό
της εξάρτησης. Αλλά, όταν συζητούµε υπεύθυνα στην Αίθουσα
αυτή, όταν συζητάει η πολιτική ηγεσία του τόπου, που οφείλει να
καθοδηγεί και να ενηµερώνει τον πολίτη, να του λέει αλήθειες,
να τον βάζει να σκέφτεται µε έναν τρόπο γνήσια πατριωτικό και
όχι ψευτοπατριωτικό, όταν θέλει να τον κάνει υπερήφανο και
ασφαλή πολίτη και όχι δήθεν λεβέντη, ο οποίος αγωνίζεται να
οδηγηθεί στο αδιέξοδο, όπως οδηγήθηκε η πατρίδα στο αδιέ-
ξοδο στον ατυχή πόλεµο του 1897, επειδή κάποιοι είχαν υποστεί
τη λεγόµενη «εθνική τύφλωση», πρέπει να πούµε αλήθειες. Πρέ-
πει να πούµε ότι ναι, έχει περιοριστεί η δηµοσιονοµική και οικο-
νοµική µας κυριαρχία. Ναι, είναι πολύ δύσκολο να στέκεσαι
ισότιµα στο τραπέζι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στην Ευρω-
ζώνη, όταν είσαι ο δανειζόµενος, όταν είσαι αυτός που συνεχώς
θέτει προβλήµατα και ζητά βοήθεια». 

Αν θέλουµε να αποκαταστήσουµε την εθνική κυριαρχία, αν θέ-
λουµε να θωρακίσουµε την εθνική ασφάλεια και την ακεραιότητα
του τόπου -όχι την εδαφική και τη διεθνοπολιτική, αλλά την ακε-
ραιότητα, την οικονοµική και τη δηµοσιονοµική- αν θέλουµε να
προστατεύσουµε το µέλλον των Ελλήνων, πρέπει να ανταποκρι-
θούµε στις υποχρεώσεις µας, πρέπει µε την ελεύθερη βούληση
του ελληνικού λαού και µε δηµοκρατικές διαδικασίες να δείξουµε
ότι µπορούµε να σταθούµε ισότιµα και, κυρίως, να είµαστε αξιό-

πιστοι. Γιατί διεθνώς µέσα σε συνθήκες υψηλού κινδύνου και
αβεβαιότητας, µέσα σε συνθήκες ανασφάλειας, που υφίστανται
ακόµη και οι µεγαλύτερες χώρες του κόσµου, όπως οι Ηνωµένες
Πολιτείες, η Ελλάδα, µια µεσαία χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και της Ευρωζώνης, µε πολύ µεγάλο δηµόσιο χρέος, που έχει
υποστεί δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό µε δική της ευθύνη, δηλαδή
µε δική µας ευθύνη, των κυβερνώντων και των αντιπολιτευοµέ-
νων, που ασκούν συνδικαλιστικού ή πολιτικού χαρακτήρα πιέ-
σεις, πρέπει να ανακτήσει την πλήρη δηµοσιονοµική της
κυριαρχία.

Το θέµα δεν είναι τι λένε διάφοροι Γερµανοί –πολιτικοί, ανα-
λυτές, δηµοσιογράφοι, επιχειρηµατίες- ή Ολλανδοί ή Φινλανδοί.
Το θέµα είναι τι κάνουµε εµείς εδώ µέσα! Το παιχνίδι του µέλ-
λοντος της χώρας, το παιχνίδι της πραγµατικής αξιοπρέπειας
των Ελλήνων, το παιχνίδι για τη σωτηρία και την ασφάλεια της
χώρας παίζεται εδώ µέσα! Και εδώ µέσα κάποιοι παίζουν «εν ου
παικτοίς»! Κάποιοι παίζουν µε τη φωτιά! Νοµίζουν ότι βρισκόµα-
στε κάτω από φυσιολογικές συνθήκες θερµοκρασίας και πιέ-
σεως, θεωρούν ότι µπορούµε να φερόµαστε εν έτει 2011, όπως
φερόµασταν εν έτει 2009 ή 2008, ενώ τα πράγµατα έχουν αλλά-
ξει ριζικά! Παίζουν µε το µέλλον του λαού! Παίζουν µε την προ-
οπτική των οικογενειών! Παίζουν µε το επίπεδο ζωής των
οικογενειών µας όποιοι παίζουν µε τη φωτιά, επειδή δεν καταλα-
βαίνουν ή –ακόµα χειρότερα- επειδή καταλαβαίνουν, αλλά θυ-
σιάζουν την κοινή λογική στο βωµό φθηνών κοµµατικών και
συνδικαλιστικών συµφερόντων.

Έχουµε υποχρέωση να πούµε στο λαό την αλήθεια για το
πόσο δύσκολη, λεπτή, επικίνδυνη, ασαφής, αβέβαιη, ρευστή
είναι η κατάσταση. Βλέπετε τι γίνεται παντού! Βλέπετε τι λένε τα
διεθνή µέσα ενηµέρωσης! Βλέπετε τη δυσκολία των ηγετών µε-
γάλων χωρών! Βλέπετε τις παλινωδίες της Ευρωζώνης! Βλέπετε
τι γίνεται ανάµεσα στις δύο όχθες του Ατλαντικού!

Ε, λοιπόν, τώρα που υπάρχει κίνδυνος, πρέπει να είµαστε σο-
βαροί, συσπειρωµένοι, για να είµαστε ασφαλείς, ακέραιοι και κυ-
ρίαρχοι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο Πρό-
εδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεώργιος Καρα-
τζαφέρης να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αντιπρόεδρε, ανοίξατε µία τεράστια βεντάλια θεµάτων.

Εάν αυτά τα τελευταία, τα οποία λέτε, τα πιστεύετε εν τοις πράγ-
µασι, ιδού η Ρόδος! Μεθαύριο θα έχουµε ονοµαστική ψηφοφο-
ρία. Ας έρθει το ΠΑΣΟΚ να βοηθήσει τις σκέψεις σας. Ποιες
σκέψεις λέω; Να υπάρξει απ’ αυτήν τη Βουλή µία άλλη κυβέρ-
νηση! Να καταψηφίσουν τα άρθρα και ο Πρόεδρος της Δηµο-
κρατίας µέσα απ’ αυτήν τη Βουλή να αναζητήσει µία κυβέρνηση
πιο συνθετική! Ιδού η λύση στο πρόβληµα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Ακούσαµε ότι πρέπει να ζήσουµε, πέρα από πεινασµένοι και

ταπεινωµένοι, µε οµολογία απώλειας της εθνικής κυριαρχίας!
Αυτό είναι πρωτάκουστο! Το καταλαβαίνω να είσαι πεινασµένος,
αλλά υπερήφανος! Το καταλαβαίνω να είσαι χορτάτος και ταπει-
νωµένος! Όµως, να είσαι και πεινασµένος και ταπεινωµένος,
αυτό δεν έχει γίνει πουθενά στον κόσµο!

Κάνατε επίκληση του άρθρου 28 του Συντάγµατος. Γιατί δεν
το φέρνατε στην Αίθουσα αυτά τα δύο χρόνια που έγιναν όλες
αυτές οι τεράστιες αλλαγές στη ζωή µας, η οµολογία της αναγ-
καστικής απώλειας της κυριαρχίας; Γιατί δεν το φέρατε εδώ στη
Βουλή να τα ψηφίσει µε δευρυµένη πλειοψηφία σύµφωνα µε το
άρθρο 28; Γιατί δεν τολµήσατε; Γιατί δεν φέρνετε αύριο µε εκα-
τόν ογδόντα ψήφους αυτά τα οποία θέλετε να περάσετε; 

Απλώς, χρησιµοποιείτε και εσείς όπως και οι άλλοι –όµως,
εσείς δεν επιτρέπεται ως συνταγµατολόγος- το Σύνταγµα ως λα-
στέξ! Δηλαδή, µας λέει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και
Υπουργός Οικονοµικών και ο χειριστής των πραγµάτων «εάν θέ-
λετε να πάρουµε λεφτά, θα µας καρπαζώνουν όποτε θέλουν και
όπως θέλουν και δεν θα µιλάτε»! 

Ε, δεν θέλουµε λεφτά! Δεν θέλουµε λεφτά! Προτιµάµε να πει-
νάσουµε, παρά να έρχεται ο οποιοσδήποτε οποτεδήποτε θέλει
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και για τη δική του πολιτική να µιλά για απώλεια της εθνικής κυ-
ριαρχίας!

Και σας ερωτώ, κύριε Αντιπρόεδρε, το εξής: Υπάρχει κράτος
σήµερα; Και για να το προχωρήσω λίγο πιο βαθιά, υπάρχει
ΠΑΣΟΚ σήµερα;

Είδατε µία πολύ ωραία κωµωδία το πρωί στο MEGA, όπου τέσ-
σερις εκπρόσωποι του ΠΑΣΟΚ από διάφορα µετερίζια βρίζονταν
και αλληλοκατηγορούνταν µε πρωτοφανή χυδαιότητα, που δεν
έχουµε δει ποτέ; Δεν υπάρχει κόµµα. Δεν υπάρχει λαϊκή ανταπό-
κριση. Είστε στο 19%.  Πώς, λοιπόν, νοµιµοποιείστε εσείς, οι εκ-
πρόσωποι του 19%, να περνάτε µία τέτοια πολιτική, όταν το 80%
είναι συσπειρωµένο απέναντι σε αυτήν την πολιτική, όταν υπάρ-
χει πράγµατι αλλοίωση στην ουσία του πολιτεύµατος; Διότι περί
αυτού πρόκειται. Πώς περνάτε τέτοια πολιτική, όταν όλος ο λαός
είναι εναντίον των µέτρων των δικών σας, όταν έχετε επιτρέψει
στις συντεχνίες να κάνουν κουµάντο; Καλός, κακός νόµος –εγώ
λέω ότι είναι κακός νόµος- αυτός τον οποίο φέρνετε, αλλά ο κ.
Φωτόπουλος αποφασίζει αυτά. Και ο µεν κ. Φωτόπουλος, για να
πω τα της Νέας Δηµοκρατίας, είναι «κακός», ενώ οι ηµέτεροι γα-
λάζιοι είναι «καλοί». Έχουµε και «καλές» και «κακές» συντεχνίες,
αναλόγως τι χρώµατος κουστούµι φοράνε... !

Μπορείτε να ελέγξετε το σύστηµα; Μπορείτε να προσφέρετε
δηµοκρατία, τουλάχιστον σε αυτόν τον τόπο; Μπορεί ο άλλος να
πηγαίνει στο σπίτι του µε ησυχία; Μπορεί να κοιµάται, χωρίς να
περιµένει να µπούν µε το καλάσνικοφ µέσα στο σπίτι του και να
του βιάζουν τη γυναίκα µπροστά στα µάτια; Μπορεί να αναπνέει
καθαρό αέρα και όχι τα σκουπίδια; Τι  απ’ όλα αυτά µπορείτε να
κάνετε; Τι µπορείτε να προσφέρετε σήµερα στον Έλληνα πολίτη;
Παντελώς τίποτα. 

Άρα αυτό το οποίο πρέπει να κάνετε είναι να σηκωθείτε να φύ-
γετε. Και ποιος είπε ότι αν φύγετε εσείς, θα πάµε σε εκλογές;
Δεν καταλαβαίνω. Αυτό µόνο ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας µπο-
ρεί να το αποφασίσει. Μπορεί µέσα απ’ αυτήν τη Βουλή να ζητή-
σει µία σύνθετη κυβέρνηση. Δεν µπορεί ο κ. Παπανδρέου.
Μπόρεσε δύο χρόνια. Μπράβο του! Αρκετά! Το ξέρει. Το γνωρί-
ζει. Αδυνατεί. Το λέει. Φεύγει. Δραπετεύει. Αφήνει άλλους εδώ
εις τη θέση του. 

Πρέπει, λοιπόν, η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ να δι-
ευκολύνει τον Αρχηγό της. Εφόσον βλέπετε ότι θέλει να φύγει
και δεν µπορεί, καταψηφίστε δύο-τρία άρθρα, ούτως ώστε να
υπάρξει η ανάλογη ευαισθησία να καταθέσει την εντολή και να
πάµε σε αναζήτηση άλλου Πρωθυπουργού κοινής αντίληψης και
κοινής αποδοχής, για να σωθεί ο τόπος! Αυτή είναι η µόνη περ-
πατησιά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Και επιτέλους, από τον προοδευτικό Βενιζέλο δεν περίµενα

αυτήν την προσήλωση στο αστείο δόγµα της Δεξιάς «Ανήκοµεν
εις την Δύσην» Τι πάει να πει «Ανήκοµεν εις την Δύσην»; Ανή-
κουµε όπου είναι το συµφέρον της χώρας! Εκεί ανήκουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Και χαίροµαι που µετά από την πίεση δέκα ηµερών σε καθη-

µερινή βάση µέσα στις αίθουσες του Κοινοβουλίου, αλλά και
εκτός, στείλατε αυτήν την πρόσκληση στον κ. Μεντβέντεφ. Θέλω
να πιστεύω ότι είναι µία πρόσκληση ολόθερµης και ολόψυχης
επιθυµίας να έρθει εδώ ο Ρώσος και να δούµε αν η πρότασή του
είναι καλύτερο από αυτή του ανεκδιήγητου  Αντικαγκελαρίου µε
τους Γερµανούς «επελαύνοντες». Να δούµε µήπως υπάρχει κα-
λύτερη πρόταση και πιο ρεαλιστική. Θέλω να ελπίζω ότι θα την
αποδεχθείτε και θα συζητήσετε. 

Γιατί αυτή η προσήλωση στο «Ανήκοµεν εις την Δύσην» µας
έφερε εδώ που µας έφερε σήµερα. Να δούµε, λοιπόν, αν υπάρ-
χει εναλλαγή και αν έχετε το θάρρος να ξεφύγετε από τη µέγ-
γενη αυτής της πολιτικής και να καλοδεχθείτε και το Ρώσο και
τον Κινέζο, εάν και εφόσον έχουν ακόµη την επιθυµία –εγώ πι-
στεύω ότι την έχουν- να βοηθήσουν τη χώρα να βγει από τα αδιέ-
ξοδα. Να δούµε εάν εσείς έχετε το θάρρος να υποδεχθείτε αυτήν
την πρόταση. Περισσότερα δε δεσµεύοµαι να σας πω κατ’  ιδίαν
τη Δευτέρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Αντιπρόεδρος της Κυ-

βέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευάγγελος Βενιζέλος

έχει το λόγο για τη δευτερολογία του. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πα-
ρακολούθησα µε προσοχή τη σκέψη του Προέδρου του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Καρατζαφέρη, ο οποίος έχει τη σπά-
νια ικανότητα να χειρίζεται οφθαλµοφανείς και κορυφαίες αντι-
φάσεις. 

Ο κ. Καρατζαφέρης κάλεσε τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ να
καταψηφίσουν το νοµοσχέδιο και να ρίξουν την Κυβέρνησή τους.
Άρα κάλεσε τους  Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ να αποσύρουν την εµ-
πιστοσύνη της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας προς την Κυβέρ-
νηση. Είµαι βέβαιος πως αυτό θα χαλυβδώσει τους Βουλευτές
του ΠΑΣΟΚ. 

Υπάρχει όµως και το επόµενο βήµα στη σκέψη του, να ρίξουν
την Κυβέρνηση για να αναδείξει η παρούσα Βουλή µία άλλη κυ-
βέρνηση µε τον παρόντα συσχετισµό των κοµµατικών δυνάµεων.
Άρα ποια κυβέρνηση; Για να εφαρµόσει ποια πολιτική; 

Υπάρχει και τρίτο βήµα στη σκέψη του κ. Καρατζαφέρη. Να
λάβουµε υπ’ όψιν, διατηρώντας την παρούσα Βουλή, το συσχε-
τισµό δυνάµεων που αποτυπώνεται στις δηµοσκοπήσεις, σύµ-
φωνα µε τις οποίες έχει αλλάξει η σύνθεση της παρούσας
Βουλής και µάλιστα ριζικά. 

Ποιο πολίτευµα από τα δύο έχουµε; Το κοινοβουλευτικό ή το
δηµοσκοπικό; Αν υποθέσουµε προς στιγµήν ότι προσχωρούµε
στην αντίληψη ότι κυβερνούν οι δηµοσκοπήσεις, τα Μέσα Ενη-
µέρωσης, οι εταιρείες ερευνών της κοινής γνώµης, τα οργανω-
µένα συµφέροντα που διαµορφώνουν πολύ συχνά µία ψευδή
εικόνα, ποια πολιτική θα εφαρµόσει η κυβέρνηση των δηµοσκο-
πήσεων, αυτή η τεχνητή πραγµατικότητα, η «virtual reality»; Την
πολιτική του κ. Σαµαρά; Την πολιτική του κ. Τσίπρα, που ζητάει
επίσης εκλογές, αλλά δεν µας απαντά, ποια κυβέρνηση θα υπάρ-
ξει την εποµένη των εκλογών; Την πολιτική του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού; Η οποία δεν κατάλαβα αν είναι σήµερα πολιτική
υπερψήφισης του µνηµονίου και στήριξης της ευρωπαϊκής πο-
ρείας της χώρας ή πολιτική αναζήτησης λύσεων εκτός Ευρώπης,
εκτός Δύσης. 

Δεν κυβερνώνται έτσι οι λαοί και τα έθνη. Θέλουν πιο καθαρή
και υπεύθυνη γραµµή. Αν η πιο καθαρή και υπεύθυνη γραµµή
έχει κόστος και το κόστος αυτό είναι πολιτικό, είναι εκλογικό, το
αναλαµβάνουµε. Η αναπαραγωγή του πολιτικού εαυτού µας, του
ατοµικού και του συλλογικού, δεν ταυτίζεται µε το εθνικό συµ-
φέρον. Το εθνικό συµφέρον, το συµφέρον του λαού και της κοι-
νωνίας είναι πολύ ευρύτερο των φιλοδοξιών των προσωπικών και
των κοµµατικών. 

Κι αν κάποιοι χαίρονται για τις δηµοσκοπικές επιδόσεις τους,
καλά θα κάνουν να τις δουν σε βάθος χρόνου και να τις αποπλη-
θωρήσουν, πριν βιαστούν να δώσουν συµβουλές στους Βουλευ-
τές του ΠΑΣΟΚ ή ακόµα και στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. 

Βεβαίως θα υποδεχθούµε µε πολύ µεγάλη χαρά τον Πρόεδρο
της Ρωσικής Οµοσπονδίας. Διατηρούµε εξαιρετικές σχέσεις. Θέ-
λουµε τη στήριξη της Ρωσίας, όπως θέλουµε και τη στήριξη της
Κίνας, της Ινδίας, της Βραζιλίας στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο.
Γιατί το πρόγραµµα στήριξης της Ελλάδας δεν είναι µόνο ευρω-
παϊκό, είναι και διεθνές. Και για να υπάρχει το πρόγραµµα αυτό,
για να µετέχει το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, πρέπει στο Διοι-
κητικό του Συµβούλιο να ψηφίζουν θετικά εκπρόσωποι είκοσι
τεσσάρων διαφορετικών περιφερειών του κόσµου. Κορυφαίες
περιφέρειες είναι αυτές που συγκροτούνται από τις µεγάλες
χώρες. 

Όπως θέλουµε τη στήριξη των Ηνωµένων Πολιτειών, έτσι θέ-
λουµε και τη στήριξη της Κίνας. Κι αυτό το αντικείµενο είχε η συ-
νάντησή µου µε το Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κίνας
στην Ουάσιγκτον πριν από λίγες µέρες. Κατά την ίδια λογική θέ-
λουµε στήριξη των Ινδιών και αυτό το νόηµα είχε η συνάντησή
µου στην Ουάσιγκτον µε τον Υπουργό Οικονοµικών της Ινδίας.
Θέλουµε στήριξη της Βραζιλίας, που είναι µία µεγάλη ανερχό-
µενη χώρα, που ανήκει κι αυτή στις BRIC. 

Τίποτα, όµως, απ’ αυτά δεν παρέχεται σε µία Ελλάδα που δεν
είναι µέλος της Ευρωζώνης και δεν ανήκει στο ευρώ. Και η Ρωσία
θέλει το ευρώ και η Κίνα θέλει το ευρώ και οι Ηνωµένες Πολιτείες
θέλουν το ευρώ. Και φοβούνται ένα «domino effect», που µπορεί
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να προκαλέσει η Ελλάδα και το ελληνικό δηµόσιο χρέος. Αυτό
είναι βεβαίως κίνδυνος, αλλά και όπλο διπλωµατικό και οικονο-
µικό. 

Άρα πρέπει να σταθµίζουµε όλα τα δεδοµένα, να κατανοούµε
το συσχετισµό των δυνάµεων και να τοποθετούµαστε υπεύθυνα,
έχοντας υπ’ όψιν µας ότι η έξοδος από το ευρώ, από την ευρω-
παϊκή οικογένεια, από τη δύση, δεν οδηγεί στην εθνική υπερη-
φάνεια, δεν οδηγεί στην αποκατάσταση της πλήρους δηµοκρα-
τίας, οδηγεί στην εξαθλίωση και στη ζούγκλα. 

Είναι ψευδές, παραπλανητικό και επικίνδυνο το δίληµµα αν
ένας λαός πρέπει να είναι χορτασµένος και ταπεινωµένος ή πει-
νασµένος και αξιοπρεπής. Οι θεωρίες της φτωχής πλην εντίµου
Ελλάδος οδήγησαν σε καταστροφή, όπως και ο ιδεοληπτικός,
δήθεν, µεγαλοπατριωτισµός της ανέξοδης ρητορείας οδήγησε
σε καταστροφή. 

Ο λαός µας είναι υπερήφανος και αξιοπρεπής, δουλεύει. Με
τον κόπο του, τον ιδρώτα του, το µυαλό του, τις ικανότητές του
θα κερδίσει ξανά το χαµένο έδαφος. Πρέπει να του λέµε αλήθεια
και να τον καθοδηγούµε σωστά, όχι να ερεθίζουµε επιπόλαια έν-
στικτα. Για λόγους συγκυριακούς πρέπει να είµαστε σταθεροί.
Βεβαίως ο τόπος πρέπει να κυβερνιέται και να υπάρχει. Η εικόνα
που καταγράφεται τις τελευταίες εβδοµάδες είναι µία εικόνα
ανοµίας. 

Πράγµατι, δεν έχουµε ούτε την κοινωνική συνοχή ούτε την
εθνική ενότητα που απαιτείται. Δεν αντιλαµβανόµαστε τι σηµαίνει
λειτουργία της έννοµης τάξης. Κάποιοι νοµίζουν ότι οι απεργίες,
οι καταλήψεις, οι εκβιασµοί, οι πιέσεις µπορεί να οδηγήσουν
στην ικανοποίηση συντεχνιακών συµφερόντων εις βάρος του
εθνικού συµφέροντος. Αυτό δεν γίνεται. Σέβοµαι κάποιον που
αγωνίζεται επειδή µειώνονται οι αποδοχές του και µάλιστα πολύ.
Το σέβοµαι απολύτως. Αλλά άλλο το αγωνίζοµαι και άλλο το εκ-
βιάζω, άλλο το πιέζω και άλλο το θέλω να ανατρέψω τη δηµο-
κρατική νοµιµότητα. Υπάρχουν όρια.

Η κρατική µηχανή πρέπει να δουλέψει. Δεν µπορεί να κατα-
λαµβάνεται το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, η Γενική Γραµ-
µατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων, το Εθνικό Τυπογραφείο, ο
Κρατικός Ραδιοτηλεοπτικός Σταθµός. Αυτά δεν είναι πιέσεις, δεν
είναι απεργίες. Αυτά είναι αµφισβήτηση της καρδιάς της δηµο-
κρατίας. Και η δηµοκρατία πρέπει να αµύνεται στο όνοµα της νο-
µιµότητας και στο όνοµα του εθνικού συµφέροντος, γιατί χάριν
αυτών υπάρχει η δηµοκρατία και το κράτος δικαίου. 

Όσοι επιβαρύνουν άµεσα ή έµµεσα τον προϋπολογισµό, πρέ-
πει να σέβονται, πρέπει να σεβόµαστε τον κόπο του ελληνικού
λαού, µέσα από τον οποίο τελικά έχουµε τη δυνατότητα να κά-
νουµε δηµόσιες δαπάνες. Όσοι πιστεύουµε σε ένα µικρότερο
κράτος, όσοι πιστεύουµε στην ανάγκη µείωσης των δηµοσίων
δαπανών, όσοι πιστεύουµε στην αξιοκρατία, στον έλεγχο των
πλεοναζόντων, στην αλλαγή των συµπεριφορών, σε µία Ελλάδα
σύγχρονη, δηµοκρατική, αξιόπιστη, που βασίζεται στον αµοιβαίο
σεβασµό των µελών της, πρέπει να στοιχηθούµε πίσω από µία
γραµµή: Να στοιχηθούµε, κύριε Πρόεδρε του Λαϊκού Ορθοδόξου
Συναγερµού, οριστικά και αµετάκλητα. 

Δεν οδηγούν πουθενά οι διπλές γραµµές. Αντιλαµβάνοµαι ότι
θέλετε να εκφράσετε ένα ευρύ φάσµα απόψεων, αλλά άλλο εκ-
φράζω ένα ευρύ φάσµα απόψεων και άλλο µετακινούµαι από τον
έναν άξονα στον άλλον. Η προοπτική είναι µία. Πράξατε άριστα
όταν ψηφίσατε το µνηµόνιο και πράττετε άριστα κάθε φορά που
διατυπώνετε ένα λόγο υπεύθυνο και συναινετικό. Μείνετε στη
γραµµή αυτή. Αυτή είναι µια γραµµή που υπηρετεί το έθνος.
Άλλοι πρέπει να συνετιστούν.

Επίσης, ας µην υποτιµούµε τι έχουµε κάνει εδώ µέσα. Μου εί-
πατε: Γιατί δεν κάνουµε χρήση του άρθρου 28; Ευτυχώς κάναµε
χρήση του άρθρου 28, εκτός και αν δεν έχει η Βουλή επίγνωση
τού τι ψηφίζει και τα κόµµατα επίγνωση τού τι κάνουν. Κάναµε,
λοιπόν, χρήση του άρθρου 28, όταν κυρώσαµε πριν από λίγες
µέρες τη νέα συνθήκη για το EFSF, για το νέο µηχανισµό χρηµα-
τοοικονοµικής στήριξης της Ευρωζώνης. Και υπερψηφίστηκε η
κύρωση της νέας συνθήκης από Βουλευτές που υπερβαίνουν τα
2/3 του συνόλου του Σώµατος. 

Άρα έχουν πληρωθεί οι προϋποθέσεις και του άρθρου 28 πα-
ράγραφος 2 και του άρθρου 28 παράγραφος 3. Γιατί η σχετική

κυρωτική διάταξη, η οποία υπερψηφίστηκε µε αυτήν τη συντρι-
πτική πλειοψηφία, παραπέµπει συλλήβδην στις παραγράφους
του άρθρου 28, σε όλο το άρθρο 28. Στην παράγραφο 1 γιατί κα-
τισχύει η ρύθµιση αυτή των ρυθµίσεων του κοινού νόµου, στην
παράγραφο 2, γιατί έχουµε µεταφορά αρµοδιοτήτων σε όργανα
διεθνών οργανισµών, όπως είναι το EFSF και στην παράγραφο
3 που συνιστά περιορισµό θεµιτό, αναγκαίο της εθνικής δηµο-
σιονοµικής κυριαρχίας, για να είµαστε µέσα στο ευρώ, για να εί-
µαστε µέσα στη Δύση -τη Δύση των ονείρων µας, όχι τη Δύση
των ελπίδων- για να είµαστε µέσα στον κόσµο. Γιατί αν πιστεύετε
ότι εν έτει 2011 το δίλληµα είναι πάλι «Ανατολή ή Δύση», τότε
δεν έχουµε καταλάβει τίποτα από την εθνική ιδιοπροσωπία. 

Το µεγάλο µας πλεονέκτηµα είναι ότι σε µας κλείνει ο κύκλος,
γιατί είµαστε η Δύση της Ανατολής και η Ανατολή της Δύσης και
µπορούµε να µετέχουµε όλων των αντιλήψεων και όλων των πο-
λιτισµών. Και µπορούµε εδώ να είµαστε µια πύλη που ανοίγεται
προς την Ευρώπη και από την Ευρώπη σε όλο τον κόσµο, στη
Μεσόγειο, στον αραβικό κόσµο, στον τρίτο κόσµο. Αλλά για να
τα ξαναβιώσουµε αυτά και για να τα ξανααντιληφθούµε, πρέπει
να υπάρχουµε δηµοσιονοµικά, χρηµατοοικονοµικά. Πρέπει να
υπάρχουν επιχειρήσεις, δουλειές. Πρέπει να υπάρχει εθνική οι-
κονοµία. 

Ε, αυτά που λέω τώρα δεν είναι θεωρία. Είναι µια πραγµατική
κατάσταση και ένας πραγµατικός κίνδυνος. Πρέπει να αντιδρά-
σουµε υπό συνθήκες κρίσης, οξείας κρίσης και όχι µε τον ανυ-
ποψίαστο µοιρολατρικό και αµέριµνο τρόπο µε τον οποίο αντι-
δρούν ορισµένοι.

Πέρασε η εποχή της αµεριµνησίας. Τώρα όλοι ξέρουµε, όλοι
ξέρετε. Κανείς δεν µπορεί να ισχυριστεί πως δεν ήξερε, δεν
έµαθε, δεν άκουσε. Κι αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία για το πώς
µοιράζονται οι ευθύνες ενώπιον του έθνους και ενώπιον της ιστο-
ρίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, το λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Καρατζαφέρη,

υπάρχει προσωπικό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Υπήρξε προσωπική αναφορά από τον κύριο
Αντιπρόεδρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Αντιπρόεδρε, εµείς είµαστε σταθεροί
στον άξονα υπερασπίσεως αυτής της χώρας. Εσείς δεν είστε. 

Εµείς βγάλαµε εισιτήριο σε ένα πλοίο, το πλοίο «Η Ελλάς», πι-
στεύοντας ότι ο καπετάνιος θα µας πάει µε ασφάλεια. Όταν ο
καπετάνιος µας πήγαινε στην ξέρα, πηδήξαµε. Εσείς µας οδηγή-
σατε σε ξέρες. 

Αυτά τα οποία φέρνετε τώρα µέσα σε ένα µήνα τρέχοντας,
δύο χρόνια τώρα γιατί δεν τα φέρνατε; Εσείς αποτύχατε να
εφαρµόσετε το µνηµόνιο που ψηφίσαµε εµείς για να σωθεί η
χώρα. Κι αν τότε που φωνάζαµε, συνδέαµε ευθέως και αµέσως
«ναι στο µνηµόνιο, αλλά µε οικουµενική κυβέρνηση», θα είχε
σωθεί η χώρα. Τώρα τη βουλιάξατε τη χώρα. Και τη βουλιάξατε
και τη βαρβαρότητα είδαµε. Είναι η Ελλάδα των σκουπιδιών!

Εγώ προτείνω την Ελλάδα των τούβλων, των «bricks» όπως τα
είπατε. Γιατί για να δω και άλλες χώρες, αυτό σηµαίνει ότι εγώ
πρέπει να φύγω από τις συµµαχίες, πρέπει να φύγω από την Ευ-
ρώπη; Εσείς το λέτε αυτό. Δεν το είπα εγώ. Αλλά σας απαγο-
ρεύεται να µιλήσετε µε τη Ρωσία. Το είδαµε και µε τα άρµατα
µάχης. Και το είδαµε και µε τον Πούτιν και την προσφορά την
οποία έκανε. Στην αξιολόγηση που κάνατε, τη βάλατε προτελευ-
ταία γιατί ήταν η Ρωσία. Φοβάστε να προσεγγίσετε τη Ρωσία.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Δεν σας το επιτρέπουν κάποιοι. 

Αυτοί οι κάποιοι µας έφεραν εδώ, οι περιστασιακοί φίλοι µας
που µέχρι το ’90, όσο είχαµε σύνορα µε τις κοµουνιστικές χώρες,
ήµασταν καλοί. Και από τότε µπήκαµε στα αζήτητα και επανέρ-
χεται το ενδιαφέρον σε µας όταν τα ασφαλή τους καταφύγια –
δηλαδή, Αίγυπτος και Τουρκία- βρίσκονται σ’ αυτήν την κατά-
σταση.

Δεν τους θέλουµε αυτούς για φίλους. Στα δύσκολα µας εγκα-
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ταλείπουν και µας δηµιουργούν µορφώµατα σαν το κράτος των
Σκοπίων, το οποίο ονοµάζουν «Μακεδονία».

Άρα να βάλουµε και άλλους στο παιχνίδι. Εάν θέλουµε να εί-
µαστε ασφαλείς στην πορεία προς το αύριο, πρέπει να βάλουµε
και άλλους στο παιχνίδι. Αυτή είναι η δική µου πρόταση, κύριε
Αντιπρόεδρε.

Όσο για το ευρώ, όλοι αυτοί ενδιαφέρονται για τους εύρω-
στους του ευρώ. Είπατε για τη φτωχή πλην έντιµο Ελλάδα και το
ειρωνευτήκατε. Η Ελλάδα έπαψε να είναι έντιµος κατά τις κυβερ-
νήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. Να θυµίσω µία
σειρά εξεταστικών επιτροπών; Να θυµίσω ότι «πνίγηκαν» µε την
αλλαγή της κοινοβουλευτικής περιόδου ‘85 υποθέσεις που ο ει-
σαγγελέας του Αρείου Πάγου ζητάει να ερευνηθούν, όπου τις
κάνατε κοινώς «πλακάκια»; Έπαψε να είναι έντιµος η Ελλάδα από
τότε που κυβερνιέται µονοκοµµατικά από ΠΑΣΟΚ και από Νέα
Δηµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν είναι βέβαια επί προ-

σωπικού όλα αυτά. Επί του πολιτικού πεδίου είναι και επ’ αυτού
τώρα ο κύριος Αντιπρόεδρος θέλει να απαντήσει, αλλά παρα-
καλώ όσο γίνεται συντοµότερα, κύριε Αντιπρόεδρε, γιατί έχουµε
µία σειρά επίκαιρων ερωτήσεων και κυρίως αυτή του κ. Τσίπρα
προς εσάς αµέσως µετά.

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού, η διαφορά µεταξύ ενός σκάφους που κινδυ-
νεύει να βυθιστεί και ενός σκάφους που έχει βυθιστεί είναι
τεράστια, κολοσσιαία, γιατί όταν το σκάφος βυθιστεί, έρχεται ο
ναυαγοσώστης και κατά πάσα πιθανότητα είναι αυτός που το
παίρνει και ολόκληρο µε βάση τους κανόνες που ισχύουν στο
ιδιωτικό ναυτικό δίκαιο. 

Το σκάφος δεν έχει βυθιστεί, ούτε έχει πέσει σε ξέρα. Το σκά-
φος πλέει υπό πάρα πολύ δύσκολες συνθήκες και µε πάρα πολλά
µποφόρ και µε πάρα πολύ υψηλό κύµα. Είµαστε µέσα σε µία διε-
θνή τρικυµία. Δεν πηδήξατε επειδή πέσαµε στην ξέρα. Προφα-
νώς λόγω αυτής της περιδίνησης έχετε πάθει κάποια µικρή
ναυτία. Παρ’ ότι θα µπορούσαµε να είχαµε λύσει το πρόβληµά
µας πολύ εύκολα µε µια δραµαµίνη, το δραµατοποιούµε χωρίς
λόγο. 

Βοηθήστε. Σας το έχει πει ο κυβερνήτης του σκάφους, σας το
λέει και ο ύπαρχος τώρα. Ναι, οι συνθήκες είναι δύσκολες. Ναι,
θέλει αντοχές, αλλά δεν έχουµε βυθιστεί και δεν θα βυθιστούµε.
γιατί η ναυτική τέχνη των Ελλήνων είναι διάσηµη και θα επιβε-
βαιωθεί και πάλι.

Δεν µας απαγορεύει κανείς το διάλογο µε τη Ρωσία. Έχουµε
εξαιρετικές αµυντικές σχέσεις, εµπορικές σχέσεις, ενεργειακές
σχέσεις οι οποίες είναι καλλιεργηµένες εδώ και δεκαετίες. Σας
είπα πώς χειριζόµαστε τις σχέσεις µας µε όλες τις περιοχές του
κόσµου και µε όλες τις µεγάλες δυνάµεις. Άλλωστε, όταν ήµουν
Υπουργός Εθνικής Άµυνας, δεν λέγαµε ποιες ήταν οι εξελίξεις
στο ΝΑΤΟ σε σχέση µε την αντιπυραυλική ασπίδα και µε τη στρα-
τηγική συνεργασία ΝΑΤΟ-Ρωσίας; Δεν λέγαµε για το πόσο ση-
µαντική ήταν η παρουσία του Προέδρου Μεντβέντεφ στη Σύνοδο
Κορυφής του ΝΑΤΟ στη Λισαβόνα, για το τι σηµαντικές αλλαγές
έχουν συµβεί στο σκληρό πυρήνα της αµερικανικής και νατοϊκής
πολιτικής σε σχέση µε τη Ρωσία; Αυτό κατά µείζονα λόγο ισχύει
στην οικονοµική πολιτική, στην ενεργειακή πολιτική. Εµείς βλέ-
πουµε τα πράγµατα απλουστευτικά. Το δίληµµα δεν είναι ή µ’ αυ-
τούς ή µε τους άλλους, ούτε εµείς στερούµεθα δυνατοτήτων
συνεργασίας µε τη Ρωσία που τις αξιοποιούν µεγάλες χώρες της
Ευρωζώνης και κυρίως η µεγαλύτερη δύναµη που είναι η Γερµα-
νία. 

Το θέµα δεν είναι αυτό. Το θέµα είναι ότι έχουµε άσχηµη δη-
µοσιονοµική κατάσταση, τη χειρότερη στην Ευρωζώνη και πρέπει
να πείσουµε και µπορούµε να πείσουµε ότι τα πράγµατα µπαί-
νουν σε τάξη, ότι υπάρχει ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα το
οποίο είναι βιώσιµο, ότι έχουµε µία χώρα η οποία είναι δηµοσιο-
νοµικά βιώσιµη. Αυτό πρέπει να κάνουµε και όχι να βασανιζόµα-
στε µεταξύ µας και να σπαταλάµε τις δυνάµεις που διαθέτουµε
σ’ έναν εσωτερικό πολιτικό διάλογο. Πρέπει να δώσουµε τη δύ-

ναµη της ψυχής µας και του µυαλού µας εξωστρεφώς, εκεί που
έχει ανάγκη η χώρα. 

Ξέρω ότι είστε ένας άνθρωπος µε γενναιότητα, που µπορείτε
να πάρετε αποφάσεις µε τις οποίες να κάνετε υπέρβαση. Κάντε
αυτήν την υπέρβαση και πάλι οριστικά. Έχει πολύ µεγάλη σηµα-
σία για τον τόπο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Πρόεδρε, σας πα-
ρακαλώ. Έχουµε ξεπεράσει πλέον τα όρια.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Θα πω µόνο µια φράση ακόµα. 

Τη στιγµή βύθισης του Τιτανικού τα βιολιά εξακολουθούσαν
και έπαιζαν ακόµα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχω την τιµή να ανακοι-

νώσω στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν
τη συνεδρίαση, αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Παπάγου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σειρά έχει η πέµπτη µε αριθµό 59/6/11-10-2011 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Αλέξη
Τσίπρα προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε τους µεγαλοοφειλέ-
τες του δηµοσίου  και τη φορολόγηση των καταθέσεων στις τρά-
πεζες της Ελβετίας.

Στην επίκαιρη  ερώτηση του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Αλέξη
Τσίπρα, θα απαντήσει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και
Υπουργός Οικονοµικών, κ. Ευάγγελος Βενιζέλος. 

Παρακαλείται ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς, κ. Αλέξης Τσίπρας, να διατυπώσει την ερώτησή του.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Παρακολούθησα µε υποµονή και επιµονή το διάλογο µεταξύ
του Αντιπροέδρου και του Προέδρου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού. Θα ήθελα να σχολιάσω κάτι, πριν την ερώτησή µου. 

Κύριε Ύπαρχε, µάλλον κύριε Αντιπρόεδρε, µε βάση το Ιδιωτικό
Ναυτικό Δίκαιο, όταν ένα καράβι βουλιάζει, όταν βουλιάξει,
όµως, τότε δεν παίρνει ο ναυαγοσώστης το καράβι. Παίρνει το
αντίτιµο. Εδώ το καράβι δεν έχει βουλιάξει ακόµα αλλά ο ναυα-
γοσώστης έχει έρθει ήδη και το έχει καταλάβει. Ο υποτιθέµενος
ναυαγοσώστης. Το καράβι παραπαίει, πράγµατι. Στο καράβι αυτό
ο κυβερνήτης απέχει, δεν είναι στη γέφυρα. Έχει να έρθει εδώ
στη Βουλή πέντε µήνες να µας απαντήσει. Το µόνο που ξέρει να
κάνει το τελευταίο διάστηµα, είναι να πηγαίνει στους Γερµανούς
βιοµήχανους και να τους λέει «ιδού η οικονοµία σας, ελάτε να
την πάρετε» και να κλείνει, ως διαµεσολαβητής, τα deals της ελ-
ληνικής διαπλοκής µε τους επενδυτές του Κατάρ. Αλλά στη
Βουλή δεν έρχεται. 

Σ’ αυτό το έρµο το καράβι τα αµπάρια έχουν γεµίσει µε εκα-
τοµµύρια πολίτες που δυσανασχετούν, δεν  µπορούν να αντέ-
ξουν και κάνουν κουπί. Στα πολυτελή σαλόνια πάνω γίνονται
πάρτι. 

Εγώ θέλω να αναρωτηθώ: Έχετε καταλάβει πού πάµε; Έχετε
σώας τας φρένας; Τι ακριβώς κάνετε; Διότι σας παρακολουθώ
κιόλας και έχω την αίσθηση ότι διακατέχεστε από ένα σύνδροµο
δυϊσµού. Βγαίνετε στις τηλεοράσεις, στους τηλεοπτικούς σταθ-
µούς και λέτε ότι δεν αντέχει άλλο η κοινωνία και ότι η φοροδο-
τική ικανότητα των ελληνικών νοικοκυριών έχει εξαντληθεί και
την επόµενη µέρα βοµβαρδίζετε µε φόρους. 

Θα σας κάνω µια απογραφή. Μπορεί βέβαια να πέφτω και έξω,
γιατί έχουµε τρελαθεί εδώ. Έχετε ήδη βάλει πέντε έκτακτες ει-
σφορές, επτά φόρους στους συνταξιούχους, πέντε φόρους
στους µισθωτούς, τρεις περικοπές στο αφορολόγητο, τρεις φό-
ρους στους πολύτεκνους, πέντε περικοπές στους µισθούς, τρεις
περικοπές στο εφάπαξ, πέντε διαφορετικούς φόρους στα ακί-
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νητα. Χώρια την τελευταία κοµπίνα, µε την οποία διπλασιάζετε
στην πραγµατικότητα την έκτακτη εισφορά, αφού θα καταβληθεί
στο τέλος του χρόνου αυτή για το 2011 και από την αρχή του
2012, αυτή για το 2012. Μέσα σε πέντε µήνες καλούνται ο µισθω-
τός και ο συνταξιούχος να πληρώσουν 5 διαφορετικά χαράτσια.
Τις τρεις έκτακτες εισφορές για το 2010, 2011, 2012 και τα δύο
χαράτσια για τα τέλη ακινήτων του 2011 και του 2012. 

Την ίδια στιγµή που πάτε µισθωτούς και συνταξιούχους στο
απόσπασµα, κύριε Αντιπρόεδρε, είναι στο απυρόβλητο οι µεγα-
λοοφειλέτες. Ο προϋπολογισµός του 2012 έχει µηδέν έσοδα από
τις εισφοροαπαλλαγές και τη φοροδιαφυγή του µεγάλου κεφα-
λαίου, γιατί οι µισθωτοί δεν έχουν πια φοροαπαλλαγές. 

Και σας ρωτώ: Υπάρχει, κύριε Αντιπρόεδρε ή δεν υπάρχει αυτή
η περιβόητη λίστα των τριών χιλιάδων οκτακοσίων µεγαλοοφει-
λετών του δηµοσίου, που χρωστάνε πάνω από 1.000.000, στην
οποία αναφέρθηκε ο πρώην Υφυπουργός κ. Κουσελάς; Υπάρχει
ή δεν υπάρχει αυτό το περιβόητο CD-ROM µε τους µεγαλοκατα-
θέτες Έλληνες στις τράπεζες της Ελβετίας; Κι αν υπάρχουν,
γιατί δεν τα βγάζετε στη δηµοσιότητα, να ξέρουν οι Έλληνες,
που σφίγγουν το ζωνάρι, πού είναι τα λεφτά που υπάρχουν; Και
γιατί δεν τα παίρνετε; Γιατί δεν θέλετε να τα πάρετε. 

Θέλω, λοιπόν, µία απάντηση: Υπάρχουν ή δεν υπάρχουν; Και
θέλω και µία απάντηση, διότι δύο χρόνια τώρα σας λέµε, κάντε
κάτι µε τις ελβετικές τράπεζες. Το είχα θέσει αυτό ένα χρόνο
πριν ακόµα από την περίοδο που ο Πρωθυπουργός ερχόταν εδώ
να απαντάει. Και σε µία κατ’ ιδίαν συζήτηση που είχαµε, µου εί-
πατε ότι κινείστε και στη Βουλή εσείς ξανά, σε δική µου ερώτηση,
είπατε ότι έχετε συνεργασία µε την Ελβετή οµόλογό σας. Τι κά-
νετε όµως; Έχετε κάνει κάτι;

Και το λέω αυτό όχι µόνο γιατί το «SPIEGEL» βγήκε και είπε
«600 δισεκατοµµύρια καταθέσεις». Ο κ. Κουσελάς σε απάντηση
στη Διαρκή Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων στις 10 Μαρτίου
του 2011 στον κ. Παπαδηµούλη είπε: «Δεν είναι 600 δισεκατοµ-
µύρια, αλλά περίπου 280 δισεκατοµµύρια». Διακόσια ογδόντα δι-
σεκατοµµύρια είναι λίγα αν φορολογηθούν; Γιατί δεν προχω-
ράτε; 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά αυτό που είπε ο κ. Κουσελάς για
τα 280 δισεκατοµµύρια, για να µου απαντήσετε αν είναι ή δεν
είναι τόσα.

Και σας το λέω αυτό γιατί µία σειρά από χώρες –και κλείνω,
κύριε Πρόεδρε- έχουν προχωρήσει. 

Οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής ξεκίνησαν δικαστική διεκ-
δίκηση στη «UBS», η οποία προχώρησε σε διαδικασίες δικαστι-
κές στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής που ανάγκασε τη
«UBS» να δώσει 800 εκατοµµύρια δολάρια. Και ανάγκασε και τις
υπόλοιπες ελβετικές τράπεζες να πάνε σε εξωδικαστική διευθέ-
τηση και να ανοίξουν πενήντα χιλιάδες λογαριασµούς.

Η Μεγάλη Βρετανία που δεν έχει την κρίση της χώρας µας,
προχώρησε σε εξωδικαστική διευθέτηση µε την Ελβετία και από
το 2013 θα υπάρχει φόρος παρακράτησης από 27% έως 48%.
Και οι ελβετικές τράπεζες θα πρέπει να πληρώσουν προκαταβο-
λικά στη Βρετανία 630 εκατοµµύρια δολάρια. Και εξασφάλισε και
λεπτοµέρειες για περίπου επτά χιλιάδες λογαριασµούς.

Η Γερµανία, που φυσικά και δεν καταρρέει και φυσικά δεν έχει
το δηµοσιονοµικό πρόβληµα της χώρας και δεν έχει βάλει αυτά
τα χαράτσια στους µισθωτούς, προχώρησε σε µία πρωτοφανή,
άνευ προηγουµένου συµφωνία µε την Ελβετία, που υποχρεώνει
τις ελβετικές τράπεζες σε προκαταβολή δύο και πλέον δισεκα-
τοµµυρίων, τα οποία θα επιστραφούν µόνο αν η Γερµανία κατα-
φέρει να µαζέψει ανάλογα φορολογικά έσοδα από Γερµανούς
καταθέτες στην Ελβετία.

Γιατί, λοιπόν, αυτοί µπορούν, κινούνται κι εσείς εδώ το µόνο
που κάνετε και κινείστε είναι να γδέρνετε µισθωτούς και συντα-
ξιούχους;

Θέλω ειλικρινείς και συγκεκριµένες απαντήσεις στα ερωτή-
µατά µου, κύριε Αντιπρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Τσίπρα, πριν
δώσω το λόγο στον κύριο Αντιπρόεδρο, από στοιχεία που έχει
το Προεδρείο, ο Πρωθυπουργός, ο κ. Παπανδρέου, έχει προσέλ-
θει στην Α’ Σύνοδο οκτώ φορές, στη Β’ Σύνοδο 2010 – 2011
εννέα φορές. Στη Σύνοδο 2008 – 2009 ο τότε Πρωθυπουργός κ.

Καραµανλής επτά φορές, στη Σύνοδο 2006 – 2007 µία φορά, µία
φορά κ.λπ.. Δηλαδή, δεν υπάρχει δυσαρµονία. Αυτό λέω ως Προ-
εδρείο.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κύριε Πρό-
εδρε, χαίροµαι που είστε και απουσιολόγος του κ. Καραµανλή
και του κ. Παπανδρέου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Όχι. Οφείλω…
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Το µόνο που
θέλω να σας πω είναι ότι άλλο πράγµα είναι να έρχεται κανείς
εδώ και να απαγγέλλει ένα µονόλογο, να τον διαβάζει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εγώ στοιχεία…
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): …κι άλλο
πράγµα είναι να έρχεται να απαντάει στις ερωτήσεις των πολιτι-
κών Αρχηγών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα, όπως βλέπουµε
εδώ, έρχεται συνήθως.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ, δεν

έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Είστε Αντιπρόεδρος της Βουλής των

Ελλήνων και δεν µπορείτε να αναφέρεστε στο τι έκανε και πόσες
φορές είχε έρθει ο κ. Καραµανλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα, επί της Βουλής ενη-
µέρωσα. Παρακαλώ!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Μη µε παρακαλείτε. Να προσέχετε
και να είστε αντικειµενικός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε! Για θέµατα της Βουλής ενηµέρωσα. Καθίστε κάτω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Δεν σας ρώτησε κανείς πόσες φορές
ήρθε ο κ. Καραµανλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν σας αρέσει να
ακούτε.

Ο Αντιπρόεδρος της Κυβερνήσεως και Υπουργός Οικονοµικών
κ. Ευάγγελος Βενιζέλος έχει το  λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Δεν σας ρώτησε κανείς. Αν σας ρω-
τούσε, να µας ενηµερώνατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Επί της Βουλής ενηµέ-
ρωσα. Δεν σας αρέσει να ακούτε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Αν σας ρωτούσε κάποιος, να µας
ενηµερώνατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εγώ κρίνω κάθε φορά
που θα παρέµβω, όχι εσείς. Παρακαλώ!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω
πραγµατικά να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Τσίπρα, γιατί µας δίνει την ευκαιρία
να αποκαταστήσουµε την εικόνα των φορολογικών και άλλων
σχετικών παρεµβάσεων που κάνει η Κυβέρνηση.

Πράγµατι, είναι βαθιά ριζωµένη στη χώρα µας η πεποίθηση -
και έχει πολύ µεγάλο ποσοστό αλήθειας αυτό που πιστεύουν οι
πολίτες- ότι υπάρχουν τα µόνιµα και συνήθη υποζύγια: οι µισθω-
τοί και οι συνταξιούχοι που σηκώνουν το φορολογικό βάρος.
Αυτό αποδεικνύεται και από τα φορολογικά µας στοιχεία και είναι
η πιο άγρια αδικία που συµβαίνει στη χώρα. 

Έχω πει κατ’ επανάληψη στην Αίθουσα ότι δηλώνονται επισή-
µως 100 δισεκατοµµύρια εισοδήµατος το χρόνο µε τα δεδοµένα
του 2009. Από αυτά απαλλάσσονται για διάφορους λόγους 70
δισεκατοµµύρια, συµπεριλαµβανοµένων και των απαλλαγών που
οφείλονται σε κοινωνικούς λόγους, αποµένουν προς φορολό-
γηση 30 δισεκατοµµύρια. Τα 30 δισεκατοµµύρια απέδιδαν ως
τώρα 9 δισεκατοµµύρια φόρου, άρα η µέση πραγµατική επιβά-
ρυνση των 30 αυτών δισεκατοµµυρίων ήταν περίπου 30%.

Έχω, επίσης, θυµίσει πολλές φορές στην Αίθουσα ότι δυστυ-
χώς µόνο είκοσι πέντε χιλιάδες Έλληνες δηλώνουν εισόδηµα
άνω των εκατό χιλιάδων και µόνο εκατόν εξήντα χιλιάδες Έλλη-
νες εισόδηµα άνω των 50.000. Αυτή είναι η κατάσταση.

Από τις πέντε εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες δηλώσεις οικο-
γενειακού εισοδήµατος οι τρία εκατοµµύρια τριακόσιες χιλιάδες
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δηλώσεις κινούνται κάτω από το επίπεδο των 15.000, οι δύο εκα-
τοµµύρια τριακόσιες χιλιάδες δηλώσεις κάτω από το επίπεδο των
10.000, όταν το ατοµικό αφορολόγητο είναι 5.000. Αυτή είναι η
εικόνα.

Η πρώτη προτεραιότητα και η πρώτη ηθική µας υποχρέωση
είναι να αλλάξουµε αυτήν την εικόνα. Άρα όταν µιλάµε για αγώνα
κατά της φοροδιαφυγής και για αδήριτη ανάγκη ένταξης της πα-
ραοικονοµίας στην οικονοµία, όχι απλώς το πιστεύουµε αλλά θε-
ωρούµε ότι αυτό είναι η βόµβα πάνω στην οποία κάθεται η
ελληνική οικονοµία, ακόµα και αν λυθεί το πρόβληµα της βιωσι-
µότητας των δηµοσιονοµικών µας. 

Δεν µας πιστεύει κανείς, όµως, ως χώρα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Αυτή είναι η αλήθεια. Οι θεσµικοί µας εταίροι όταν πα-
ρουσιάζουµε τη στρατηγική µας κατά της φοροδιαφυγής και
κατά της παραοικονοµίας δεν πιστεύουν τους Έλληνες, δεν πι-
στεύουν τη Δηµόσια Διοίκηση, δεν πιστεύουν και την ελληνική
κοινωνία και τη συµπεριφορά της.

Η απάντηση, λοιπόν, είναι: «Εντάξει, κάντε το. Μπορείτε να το
πετύχετε. Προσθέστε τα έσοδα από τη µείωση της παραοικονο-
µίας, την αύξηση της φορολογητέας ύλης και τη σύλληψη της
φοροδιαφυγής στους δηµοσιονοµικούς στόχους που θα συµφω-
νήσουµε». Όταν, λοιπόν, εµείς συµφωνούµε ένα έλλειµµα για το
2011 και ένα έλλειµµα για το 2012, που θα εµπεριέχει για πρώτη
φορά µετά από χρόνια πρωτογενές πλεόνασµα 1,5% του ΑΕΠ,
δηλαδή 3,2 δισεκατοµµυρίων, κάνουµε µια συµφωνία χωρίς να
λαµβάνονται υπ’ όψιν τα όσα θα περιέλθουν στο δηµόσιο ταµείο
λόγω σύλληψης της φοροδιαφυγής και αύξησης της φορολογη-
τέας ύλης.

Επειδή, λοιπόν, δεν πιστεύουν τη χώρα, όχι την Κυβέρνηση,
δεν πιστεύουν την κοινωνία, δεν πιστεύουν στο πολιτικό και διοι-
κητικό σύστηµα, γι’ αυτό παρουσιάζουµε αριθµούς, οι οποίοι
είµαι βέβαιος ότι θα βελτιωθούν εντυπωσιακά µέσα από τα απο-
τελέσµατα που θα έχει η πολιτική µας κατά της φοροδιαφυγής.
Επειδή, όµως, αυτά τα έχει ακούσει ο λαός άπειρες φορές και
επειδή όλοι πιστεύουν ότι όλα αυτά είναι κενά περιεχοµένου και
οι εταίροι µας δεν τα δέχονται.

Ποιοι είναι τώρα αυτοί που πιστεύουν ότι όλα αυτά είναι κενά
περιεχοµένου; Είναι όλοι αθώοι; Πού είναι ο φοροφυγάς; Πού
είναι αυτός που παραοικονοµεί; Δεν υπάρχει πουθενά; Δεν εκ-
προσωπείται µέσω του πολιτικού συστήµατος; Δεν ακούγεται η
φωνή του στα µέσα ενηµέρωσης εδώ στη Βουλή ή στα δελτία ει-
δήσεων ή στις επιστηµονικές αναλύσεις; Υπάρχουν οι νόµιµοι, οι
φορολογικά υπεύθυνοι, αυτοί που δηλώνουν όλο το εισόδηµά
τους;

Πού είναι η απόκρυψη; Δεν υπάρχει πουθενά; Κανείς δεν συµ-
πράττει στο φαινόµενο της φοροδιαφυγής και της παραοικονο-
µίας; Ας σκεφθούµε όλοι, ανεξαιρέτως πολιτικής, κοινωνικής και
επαγγελµατικής θέσης, τι βαθµό συµµετοχής έχουµε στο φαινό-
µενο της φοροδιαφυγής και της παραοικονοµίας.

Το κορυφαίο µέτρο που έχω ανακοινώσει είναι το ηλεκτρονικό,
καθολικό «πόθεν έσχες», η συσχέτιση εισοδήµατος και περιου-
σίας, η άρση του τραπεζικού απορρήτου που ισχύει πλήρως εδώ
και τρεισήµισι µήνες και η πλήρης τεκµηρίωση του τρόπου µε
τον οποίο διατίθεται το διαθέσιµο εισόδηµα, µετά την καταβολή
των φόρων και των ασφαλιστικών εισφορών. Διότι το διαθέσιµο
εισόδηµα ή το ξοδεύεις ή το αποταµιεύεις. Και αν το αποταµι-
εύεις, το αποταµιεύεις τραπεζικά ή το επενδύεις σε ακίνητα ή σε
κινητές αξίες ή σε µετοχές. Όλα αποδεικνύονται. Όταν το ξο-
δεύεις, το ξοδεύεις µε τρόπο που επίσης αποδεικνύεται. Και ας
αφήσουµε ένα µεγάλο ποσοστό –όσο θέλετε- 10%, 20%, 30%
χωρίς παραστατικά. Πάντως, το 60% που είπα ότι πρέπει να τεκ-
µηριώνεται µε παραστατικά είναι πάρα πολύ λίγο. Μπορεί να τεκ-
µηριώνεται µε όλα τα παραστατικά: ιατρικές δαπάνες, σχολικές
δαπάνες, δαπάνες για το σπίτι, δαπάνες για την ασφάλιση -την
πέρα των υποχρεωτικών φυσικά εισφορών της κοινωνικής ασφά-
λισης- στοιχεία, τα οποία οικοδοµούν την εικόνα τη φορολογική
και την πραγµατική ενός νοικοκυριού. 

Τι πιο απλό από το να περιορίσεις την κυκλοφορία του πραγ-
µατικού χρήµατος στις µεγάλες συναλλαγές και να θεσπίσεις το
ηλεκτρονικό χρήµα από ένα ποσό και πάνω, ώστε οι συναλλαγές
να καταγράφονται και να καταχωρίζονται και στη φορολογική

κάρτα, η οποία πρέπει να λειτουργεί όπως κάθε άλλη πιστωτική
ή χρεωστική κάρτα; Γιατί δεν στηρίζει η Βουλή αυτήν την πρω-
τοβουλία; Γιατί δεν στηρίζει η Αντιπολίτευση αυτήν την πρωτο-
βουλία; 

Είδα µε χαρά ότι χθες η Αξιωµατική Αντιπολίτευση παρου-
σίασε κάποιες σπαργανώδεις ιδέες για το φορολογικό σύστηµα
και, αν διαβάζω καλά, αποδέχεται αυτή τη λογική της πλήρους
τεκµηρίωσης του τρόπου διάθεσης του διαθέσιµου εισοδήµατος.
Αυτές είναι οι αρχές πάνω στις οποίες θα οικοδοµηθεί το νέο
εθνικό φορολογικό σύστηµα. Θα είναι ο καθρέφτης µέσα από
τον οποίο θα ξαναγνωριστούµε. 

Το ίδιο ισχύει και για το ΦΠΑ. Να µιλήσουµε για χαµηλότερους
συντελεστές. Δεν πρέπει, όµως, να εισπράττεται ο φόρος προ-
στιθέµενης αξίας χωριστά από την εξόφληση της οφειλής του τι-
µολογίου, το οποίο παραµένει ανεξόφλητο παρ’ ότι είχε εκδοθεί
επί µήνες, γιατί δεν µπορούµε να επιβάλουµε κανόνες συναλλα-
γών µεταξύ των µεγάλων επιχειρήσεων λιανικού εµπορίου και
των προµηθευτών, που είναι πάντα υποταγµένοι σε µια πολύ δύ-
σκολη γι’ αυτούς και άδικη πραγµατικότητα; Προφανώς. 

Υπάρχουν τώρα και τα ιστορικά θέµατα που µας καταδιώκουν
επί δεκαετίες: Η εξαγωγή κεφαλαίων, οι καταθέσεις στην Ελβε-
τία, η οργανωµένη φοροδιαφυγή και φοροαποφυγή. Ναι, αυτή
είναι µια πραγµατικότητα. Έχω πει –και το επαναλαµβάνω- ότι η
ελληνική Κυβέρνηση διαπραγµατεύεται µε την Κυβέρνηση της
Ελβετικής Συνοµοσπονδίας µια συµφωνία για την απόδοση προς
την Ελλάδα του προϊόντος της φορολόγησης των καταθέσεων
Ελλήνων πολιτών στις ελβετικές τράπεζες. Το µοντέλο της ελβε-
τογερµανικής και ελβετοβρετανικής σύµβασης είναι αυτό που
θέλουµε να επεκταθεί και στην Ελλάδα. Ήδη µετά από συνεν-
νόηση µε την οµόλογό µου στην Ελβετία, ο Γενικός Γραµµατέας
του Υπουργείου Οικονοµικών κ. Πλασκοβίτης, έχει κανονίσει συ-
νάντηση των δυο αντιπροσωπειών στην Ελβετία την εβδοµάδα
που έρχεται, προκειµένου να καταλήξουµε σε µια παρόµοια σύµ-
βαση. Εφόσον την υπέγραψαν µε δύο άλλες χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, είµαι βέβαιος ότι θα έχουν την ευκολία να την
υπογράψουν και µαζί µας. 

Και είµαι βέβαιος ότι η Βουλή των Ελλήνων µε µεγάλη πλει-
οψηφία θα κυρώσει αυτή τη σύµβαση. Μπορούµε να πιέσουµε
και πιέζουµε, ώστε να επιταχυνθεί αυτή η διαδικασία.

Άρα µη µε ρωτάτε περί Ελβετίας. Η Ελβετία είναι σε διάλογο,
σε διαπραγµάτευση µαζί µας. Το µοντέλο έχει διαµορφωθεί.
Εµείς ζητούµε την επέκτασή του και σε εµάς. Αυτό, µακάρι, να
υπάρξει ως προϊόν! Θα προστεθεί στα αποτελέσµατα του προ-
ϋπολογισµού του 2012. 

Υπάρχει η λίστα; Προφανώς υπάρχει. Έχω κάνει πολλές δη-
µόσιες ανακοινώσεις, ότι δεκαπέντε χιλιάδες πρόσωπα, φυσικά
και νοµικά, συγκεντρώνουν οφειλές 37 δισεκατοµµυρίων από τα
42 δισεκατοµµύρια συνολικά των ανεξόφλητων υποχρεώσεων
των πολιτών προς τις δηµόσιες οικονοµικές υπηρεσίες, ενώ
υπάρχουν οκτακόσιες πενήντα χιλιάδες Έλληνες οι οποίοι οφεί-
λουν από λίγα ευρώ µέχρι 150.000 ευρώ. 

Άρα 5 δισεκατοµµύρια τα οφείλουν οκτακόσιες πενήντα χιλιά-
δες οφειλέτες. Τα 37 δισεκατοµµύρια τα οφείλουν δεκαπέντε χι-
λιάδες οφειλέτες. Από τους δεκαπέντε χιλιάδες οφειλέτες που
οφείλουν τα 37 δισεκατοµµύρια, τα 32 δισεκατοµµύρια τα οφεί-
λουν οι επιχειρήσεις και τα 5 δισεκατοµµύρια φυσικά πρόσωπα-
µεγάλοι οφειλέτες. 

Τον κατάλογο των έξι χιλιάδων πεντακοσίων επιχειρήσεων που
αντιστοιχούν σε οφειλή 32 δισεκατοµµυρίων τον έχουµε δώσει
από τις αρχές Σεπτεµβρίου στη δηµοσιότητα. Τον ελέγχουµε εις
βάθος, µε τη βοήθεια ιδιωτικών εταιρειών, δικηγόρων, ελεγκτών
και αν εξαιρέσει κανείς τους πτωχευµένους, τους ανύπαρκτους,
αυτούς που έχουν συµπράξει στην έκδοση εικονικών τιµολογίων,
ακόµη και εν αγνοία τους, γιατί δεν υπάρχουν ως νοµικά πρό-
σωπα πραγµατικά, εστιαζόµαστε σε περίπου δύο χιλιάδες πεν-
τακόσιες εταιρείες και στα αντίστοιχα φυσικά πρόσωπα των
µελών των διοικήσεων αυτών των εταιρειών.

Υπάρχει και ο κατάλογος άλλων περίπου εννέα χιλιάδων, εάν
υπολογίζω σωστά, φυσικών προσώπων που οφείλουν άνω των
150.000 και αθροιστικά 5 δισεκατοµµύρια. Όχι όµως κύρια
οφειλή όλα αυτά, αλλά είναι µαζί µε τα πρόστιµα. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Αντιπρόεδρε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Αυτός ο κατάλογος εκκρεµεί εδώ και αρκετό καιρό στην Αρχή
Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα. Είπα σε τηλε-
φωνική επικοινωνία που είχα µε το νέο Πρόεδρο της Αρχής ότι
ελπίζω µέχρι σήµερα να έχω θετική απάντηση, γιατί η πρόθεσή
µου είναι την άλλη εβδοµάδα, ανεξαρτήτως του τι θα έχει συµβεί,
η Κυβέρνηση να δώσει αυτούς τους καταλόγους στη δηµοσιό-
τητα. Ελπίζω ότι θα τους δώσουµε µε τη σύµφωνη γνώµη της
Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, ώστε
να ξέρει ο καθένας ποιοι είναι οι µεγάλοι οφειλέτες και ελπίζω
αυτό να ασκήσει µία σοβαρή πίεση, να συµµορφωθούν όσοι
υπάρχουν και όσοι µπορούν να συµµορφωθούν. Γιατί υπάρχουν
πεθαµένοι, πτωχευµένοι, ενδεχοµένως καταγράφονται και ανύ-
παρκτα πρόσωπα. 

Αυτή είναι η κατάσταση. Στη δευτερολογία µου, ανάλογα και
µε τα θέµατα που θα µου θέσει ο κ. Τσίπρας, θα σας πω τι άλλο
είµαστε έτοιµοι και µπορούµε να κάνουµε.

Κλείνω µε µία φράση. Ο αγώνας αυτός είναι υπαρξιακός και
όταν επιβαρύνουµε, όσο επιβαρύνουµε, µισθωτούς και συνταξι-
ούχους, όταν επιβαρύνουµε, όσο επιβαρύνουµε, δηλαδή υπέρ-
µετρα, τα δηλωµένα εισοδήµατα, ακόµα και αν αυτά είναι µεσαία
ή υψηλά, έχουµε όλοι µαζί την ηθική υποχρέωση και πρωτίστως
εµείς φυσικά, ως Κυβέρνηση, να κάνουµε τα πάντα, για να ισορ-
ροπήσει ηθικά το σύστηµά µας. Να είστε βέβαιοι, λοιπόν, πως σε
ό,τι µας αφορά, σε ό,τι µε αφορά προσωπικά, θα κάνουµε και θα
κάνω τα πάντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, τριάντα επτά
µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από το Γενικό Λύ-
κειο Κρυονερίου Αττικής. 

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας, για να αναπτύξει την ερώτησή του.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κύριε Αντι-
πρόεδρε, έχω την αίσθηση ότι στο πρώτο σκέλος της οµιλίας
σας θεωρητικολογήσατε και σχεδόν µου θυµίσατε αυτά που
έλεγε προεκλογικώς ο κ. Παπανδρέου λέγοντας «λεφτά υπάρ-
χουν». Εννοώντας, όµως, ότι υπάρχουν µεν αλλά δεν µπορούµε
να εισπράξουµε τίποτα απ’ αυτά και θα τα εισπράξουµε από τους
µισθωτούς και τους συνταξιούχους, που τους έχετε λιώσει. 

Και το λέω αυτό, διότι αναφερθήκατε ιδιαίτερα στη µάστιγα
αυτή του ελληνικού φορολογικού συστήµατος και στην αδυναµία
είσπραξης, αλλά εντοπίσατε το πρόβληµα κυρίως στη µεγάλη
µάζα των φορολογουµένων, στους µικρούς και µεσαίους φορο-
λογούµενους. 

Από εκεί, ξεχάστε το πια, δεν µπορείτε να εισπράξετε τίποτα,
γιατί δεν έχουν. Δηλαδή, το πρόβληµα σήµερα δεν είναι η φορο-
διαφυγή του µαγαζάτορα, ο οποίος µπορεί και να έκανε στο πα-
ρελθόν, αλλά ήταν ψιλολόγια –θα µου πείτε ότι αθροιστικά
µπορεί να ήταν κάποιο ποσό σεβαστό και έπρεπε να το εισπρά-
ξουµε- διότι κλείνουν τα µαγαζιά τους αυτοί, δεν έχουν πια αυτοί.
Κάποιοι άλλοι όµως, συνεχίζουν να έχουν. 

Ξέρετε κάτι, κύριε Αντιπρόεδρε; Εµείς µιλάµε για «πόθεν
έσχες» σε όλους τους Έλληνες πολίτες και για περιουσιολόγιο.
Πληροφορούµαι ότι τον τελευταίο ένα χρόνο µε αυτήν την κιν-
δυνολογία που και εσείς, όχι ο ίδιος, στελέχη της Κυβέρνησής
σας αναπαράγουν σε σχέση µε το ευρώ ή µε τις τράπεζες, έχουν
σηκώσει τις καταθέσεις τους χιλιάδες Έλληνες πολίτες και τις
έχουν µεταφέρει όχι σε τράπεζες της Ελβετίας, αλλά έχουν µεί-
νει υψηλά οι τιµές των ακινήτων στο Σίτι του Λονδίνου και στο
Βερολίνο, επειδή πάνε και τις κάνουν ακίνητα εκεί, τα οποία φυ-
σικά και δεν θα φορολογηθούν από εδώ, ούτε τέλος ακίνητης πε-
ριουσίας θα εισπράξετε από εκεί. 

Άρα εδώ ποια είναι η λύση; Η λύση είναι «πόθεν έσχες» για
όλους και περιουσιολόγιο µε την απειλή ότι αν κάποιος συλλη-
φθεί να έχει δηλώσει ψευδή στοιχεία ή να µην έχει δηλώσει τις
καταθέσεις του σε οµόλογα όχι µόνο σε τράπεζες, σε ακίνητα,
όχι µόνο στην Ελλάδα αλλά και στο εξωτερικό, να κινδυνεύει µε
τη δήµευση του 50% των περιουσιακών του στοιχείων. Γιατί δεν
το κάνετε αυτό; 

Έρχοµαι όµως, στην ουσία. Σε σχέση µε την τροπολογία που
προανακοινώσατε ότι θα καταθέσετε και αφορά τον διπλό κεφα-
λικό φόρο το 2012, δεν είπατε τίποτα και θέλω µία απάντηση,
διότι αυτό είναι απίστευτος κυνισµός. Μου λέτε ότι συζητάω µε
την Ελβετία. Δύο χρόνια τώρα συζητάτε όµως, ενώ οι άλλοι αυτά
τα δύο χρόνια έκαναν κινήσεις: και η Βρετανία και η Γερµανία και
οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. Την ίδια στιγµή που είπατε
ότι γενικά υπάρχουν µεγαλοφειλέτες, µε αυτούς συζητάτε. Τους
άλλους όµως, τους «ξεσκίζετε».

Διπλός κεφαλικός φόρος το 2012. Είπατε ότι θα συζητήσετε
και µε τους µεγαλοεφοπλιστές και θέλω να σας πω ορισµένα πα-
ραδείγµατα, για να δείτε ότι υπάρχει άλλος δρόµος, υπάρχει
άλλος τρόπος, αλλά εσείς δεν είναι ότι δεν µπορείτε, είναι ότι
δεν θέλετε διότι δεν θέλετε να συγκρουστείτε µε αυτούς που
πραγµατικά κυβερνούν αυτόν τον τόπο.

Εφοπλιστές. Πενήντα οκτώ διαφορετικές φοροαπαλλαγές. Ο
εργαζόµενος των 700 ευρώ δεν έχει ούτε µία, κύριε Υπουργέ. Το
16% της παγκόσµιας χωρητικότητας σε Έλληνες εφοπλιστές.
Από τα εξακόσια πενήντα πλοία που ναυπηγούν τούτο το χρόνο,
µόνο ένα φρόντισαν να ναυπηγηθεί στη χώρα µας. Μεγάλη η συ-
νεισφορά τους! Αυτό σε µία πατρίδα που κινδυνεύει µε διάλυση
και εσείς λέτε θα συζητήσουµε µαζί τους. 

Μία ειδική εισφορά ανά πλοίο ή ανά µονάδα χωρητικότητας
θα µας είχε δώσει τη δυνατότητα να µη βάλετε το ΦΠΑ 23% στην
εστίαση, στους µαγαζάτορες που κλείνουν. Αλλά εσείς µας
απαντάτε ότι θα πάρουν τη σηµαία τους και θα φύγουν οι πα-
τριώτες αυτοί. Τη σηµαία µιας χώρας που βουλιάζει, θα την αλ-
λάξουν αυτοί, για να µη χάσουν 1%, 2%, 4% του τζίρου τους. Ε,
ας το κάνουν, λοιπόν. Και να δώσετε στη δηµοσιότητα τα ονό-
µατά τους και τις διευθύνσεις τους, όπως και τα ονόµατα και τις
διευθύνσεις που υπάρχουν στο cd –που δεν µου διαψεύσατε ότι
έχετε- των µεγαλοκαταθετών στην Ελβετία, όπως και αυτά –όχι
τα άλλα που λέτε, τα ανείσπρακτα που δεν µπορούν να εισπραχ-
θούν- που υπονόησε ο Κουσελάς, τα τρεις χιλιάδες οκτακόσια
που είναι άµεσα εισπράξιµα. Να δώσετε στη δηµοσιότητα τις δι-
ευθύνσεις τους και να πάρετε και τον κ. Μπαλασόπουλο και να
του πείτε ότι να πάτε τα σκουπίδια έξω από τα σπίτια τους. 

Μη γελάτε. Ο κοινωνικός πόλεµος και η κοινωνική σύγκρουση
έχει συγκεκριµένες πλευρές που αντιπαρατίθενται. Δεν είναι µία
γενική χαοτική κατάσταση στην κοινωνία. Ο πόλεµος είναι ανά-
µεσα στη µεσαία τάξη, στους χαµηλόµισθους, στην εργατική
τάξη και στο µεγάλο κεφάλαιο και στην ελληνική διαπλοκή που
τους κάνετε πλάτες. 

Πάµε παρακάτω. Πεντακόσιες επιχειρήσεις στη χώρα µας το
2009, που ξεκινούσε η κρίση τότε, έκαναν τζίρο 118.000.000.000.
Δηλαδή το µισό ελληνικό ΑΕΠ πέρασε από τα ταµεία τους. Τι
αποδίδουν αυτοί; Αν βάζατε, κύριε Υπουργέ, 1% έκτακτη ει-
σφορά στον τζίρο τους, δεν θα βάζατε αυτό το άθλιο και αντι-
συνταγµατικό χαράτσι στα ακίνητα, που καλείται να το πληρώσει
και αυτός που δεν έχει µία, που ζει στη Δραπετσώνα, στο Κερα-
τσίνι και κινδυνεύει να του κόψετε και το ρεύµα. 

Οι φόροι που πληρώνουν ανώνυµες εταιρείες και ΕΠΕ στη
χώρα µας, µας κατέταξαν προτελευταίους –γιατί εσείς µιλάτε για
τη µεσαία τάξη- στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης των είκοσι
επτά. Την ίδια στιγµή, όµως, οι έµµεσοι φόροι, αυτούς που πλη-
ρώνουν το ίδιο όλοι, κατατάσσουν τη χώρα µας στην πρώτη θέση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης των είκοσι επτά. Θα κάνετε κάτι γι’
αυτό; 

Επαναλαµβάνω: προϋπολογισµός του 2012 και απολογισµός
του 2011, µηδέν από φοροδιαφυγή. Εάν βάζατε µία ειδική ει-
σφορά σε παντός είδους ακίνητα σε Ελλάδα και εξωτερικό, σε
ακίνητα άνω των 350.000 ευρώ, θα µαζεύατε 4.000.000.000. Εάν
βάζατε µία ειδική εισφορά επί µετοχών, µεριδίων αµοιβαίων κε-
φαλαίων σε Ελλάδα και εξωτερικό, άνω των 50.000 ευρώ, θα µα-
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ζεύατε άλλα 2.000.000.000. Εσείς όµως δεν το κάνετε, κύριε
Υπουργέ. Γιατί δεν το κάνετε; Δεν το κάνετε, όχι γιατί δεν µπο-
ρείτε, αλλά γιατί δεν θέλετε να το κάνετε. 

Κύριε Αντιπρόεδρε και κύριε Υπουργέ, ένα σχόλιο µόνο και
ζητώ συγκεκριµένες απαντήσεις και όχι γενικόλογες. Έχω την αί-
σθηση ότι η Κυβέρνησή σας, «δειλή, µοιραία και άβουλη αντάµα
προσµένει ίσως κάποιο θάµα», όπως έλεγε και ο ποιητής. Μάλ-
λον ούτε θαύµα προσµένετε εσείς. Έχετε παραδώσει τα όπλα.
Υποταγµένοι πλήρως στις επιταγές της τρόικας, παραδοµένοι,
δεν έχετε κανένα σθένος να διεκδικήσετε το δηµόσιο συµφέρον.
Την ίδια στιγµή που όλοι, ο κ. Μπαρόζο, ο κ. Γιούνκερ, οι αγορές,
λένε ότι πιθανή χρεοκοπία της χώρας θα κόστιζε πάνω από 1 τρι-
σεκατοµµύριο σε αυτούς, εσείς εδώ είστε παραδοµένοι και δεν
κάνετε καµµία κίνηση. 

Φυσικά θα µου πείτε τώρα ότι έχετε λιγότερες πιθανότητες.
Πριν δύο χρόνια είχατε πολύ περισσότερες, αποφασίσατε όµως
να παραδώσετε τη χώρα. Δεν έχετε, όµως, άλλη επιλογή. Τι
εννοώ µε αυτό; Ή που θα οδηγηθούµε σε µία διαδικασία µε
οµαλό τρόπο να αποφασίσει ο λαός το µέλλον του και να έχει και
ο ίδιος την ευθύνη για την επιλογή του ή που το τέλος αυτής της
κατάστασης και της δικής σας δυστυχώς, όπως και της κοινω-
νίας, δεν θα είναι καλό.

Άκουσα τον κ. Καρατζαφέρη εδώ να ζητάει από τον Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας να προχωρήσει σε µία οριακά, επιτρέψτε µου,
εκτροπή. Δηλαδή τι; Τη στιγµή που στις δηµοσκοπήσεις εσείς
δεν συγκεντρώνετε ούτε το 15% -κυβερνητικό κόµµα να µη συγ-
κεντρώνει ούτε το 15%, απίστευτο!- αλλά ούτε και το κόµµα της
Αντιπολίτευσης συγκεντρώνει, άρα έχουν αλλάξει οι συσχετισµοί
στην κοινωνία, αυτό εννοώ, να ζητάει από τον Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας να προχωρήσει σε διαδικασία να βγει νέα κυβέρνηση,
χωρίς εκλογική διαδικασία. Δηλαδή το πρόβληµα είναι ποιος µας
κυβερνάει, αν θα λέγεται Παπανδρέου, Παπαδόπουλος, Σηµίτης
ή Καρατζαφέρης ή ποια πολιτική είναι αυτή που εφαρµόζουµε; 

Επειδή το πρόβληµα είναι ποια πολιτική εφαρµόζουµε, σας
καλώ να αφήσετε τις πατριωτικές κορώνες περί εθνικού στόχου
και πρωτογενούς πλεονάσµατος. Δεν υπάρχει πρωτογενές πλε-
όνασµα µέσα σε ύφεση -τέταρτη χρονιά σε ύφεση, από την κα-
τοχή είχαµε να δούµε τέσσερις χρονιές ύφεσης- ούτε
δηµιουργείται πρωτογενές πλεόνασµα µε παράλληλη δηµιουρ-
γία κοινωνικού και δηµοκρατικού ελλείµµατος.

Σας ρώτησα στην αρχή και ήταν ρητορικό το ερώτηµα αν
έχετε σώας τας φρένας. Πιστεύω ότι τα έχετε και είστε και συν-
ταγµατολόγος. Άρα, λοιπόν, βάλτε επιτέλους ένα τέλος σε αυτήν
την ιστορία. Πού θα πάει αυτό το πράγµα; Ή θα οδηγηθούµε σε
οµαλές διαδικασίες ή το τέλος για όλους και για την κοινωνία,
κυρίως, θα είναι ένα τέλος κακό, ανώµαλο, µέσα σε συνθήκες
χρεοκοπίας, κοινωνικής και οικονοµικής. 

Δεν µπορείτε να παραµένετε γαντζωµένοι στις καρέκλες της
εξουσίας σας µετρώντας µέρα µε τη µέρα την κλεψύδρα, µπας
και κερδίσετε λίγο χρόνο, µπας και κάποιοι καταφέρουν και ση-
κώσουν και άλλα από τις απόρρητες δαπάνες του Υπουργείου
Εξωτερικών και να κάνουν και άλλα deals µε µεγάλα συµφέ-
ροντα. Καταλάβετέ το. Δηµιουργείτε µια κοινωνική αναταραχή
άνευ προηγουµένου. Ο ένας θα κυνηγάει τον άλλο. Δεν έχετε
αυτό το δικαίωµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Αντιπρό-
εδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευάγγελος
Βενιζέλος για τη δευτερολογία του.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Εάν σύµφωνα µε τις δηµοσκοπή-
σεις το ΠΑΣΟΚ πλησιάζει το 15%, που είναι το όριο του ποσο-
στού του κυβερνώντος κόµµατος και εσείς ανεβαίνετε, τότε
δηµοσκοπικά γίνεστε κυβερνητικό κόµµα και άρα πρέπει να έχετε
αντίστοιχη ευθύνη, κύριε Πρόεδρε της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ. 

Εάν αυτά βλέπετε και επί τη βάσει αυτών διαµορφώνετε την
πολιτική σας και ζητάτε εκλογές, τότε να λάβετε υπ’ όψιν σας ότι
τα κυβερνητικά κόµµατα έχουν πολύ µεγάλη ευθύνη, γιατί ό,τι
λένε όσο είναι στην αντιπολίτευση, το βρίσκουν µπροστά τους
όταν αναλαµβάνουν την κυβέρνηση. Αν, λοιπόν, προετοιµάζεστε,
να µετράτε διπλά τα λόγια σας.

Και επειδή είχατε και µία ποιητική αποστροφή στο λόγο σας,
θα σας απαντήσω κι εγώ ποιητικά µε τους στίχους ενός ποιητή
της προοδευτικής Αριστεράς που έχει πει: «Όχι από τώρα, είναι
πολύ νωρίς για µια γεροντική σοφία».

Έρχοµαι τώρα στην ουσία. Το σώσατε τελευταία στιγµή. Εί-
πατε: «Δεν σοβαρολογούσα όταν ρώτησα αν έχετε σώας τας
φρένας. Τις έχετε. Όµως, πώς τις χρησιµοποιείτε; Για να βλά-
ψετε την κοινωνία και να µείνετε γαντζωµένοι στις καρέκλες
σας.» 

Πιστεύετε, κύριε Πρόεδρε της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ ότι συνιστά αυτό που κάνουµε άσκηση εξουσίας ή ότι
είναι κάποια απόλαυση; Αντιλαµβάνεστε την προσωπική περιπέ-
τεια, τη συναισθηµατική φόρτιση, το δράµα που ζουν οι Βουλευ-
τές του ΠΑΣΟΚ, τα στελέχη του ΠΑΣΟΚ, τα µέλη της Κυβέρ-
νησης;

Πιστεύετε ότι µας ικανοποιεί να κόβουµε µισθούς και συντά-
ξεις ή να επιβάλλουµε υπέρµετρα φορολογικά βάρη στα δηλω-
µένα εισοδήµατα, κυρίως όταν αυτά είναι χαµηλά και µεσαία;
Πιστεύετε ότι µας διέπει µια σκληρή ταξική αντίληψη και ότι εµείς
θέλουµε να διαλύσουµε την κοινωνία, να ταπεινώσουµε το λαό,
να ταλαιπωρήσουµε τις οικογένειες; Ότι απολαµβάνουµε το
θέαµα των απεργιών, των καταλήψεων, των αµφισβητήσεων; 

Δυστυχώς, στο σηµείο που έφτασε η χώρα, πρέπει να κατα-
βάλουµε όλοι συλλογικά και ει δυνατόν δίκαια, αλλά αυτό δεν το
έχουµε πετύχει -θα το πετύχουµε, θέλω να πιστεύω, µε όλα τα
µέτρα που παίρνουµε και θα πάρουµε και µε το Εθνικό Φορολο-
γικό Σύστηµα- ως τόπος, συλλογικά και µε εσωτερική δικαιοσύνη
στην κατανοµή του βάρους, ένα πολύ µεγάλο κόστος για να δια-
σώσουµε τη χώρα µας, για να διασώσουµε την ατοµική και οικο-
γενειακή περιουσία, το εισόδηµα, τις επιχειρήσεις. 

Αυτό δεν είναι µια ρητορική απειλή, δεν είναι µία θεωρητική
κατάσταση. Μπορεί να συµβούν εξελίξεις µη ελεγχόµενες κατά
λάθος, όχι λόγω δικού µας λάθους, αλλά επειδή είµαστε ενταγ-
µένοι σε ένα διεθνές και σε ένα ευρωπαϊκό σύστηµα, που δεν
έχει την ικανότητα να αντιδρά µε ταχύτητα, µε ωριµότητα, µε ορι-
στικό και πειστικό τρόπο και γιατί µετέχουµε σε έναν ασύµµετρο
οικονοµικό πόλεµο, όπου από τη µια µεριά υπάρχουν κράτη, κυ-
βερνήσεις, λαοί, πολίτες, άνθρωποι και από την άλλη υπάρχουν
µη ελεγχόµενες οντότητες του διεθνούς χρηµατοοικονοµικού
συστήµατος, που µπορούν να οδηγούν σε αδιέξοδο λαούς,
κράτη, κυβερνήσεις, δηµοκρατίες, πολιτικά συστήµατα, ανθρώ-
πους.

Δυστυχώς η ανθρώπινη αξιοπρέπεια, η ζωή, το επίπεδο δια-
βίωσης, το κεκτηµένο µιας κοινωνίας, µπορεί να γίνει κλοτσο-
σκούφι µέσα σε αυτόν τον ασύµµετρο πόλεµο και πρέπει να
αµυνθούµε. Ναι, δυστυχώς, πρέπει να κόψουµε µισθούς και συν-
τάξεις ιδίως στο δηµόσιο και στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Ναι,
δυστυχώς, πρέπει να επιβληθεί µεγαλύτερη φορολογική επιβά-
ρυνση και αυτοί που δηλώνουν το εισόδηµα τους πληρώνουν
πρώτοι και ελπίζω να αξιωθούµε µε τη βοήθεια σας να επιβά-
λουµε και να εφαρµόσουµε όλα τα µέτρα που αποκαθιστούν την
κοινωνική δικαιοσύνη και την ηθική τώρα που η χώρα βρίσκεται
σε κίνδυνο. 

Αυτό αφορά και τους εφοπλιστές. Συµφωνώ µαζί σας. Τους
έχουµε καλέσει σε διάλογο και θα επιβληθούν µέτρα. Και αν θέ-
λουν  να αλλάξουν τη σηµαία των πλοίων τους, πράγµατι ας την
αλλάξουν. Τώρα µετριέται ο πατριωτισµός, η φιλοπατρία, τώρα
θα µετρηθεί και η εισφορά στο έθνος.

Και, βεβαίως, ό,τι υπάρχει εδώ στην επικράτεια, τα ακίνητα κυ-
ρίως, αυτά δεν είναι εφοπλιστικά, δεν είναι κοσµοπολίτικα. Αυτά
έχουν την ίδια µεταχείριση µε την περιουσία όλων των άλλων Ελ-
λήνων και κυρίως των φτωχότερων. 

Και χαίροµαι που είστε υπέρ του ηλεκτρονικού «πόθεν έσχες»
-αυτή είναι η γραµµή µας- υπέρ του περιουσιολογίου -αυτή είναι
η γραµµή µας- υπέρ της δήλωσης του παγκόσµιου εισοδήµατος
-αυτή είναι η γραµµή µας- και είµαι βέβαιος ότι θα υπερψηφίσετε
τις σχετικές διατάξεις του νέου νόµου για το εθνικό φορολογικό
σύστηµα.

Μην επανέρχεστε στα θέµατα της λίστας του κ. Κουσελά. Ο κ.
Κουσελάς είπε ότι υπάρχουν τρεις χιλιάδες οκτακόσιοι µε οφει-
λές άνω του 1.000.000 και εγώ σας έδωσα τον αριθµό των οφει-
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λετών άνω των 150.000, στα φυσικά πρόσωπα περίπου εννέα χι-
λιάδες. Θα τα δώσουµε και στη δηµοσιότητα όχι γιατί θέλουµε
να ικανοποιήσουµε την περιέργεια των συµπολιτών µας, αλλά
γιατί θεωρούµε ότι αυτό είναι ηθικά επιβεβληµένο µέτρο και
µέσο άσκησης πίεσης για την εξόφληση των υποχρεώσεων
έναντι του κράτους.

Κάντε υποµονή. Θα συναφθεί σε λίγες µέρες –θέλω να ελπίζω-
η συµφωνία µε την Ελβετία. Αρκεί να είναι έτοιµη η Βουλή να
αποδεχθεί µία συµφωνία παρόµοια µε αυτήν την που υπέγραψε
η Γερµανία και το Ηνωµένο Βασίλειο. Εσείς το θέλετε και δε-
σµευθήκατε. Άρα υπολογίζω στην αποδοχή σας, όταν θα φέ-
ρουµε για κύρωση τη σχετική σύµβαση.

Έκτακτη εισφορά. Πράγµατι, το 2012 θα υπάρχει παρακρά-
τηση της έκτακτης εισφοράς του 2012 µε κάθε µηνιαίο µισθό για
µισθωτούς και συνταξιούχους. Η εισφορά του 2011 δεν µπόρεσε
να παρακρατηθεί, γιατί επιβλήθηκε αργά, τέλη Ιουλίου. Άρα,
πράγµατι το 2012 θα υπάρχει αυτή η διπλή επιβάρυνση, ταµειακά
όµως. Φορολογικά το ένα αφορά τα εισοδήµατα του 2011 και το
άλλο τα εισοδήµατα του 2012.

Ναι, το βάρος είναι πολύ µεγάλο. Δεν πείθονται όµως οι συνο-
µιλητές µας ότι είµαστε σε θέση να βάλουµε στο ταµείο αυτά τα
οποία ψηφίζουµε. Κλασικό παράδειγµα; Το τέλος ακινήτων που
εισπράττεται µέσω της ΔΕΗ. Ξέρετε πόσο το µειώσαµε γιατί οι
συνδικαλιστές απειλούν µε κατάληψη το µηχανογραφικό κέντρο;
Γιατί κάθε απειλή για κατάληψη, για ανοµία, για µη εφαρµογή,
τελικά µετρά στους καταλόγους των συνοµιλητών µας και µας
οδηγεί στο να λάβουµε κι άλλα µέτρα για να καλύψουµε το κενό.

Εµβάσµατα εξωτερικού. Έχω πει στη Βουλή ότι µε βάση την
άρση του τραπεζικού απορρήτου, που είναι συγκλονιστική αλ-
λαγή –είναι η πρώτη που έκανα στο Υπουργείο Οικονοµικών
µόλις ανέλαβα- οι τράπεζες είναι υποχρεωµένες να µας γνωστο-
ποιούν όλα τα εµβάσµατα προς το εξωτερικό. Ήδη ήρθαν τα εµ-
βάσµατα του 2009. Τα εµβάσµατα, λοιπόν, του 2009 –σε λίγες
µέρες θα έχουµε του 2010 και του 2011- αφορούν συνολικά 5,4
δισεκατοµµύρια ευρώ, που πήγαν µέσω τραπεζικού συστήµατος
από την Ελλάδα στο εξωτερικό.

Ξέρετε πόσους αφορούν αυτά; Εκατόν ογδόντα χιλιάδες συ-
ναλλασσόµενους που έκαναν 720.000 συναλλαγές. Εστιάσαµε
την προσοχή µας στα εµβάσµατα άνω των 100.000. Εντοπίσαµε
οκτώ χιλιάδες εξακόσιες εξήντα επτά  περιπτώσεις, οι οποίες αν-
τιστοιχούν στα 4,9 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή από τα 5,4 δισεκα-
τοµµύρια τα 4,9 αντιστοιχούν σε οκτώ χιλιάδες εξακόσιες εξήντα
επτά περιπτώσεις µόνο από τις 180.000. Από αυτές, λοιπόν, τις
οκτώ χιλιάδες εξακόσιες εξήντα επτά περιπτώσεις –ακούστε να
δείτε ποια είναι η εικόνα της χώρας και της κοινωνίας- πεντακό-
σιες σαράντα δύο περιπτώσεις, δηλαδή άτοµα, έχουν δηλωµένο
εισόδηµα µικρότερο των 1.000 ευρώ. Χίλιες εκατόν σαράντα
τρεις περιπτώσεις έχουν δηλωµένο εισόδηµα µικρότερο των
10.000 ευρώ. Δύο χιλιάδες τριάντα τρεις περιπτώσεις έχουν δη-
λωµένο εισόδηµα µικρότερο των 20.000 ευρώ. Αθροιστικά, εισό-
δηµα µικρότερο των 20.000 ευρώ έχουν δηλώσει τρεις χιλιάδες
επτακόσιες δεκαοκτώ περιπτώσεις συµπολιτών µας που έβγαλαν
λεφτά στο εξωτερικό το 2009. Δηλαδή, από τις οκτώ χιλιάδες
εξακόσιες εξήντα επτά περιπτώσεις το 42%, οι τρεις χιλιάδες
επτακόσιοι δεκαοκτώ έχουν δηλωµένο εισόδηµα κάτω των
20.000. Μπορεί να παίρνουν και επίδοµα ανεργίας από τον
ΟΑΕΔ, γιατί σε άλλη κατάσταση, που παρουσίασα στη Βουλή,
υπάρχουν κάτοχοι  περιουσίας 4 εκατοµµυρίων που παίρνουν
επίδοµα ανεργίας από τον ΟΑΕΔ. Τους είχαµε υπολογίσει, όταν
ψάχναµε τα στοιχεία για το ειδικό τέλος ακινήτων που  εισπράτ-
τεται µέσω της ΔΕΗ. Μπορεί να έχουν εισόδηµα άνω του ενάµισι
εκατοµµυρίου, του ενός εκατοµµυρίου. Είχα ζητήσει πίνακα δειγ-
µατοληπτικό µε ακίνητη περιουσία άνω του ενός εκατοµµυρίου.
Ο ΟΑΕΔ δίνει επίδοµα ανεργίας και σε περιουσίες άνω του ενός
εκατοµµυρίου.

Η χώρα είναι χαµένη στην έλλειψη ολοκληρωµένου µηχανο-
γραφικού συστήµατος. Αλλά πίσω από το µηχανογραφικό σύ-
στηµα και τις τραγικές αδυναµίες της διοίκησης υπάρχουν
κόµµατα, κυβερνήσεις, πολίτες, οικογένειες, συµφέροντα και όχι
πάντα µεγάλα. Τα πολλά µικρά µαζί είναι µεγαλύτερα από τα λίγα
µεγάλα χώρια. Αυτή είναι η εικόνα. Όλα τα έχουµε, όλα τα επι-

διώκουµε, όλα τα κυνηγάµε και θα υπάρξει αποτέλεσµα. Γιατί
τώρα έχει σταµατήσει η πλάκα. Τώρα όλα τα στοιχεία είναι δια-
θέσιµα. Και θα έρθει το Εθνικό Φορολογικό Σύστηµα, όπως είπα,
ως καθρέφτης για να ξαναδεί το πρόσωπό του και το κράτος και
η κοινωνία και η οικονοµία. Άρα να είστε βέβαιοι ότι τέτοιες λύ-
σεις δίδονται.

Εισόδηµα νοµικών προσώπων. Είπα ότι παίρνουµε εννιά δισε-
κατοµµύρια από τα φυσικά πρόσωπα ως κράτος. Δυόµισι δισε-
κατοµµύρια πήραµε το 2009 από τα νοµικά πρόσωπα. Δεν µπορεί
καµµιά επιχείρηση να ισχυριστεί ότι  υπερφορολογείται στην Ελ-
λάδα. Υπάρχει όµως η έκτακτη εισφορά στην κερδοφορία των
επιχειρήσεων και διατηρείται και για το 2012 και για το 2013 έως
το τέλος του προγράµµατος. Εάν δεν εφαρµοστεί και εκεί το νέο
σύστηµα για τον  προσδιορισµό του κύκλου εργασιών και του
πραγµατικού κέρδους, πάντα θα είµαστε επιµηθείς και πάντα θα
λέµε τα ίδια και τα ίδια κουραστικά πράγµατα που έχει βαρεθεί
πλήρως ο πολίτης. 

Θέλω να ελπίζω ότι µε οµοφωνία η Βουλή θα ψηφίσει τις νέες
διατάξεις για να βάλουµε πλέον ένα οριστικό τέρµα σε αυτήν την
αδιέξοδη πλαστή κατάσταση, πάνω στην οποία βασίστηκε η δη-
µοσιονοµική εκτροπή και η φούσκα που δηµιουργήθηκε στη
χώρα, η οποία τώρα όµως έχει µετατραπεί σε µια µεγάλη πέτρα
που την πλακώνει. Ε, αυτήν την πέτρα πρέπει να τη βγάλουµε
από πάνω µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι δύσκολο να διακόψει κανείς µία τόσο σηµαντική συ-
ζήτηση στον πυρήνα του ελληνικού προβλήµατος. Ήταν πάντως
πολύ ουσιαστική συζήτηση. 

Έχουµε σίγουρα ξεπεράσει τα όρια και υπάρχει κίνδυνος
εκτροπής της διαδικασίας. Σας παρακαλώ, να είµαστε µέσα στο
πλαίσιο του Κανονισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής είκοσι τρεις µαθητές και µαθήτριες
και ένας εκπαιδευτικός από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Σµύρ-
νης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα συζητηθεί, µε τη συναίνεση των συναδέλφων η έκτη
µε αριθµό 73/11-10-2011 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου
του Ανεξάρτητου Βουλευτή κ. Φωτίου Κουβέλη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις ληξιπρόθεσµες φορολογι-
κές οφειλές προς το δηµόσιο. 

Το λόγο έχει ο κ. Κουβέλης για να διατυπώσει την επίκαιρη
ερώτησή του προς τον Υπουργό Οικονοµικών.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Αντιπρόεδρε, και πάλι ο λόγος για
τη φοροδιαφυγή. Κατατίθεται για πολλοστή φορά, για δέκατη τέ-
ταρτη φορά από το 2009, ένα φορολογικό σύστηµα και µάλιστα
µε τον τίτλο «Εθνικό Φορολογικό Σχέδιο». Παρ’ όλα αυτά και
πέρα από τις ανισότητες και τις αδικίες που είναι υπαρκτές σ’
όσα προωθούνται σε βάρος ιδιαίτερα των κοινωνικά αδύναµων
στρωµάτων αυτής της χώρας, υπάρχει ένα µεγάλο ζήτηµα: Γιατί
και πώς προέκυψε η φοροδιαφυγή; 

Αν δεν αντιµετωπιστεί αυτό το ζήτηµα, είναι βέβαιο ότι και σ’
ένα χρόνο και σε δύο χρόνια και συνεχώς θα µιλάµε για τη µε-
γάλη πληγή της φοροδιαφυγής, µαζί µε την παραοικονοµία, η
οποία εξακολουθεί να λυµαίνεται το 30% και πλέον του Ακαθα-
ρίστου Εθνικού Προϊόντος, αλλά και της διαφθοράς η οποία, όχι
µε δικά µου στοιχεία, αλλά µε στοιχεία επίσηµων οργανισµών και
φορέων εξακολουθεί να κατέχει το 8% και πλέον του Ακαθαρί-
στου Εθνικού Προϊόντος. 

Έχουµε τη λίστα, την κατάσταση που έχετε δώσει και αξιολο-
γώντας την, διαπιστώνουµε για παράδειγµα ότι χίλιες πεντακό-
σιες δεκατρείς εταιρείες περιορισµένης ευθύνης έχουν οφειλές
7.541.000.000 ευρώ. Έχουµε επτακόσιες πενήντα δύο οµόρρυθ-
µες εταιρείες που χρωστούν 1.615.000.000 ευρώ. Έχουµε είκοσι
έξι αθλητικές εταιρείες που χρωστούν 291.000.000 ευρώ. Και ο
χορός καλά κρατεί!

Το µεγάλο ζήτηµα, κύριε Αντιπρόεδρε, είναι ποιοι ήλεγχαν
αυτές τις δραστηριότητες και ποιοι µε τις πράξεις τους είτε υπέ-
θαλπαν –δικαιούµαι να κάνω αυτήν τη σκέψη- είτε ανέχονταν είτε
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έκαναν ότι δεν έβλεπαν, µε αποτέλεσµα να έχουν γεννηθεί αυτές
οι τεράστιες φορολογικές οφειλές, κύριε Πρόεδρε, µέσα σε µία
συγκεκριµένη χρονική διαδροµή. Και τι αποδεικνύεται; Ότι δεν
υπήρξε καµµία παρέµβαση των ελεγκτικών µηχανισµών.

Το ερώτηµα είναι: Αυτοί οι ελεγκτικοί µηχανισµοί ελέγχονταν;
Ελέγχονται; Θα ελεγχθούν; Και µιλάω για τους µεγαλοοφειλέτες
που έπαιρναν και πιστοποιητικά φορολογικής ενηµερότητας. Θα
παρέµβει επιτέλους ένας εισαγγελέας για να κάνει έρευνα στην
υπόθεση και να αποδώσει και ποινικές ευθύνες εκεί που υπάρ-
χουν; 

Δεν αναφέροµαι, κύριε Υπουργέ, στους οφειλέτες µε µικρά
ποσά. Δεν αναφέροµαι σ’ αυτούς που έχουν καταθέσεις, οι
οποίες είναι το προϊόν ενός τίµιου µόχθου. Αναφέροµαι σ’ όλους
εκείνους που έχουν τεράστια ποσά κατατεθειµένα σε ελληνικές
ή ξένες τράπεζες, σε πλήρη αναντιστοιχία προς όλα εκείνα που
έχουν δηλώσει.

Και από την άλλη µεριά έχουµε αυτήν τη µάστιγα της φορο-
διαφυγής, η οποία δεν παρήχθη σε πολιτικό κενό. Γεννήθηκε
αυτή η φοροδιαφυγή, γεννήθηκε η φοροκλοπή µε την ανοχή, την
υπόθαλψη ελεγκτικών µηχανισµών, δηλαδή µε την ανοχή και την
υπόθαλψη του ίδιου του κράτους, κύριε Πρόεδρε, δηλαδή µε την
ευθύνη των κυβερνήσεων και της Κυβέρνησης η οποία ανέχεται
µία τέτοια λειτουργία. 

Από την άλλη µεριά έχουµε έναν µατωµένο λαό, ένα λαό ο
οποίος φορτώνεται συνεχώς βάρη, δεν µπορεί άλλο να τα αντέ-
ξει και η Κυβέρνηση έχει βρει τη σταθερή πηγή εσόδων. Υστέ-
ρηση φορολογικών εσόδων από τη µια, αποκοπή µισθών και
γενικότερα αποδοχών από την άλλη, αποµείωση της µισθωτής
εργασίας και της αµοιβής, περικοπή κοινωνικών δαπανών και
συντάξεων. 

Το ερώτηµά µου, κύριε Αντιπρόεδρε, είναι: γιατί γεννήθηκε η
φοροδιαφυγή, µε ποιες πολιτικές ευθύνες; Τι θα κάνετε γι’ αυτήν
τη φοροδιαφυγή και αν επιτέλους θα ελέγξετε και όλους εκεί-
νους οι οποίοι εµπλέκονται µε τον άλφα ή βήτα τρόπο σε ένα σύ-
στηµα κάλυψης όλων εκείνων που φοροδιέφευγαν, που έκλεβαν
φόρους και σε τελευταία ανάλυση ζηµίωναν τον ελληνικό λαό και
είχαν συνέργεια στη δηµοσιονοµική κρίση η οποία υπάρχει; 

Εάν αυτά δεν αντιµετωπισθούν, δεν παταχθούν, τότε δεν θα
υπάρξει η αντιµετώπιση του εγκλήµατος της φοροδιαφυγής.
Επαναλαµβάνω, ότι αναφέροµαι στους µεγάλους φοροκλέφτες,
στα µεγάλα έσοδα που απεκόµισαν από τη φοροκλοπή και τη φο-
ροδιαφυγή συγκεκριµένοι και πολλοί. 

Δεν αρκεί να λέµε ότι θα την ελέγξουµε. Δεν αρκεί να λέτε ότι
θα την ελέγξετε. Άµεσα! Και αν µας ακούει κάποιος εισαγγελέας,
ας παρέµβει και αυτός. Αν µη τι άλλο θα είναι µία πράξη δικαιο-
σύνης προς τα σταθερά υποζύγια αυτού του τόπου που είναι οι
οικονοµικά αδύναµοι, που είναι οι άνθρωποι της µισθωτής εργα-
σίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Αντιπρό-
εδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευάγγελος
Βενιζέλος. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε και αγαπητέ φίλε,
κύριε Κουβέλη, ό,τι και να πείτε για τη φοροδιαφυγή και για την
παραοικονοµία είναι λίγο. Συµφωνώ µαζί σας. 

Όµως, πότε δηµιουργήθηκε αυτό το φαινόµενο στην Ελλάδα;
Σίγουρα όχι τους τελευταίους τρεις µήνες που είµαι εγώ στο
Υπουργείο Οικονοµικών ούτε τους τελευταίους είκοσι µήνες. Δυ-
στυχώς, είναι γενετικό χαρακτηριστικό του νέου ελληνικού κρά-
τους. Έτσι γεννήθηκε αυτό το κράτος και σέρνει το φαινόµενο
της φοροδιαφυγής και της παραοικονοµίας, το διογκώνει και το
αναπαράγει. Δυστυχώς, τα τελευταία τριάντα πέντε χρόνια αυτό
οξύνθηκε ακόµα περισσότερο.

Σίγουρα υπάρχουν και ποινικές ευθύνες. Πρέπει ο εισαγγε-
λέας να µας βοηθήσει να συλλάβουµε τη φοροδιαφυγή και να ει-
σπράξουµε τις µεγάλες ανείσπρακτες οφειλές. Διότι, είδα ότι
έστρεψε το ενδιαφέρον του στο  εάν, πράγµατι, ο κ. Κουσελάς
παρέδωσε µία λίστα µεγάλων οφειλετών και αν υπάρχουν ευθύ-
νες µη πολιτικών προσώπων για το εάν διακινήθηκε µεταξύ πο-
λιτικών προσώπων αυτή η λίστα, η οποία έχει ανακοινωθεί προ
πολλού στη Βουλή. Σας εξήγησα µε ποιο τρόπο την έχουµε

δώσει στη δηµοσιότητα ως προς τα νοµικά πρόσωπα και θα τη
δώσουµε και ως προς τα φυσικά. 

Σίγουρα υπάρχουν πολύ µεγάλες διοικητικές ευθύνες. Ξέρετε
ποια είναι η µεγαλύτερη ευθύνη; Η ευκολία µε την οποία βεβαι-
ώνονται οι οφειλές και µένουν στο αρχείο και η ευκολία µε την
οποία επιβάλλονται πρόστιµα και προσαυξήσεις για να δηµιουρ-
γηθεί η ψευδαίσθηση ότι κάτι έχουµε κάνει ως φορολογική διοί-
κηση. Και µετά έρχεται ο πολιτικός κόσµος και η κοινή γνώµη και
ασχολείται µε τα 30 δισεκατοµµύρια µε τα οποία θα έλυνε το
πρόβληµα της οικονοµίας ο κ. Καραµανλής το 2004 όταν διεκδι-
κούσε την εξουσία -τότε ήταν 30 δισεκατοµµύρια οι συσσωρευ-
µένες οφειλές- ή ασχολούµαστε µε τα 42 δισεκατοµµύρια που
είναι σήµερα οι συσσωρευµένες οφειλές, όταν µέσα σε αυτές
υπάρχουν όλα αυτά που σας είπα, δηλαδή οι πτωχευµένες ανύ-
παρκτες εταιρείες, προσαυξήσεις, πρόστιµα, όταν δηλαδή αυτό
που πράγµατι είναι εισπράξιµο, είναι δυστυχώς ένα πολύ µικρό
ποσοστό αυτού του ποσού. 

Γι’ αυτό και η φορολογική διοίκηση δεν πρέπει να βεβαιώνει
κάτι που δεν αρχίζει να το εισπράττει ή να το διεκδικεί αµέσως,
πέραν του ότι πρέπει να εκλογικεύσουµε όλα αυτά που συµβαί-
νουν στη χώρα µας επί δεκαετίες σε σχέση µε πρόστιµα και προ-
σαυξήσεις, σε σχέση µε τον Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων και µε
την καυκική διαδικασία της απόρριψης των στοιχείων και του κα-
ταλογισµού δεκάδων φορολογικών παραβάσεων σε κάθε έλεγχο
που γίνεται. 

Όλα αυτά είναι που πρέπει να αλλάξουν και θα αλλάξουν
τώρα. Για να είµαι συγκεκριµένος, οι µεγάλοι οφειλέτες άνω του
1 εκατοµµυρίου είναι πια εντοπισµένοι, έχει αποπληθωριστεί το
ποσό και έχουµε ζητήσει βοήθεια µεγάλων και µικρότερων ιδιω-
τικών εταιρειών, εξειδικευµένων στην ανάλυση και στην εί-
σπραξη, ώστε να µπορούµε να έχουµε αποτέλεσµα παράλληλα
µε τη δραστηριότητα της φορολογικής διοίκησης. Αυτό δεν ση-
µαίνει ότι δεν πρέπει να εισπραχθούν και οι µικρότερες οφειλές,
οι οποίες είναι εύκολο σιγά-σιγά να εισπράττονται, γιατί από εκεί
µπορεί να έχουµε ένα πολύ ουσιώδες αποτέλεσµα.

Είναι προϋπόθεση στο µνηµόνιο να  αρχίσουν και να ολοκλη-
ρωθούν οι έλεγχοι των µεγάλων φορολογουµένων, των χιλίων
µεγαλύτερων εταιρειών. Η νέα υπηρεσία, που έχει συσταθεί, η
υπηρεσία µεγάλων επιχειρήσεων και µεγάλων φορολογουµένων,
πρέπει να ξεκινήσει αµέσως τον έλεγχο των χιλίων µεγαλύτερων
φορολογουµένων της χώρας. Έχει αρµοδιότητα σε επίπεδο επι-
κράτειας. Είναι υποχρέωση του µνηµονίου.

Επίσης, οι χίλιες επτακόσιες κραυγαλέες περιπτώσεις φορο-
διαφυγής που έχουν παρουσιαστεί πρέπει να ελεγχθούν και να
ολοκληρωθεί ο έλεγχος και αυτό ανήκει στον κατάλογο των άµε-
σων προτεραιοτήτων που συνδέονται µε την εκταµίευση της
δόσης και την έναρξη του νέου προγράµµατος στήριξης  της ελ-
ληνικής οικονοµίας.

Είναι ντροπή αυτά να τα θέτει η τρόικα. Αυτά έπρεπε να τα θέ-
τουµε εµείς και τα θέτουµε εµείς. Αλλά, πλέον είναι και διεθνώς
γνωστά. Όχι ότι δεν υπάρχει στο εξωτερικό, σε άλλες χώρες της
Eυρωζώνης, φοροδιαφυγή και παραοικονοµία, αλλά εδώ πια
είναι εθνικό έγκληµα και εθνική µάστιγα το φαινόµενο αυτό.

Άρα προχωρούµε έτσι και µε τη βοήθεια της Βουλής και της
κοινωνίας θα έχουµε αποτέλεσµα.

Εσείς πείτε µου τώρα εάν υπάρχει συναλλαγή που γίνεται στην
Ελλάδα για αγαθό ή υπηρεσία πλην των τυποποιηµένων, που
είναι στο ράφι των καταστηµάτων και έχουν µία τιµή τυπωµένη
και ιδίως όταν γίνεται συναλλαγή για υπηρεσίες, όπου δεν τίθεται
το ερώτηµα εάν πληρώνεις λιγότερα χωρίς ΦΠΑ ή πληρώνεις και
το ΦΠΑ για λόγο που εσύ ξέρεις και ο άλλος, ο οποίος τον ει-
σπράττει, δεν τον ξέρει, ούτε θέλει να τον µάθει. Δεν αντιλαµβά-
νεται ο κάθε συναλλασσόµενος, ο κάθε καταναλωτής, ο κάθε
έµπορος, ο κάθε παραγωγός ότι αυτό αλλοιώνει και τα δεδοµένα
του φόρου εισοδήµατος φυσικών και νοµικών προσώπων; Μπο-
ρεί ο πολιτικός λόγος των κοµµάτων ή ο δηµοσιογραφικός λόγος
να ενθαρρύνει έµµεσα τη συµπεριφορά αυτή µε το επιχείρηµα
ότι «αφού δεν πιάνετε τους µεγάλους, εµείς οι µικροµεσαίοι, οι
πολλοί, µπορούµε να µην πληρώνουµε ΦΠΑ»; Πρέπει; Οδηγεί
πουθενά αυτό;

Περιµένω από το νηφάλιο και υπεύθυνο λόγο σας να καταδι-
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κάσει απερίφραστα αυτού του είδους τις λογικές, γιατί χρειάζε-
ται ένα εθνικό µέτωπο για την αποκατάσταση της φορολογικής
ειλικρίνειας και της δηµοσιονοµικής εντιµότητας της χώρας. Αλ-
λιώς, δεν πείθουµε ούτε τους εαυτούς µας, ούτε τους ξένους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Aνεξάρ-
τητος Βουλευτής και Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Αριστεράς, ο
κ. Φώτης Κουβέλης.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ,  µε την κοινωνία υπάρχει
ένα ζήτηµα. Η κοινωνία διαχρονικά δεν συνήνεσε στο φορολο-
γικό σύστηµα, που κατά καιρούς υπήρξε σ’ ετούτον τον τόπο και
δεν συνήνεσε διότι δεν υπήρχε η εµπιστοσύνη του πολίτη σε ένα
δίκαιο φορολογικό σύστηµα. Όταν σταθερά τα φορολογικά
έσοδα διαµορφώνονταν στο µέγιστο µέρος τους από την παρα-
κράτηση φόρου από το µισθό της εξαρτηµένης εργασίας, όταν
στο µέγιστο µέρος προέκυπταν οι φόροι από τους έµµεσους φό-
ρους, οι οποίοι έπλητταν και συνεχίζουν να πλήττουν κυρίως τα
λαϊκά στρώµατα και να φοροδιαφεύγουν τα µεγάλα εισοδήµατα,
τα οποία παραοικονοµούσαν και παραοικονοµούν, πρόδηλα δεν
προέκυπτε η λεγόµενη θεσµική συναίνεση, η συναίνεση προς ένα
σύστηµα, το οποίο θα έπρεπε να διέπεται από δικαιοσύνη.

Επειδή αναφερθήκατε, όµως, στην υπεύθυνη στάση µας, θα
πρέπει να σας πω ότι είµαστε αντιµέτωποι, είµαστε αντίπαλοι, µε
τη φοροδιαφυγή. Και εγώ σας κάλεσα να µην εγκαταλείψετε το
λεγόµενο «κίνηµα των αποδείξεων», βεβαίως να εξορθολογηστεί,
να διασφαλιστούν όλα εκείνα τα στοιχεία και τα µεγέθη που θα
το καταστήσουν αποτελεσµατικό και επίσης δίκαιο. 

Και µακριά από εµάς, µακριά από τη Δηµοκρατική Αριστερά,
η οποιαδήποτε ανοχή, στην οποιαδήποτε φοροδιαφυγή και φο-
ροκλοπή. Πρέπει, όµως, να αντιληφθείτε, ότι δεν µπορεί σταθερά
ένα φορολογικό σύστηµα να είναι προσανατολισµένο για να επι-
βαρύνει τους οικονοµικά αδύναµους. Διότι τότε πράγµατι ρηγ-
µατώνεται η σχέση εµπιστοσύνης του πολίτη προς το φορολο-
γικό σύστηµα, προς την πολιτεία εν τέλει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Και θα σας έλεγα, σε συνάφεια µε τα όσα αναφέρω, γιατί δεν
θεσπίζεται ένα φορολογικό «πόθεν έσχες» να ελεγχθούν όλες οι
καταθέσεις, οι καταθέσεις σε τράπεζες τις χώρας, οι καταθέσεις
-µε όσες δυσκολίες έχουν- σε τράπεζες του εξωτερικού και να
αντιστοιχηθούν, να αναλογιστούν µε το τι ο καθένας δήλωνε όλα
αυτά τα χρόνια, µε το τι δηλώνει και πώς προκύπτει η ικανότητα
του να έχει καταθέσεις είτε στην Ελλάδα είτε στο εξωτερικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επαναλαµβάνω, δεν αναφέροµαι στις καταθέσεις των ανθρώ-
πων που προχώρησαν και έβαλαν κάποια λεφτά «στην πάντα»,
στην τράπεζα και ήταν ο καρπός, ήταν το αποτέλεσµα του τίµιου
µόχθου, αλλά αναφέροµαι στις µεγάλες δυσαναλογίες. Αν πάρει
κάποιος φορολογικές δηλώσεις και τις συγκρίνει µε τις καταθέ-
σεις που έχουν, θα διαπιστώσει αυτήν τη δυσαναλογία. Και τότε
πράγµατι προκύπτει, από πού; Από την παραοικονοµία, το λίπος
της οποίας εξακολουθεί να υπάρχει και να µεγαλώνει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και γι’ αυτήν την παραοικονοµία και για την διαφθορά, θέλω
να σας διαβεβαιώσω, ότι είµαστε εχθροί τους, είµαστε αντίπαλοι
τους. Η Δηµοκρατική Αριστερά, δεν συµψηφίζει το λόγο της.
Είναι πράξη ευθύνης να πολεµάς, να αντιµάχεσαι και την παρα-
οικονοµία και τη φοροδιαφυγή και τη φοροκλοπή, ιδιαίτερα εκεί-
νων που είναι πιο γνωστοί. Και αν δεν είναι γνωστοί µε τα
ονόµατα τους, είναι γνωστοί µε τα στοιχεία, αρκεί τα στοιχεία να
ελεγχθούν. Και αν ελεγχθούν, τότε είναι δυνατόν να έχουµε κά-
ποιο αποτέλεσµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φώτη Κουβέλη.
Το λόγο έχει, ο Υπουργός Οικονοµικών, κ. Ευάγγελος Βενιζέ-

λος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θέλω πραγµατικά
να ευχαριστήσω τον κ. Κουβέλη και τη Δηµοκρατική Αριστερά,

γιατί όταν ανακοίνωσα για πρώτη φορά την πρόθεση του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών να επιβάλει το µέτρο της πλήρους τεκµηρίω-
σης του τρόπου διάθεσης του διαθεσίµου εισοδήµατος, το οποίο
όπως εξήγησα ή καταναλώνεται ή αποταµιεύεται, στήριξε αυτήν
την πρωτοβουλία, την οποία τώρα βλέπω ότι σιγά-σιγά την κα-
τανοούν και τη στηρίζουν όλοι, αλλά εκείνες τις πρώτες δύο ηµέ-
ρες είχε εξαπολυθεί πανταχόθεν επίθεση από τις δυνάµεις της
Αριστεράς µέχρι τις εφηµερίδες της πιο συντηρητικής αντίληψης
και σε όλα τα τηλεοπτικά δελτία ειδήσεων. Γιατί µε αυτά χτυπού-
σαµε ποιον; Αυτόν που φοροδιαφεύγει και παραοικονοµεί. 

Όλα αυτά γίνονται στο όνοµα του µισθωτού και του συνταξι-
ούχου, ο οποίος δεν πρέπει να συγκεντρώνει αποδείξεις. Μα τι
πρόβληµα έχει ο µισθωτός και ο συνταξιούχος, που δεν φορο-
διαφεύγει και δεν παραοικονοµεί, να τεκµηριώσει τον τρόπο διά-
θεσης του εισοδήµατος του; Κανένα. Πίσω από αυτό το
τέχνασµα κρύβεται πάντα µια οβιδιακή µεταµόρφωση των εκπρο-
σώπων της φοροδιαφυγής και της παραοικονοµίας, την οποία
κανείς δεν εκπροσωπεί πολιτικά, δηµοσιογραφικά, επικοινω-
νιακά, επιστηµονικά. Κανείς. Κανείς δεν αναλαµβάνει την ευθύνη
της συµµετοχής, έστω της κατ’ ανάγκην συµµετοχής στην ανα-
παραγωγή αυτού του φαινοµένου. Όλοι είναι αθώοι του αίµατος
στη χώρα αυτή. Κανείς δεν έχει συµµετοχή.  

Όλοι καταγγέλλουν έναν αόρατο αντίπαλο, χωρίς όνοµα,
χωρίς πρόσωπο, χωρίς χαρακτηριστικά, χωρίς πολιτική εκπρο-
σώπηση, χωρίς συνδικαλιστική εκπροσώπηση, που καταδυνα-
στεύει τη χώρα. Πού είναι αυτός ο εσωτερικός εχθρός της
φοροδιαφυγής και της παραοικονοµίας; Ποιου έχει το όνοµα και
τα χαρακτηριστικά; Κανείς δεν έχει ακούσει τίποτα ποτέ; Είναι
τόσο αόρατος, τόσο αόριστος, τόσο διάχυτος;

Πρέπει να στοχαζόµαστε λίγο και να είµαστε ειλικρινείς, αλ-
λιώς θα πέσει το οικοδόµηµα και θα µας πλακώσει. Αυτό κινδυ-
νεύουµε να πάθουµε, να πέσει το οικοδόµηµα που έχουµε
φτιάξει ως κοινωνία, ως τόπος, ως έθνος και να µας πλακώσει.

Εάν δε, κάποιοι νοµίζουν ότι µπορούν να ανακράζουν «αποθα-
νέτω η ψυχή µου µετά των αλλοφύλων», πρέπει να ξέρουν ότι
δεν υπάρχει µετά άλλο στάδιο. Δεν υπάρχει άλλο στάδιο. Θα κά-
νουµε δεκαετίες να συνέλθουµε.

Είπα, µιλώντας προχθές σε δηµοσιογραφική συζήτηση, «ας
γυρίσουµε οργανωµένα στο 2005, από πλευράς εισοδηµάτων και
επιπέδου ζωής, για να µην αναγκαστούµε να γυρίσουµε ανοργά-
νωτα στο 1960».

Ως προς τα άλλα, κύριε Κουβέλη, συµφωνώ απολύτως και ελ-
πίζω να µπορέσουµε µε τη στήριξη της Βουλής να έχουµε απο-
τελέσµατα. Βεβαίως, χρειαζόµαστε και διοικητικό µηχανισµό,
χρειαζόµαστε µια φορολογική διοίκηση που να λειτουργεί, χρει-
αζόµαστε το στοιχειώδες, να έχουµε κτήριο. Η Γενική Γραµµα-
τεία Πληροφοριακών Συστηµάτων δεν λειτουργεί λόγω διαρκών
καταλήψεων. Το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους δεν λειτουργεί
λόγω διαρκών καταλήψεων. Αυτά κάποια στιγµή κάποιος θα τα
πληρώσει. Φοβούµαι ότι θα τα πληρώσει ο πιο αδύναµος τελικά,
είτε γιατί δεν θα έχουµε µπορέσει να ανταποκριθούµε στις υπο-
χρεώσεις µας είτε γιατί θα αναγκαστούµε πάλι να ακολουθή-
σουµε την πεπατηµένη, για να ανταποκριθούµε σε πιεστικές
υποχρεώσεις.

Η κοινωνία στρέφεται κατά του εαυτού της, η κοινωνία στρέ-
φεται κατά του πιο αδύναµου. Διότι οι κοινωνίες από µόνες τους
-το έχω πει πολλές φορές στη Βουλή- δεν είναι ούτε ίσες, ούτε
δίκαιες, ούτε δηµοκρατικές. Οι κοινωνίες από µόνες τους είναι
ζούγκλες, όπου επικρατεί ο νόµος του ισχυρότερου, του επιτή-
δειου. Το κράτος, η έννοµη τάξη, το πολιτικό σύστηµα, η δηµο-
κρατία είναι αυτή που εκπολιτίζει µια κοινωνία, που την
οργανώνει, την καθιστά συνεκτική, υπεύθυνη, δίκαιη.

Όποιοι νοµίζουν ότι θα βρουν µέσα από τον κοινωνικό αυτο-
µατισµό τη λύση, οδηγούν το λαό και µάλιστα, το φτωχότερο,
τον πιο αδύναµο πολίτη, στη δευτέρα πλάνη, η οποία είναι χείρων
της πρώτης. Αυτή είναι η κατάσταση. Κρούω τον κώδωνα του κιν-
δύνου. Η πατρίδα µας βρίσκεται στα πρόθυρα της δευτέρας πλά-
νης, η οποία θα είναι χείρων της προηγούµενης. Πρέπει να
συνέλθουµε επειγόντως. Η πολιτική και κοινωνική τύφλωση δεν
οδηγεί πουθενά. Οδηγεί µόνο στην καταστροφή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα
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πολύ τον Υπουργό Οικονοµικών κ. Ευάγγελο Βενιζέλο, όπως και
τον Ανεξάρτητο Βουλευτή και Πρόεδρο της Δηµοκρατικής Αρι-
στεράς κ. Φώτη Κουβέλη για την επίκαιρη ερώτησή του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί από το 2ο Τµήµα του 1ου Γυµνασίου Παπάγου.

Παιδιά, καλώς ήλθατε! Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντο-
λογίας καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής
αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά
Βουλευτού.

Ακολουθεί η συζήτηση της τέταρτης µε αριθµό 66/11-10-2011
επίκαιρης ερώτησης δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριου Ροντούλη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την περικοπή των συντάξεων
αποστράτων-συνταξιούχων.

Κύριε Ροντούλη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά, προκειµένου να
αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αντιπρόεδρε, σας κουράσαµε σήµερα στον Κοινοβου-

λευτικό Έλεγχο, αλλά ο Πρωθυπουργός δεν σας βοηθά.
Ως γνωστόν, κύριε Πρόεδρε, από 1ης Νοεµβρίου του τρέχον-

τος έτους η Κυβέρνηση σχεδιάζει για τους στρατιωτικούς συν-
ταξιούχους που δεν έχουν συµπληρώσει βεβαίως το 55ο έτος
της ηλικίας τους, να περικόψει κατά 40% το ποσό της µηνιαίας
κύριας σύνταξης που υπερβαίνει τα 1.000 ευρώ, εξαιρουµένων
βεβαίως εκείνων που αποστρατεύτηκαν αυτεπαγγέλτως από την
υπηρεσία.

Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για ένα παράλογο και άδικο µέτρο
και πιστεύω ότι ο συνταγµατολόγος Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-
σης θα συµφωνήσει µε την πρόσφατη γνωµοδότηση του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου, βάσει της οποίας αυτό το µέτρο κρίνεται ως
αντισυνταγµατικό. Κρίνεται δε ως αντισυνταγµατικό, γιατί βάσει
του άρθρου 4, παράγραφος 5 του Συντάγµατος, το Σύνταγµά
µας λέει µε σαφήνεια ότι οι Έλληνες πολίτες συνεισφέρουν
χωρίς διακρίσεις στα δηµόσια βάρη αναλόγως των δυνατοτήτων
τους.

Όταν, λοιπόν, κύριε Αντιπρόεδρε της Κυβέρνησης, βάζετε αυ-
θαιρέτως ένα ηλικιακό κριτήριο, δηλαδή τα πενήντα πέντε έτη,
εισάγετε ένα κριτήριο διάκρισης εις βάρος των Ελλήνων πολιτών.
Ευλόγως µπορεί κάποιος να διερωτηθεί γιατί πενήντα πέντε έτη
και όχι πενήντα τρία έτη, γιατί πενήντα τρία έτη και όχι πενήντα
έτη! Με ποια λογική, δηλαδή, έρχεται η Κυβέρνηση και λέει ότι
όσοι δεν έχουν συµπληρώσει το πεντηκοστό πέµπτο έτος υφί-
στανται τη συγκεκριµένη περικοπή;

Βεβαίως, µία που αρέσκεστε να απευθύνετε συµβουλές και
παραινέσεις, θα ήθελα να σας πως το εξής: Δεν θεωρείτε ότι
αυτό το µέτρο πλήττει την εµπιστοσύνη του διοικουµένου προς
τη διοίκηση, του Έλληνα πολίτη έναντι της πολιτείας; Αυτοί οι
άνθρωποι που αποστρατεύτηκαν µε αίτησή τους, το έπραξαν
βάσει των προνοιών τού εν ισχύι Κώδικα Πολιτικών και Στρατιω-
τικών Συντάξεων. Δεν το έκαναν αυθαιρέτως. Έρχεται, λοιπόν, η
πολιτεία και τους τιµωρεί γιατί άσκησαν τα δικαιώµατά τους που
η ίδια η πολιτεία τούς έδινε βάσει του προαναφεροµένου κώδικα.

Άρα ξέρετε τι θα κάνουν αυτοί οι άνθρωποι, κύριε Υπουργέ;
Μόλις περάσει τώρα αυτή η διάταξη µε το πολυνοµοσχέδιό σας,
θα προσφύγουν στα δικαστήρια και θα πουν «η Πολιτεία µάς ενέ-
παιξε», ενώ πολλοί εξ αυτών θα ζητήσουν την επαναφορά τους
στο στράτευµα. Και τότε δεν ξέρω πώς θα ανταποκριθείτε.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι σαφέστατο. Τώρα, στο παρά ένα,
πριν έρθει το πολυνοµοσχέδιο της άλλης εβδοµάδας, προτίθεστε
να αφαιρέσετε την αντισυνταγµατική, άδικη και παράλογη αυτή
διάταξη που πλήττει όχι µόνο τους αποστράτους, αλλά και Έλ-
ληνες πολίτες που είναι κάτω των πενήντα πέντε ετών;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Ροντούλη.

Ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευάγγελος Βενιζέλος έχει το
λόγο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Απαντώ ευχαρίστως στο συνά-
δελφο κ. Ροντούλη, παρ’ ότι αυτή η ερώτησή του αναφέρεται σε
τρέχον ζήτηµα του νοµοθετικού έργου. Κανονικά, αυτή η συζή-
τηση έπρεπε να γίνει µε τη διαδικασία της νοµοθετικής εργασίας.
Όµως, επειδή θα ήµουν εδώ για να απαντήσω στις άλλες ερω-
τήσεις, είπα να δώσω µία απάντηση και σ’ αυτήν την ερώτηση.

Κατ’ αρχάς αποσαφηνίζω ότι όποιοι στρατιωτικοί, άρα και
αστυνοµικοί, έχουν αποστρατευθεί µε απόφαση και πρωτοβου-
λία της υπηρεσίας, επειδή κρίθηκαν ευδοκίµως τερµατίσαντες
την υπηρεσία τους ή επειδή εξήντλησαν την ιεραρχία, δεν εµπί-
πτουν στο µέτρο του περιορισµού της σύνταξής τους. Το µέτρο
αυτό αφορά µόνο εκείνους που οικειοθελώς βρέθηκαν εκτός
στρατεύµατος ή εκτός Σωµάτων Ασφαλείας σε µικρή ηλικία ώστε
και τώρα, όντας συνταξιούχοι να είναι νεότεροι των πενήντα
πέντε ετών.

Το όριο των πενήντα πέντε ετών τίθεται και για την εργασιακή
εφεδρεία. Σε εργασιακή εφεδρεία τίθενται αυτοί που σε δύο το
πολύ χρόνια θα είναι πενήντα πέντε ετών και θα έχουν συµπλη-
ρωµένα τριάντα πέντε χρόνια υπηρεσίας, ώστε να λάβουν πλήρη
σύνταξη. Και θα λάβουν βεβαίως, πλήρη σύνταξη, χωρίς να θί-
γεται κανένα συνταξιοδοτικό τους δικαίωµα. 

Όποιος επιλέγει τη λύση τού να αποχωρήσει νωρίτερα και να
καταστεί σε νεαρή ηλικία συνταξιούχος, δεν έχει κανένα κατοχυ-
ρωµένο περιουσιακό δικαίωµα. Αυτό το έχει πει κατ’ επανάληψη
η νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου. Έχει δικαίωµα να λαµβάνει σύνταξη, αλλά δεν είναι κα-
θόλου διασφαλισµένο το ποια θα είναι η σύνταξη. 

Αυτή η περικοπή οφείλεται σε έναν πάρα πολύ απλό αναλογι-
στικό υπολογισµό που απορρέει από την αρχή της αναλογικής
ισότητας. Όταν έχεις είκοσι πέντε χρόνια εισφορών, πόσα χρόνια
σύνταξης µπορείς να λαµβάνεις: σαράντα, πενήντα;  Πόσο κο-
στίζεις στο ασφαλιστικό ταµείο ή στο δηµόσιο ταµείο µε βάση
το προσδόκιµο επιβίωσης που υπάρχει για γυναίκες ή άντρες στη
χώρα µας, που ευτυχώς είναι ιδιαίτερα υψηλό για τα ευρωπαϊκά
δεδοµένα; 

Εάν κάποιος είναι πενήντα ετών συνταξιούχος, επειδή έχει
τριάντα πέντε χρόνια υπηρεσίας µε διπλά συντάξιµα, πόσα χρό-
νια θα µείνει συνταξιούχος; Ζωή να έχει, να τον χαιρόµαστε κι
εµείς και η οικογένειά του, αλλά πόσα χρόνια πρέπει να του πλη-
ρώνει τη σύνταξη το ελληνικό δηµόσιο, δηλαδή ο φορολογούµε-
νος; 

Αυτό είναι ένα µήνυµα, ότι όσοι κάνουν χρήση τέτοιων ευνοϊ-
κών διατάξεων σε νεαρή ηλικία –όχι για να µείνουν σπίτι τους,
αλλά προφανώς για να δραστηριοποιηθούν και κάπου αλλού
γιατί είναι υγιέστατοι, δεν µιλούµε για αυτούς που έχουν οποι-
οδήποτε πρόβληµα υγείας ή αναπηρία- πρέπει να υπαχθούν σε
κάποιο περιορισµό τώρα, χάριν του γενικού συµφέροντος και βε-
βαίως αν έχουν άλλα εισοδήµατα, να τα δούµε αυτά, να δηλώ-
νονται.

Γιατί αυτά που λέτε ισχύουν µόνο για τους στρατιωτικούς και
δεν ισχύουν για τους πολιτικούς συνταξιούχους; Γιατί αυτά δεν
ισχύουν για τους συνταξιούχους των άλλων ασφαλιστικών τα-
µείων; Κι αυτοί υπόκεινται σ’ αυτόν τον περιορισµό. 

Το Ελεγκτικό Συνέδριο δεν έχει πει τίποτα περί αντισυνταγµα-
τικότητας. Δεν υπάρχει καµµία σχετική παρατήρηση στη συνηµ-
µένη γνωµοδότησή του στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο. Καµµία.
Γιατί επικαλείστε το Ελεγκτικό Συνέδριο; Το Ελεγκτικό Συνέδριο
γνωµοδοτεί υποχρεωτικώς για τα συνταξιοδοτικά νοµοσχέδια και
η γνωµοδότηση τίθεται υπ’ όψιν της Βουλής. 

Τι µήνυµα στέλνουµε στον κόσµο, στους δηµοσίους υπαλλή-
λους, στους στρατιωτικούς; Μόλις βρείτε την ευκαιρία και θεµε-
λιώσετε δικαίωµα, φύγετε, ώστε να σας πληρώνει το δηµόσιο
ταµείο ή το ασφαλιστικό ταµείο; Ε, αυτό δεν γίνεται! Πρέπει να
αλλάξουν οι νοοτροπίες!

Εάν θέλετε αυτό είναι ένα εξαιρετικά προσωρινό µέτρο. Πόσο
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χρονών είναι αυτοί οι άνθρωποι; Εάν είναι πενήντα πέντε δεν
ισχύει το µέτρο, εάν είναι πενήντα τέσσερα θα ισχύσει για ένα
χρόνο. Εάν όµως είναι σαράντα δύο, γιατί κι αυτό συµβαίνει –
παρ’ ότι τους είχα παρακαλέσει κατ’ επανάληψη ως Υπουργός
Εθνικής Αµύνης να µην κάνουν χρήση αυτών των διατάξεων περί
αποστρατείας και βρέθηκαν σε αποστρατεία, φαντάζοµαι ότι
είναι ζωντανοί άνθρωποι, πεπειραµένοι, σπουδαγµένοι µε τα
λεφτά του ελληνικού λαού- µπορούν να κερδίσουν το εισόδηµα
του εαυτού τους και της οικογένειάς τους ανέτως στον ιδιωτικό
τοµέα, τον οποίο και επέλεξαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υπουργό Οικονοµικών κ. Ευάγγελο Βενιζέλο. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΛΑΟΣ, κ. Αστέριος Ροντούλης,
για τρία λεπτά. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Διέκρινα έναν άκρατο κυνισµό στην
τοποθέτηση του Αντιπροέδρου. 

Δεν το περίµενα, γιατί διετέλεσε Υπουργός Αµύνης. Περίµενα
µία απάντηση άλλου ύφους και άλλης επιχειρηµατολογίας. 

Επιτρέψτε µου µε όλο το σεβασµό που σας έχω, κύριε Αντι-
πρόεδρε, να σας πω το εξής. Είπατε ότι αυτοί οι άνθρωποι όταν
βγήκαν στη σύνταξη, δεν ήξεραν τι ποσό θα πάρουν. Λάθος κά-
νατε! Ήξεραν πάρα πολύ καλά ότι θα πάρουν συγκεκριµένο
ποσό συντάξεως! Αυτό το γνώριζαν πάρα πολύ καλά, βάσει των
υφισταµένων διατάξεων του Κώδικα Πολιτικών και Στρατιωτικών
Συντάξεων! Και µάλιστα, όχι µόνο γνώριζαν, αλλά βάσει αυτής
της γνώσης, είχαν ήδη και έχουν συνάψει κάποιες υποχρεώσεις.
Έχουν στεγαστικά δάνεια, σπουδάζουν παιδιά, αλλά έχουν να
καλύψουν και τρέχουσες ανάγκες της καθηµερινότητάς τους. 

Λοιπόν, έρχεστε τώρα εσείς και µε µία µονοκονδυλιά λέτε το
εξής: «Είσαι κάτω των πενήντα ενός ετών; Έφυγες; Δεν µε άκου-
σες; Σε τιµωρώ, ασχέτως αν κινήθηκες κατά νόµο». Δηλαδή, λει-
τουργείτε τιµωρητικά έναντι αυτών των ανθρώπων; 

Κατά δεύτερον, θέλω να σας πω το εξής. Θέσατε ένα ερώτηµα
το οποίο δεν περίµενα πραγµατικά να ακούσω από εσάς και σας
είπα γιατί. Είπατε «Σε τι διαφέρουν οι στρατιωτικοί συνταξιούχοι
από τους πολιτικούς συνταξιούχους;». Μα, δεν γνωρίζετε ότι η
ίδια η πολιτεία έχει αναγνωρίσει σ’ αυτούς τους ανθρώπους,
κύριε Πρόεδρε, πλασµατικά έτη; Αυτά τα έτη δεν είναι πλασµα-
τικά, αλλά τα έχουν δουλέψει και τα έχουν πληρώσει, γιατί αυτοί
οι άνθρωποι δεν ξέρουν τι πάει να πει οκτάωρο, δεν ξέρουν τι
πάει να πει αργία, δεν ξέρουν τι πάει να πει γιορτή, δεν ξέρουν
τι πάει να πει Κυριακή, δεν ξέρουν τι πάει να πει µόνιµη κατοικία,
γιατί είναι περιφερόµενοι ανά την Επικράτεια. 

Λοιπόν, εσείς δεν τα ξέρετε αυτά και λέτε τώρα «σε τι διαφέ-
ρουν οι ένστολοι από τους υπολοίπους;»; Εάν εσείς θεωρείτε ότι
δεν διαφέρουν καθόλου, καλώς που έχετε το θάρρος και το εκ-
φράζετε και δηµόσια. 

Επιτρέψτε µου όµως, τώρα για να πέσουν και τα προσχήµατα
και να δούµε, κύριε Πρόεδρε, ποιος κοροϊδεύει ποιον και ποιος
λέει ψέµατα και ποιος λέει αλήθειες, να σας πω το εξής: Στις 30
Σεπτεµβρίου του 2011, κύριε Αντιπρόεδρε, είχα φέρει πάλι το
θέµα στη Βουλή ενώπιον του κ. Μπεγλίτη –παρουσία και των
άλλων Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων που και αυτοί ζήτησαν το
ίδιο, όπως για παράδειγµα ο κ. Κεφαλογιάννης από τη Νέα Δη-
µοκρατία- και του είπα: «Θα αφαιρέσετε αυτό το µέτρο»; Ξέρετε
τι απάντηση πήρα; 

Ακούστε την λίγο, γιατί είναι καταγεγραµµένη στα Πρακτικά.
Λέει ο κ. Μπεγλίτης: «Κύριε Ροντούλη, έρχοµαι στο θέµα αυτό.
Παραβιάζετε ανοιχτές θύρες, γιατί θα δείτε ότι καλύπτονται όλες
αυτές οι περιπτώσεις που αναφέρατε, συµπεριλαµβανοµένης και
της δικής σας περίπτωσης, των ανθρώπων αυτών που αιτήθηκαν
να φύγουν από το στράτευµα, την οποία θίξατε. Είναι µια δήλωση
που έγινε εγκαίρως εδώ και περίπου µια εβδοµάδα, για να καθη-
συχάσει ορισµένους τεχνηέντως αναστατωµένους κύκλους απο-
στράτων» –τεχνηέντως αναστατωµένους!- «Μέσα από τη
συνεργασία µε τον Υπουργό Οικονοµικών …» –µε εσάς, δηλαδή-
«…δώσαµε ήδη απάντηση σ’ αυτό το ζήτηµα, όπως δίνουµε κα-
θηµερινά απαντήσεις στη δύσκολη οικονοµική και κοινωνική συγ-
κυρία, στα προβλήµατα των στρατευµένων, των ενστόλων, των
ενεργών στελεχών, αλλά και των αποστράτων».

Πείτε µου τώρα, ποιος λέει ψέµατα; Ο κ. Μπεγλίτης ή εσείς εί-

πατε ψέµατα στον κ. Μπεγλίτη ότι δεν υφίσταται ζήτηµα; Διότι
αυτά είπε ο κ. Μπεγλίτης στη Βουλή των Ελλήνων ενώπιον των
εκπροσώπων των κοµµάτων και των συναδέλφων.

Άρα, πείτε µου τώρα, ποιος έχει δίκιο; Μάλιστα, ο κ. Μπεγλίτης
έφτασε στο σηµείο να κατηγορήσει τους ανθρώπους αυτούς και
για δήθεν τραµπουκισµούς, οι οποίοι ουδέν τραµπουκισµό διέ-
πραξαν, όπως διαπιστώθηκε αργότερα. Πήγαν απλώς στο
Υπουργείο, στο Πεντάγωνο και ζήτησαν να δουν κάποιον εκπρό-
σωπο της πολιτικής ηγεσίας –τους απαξίωσαν- ή κάποιον εκ της
φυσικής τους στρατιωτικής ηγεσίας για να αποδώσουν ένα ψή-
φισµα µε τα αιτήµατά τους. Αυτό ζήτησαν και αυτό έγινε τραµ-
πουκισµός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, είστε ένας άνθρωπος από το Υπουρ-
γείο Αµύνης. Ξέρετε ότι αυτοί οι άνθρωποι έχουν δώσει τη ζωή
τους µε υψηλή αίσθηση καθήκοντος για την πατρίδα. Είναι άν-
θρωποι που πραγµατικά καθ’ όλη τη διάρκεια που υπηρέτησαν
στο στράτευµα, άφησαν πίσω τις οικογένειές τους και τα παιδιά
τους και υπέστησαν δεινά στην καθηµερινότητά τους. Αυτοί οι
άνθρωποι δεν θα πρέπει να τιµωρηθούν. Το µήνυµα που εσείς
περνάτε αυτή τη στιγµή –µια που αρέσκεστε να στέλνετε µηνύ-
µατα στην κοινωνία- είναι ένα µήνυµα τιµωρητικό για ανθρώπους,
οι οποίοι υπηρέτησαν την πατρίδα µε υψηλό αίσθηµα καθήκον-
τος. Εκεί είναι η αδικία και εκεί είναι το λανθασµένο µήνυµα που
στέλνετε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο αξιότιµος Αντι-

πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός  Οικονοµικών κ. Ευάγ-
γελος Βενιζέλος έχει το λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Θα  απαντήσω στον αγαπητό συ-
νάδελφο κ. Ροντούλη, θυµίζοντας σε αυτόν και στο Σώµα τα
πραγµατικά περιστατικά. Διότι όταν γνωρίζουµε τα περιστατικά
περίπου, απέχουµε πάρα πολύ από την αλήθεια. 

Κατ’ αρχάς, η εισβολή οµάδας αποστράτων στο στρατόπεδο
Παπάγου –διότι το Υπουργείο Εθνικής  Αµύνης είναι στρατό-
πεδο- συνιστά προσβολή του στρατιωτικού ήθους και της στρα-
τιωτικής δεοντολογίας. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Έκαναν δηλαδή εισβολή, κύριε
Υπουργέ; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Οποιαδήποτε παράνοµη οργανω-
µένη είσοδος σε στρατόπεδο συνιστά παραβίαση θεµελιώδους
κανόνα των στρατιωτικών κανονισµών. Είναι αδιανόητο και
έπρεπε να την έχετε καταδικάσει απερίφραστα. 

Δεύτερον, τι είπε ο κ. Μπεγλίτης; Ο κ. Μπεγλίτης είπε, σε  συ-
νεννόηση, προφανώς, µαζί µου, ότι όποιοι κανόνες έχουν εισαχ-
θεί στην πρόσφατη τροποποίηση του Κώδικα Στρατιωτικών και
Πολιτικών Συντάξεων, όταν έγινε η µεγάλη αλλαγή του ασφαλι-
στικού και συνταξιοδοτικού, ισχύουν. Δηλαδή το όριο για την
απόληψη σύνταξης –εξήντα πέντε ή πενήντα πέντε κατά περί-
πτωση- δεν ισχύει για όσους αποστρατεύονται µε πρωτοβουλία
και απόφαση της υπηρεσίας. Αυτό είναι σαφές και το επαναλαµ-
βάνω: Στρατιωτικός ή αστυνοµικός, ο οποίος είναι κάτω των πε-
νήντα πέντε και έχει αποστρατευτεί µε απόφαση της υπηρεσίας
του, λαµβάνει πλήρως τη σύνταξή του, χωρίς περικοπές. 

Τι γίνεται µε αυτούς, οι οποίοι µε δική τους πρωτοβουλία ζή-
τησαν να αποστρατευτούν, παρ’ ότι µπορούσαν να παραµείνουν
και να προσφέρουν στην υπηρεσία, επειδή συµπλήρωσαν τον
ελάχιστο χρόνο παραµονής ή επειδή είχαν πλασµατικά χρόνια; 

Κατ’ αρχάς, όσοι συµπλήρωσαν τον ελάχιστο χρόνο παραµο-
νής, χωρίς επικινδυνότητα, χωρίς πλασµατικά χρόνια, δεν νοµίζω
ότι είναι αντικείµενο της συζήτησής µας τώρα. 

Πάµε σε αυτούς που έχουν διπλά πλασµατικά χρόνια, όπως πι-
λότοι, βατραχάνθρωποι κ.λπ.. Αυτοί χωρίζονται σε δύο κατηγο-
ρίες: Οι παλαιότεροι του ’93, αν θυµάµαι καλά, είχαν πλασµατικά
χρόνια, αλλά όχι διπλές εισφορές. Οι νεότεροι έχουν πλασµατικά
χρόνια και διπλές εισφορές. Αν το κάθε έτος µετρά διπλό, και οι
εισφορές σου είναι διπλές. Αυτό έχει µια αναλογιστική λογική.
Εντάξει; 
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Η συντριπτική πλειονότητα των δικαιουµένων αυτά τα πλασµα-
τικά χρόνια δεν καταβάλλει τις διπλές εισφορές. Προτιµά να µην
έχει πλασµατικά χρόνια παρά να δίνει διπλές εισφορές και θέλει
να µείνει στην υπηρεσία. 

Σας λέω, λοιπόν, εγώ τώρα ότι εάν πρέπει να διευκρινίσουµε
και αυτό στο νοµοσχέδιο, θα διευκρινίσουµε ότι δεν υπάγονται
στον περιορισµό και εξαιρούνται όσοι αποστρατεύτηκαν µε από-
φαση της υπηρεσίας και όσοι αποστρατεύτηκαν έχοντας συµ-
πληρώσει τριάντα πέντε συντάξιµα χρόνια -πραγµατικά και
πλασµατικά- εφόσον, όµως, έχουν καταβάλει εισφορές για
τριάντα πέντε χρόνια. 

Άρα, εάν κάποιος έχει αποχωρήσει από την υπηρεσία µε αί-
τησή του, έχοντας τριάντα πέντε αναγνωρισµένα συντάξιµα χρό-
νια  -πραγµατικά και πλασµατικά- και έχει πληρώσει εισφορές για
τριάντα πέντε χρόνια, δεν θα υπαχθεί στον περιορισµό ακόµη και
εάν είναι κάτω των πενήντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Είστε απόλυτα κα-
τανοητός, κύριε Υπουργέ. 

Σας ευχαριστούµε πάρα πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΥ ΒΕΝΙΖΕΛΟΥ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής δέκα µέλη του Συνδέσµου  Αιγυπτιωτών Ελλήνων. 

Τώρα κατάλαβα. Γιατί όταν µπήκατε και είδα δέκα κοσµοπολί-
τικες  αριστοκρατικές φυσιογνωµίες, αναρωτήθηκα από πού να
’στε. Αλεξανδρινοί Έλληνες! Να ‘στε καλά. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Στο σηµείο αυτό θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 71/11-10-
2011 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου Παπαδη-
µούλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών και Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας, σχετικά µε το θέµα επαναδραστηριοποίησης της «SIE-
MENS» στην Ελλάδα.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο κ. Βενιζέλος. O κ. Πα-
παδηµούλης όµως, θα µας ενηµερώσει για την επίκαιρη ερώτησή
του αναλύοντάς την για δύο λεπτά.

Ορίστε, κύριε Παπαδηµούλη, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Αντιπρόεδρε, είναι η

πέµπτη κατά σειρά επίκαιρη ερώτηση που καλείστε να απαντή-
σετε. Οι τρεις πρώτες απευθύνονταν προς τον Πρωθυπουργό.
Εσείς δεν είστε πια Αντιπρόεδρος και Υπουργός Οικονοµικών,
είστε πολυεργαλείο απ’ ό,τι φαίνεται. 

Το µεγάλο δικοµµατικό σκάνδαλο της «SIEMENS», κύριε Αντι-
πρόεδρε, κουκουλώθηκε. Κανείς επίορκος πολιτικός δεν θα κά-
τσει στο σκαµνί. Το λαϊκό αίτηµα να πάει και κάποιος φυλακή που
έβαλε χέρι στο δηµόσιο χρήµα διαψεύστηκε.

Υπάρχει όµως, και ένα δεύτερο λαϊκό αίτηµα που λέει «φέρτε
πίσω τα κλεµµένα ή έστω ένα µέρος από τα κλεµµένα». Πριν από
ένα περίπου χρόνο µετά από πρόταση των Βουλευτών του
ΠΑΣΟΚ η Εξεταστική Επιτροπή για το σκάνδαλο της «SIEMENS»
υπολόγισε το ύψος της ζηµίας του δηµοσίου από τη «SIEMENS»
σε 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πριν ένα περίπου χρόνο η Κυβέρ-
νηση προανήγγειλε νοµικές ενέργειες, µεταξύ των οποίων και
την άσκηση αστικών αγωγών, για την ανάκτηση αυτών των χρη-
µάτων. Ήδη για το σκάνδαλο της «SIEMENS» που έχει παγκό-
σµιες διαστάσεις, δεκαεπτά χώρες έχουν εισπράξει 1,7
δισεκατοµµύρια ευρώ από τα ταµεία της «SIEMENS».

Στην Ελλάδα όχι απλώς ακόµα δεν έχουµε πάρει 1 ευρώ, αλλά
δεν έχουµε ζητήσει κανένα ευρώ και επιπλέον –όπως µου έχει
απαντήσει επανειληµµένα ο κ. Παµπούκης πριν την παραίτησή
του από την Κυβέρνηση, γιατί αυτός χειριζόταν τότε το θέµα- δεν
έχει καν υπολογιστεί το ύψος της ζηµιάς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πριν από λίγες ηµέρες, η ελληνική Κυβέρνηση συνυπέγραψε
µε τη γερµανική κυβέρνηση ένα µνηµόνιο, το µνηµόνιο Ρέσλερ-
Χρυσοχοΐδη. Μέσα στους όρους αυτού του µνηµονίου περιλαµ-
βάνεται και η τακτοποίηση των εκκρεµοτήτων που έχει το

ελληνικό κράτος προς τις γερµανικές εταιρείες, µεταξύ των
οποίων και της «SIEMENS». Δεν υπάρχει τίποτα σ’ αυτό το µνη-
µόνιο για τις εκκρεµότητες που έχουν οι γερµανικές εταιρείες
προς το ελληνικό κράτος και η «SIEMENS» έχει χοντρές εκκρε-
µότητες.

Συναντήσατε κι εσείς τον κ. Ρέσλερ και διάβασα ότι συζητή-
σατε και για το θέµα της «SIEMENS». Σας ερωτώ, λοιπόν, τι γί-
νεται; Γιατί, κύριε Βενιζέλο, στις 18 Ιουνίου, τέσσερις µήνες πριν,
ο κ. Καστανίδης παραδίδοντας το Υπουργείο Δικαιοσύνης στον
κ. Παπαϊωάννου, είπε ότι είναι έτοιµη η απόφαση για την επιβολή
προστίµου στη «SIEMENS» και το µόνο που µένει είναι η υπο-
γραφή. 

Σας ερωτώ, λοιπόν: Γιατί αυτή η καθυστέρηση; Γιατί δεν έχει
υποβληθεί αγωγή; Γιατί αφήνετε τη «SIEMENS», λόγω της δικής
σας αδράνειας, να απειλεί µε την υποβολή αγωγής της
«SIEMENS» εναντίον του ελληνικού δηµοσίου ότι δεν χρωστάει
τίποτα στο δηµόσιο; «Δώσε θάρρος στο χωριάτη να σ’ ανέβει στο
κρεβάτι», που λέει και η λαϊκή παροιµία. Εν πάση περιπτώσει,
πότε και πόσα; 

Απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι αναζητείτε παρασκηνιακά µε εξωδικα-
στικό συµβιβασµό µία συµφωνία.

Είστε διατεθειµένοι να συµβιβαστείτε –όπως ακούγεται στα
παρασκήνια- µε ένα ποσό που θα είναι πολύ-πολύ πιο κάτω από
αυτό που οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ προσδιόρισαν ως ζηµία που
υπέστη το ελληνικό δηµόσιο, που είναι τα 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το λόγο έχει ο Αντι-
πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευάγ-
γελος Βενιζέλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Η ιστορία της «SIEMENS» είναι µια
πονεµένη ιστορία δυστυχώς, η οποία ταλαιπωρεί τη χώρα για
πάρα πολύ καιρό. Αν λάβετε δε, υπ’ όψιν ότι η «SIEMENS» έχει
µία παρουσία στη χώρα από το 1926 µέχρι σήµερα, µπορείτε να
υπολογίσετε τι βάθος έχει αυτή η ιστορία.

Τώρα βέβαια έχουµε απέναντί µας µια άλλη «SIEMENS», µια
«SIEMENS» η οποία έχει άλλη διοίκηση, έχει άλλες συµπεριφο-
ρές και τελεί υπό τελείως διαφορετικό εθνικό και διεθνή έλεγχο.
Και όταν λέω «εθνικό», εννοώ γερµανικό.

Κατά τη συνάντησή µου µε τον κ. Ρέσλερ, όπως έχω κάνει στις
συναντήσεις µου µε όλους τους Γερµανούς αξιωµατούχους και
µε τους εκπροσώπους της γερµανικής βιοµηχανίας, είπα αυτά
που λέω πάντα, ότι δυστυχώς στο παρελθόν κάθε µεγάλη σύµ-
βαση του ελληνικού δηµοσίου µε γερµανική εταιρεία ήταν συν-
δεδεµένη µε ένα σκάνδαλο -αυτό συνέβη µε τη «SIEMENS», µε
τη «FERROSTAAL», µε την «Μ&Μ», µε πολλές εταιρείες- και ότι
πρέπει φυσικά να αλλάξει ριζικά αυτή η κατάσταση. Πρέπει να
γίνεται σεβαστή η έννοµη τάξη, η διεθνής έννοµη τάξη, οι κανό-
νες διαφάνειας και εντιµότητας.

Εγώ ως Υπουργός Οικονοµικών και εκπρόσωπος του ελληνι-
κού δηµοσίου, παρέλαβα µία κατάσταση που εµφανίζει τη
«SIEMENS» να έχει εγείρει στο Πρωτοδικείο του Μονάχου δύο
αρνητικές αγωγές, µε τις οποίες ζητά να αναγνωριστεί ότι δεν
οφείλει τίποτα. Η πρώτη αγωγή είναι στον ΟΣΕ και η δεύτερη
αγωγή στο ελληνικό δηµόσιο.

Το δικαστήριο απηύθυνε προδικαστικό ερώτηµα στον δικαστή-
ριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε αφορµή την πρώτη αγωγή. Άρα
και η δεύτερη πρακτικά δεν µπορεί να εκδικαστεί έως ότου απαν-
τήσει το δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για πολύ σοβαρά
ζητήµατα δικαιοδοσίας και αρµοδιότητας που τίθενται. 

Έχουµε αναθέσει την εκπροσώπησή µας σε ένα πολύ σοβαρό
νοµικό γραφείο, το οποίο βεβαίως πρέπει και να λάβει την αµοιβή
του. Τώρα βρισκόµαστε σε διαπραγµάτευση για τον τρόπο υπο-
λογισµού της αµοιβής.

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης έχει την αρµοδιότητα, πράγµατι, να
επιβάλει διοικητικό πρόστιµο. Υπάρχει, όµως, ένα πολύ σοβαρό
θέµα σε ποιο νοµικό πρόσωπο, µε ποια αιτιολογία και µέχρι ποιου
ύψους θα επιβληθεί το πρόστιµο αυτό. Γιατί είναι άλλο πράγµα
η µητρική «SIEMENS» και άλλο πράγµα η «SIEMENS HELLAS».

Επίσης, πρέπει να τεκµηριωθεί οποιαδήποτε αξίωση, γιατί είναι
άλλο να διαπιστώνεις κάτι ως εξεταστική επιτροπή πολιτικά και

390 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



άλλο να προσπαθείς να τεκµηριώσεις µία αγωγή η οποία πρέπει
να είναι ορισµένη και η οποία να µπορεί να αποδειχθεί σε σχέση
µε τη ζηµία.

Επίσης, είναι άλλο το νοµικό πρόσωπο του κράτους και άλλο
το νοµικό πρόσωπο οποιουδήποτε φορέα του ευρύτερου δηµό-
σιου τοµέα έχει συνάψει µια σύµβαση µε τη ΔΕΗ. Πολύ περισ-
σότερο είναι άλλο πράγµα ο ΟΤΕ, ο οποίος τώρα τελεί υπό την
διοίκηση του ιδιώτη µετόχου, που συµπτωµατικά είναι η
«DEUTSCHE TELEKOM».

Με αυτές τις σκέψεις η Κυβέρνηση είχε δώσει προ πολλών
µηνών εντολή στον αγαπητό συνάδελφο και φίλο τον κ. Χάρη
Παµπούκη να την εκπροσωπήσει, να εκπροσωπήσει το ελληνικό
δηµόσιο σε µία προσπάθεια συµβιβαστικής επίλυσης της διαφο-
ράς σε σχέση µε την ηθική βλάβη που έχει υποστεί το ελληνικό
δηµόσιο από τη συµπεριφορά της «SIEMENS» έως την αλλαγή
της διοίκησής της και του τρόπου του φέρεσθαι της «SIEMENS»
στα θέµατα αυτά.

Αυτός ο διάλογος είναι ανοιχτός. Η «SIEMENS» µου έστειλε
επιστολή στην οποία αναφέρει ότι είναι έτοιµη και πρόθυµη να
τον συνεχίσει. Και πράγµατι θα κληθούν τώρα σε µια απευθείας
διαπραγµάτευση µε το ελληνικό δηµόσιο για εξωδικαστική συµ-
βιβαστική επίλυση –γιατί το άλλο ανοίγει ένα τεράστιο ερώτηµα
ποιος νοµιµοποιείται, πώς τεκµηριώνεται, σε ποιο δικαστήριο
πρέπει να πάνε αυτές οι διαφορές- η οποία εφόσον κυρωθεί από
τη Βουλή των Ελλήνων, θα γίνει νόµος του κράτους.

Θέλω να ελπίζω ότι πολύ σύντοµα θα είµαι σε θέση εκ µέρους
της Κυβέρνησης και του ελληνικού δηµοσίου να σας ενηµερώσω
για το προϊόν αυτής της διαπραγµάτευσης και, αν η Βουλή συµ-
φωνήσει και µου δώσει την εντολή να συνάψω τη συµφωνία, θα
τη συνάψω. Αν δεν µου τη δώσει, θα ακολουθήσουµε µία άλλη
οδό και θα κρίνουν τα δικαστήρια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Ο κ. Παπαδηµούλης έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Βενιζέλο, είστε ικανό-

τατος νοµικός και πολύ καλός ρήτορας, αλλά εδώ τα γεγονότα
είναι «πεισµατάρικα». Η νοµική δυσκολία και η συνθετότητα του
προβλήµατος δεν έχουν εµποδίσει δεκαεπτά χώρες να έχουν
ήδη εισπράξει από τη «SIEMENS» 1,7 δισεκατοµµύρια και ανά-
µεσά τους και χώρες όπως το Κουβέιτ, η Νιγηρία, το Μπαγκλαν-
τές, η Ρωσία. Γιατί η Ελλάδα δεν είναι µέσα σ’ αυτές; Γιατί ένα
χρόνο τώρα δεν έχετε καταθέσει αγωγή; Γιατί δεν έχετε υπολο-
γίσει τη ζηµία του δηµοσίου χωρίζοντάς τη στη ζηµία που υπέστη
το κράτος και στη ζηµία που υπέστησαν δηµόσιες επιχειρήσεις;
Γιατί ανέχεστε το «χαστούκι», το µεν ελληνικό δηµόσιο να µην
έχει υποβάλει κανένα αίτηµα νοµικά µέσω της οδού των αγωγών
και να έχει δεχθεί αγωγή από τη «SIEMENS», τη νέα, την έντιµη,
την ηθική, ότι δεν µας χρωστάει τίποτα, όταν τα στοιχεία βοούν
και η έκθεση του δικηγορικού γραφείου «DEBEVOISE AND
PLIMPTON» είναι γεµάτη αριθµούς και ονόµατα; Εκτός και αν
τρελάθηκαν και οι δέκα Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ στην εξεταστική
επιτροπή που µιλούσαν για ζηµία 2 δισεκατοµµύρια.

Με την απάντησή σας, κύριε Βενιζέλο, ξέρετε τι µου λέτε; Ότι
αυτά που µας είπε ο συνάδελφός σας κ. Καστανίδης ως Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης στις 18 Ιουνίου ότι είναι έτοιµο το πρόστιµο,
ήταν µια «φούσκα», ήταν µια µπαρούφα, γιατί αλλιώς πώς εξη-
γείται το ότι περνούν οι µήνες και δεν έχετε κάνει τίποτα;

Εν πάση περιπτώσει, µας λέτε ότι παζαρεύετε…
Κύριε Βενιζέλο, νοµίζω ότι δεν µε παρακολουθείτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Σας παρακολουθούµε και λέγαµε
µε την κ. Διαµαντοπούλου τι ωραία που τα λέτε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Να δούµε όµως τι ωραία θα
είναι η απάντησή σας, γι’ αυτό ακούστε και τα υπόλοιπα.

Μας είπατε ότι συναντηθήκατε µε τον κ. Ρέσλερ. Δεν µας εί-
πατε τι κουβεντιάσατε περί «SIEMENS» εκεί πέρα, πέρα από το
ότι πρέπει να σταµατήσει γενικώς το σκάνδαλο σχεδόν κάθε γερ-
µανική εταιρεία που παίρνει δουλειές από το δηµόσιο να τις παίρ-
νει µε µίζες, και η «MΑN» και η «FERROSTAAL» και η «SIEMENS»
και η «HDV» στα ναυπηγεία που την ξεχάσατε. 

Πριν όµως εσείς συναντήσατε τον κ. Ρέσλερ, είχε υπογράψει

η Κυβέρνησή σας διά του κ. Χρυσοχοΐδη -ο οποίος υποθέτω ότι
ήταν εξουσιοδοτηµένος- ένα µνηµόνιο µε τον κ. Ρέσλερ. Στο µνη-
µόνιο που υπογράψατε αναγνωρίσατε ότι υπάρχουν εκκρεµότη-
τες του δηµοσίου προς τις γερµανικές εταιρείες. Πώς
υπογράψατε ένα τέτοιο µνηµόνιο χωρίς να ζητήσετε να περιλη-
φθεί µέσα και η υποχρέωση που έχουν γερµανικές εταιρείες
προς το ελληνικό δηµόσιο;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αυτό δεν κτυπούσε όταν ρωτούσαν άλλοι
Βουλευτές προηγουµένως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Θα σας παρακα-
λούσα πάρα πολύ να µην κάνετε κανέναν υπαινιγµό την ώρα που
το έκλεισα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κανένας υπαινιγµός. Ευθεία
παρατήρηση έκανα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Θα ήθελα κι εγώ να
µου απαντήσετε κατ’ ιδίαν τι έχετε µε το Μπαγκλαντές και το
Κουβέιτ. Θα το συζητήσουµε µετά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεν καταλάβατε τίποτα απ’
όσα λέω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ούτε εγώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, έλεγα

το εξής: Μας είπατε: «Δεν έχουµε κάνει αγωγές, δεν έχουµε λο-
γαριάσει τη ζηµιά του δηµοσίου και εποµένως θα πάµε µόνο για
την ηθική βλάβη, δεν θέλουµε να µπλέξουµε µε τα δικαστήρια,
γι’ αυτό δεχόµαστε αγωγές αλλά δεν υποβάλλουµε και πάµε σ’
έναν εξωδικαστικό συµβιβασµό και ό,τι πάρουµε». 

Σας ρώτησα: Είστε διατεθειµένοι να δεχθείτε ένα ποσό που να
είναι δέκα, δεκαπέντε, είκοσι φορές λιγότερο, ας πούµε εκατό
εκατοµµύρια ευρώ, διακόσια εκατοµµύρια ευρώ, απ’ αυτό που
οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ όρισαν µε πολιτική εκτίµηση στην εξε-
ταστική επιτροπή; Πού θα πάει αυτή η ιστορία;

Επιπλέον, επειδή το σκάνδαλο «SIEMENS» είναι ένα σκάνδαλο
µε το οποίο έχει ταλαιπωρηθεί ο ελληνικός λαός και ο δηµόσιος
βίος χρόνια τώρα, πόσο θα πάει αυτή η «βαλίτσα»; Να το πω δη-
λαδή απλά και λαϊκά επειδή είστε πανέξυπνος άνθρωπος, κύριε
Βενιζέλο: Πότε θα φέρετε εδώ πρόταση και πόσα είστε διατεθει-
µένοι να δεχθείτε;

Γιατί καταλαβαίνετε ότι αν µας φέρετε µε µεγάλη καθυστέ-
ρηση να δεχθούµε ψίχουλα, θα είναι και εξευτελιστικό στο κάτω-
κάτω της γραφής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Καλώς.
Ο κ. Βενιζέλος έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Παπαδηµούλη,
κατ’ αρχάς, για τους επαίνους, τους οποίους ανταποδίδω. Πάω
στην ουσία τώρα. 

Κατ’ αρχάς, το ότι λέω πάντα στους Γερµανούς συνοµιλητές
µου πόσο αρνητική ήταν η εµπειρία µας από την παράνοµη και
καταχρηστική συµπεριφορά διαφόρων µεγάλων γερµανικών οµί-
λων στις σχέσεις τους µε τον ελληνικό δηµόσιο τοµέα δεν είναι
τυχαίο. Είναι µια καλή αφετηρία για τη συζήτηση. 

Αυτό που µου απάντησε ο κ. Ρέσλερ και µου έχουν απαντήσει
όλοι οι Γερµανοί συνοµιλητές µου είναι κάτι πολύ απλό. Μου λένε
«Αυτές οι εταιρείες έχουν αλλάξει. Είναι άλλες εταιρείες. Πρέπει
να κάνουµε µια πανστρατιά επενδύσεων στην Ελλάδα. Βοηθήστε
να έρθουν να επενδύσουµε. Ένα µέρος του ανταλλάγµατος που
πρέπει να λάβετε από τη «SIEMENS», ζητήστε να το λάβετε µε
τη µορφή νέων επενδύσεων της νέας «SIEMENS» στην Ελλάδα».
Έχει µια λογική αυτό. Αυτή είναι η πρώτη µου παρατήρηση.

Η δεύτερη παρατήρηση είναι η εξής: Λέτε ότι δεκαεπτά χώρες
από τις Ηνωµένες Πολιτείες µέχρι το Μπαγκλαντές έλαβαν συ-
νολικά αποζηµίωση 1,7 δισεκατοµµύρια δολάρια από τη «SIE-
MENS». Η Ελλάδα µόνη της έχει προσδιορίσει το ύψος της
αποζηµίωσης µε το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής στα 2
δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι δεκαεπτά χώρες, µεταξύ των οποίων
και η Αµερική από την οποία ξεκίνησε η κάθαρση στη «SIE-
MENS». Έλαβαν 1,7 δισεκατοµµύρια δολάρια και εµείς πρέπει
να ζητήσουµε 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτά για να έχουµε µια
αίσθηση των διεθνών οικονοµικών µεγεθών. 
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Στον κ. Βαλυράκη να τα
πείτε, όχι σε µένα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Εµείς, λοιπόν, έχοντας υπ’ όψιν
ότι δεκαεπτά χώρες ζήτησαν 1,7 δισεκατοµµύρια δολάρια, θα ζη-
τήσουµε και θα λάβουµε ένα ποσό το οποίο αναλογεί στα µεγέθη
των συµβάσεων που έχει συνάψει η Ελλάδα και ο ελληνικός δη-
µόσιος τοµέας για την ηθική βλάβη. Αυτή είναι η δεύτερη παρα-
τήρηση.

Η τρίτη παρατήρηση: Γιατί δεν κάναµε αγωγές; Γιατί δεν
έχουµε κανένα λόγο να πάµε στα πολιτικά δικαστήρια. Ποια πο-
λιτικά δικαστήρια; Του τόπου της αδικοπραξίας, του τόπου κα-
τοικίας του εναγοµένου, στα ελληνικά, στα γερµανικά, να
αναγνωρίσουµε µια ελληνική απόφαση στη Γερµανία και να την
εκτελέσουµε, όταν έχουµε τη δυνατότητα να καταλογίσουµε
ποσό το οποίο είναι αναλογικό και τεκµηριωµένο µε διοικητική
πράξη, µε πράξη του Υπουργού Δικαιοσύνης; Ο ενδιαφερόµε-
νος, δηλαδή η «SIEMENS», αν αµφισβητεί αυτή την πράξη να
προσφύγει αυτός στο αρµόδιο δικαστήριο που είναι το Συµβού-
λιο της Επικρατείας. 

Θεωρούµε ότι η ασφαλέστερη λύση από δικονοµικής πλευράς
για το ελληνικό δηµόσιο είναι ό,τι έχουµε να πούµε να το πούµε
µε διοικητική πράξη, να ανοίξουµε διοικητική δίκη ενώπιον του
ελληνικού Ανωτάτου Διοικητικού Δικαστηρίου. Η οδός των αγω-
γών είναι επισφαλής και για τους Γερµανούς, που τώρα περιµέ-
νουν απάντηση σε προδικαστικό ερώτηµα από το Λουξεµβούργο
για τις αγωγές αρνητικού περιεχόµενου που έκαναν στο Μόναχο. 

Τέταρτη παρατήρηση. Στο πλαίσιο αυτό διαπραγµατευόµαστε
και θα συµφωνήσουµε ελπίζω σε κάτι που το προσδιορίζω µε
βάση τα διεθνή δεδοµένα και το δικονοµικό πλαίσιο που ανέ-
φερα. Αυτό που θα συµφωνήσουµε, θα το φέρουµε στη Βουλή.
Και αν η Βουλή µας φέρει εντολή να το συνάψουµε ως συµφωνία
και να  υπογράψουµε τη συµφωνία αυτή, θα το κάνουµε. 

Τα πράγµατα είναι καθυστερηµένα αναµφίβολα. Τώρα όµως
είναι δροµολογηµένα. Έτσι χειρίζοµαι το ζήτηµα. Σε λίγες µέρες
ελπίζω να έχω να σας ανακοινώσω συγκεκριµένο αποτέλεσµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ τον Υπουργό Οικονοµικών κ. Βενιζέλο. Αν ήταν στο χέρι µου
το όσκαρ αντοχής κι ένα µικρό νόµπελ eloquentias, θα το παίρ-
νατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτhρίου, την οργάνωση και τη λειτουργία της
Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί από το Γ’  Τµήµα του 1ου Γυµνασίου του αγαπηµένου
Παπάγου.

Καλώς ήλθατε παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενη είναι η δεύτερη µε αριθµό 60/11-10-2011 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Αθανασίου Μπούρα προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μά-
θησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων στη λειτουργία του ΤΕΙ Αθηνών.

Κύριε Μπούρα, φίλτατε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να δηλώσω ότι θεωρώ πάρα πολύ θετική την παρουσία

και την υποµονή επί τρίωρο περίπου της Υπουργού Παιδείας, της
κ. Διαµαντοπούλου, προκειµένου η ίδια να παραστεί, να απαντή-
σει -όχι, όµως, απάντηση για την απάντηση- και να λύσει, θα
έλεγα εγώ, ένα µείζον θέµα τώρα, στην αυγή της έναρξης της
νέας ακαδηµαϊκής χρονιάς.

Πρέπει να σας πω, κυρία Υπουργέ, ότι την ερώτηση αυτή, η
οποία είναι επίκαιρη όσο καµµία άλλη γιατί µιλάµε για την έναρξη
λειτουργίας των ιδρυµάτων αυτών, δεν την έκανα για το αντιπο-
λιτευτικό µου ή το κοινοβουλευτικό µου καθήκον. Ένας επιπλέον
λόγος είναι το γεγονός ότι στα ιδρύµατα αυτά -ιδιαίτερα στο ΤΕΙ
Αθηνών- υπηρέτησα τα περισσότερα χρόνια της επαγγελµατικής
µου καριέρας. Και πρέπει να σας πω ότι το γνωρίζω από µέσα κι
έχω ιδιαίτερη ευαισθησία για το ίδρυµα αυτό, όπως και για τα

άλλα τεχνολογικά και τριτοβάθµια ιδρύµατα της χώρας. 
Μάλιστα, θα σας παρακαλούσα κάποια χρονική στιγµή η ίδια

να επισκεφτείτε το ΤΕΙ Αθηνών –και τα άλλα, δεν τα ξεχωρίζω-
για να δείτε και να διαπιστώσετε η ίδια και αυτοπροσώπως τη ση-
µαντική πρόοδο που έχει σηµειώσει όλα τα τελευταία χρόνια
αυτό το ίδρυµα.

Η πρόοδος αυτή, πρέπει να σας πω, οφείλεται πρώτον στη δι-
οίκηση και στο διοικητικό προσωπικό του ΤΕΙ Αθήνας, αλλά και
στους εκλεκτούς καθηγητές, οι οποίοι πλαισιώνουν και στελεχώ-
νουν το ίδρυµα.

Κυρία Υπουργέ, µεγάλα είναι τα προβλήµατα που αντιµετωπί-
ζει σήµερα όλος ο χώρος των ΤΕΙ της Ελλάδος, αλλά ιδιαίτερα
το ΤΕΙ της Αθήνας, ένα ΤΕΙ το οποίο, όπως γνωρίζετε, έχει πέντε
σχολές –έτσι είναι η διάρθρωσή του- και τριάντα επτά τµήµατα
µε είκοσι οκτώ χιλιάδες σπουδαστές.

Μάλιστα, πρέπει να σας πω όσον αφορά την απόφασή σας για
την κατανοµή των χιλίων τριακοσίων θέσεων εκπαιδευτικού προ-
σωπικού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
–για να καταλαβαινόµαστε, ωροµισθίων- όπου αντιστοιχούν στο
ΤΕΙ Αθήνας διακόσιες είκοσι θέσεις, πως είναι ό,τι χειρότερο, σε
σχέση, µάλιστα, µε το γεγονός ότι την προηγούµενη χρονιά
αυτές οι θέσεις ήταν τετρακόσιες ενενήντα οκτώ, πεντακόσιες.
Έχουµε, δηλαδή, ένα πολύ σηµαντικό υποδιπλασιασµό. Διακό-
σιες είκοσι – πεντακόσιες.

Το ακαδηµαϊκό έτος το φετινό εισήχθησαν όσοι σπουδαστές
εισήχθησαν και πέρυσι.

Πρέπει να σας πω και να καταθέσω στα Πρακτικά –στο τέλος,
όµως, γιατί έχω κι άλλα- ότι κατά την τελευταία πενταετία έχουν
συνταξιοδοτηθεί –θα σας δώσω στοιχεία, όχι έτσι αορίστως- δια-
κόσια δεκαπέντε µέλη του µόνιµου εκπαιδευτικού προσωπικού.

Ο αριθµός των υπηρετούντων σήµερα είναι πεντακόσιες τρεις.
Ο τακτικός προϋπολογισµός, κυρία Υπουργέ, µειώθηκε φέτος
κατά 60%, ενώ εγκρίθηκαν µόλις εννέα θέσεις µόνιµου εκπαιδευ-
τικού προσωπικού.

Υπάρχει ένας κωδικός -έχω την εντύπωση ότι ίσως και η συνο-
µιλία σας µε τον κ. Βενιζέλο να υποβοηθεί τα πράγµατα- ο οποίος
πρέπει να ενεργοποιηθεί, εγκεκριµένος από το Υπουργείο σας
και από το Υπουργείο Οικονοµικών, για την πρόσληψη έκτακτου
εκπαιδευτικού προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Μπούρα, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όλα αυτά τα ανέφερα -θα συµπληρώσω και µετά την τοποθέ-

τησή σας- για να δείξω ότι υπάρχει µεγάλο πρόβληµα -το γνωρί-
ζετε- για την έναρξη λειτουργίας από τη Δευτέρα των µαθηµάτων
σ’ αυτό το πολύ σηµαντικό ίδρυµα. Είναι το τρίτο ίδρυµα της
χώρας από τα τριτοβάθµια ίδρύµατα, Πανεπιστήµια και ΤΕΙ και
πιστεύω ότι θα δείξετε όλη την κατανόηση -και δεν αρκεί- αλλά
θα καταβάλλετε και κάθε προσπάθεια, ώστε από την επόµενη
εβδοµάδα να κυλήσει οµαλά η ακαδηµαϊκή χρονιά σ’ αυτήν τη
δύσκολη εποχή, που η επένδυση τουλάχιστον -που δεν υπάρχει
αλλού- στην παιδεία να αποτελέσει πραγµατικά θεµέλιο λίθο για
την πορεία της χώρας µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Μπούρα.
Η αξιότιµη Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρη-

σκευµάτων, η κ. Διαµαντοπούλου, έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, θα ήθελα να
σας ευχαριστήσω γι’ αυτήν την ερώτηση, γιατί είναι πράγµατι
ένα πολύ σοβαρό, σηµαντικό και πάρα πολύ δύσκολο θέµα.

Θα ήθελα από το Βήµα αυτό να αναφερθώ και στη χθεσινή το-
ποθέτηση του πρώην Προέδρου της Βουλής, του κ. Κακλαµάνη,
ο οποίος επίσης κατέθεσε ερώτηση για τα ΤΕΙ και να ενηµερώσω
και τον ίδιο ότι ο λόγος απουσίας µου χθες ήταν προσωπικός και
πολύ σηµαντικός και γι’ αυτό δεν µπόρεσα να είµαι παρούσα, σή-
µερα όµως µου δίνεται η ευκαιρία να απαντήσω µε την ερώτηση
του κ. Μπούρα.

Κύριε συνάδελφε, ξέρετε πολύ καλά ότι η χώρα είναι σε κατά-
σταση κρίσης. Οι αλλαγές, οι µειώσεις, ο εξορθολογισµός, οι βα-
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θύτατες και ριζικές τοµές που πρέπει να γίνουν στο χώρο της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης είναι µια βαθύτατη αναγκαιότητα για
τη χώρα.

Έγινε µια προσπάθεια. Και εγώ θα έλεγα ότι πέρασα το καλο-
καίρι µου, προσπαθώντας πέρα από όλα τα άλλα, να εξασφαλί-
σουµε τον αναγκαίο αριθµό για τη λειτουργία των ιδρυµάτων
αυτών, λαµβάνοντας όµως υπ’ όψιν µια γενική δέσµευση που
υπάρχει και µάλιστα µε νοµοθετικό τρόπο ότι ο αριθµός των επο-
χιακών -που µέσα στους οποίους είναι όπως ξέρετε και οι ωρο-
µίσθιοι και οι του π.δ.407- δεν πρέπει να ξεπερνάει το 50% σε
σχέση µε πέρσι. Κάνουµε µια µεγάλη προσπάθεια και µε τον κ.
Βενιζέλο και µε τον κ. Ρέππα να το αντιµετωπίσουµε, θα το εξη-
γήσω στη δευτερολογία µου.

Θέλω, όµως, να σας δώσω ορισµένα στοιχεία και να δούµε
όλοι µαζί ότι δεν αρκεί να αναφέρουµε αριθµούς. Χρειάζεται να
γίνει µια προσπάθεια από όλες τις πλευρές για να λειτουργήσουν
τα πανεπιστήµια, για να λειτουργήσουν τα τεχνολογικά ιδρύ-
µατα. 

Δώσατε κάποια νούµερα για το ΤΕΙ Αθήνας. Είναι πράγµατι ένα
µεγάλο Ιδρυµα, ένα Ιδρυµα µε πάρα πολύ µεγάλη παρουσία στην
έρευνα, στη τεχνολογία, στη διδασκαλία και ένα Ιδρυµα που πρέ-
πει να πω ότι ο πρόεδρός του έκανε µεγάλες προσπάθειες στη
διαχείριση γι’ αυτό έχει και σηµαντικό αποθεµατικό. Ο προϋπο-
λογισµός του, όµως, του 2009 ήταν 22.360.000, φέτος είναι
19.200.000. Η µείωσή του είναι 16% και όχι 60%. Οι φοιτητές έλα-
βαν το 2010, για πρώτη φορά συγγράµµατα αναβαθµισµένης
ποιότητας µέσα από τον «Εύδοξο» χωρίς το πλαφόν των 20
ευρώ. Το ΤΕΙ συγκεκριµένα της Αθήνας και µόνον αυτό και του
Πειραιά επιχορηγήθηκαν, επιπλέον, λόγω των µεταγραφών µε 1
εκατοµµύριο ευρώ. 

Όσον αφορά τα νούµερα τώρα. Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοι-
χεία του ΤΕΙ είναι είκοσι χιλιάδες επτακόσιοι φοιτητές, ενώ σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία του «Εύδοξου», δηλαδή οι φοιτητές που
πήραν έστω και ένα σύγγραµµα, έστω και για ένα εξάµηνο, είναι
δεκατέσσερις χιλιάδες εξακόσιοι. Ως εκ τούτου η αναλογία κα-
θηγητών και φοιτητών είναι 1 προς 28 αν αναφερθούµε στους
µόνιµους και αν αναφερθούµε και στο έκτακτο προσωπικό -αυτό
που αναφέρατε, όχι αυτό που θα χρειαζόταν- είναι 1 προς 20.
Αυτό σηµαίνει ότι η αναλογία εκπαιδευτικού προσωπικού και φοι-
τητών είναι µια από τις καλές σύµφωνα µε τα διεθνή στάνταρτ.

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι πρώτον πρέπει να δει το κάθε Ιδρυµα,
πανεπιστηµιακό και τεχνικό, τις εσωτερικές του αναδιαρθρώσεις.
Κύριε συνάδελφε, ζήτησα για ένα τµήµα και έγινε µια µελέτη, για
το τµήµα πληροφορικής. Και θα ζητήσω από όλα τα πανεπιστή-
µια της χώρας και τα τεχνολογικά ιδρύµατα να µας δώσουν τις
αναδιαρθρώσεις που έκαναν. Εδώ, λοιπόν, αν προσθέσουµε από
αυτά που παρουσιάζονται όλες τις απαιτούµενες ώρες διδασκα-
λίας για όλα τα µαθήµατα και το υποχρεωτικό ωράριο των καθη-
γητών –όχι περισσότερο- δηλαδή έξι ώρες, τότε θα περισσέψουν
εξήντα ώρες εβδοµαδιαίας απασχόλησης. Αυτές καλύπτονται
άνετα µε τέσσερις µόνο εργαστηριακούς συνεργάτες. 

Ξέρετε γιατί την έκανα αυτήν την άσκηση; Διότι  πριν ληφθούν
αποφάσεις εύκολες για αναστολές, για κλείσιµο που βλάπτουν
πάνω από όλα τα παιδιά, θα πρέπει το κάθε Ιδρυµα να παρου-
σιάσει την προσπάθεια που έκανε. Δεν είναι προσπάθεια η διεκ-
δίκηση απλά από το Υπουργείο και άλλων κονδυλίων, και άλλων
ωρών και άλλων εκπαιδευτικών. Αυτό είναι το εύκολο. Αυτή είναι
η επαναστατική γυµναστική που τη βλέπουµε εδώ και τριάντα
χρόνια. Η απάντηση είναι να πει πρώτα το κάθε Ιδρυµα µόνο του,
τι έχει κάνει για να αντιµετωπίσει αυτό το τεράστιο πρόβληµα
που έχει η χώρα προς όφελος των φοιτητών. Διότι πιστεύω συµ-
φωνείτε –και θα ήθελα να τοποθετηθείτε επ’ αυτού- ότι η ανα-
στολή έστω και µιας ώρας µαθήµατος, όχι µόνο δεν είναι λύση,
αλλά είναι µια εχθρική πράξη απέναντι στη νέα γενιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε την
κ. Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ.
Άννα Διαµαντοπούλου. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανά-
σιος Μπούρας για τρία λεπτά για τη δευτερολογία του. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Παρά το γεγονός, κυρία Υπουργέ, ότι στην αρχή είχα και εγώ

µια ελπίδα ότι η παρουσία σας εδώ θα έλυνε κάποιο θέµα, µε
απογοητεύσατε, πρέπει να πω. Μάλιστα, επικαλεστήκατε ένα θε-
ωρητικό κείµενο –δεν ξέρω ποιος σας το έδωσε- για το τµήµα
πληροφορικής. Και εγώ µπορώ να αντιπαρατεθώ σε αυτό, ότι δεν
είναι καθόλου έτσι τα πράγµατα. Μάλλον δεν ξέρουν αυτοί που
το συνέταξαν, πώς λειτουργούν τα ιδρύµατα. 

Επειδή αναφερθήκατε στο τµήµα πληροφορικής, θα πρέπει να
σας πω ότι το τµήµα αυτό παρά το γεγονός ότι είναι από τα κα-
λύτερα τµήµατα µε µεγάλη αναγνωρισιµότητα και ζήτηση στα
νέα παιδιά, έξω από το γεγονός ότι χορηγεί πτυχία, ανάγεται και
στη σφαίρα, όπως γνωρίζετε, θα έλεγα εγώ, των γενικών τµηµά-
των, γιατί διδάσκονται πληροφορική όλα τα τµήµατα όλων των
ΤΕΙ. Άρα, λοιπόν, η πληροφόρησή σας δεν είναι σωστή. 

Δεύτερον, κυρία Υπουργέ, ειλικρινά –δεν πρόλαβα να το πω
πριν, αλλά θα το πω τώρα- δεν ξέρω για ποιον προϋπολογισµό
µιλάτε. Ο τακτικός προϋπολογισµός µειώθηκε κατά 60%. Δεν
ξέρω πού ακριβώς εσείς βρήκατε αυτό το νούµερο. 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Εγώ σας έδωσα τους αριθ-
µούς…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Τρίτον, κυρία Υπουργέ, αν δεν θέ-
λετε άλλο τα ΤΕΙ, τότε πείτε το ευθέως. Διότι ειλικρινά µε εκπλήσ-
σει το γεγονός –και θα το καταθέσω και για τα Πρακτικά, γιατί
τα Πρακτικά θα µείνουν- ότι µετά την ερώτησή µου ο κ. Παπάζο-
γλου ως γενικός γραµµατέας έστειλε ένα έγγραφο στους προ-
έδρους των τεχνολογικών ιδρυµάτων. Γιατί αντίστοιχα δεν το
έστειλε στους πρυτάνεις των πανεπιστηµίων; Και ο κύριος γενι-
κός γραµµατέας δίνει και συµβουλές. Ξέρετε τι συµβουλεύει;
Διαβάζω: «Ο αριθµός των παρακολουθούντων φοιτητών σε ερ-
γαστηριακές ασκήσεις από δεκαπέντε που προβλέπεται από την
παράγραφο 2 του άρθρου 36 του π.δ. 160/2008 να ανέρχεται
στους είκοσι πέντε». Ποιος είναι ο κ. Παπάζογλου που καταργεί
προεδρικά διατάγµατα; Με τίνος εντολή το κάνει αυτό; Πού
βρήκε το δικαίωµα -και µάλιστα µονοµερώς από ό,τι τουλάχιστον
διαβάζω εγώ- να το κάνει αυτό προς τα ΤΕΙ; Γνωρίζει; Πιστεύω
ως καθηγητής του Πολυτεχνείου ότι θα πρέπει να ξέρει ότι στον
πρόσφατο νόµο σας για τα τεχνολογικά ιδρύµατα προβλέπεται
ότι στο πλαίσιο του ρόλου τους συνδυάζουν την ανάπτυξη του
κατάλληλου θεωρητικού υπόβαθρου σπουδών µε υψηλού επιπέ-
δου εργαστηριακή και πρακτική άσκηση. 

Αυτή θα είναι η υψηλού επιπέδου άσκηση; Ο συνωστισµός δη-
λαδή στα εργαστήρια και µάλιστα µε όλο το βάρος ο εκπαιδευ-
τικός να έχει πολύ µεγάλη και σοβαρή ευθύνη; Γιατί πρέπει να
ξέρετε ότι µιλάµε για εργαστήρια χηµείας, τροφίµων, οινολογίας,
που ο καθηγητής πρέπει να ξέρει συγκεκριµένα το φοιτητή και
το σπουδαστή, κυρία Υπουργέ. 

Πού τα βρήκε ο κ. Παπάζογλου; Στο τέλος λέει: «Απευθυνόµε-
νος σε όλο το εκπαιδευτικό προσωπικό, µε την παράκληση για
την κατά το δυνατόν συνεισφορά σε διδακτικό έργο έστω και στο
ελάχιστο και πέραν των προβλεποµένων». Δηλαδή, θα πάµε σε
τέτοιες διαδικασίες; Το αντίστοιχο έγγραφο, την αντίστοιχη συµ-
βουλή την έκανε προς τους συναδέλφους του στα πανεπιστήµια,
τα οποία τιµώ εξίσου µε τα ΤΕΙ, γιατί κατά σύµπτωση υπηρέτησα
και τα δυο; Έφυγα µε το 815 από τα πανεπιστήµια, όπου ήµουν
εκπαιδευτικό προσωπικό, και πήγα στα Τεχνολογικά Εκπαιδευ-
τικά Ιδρύµατα, διότι ήµουν νέος τότε και έπρεπε να συνεχίσω την
εργασία µου. Αυτά είναι τα δεδοµένα, κυρία Υπουργέ, και εγώ
θα σας τα υποβάλω έστω την υστάτη στιγµή. 

Μη µου λέτε, λοιπόν, να πάρω θέση όσον αφορά το θέµα της
αναστολής. Όταν δεν υπάρχει προσωπικό, τι θα κάνουµε; Μερική
λειτουργία των ΤΕΙ, µερικά τµήµατα, συνδιδασκαλία, όπως λέει
εδώ, χωρίς τις κατάλληλες υποδοµές ή θα έχουµε συνωστισµό
στα εργαστήρια; Αυτά δεν γίνονται, αν θέλουµε µια παιδεία που
θα την πάµε µπροστά, µια παιδεία -όχι µόνο στο ΤΕΙ Αθηνών,
αλλά και στα άλλα ΤΕΙ- που θα δώσει στην κοινωνία καλά στε-
λέχη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Μπούρα, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
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Θέλω να σας πω ότι τέτοια είναι η αντιµετώπιση, ώστε από τις
τετρακόσιες θέσεις για µόνιµο προσωπικό φέτος δώσατε στα ΤΕΙ
µόνο τις σαράντα εννέα. Αυτή είναι η αναλογία; Όταν τα πανεπι-
στήµια έχουν δώδεκα χιλιάδες µόνιµο εκπαιδευτικό προσωπικό,
µέλη ΔΕΠ, και τα Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα έχουν
µόνο χίλιους εξακόσιους; Αντίστροφη έπρεπε να είναι η κατα-
νοµή σας και όχι αυτή η οποία έγινε. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ θα σας παρακαλέσω ιδιαιτέρως να
δείτε το θέµα µε πολλή ευθύνη, να δείτε τι µπορείτε να κάνετε
µέσα σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία, γιατί δεν µπορεί από πεν-
τακόσιες θέσεις εκτάκτου προσωπικού να δώσετε διακόσιες εί-
κοσι θέσεις. Αυτό δεν είναι εξορθολογισµός, αυτό είναι εξόντωση
και δεν οδηγεί σε νέα ακαδηµαϊκή χρονιά µε αξίες και προοπτική
για τους νέους της χώρας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Μπούρας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Μπούρα. 

Η Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων
κ. Άννα Διαµαντοπούλου έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Υπάρχει ένας πολιτικός λόγος -όχι τώρα, εδώ και χρόνια- ο
οποίος αντιµετωπίζει τα ΤΕΙ ως µια συγκεκριµένη εκλογική πελα-
τεία και αρέσκεται στο να βάζει τα ΤΕΙ απέναντι στα πανεπιστήµια
ή να συγκρίνει τα ΤΕΙ µε τα πανεπιστήµια, ή κάθε λέξη, κάθε έγ-
γραφο, κάθε κείµενο, κάθε ρύθµιση που γίνεται να µην αντιµε-
τωπίζεται αντικειµενικά, αλλά εάν έχει γίνει ή όχι για τα
πανεπιστήµια. Το έχω αρνηθεί στη Βουλή επανειληµµένα, ήδη
από την περίοδο της Αντιπολίτευσης. Τα Τεχνολογικά Εκπαιδευ-
τικά Ιδρύµατα δεν έχουν ούτε να ζηλέψουν, ούτε να αντιπαλέ-
ψουν τα πανεπιστήµια. Είναι κάτι άλλο. 

Αγαπητέ κύριε Μπούρα, τα τεχνολογικά ιδρύµατα έχουν γίνει
για άλλο σκοπό, εξυπηρετούν εφαρµοσµένη τέχνη, έχουν άλλα
στοιχεία και έχουν στόχο, τον οποίον είναι σωστό να τον επανα-
προσδιορίσουµε, γιατί στην πορεία µε τον τρόπο που τον αντι-
µετωπίζετε εσείς και άλλοι έχει χαθεί. 

Συνεπώς δεν είµαστε σε κενό, είµαστε σε µια µείζονα κρίση.
Το να συγκρίνουµε το τι θα θέλαµε να κάνουµε µε το τι κάνουµε
είναι a priori λάθος. 

Δεν σας ζήτησα να πάρετε θέση για την αναστολή χωρίς λόγο.
Όταν υπάρχουν αντικειµενικά προβλήµατα, θα πρέπει να επιλέξει
ένα τµήµα: Θα κάνω αναδιάρθρωση; Θα δουλέψουν οι καθηγη-
τές µου δέκα, δώδεκα, δεκατέσσερις ώρες, αν χρειαστεί, την
εβδοµάδα; Θα βάλω περισσότερα παιδιά σε ένα τµήµα εργαστη-
ριακού ελέγχου ή θα το κλείσω και δεν θα κάνω καθόλου µά-
θηµα; Εάν είστε υπέρ της δεύτερης επιλογής, τότε σηµαίνει ότι
ο πολιτικός λόγος σας είναι της σύγκρουσης προς την Κυβέρ-
νηση, γιατί υπάρχουν αντικειµενικές δυσκολίες που τις ξέρουµε
όλοι. Και δεν µου απαντήσατε στο ένα προς είκοσι. 

Επίσης, επί χρόνια δεν έχουµε κάνει εξορθολογισµό στο να
δούµε ποια µαθήµατα, ποιοι καθηγητές, ποια τµήµατα, πόσες
ώρες, όπως προέκυψε την προηγούµενη χρονιά µε τα συγγράµ-
µατα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Δεν είναι σωστά αυτά που είπατε.
Σας απάντησα.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Έρχοµαι στο θέµα της αναστο-
λής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Κύριε  Πρόεδρε, θέλω ένα λεπτό γιατί είναι µείζον θέµα στο
οποίο πρέπει να τοποθετηθούµε όλοι. 

Τι γίνεται το τελευταίο διάστηµα και όχι µόνο, θα έλεγα, αλλά
τα τελευταία είκοσι χρόνια; Υπάρχει µια διαφωνία, υπάρχει µία
διεκδίκηση, υπάρχει ένα αίτηµα σωστό ή άδικο, υπάρχει µία
ανάγκη πολιτικής έκφρασης, κοµµατικής έκφρασης, συνδικαλι-
στικής έκφρασης; Υπάρχει η λύση. Κλείνουµε  το σχολείο, κλεί-

νουµε  το ΤΕΙ, κλείνουµε το πανεπιστήµιο. Και το κλείνουµε µε
ασφαλή τρόπο γιατί τα σχολεία κλείνουν στη χώρα και όλοι πλη-
ρώνονται. Τα Πανεπιστήµια κλείνουν στη χώρα και όλοι πληρώ-
νονται. Τα ΤΕΙ σταµατούν τη λειτουργία τους και όλοι πληρώ-
νονται. Υπάρχει, λοιπόν, ένας εύκολος τρόπος να κάνουµε επα-
νάσταση χωρίς κανένα απολύτως κόστος για τον κάθε έναν προ-
σωπικά. Το κόστος, όµως, για τη χώρα είναι τεράστιο όταν κλείνει
ένα σχολείο για έξι µέρες, είναι τεράστιο όταν αποφασίζεται η
αναστολή της λειτουργίας ενός Ιδρύµατος, είναι τεράστιο όταν
οι σύγκλητοι αποφασίζουν να σταµατήσουν τις εξετάσεις γιατί
πρέπει οι φοιτητές να κάνουν καταλήψεις. Είναι τεράστιο όταν
αποφασίζουν σύγκλητοι, κατά παράβαση του νόµου, να κάνουν
µαζί µαθήµατα και εξετάσεις και να µη σκεφτούν καθόλου την
εκπαιδευτική διάσταση, ότι δεν µπορεί τα παιδιά την ίδια στιγµή
που δίνουν εξετάσεις να καλούνται και στα µαθήµατα.

Όλη αυτή η τακτική έχει γίνει ανεκτή µε ευθύνη όλων µας, επί
δεκαετίες. Φθάσαµε εδώ που φθάσαµε; Ήρθε η στιγµή να πούµε
όλοι ένα «όχι», ότι δεν γίνεται να συνεχίσουµε και να αντιµετωπί-
ζουµε, µέσα από µία κοινωνική και όχι µόνο παιδεία, αυτά που εί-
δαµε χθες, που είδαµε σήµερα πρωτοσέλιδα µε έναν από τους
σηµαντικότερους, προοδευτικότερους και καλύτερους δήµαρ-
χους στην Ελλάδα, τον κ. Δανιηλίδη, να τον χτυπούν και να είναι
αυτό στα κανάλια και στις εφηµερίδες. Οι δηµόσιοι λειτουργοί,
όπου και αν βρίσκονται, είτε είναι στο σχολείο, είτε είναι στο Πα-
νεπιστήµιο είτε είναι στο Υπουργείο Οικονοµικών, είτε είναι υπεύ-
θυνοι να συλλέξουν χρήµατα, είτε είναι υπεύθυνοι να συλλέξουν
τα σκουπίδια για τη δηµόσια υγεία, έχουν µια ευθύνη γιατί έχουν
ορκισθεί να διαφυλάσσουν το δηµόσιο συµφέρον. Δηµόσιο συµ-
φέρον, λοιπόν, είναι και το να λειτουργεί  το σχολείο, να λειτουρ-
γεί το Τεχνολογικό Ίδρυµα.

Σε ό,τι µε αφορά, επειδή είµαι Υπουργός Παιδείας, έχω κάνει
σαφές ότι όσο έχω αυτήν την ευθύνη, δεν µπορώ να ανεχθώ
αυτή τη λειτουργία. Γι’ αυτό και όσον αφορά και τα πανεπιστήµια
και τα ΤΕΙ και τα σχολεία, έκανα σαφές ότι θα εφαρµοστεί ο
νόµος. Ξέρετε ποια ήταν η απάντηση; Ότι εκβιάζω και απειλώ την
Πανεπιστηµιακή Κοινότητα. Ποια ήταν η απειλή; Ότι θα εφαρµο-
στεί ο νόµος. Εδώ έχουµε φθάσει!

Επίσης, έχω κάνει σαφές ότι υπάρχουν κανονισµοί και στα πα-
νεπιστήµια και στα σχολεία. Οι µαθητές, από τη στιγµή που δε-
χόµαστε ότι είναι πολίτες που διεκδικούν, είναι πολίτες που
πρέπει να παίρνουν και το κόστος του τρόπου της διεκδίκησης.
Τα σχολεία πρέπει να αντιµετωπίσουν όλους τους µαθητές που
δεν έχουν σεβαστεί τις διαδικασίες και τους κανόνες του σχο-
λείου, όπως και τα πανεπιστήµια τους φοιτητές, όπως και η πο-
λιτεία τους εκπαιδευτικούς γιατί είµαστε σε µια πολύ δύσκολη
εποχή. Είµαστε σε µία εποχή που όλα είναι ρευστά. Το επόµενο
διάστηµα ο Πρωθυπουργός µίλησε για οριστικές και τελικές λύ-
σεις. Θα παρθούν µεγάλες αποφάσεις για τη χώρα. Πρέπει να
προστατεύσουµε πάνω απ’ όλα τη δηµοκρατία και την αλληλεγ-
γύη.

Κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω µε µια έκκληση, µία έκκληση
προς τον εκπαιδευτικό κόσµο της χώρας που πρέπει να οµολο-
γήσω ότι σε αυτές τις πολύ δύσκολες στιγµές, στην πλειοψηφία
του, έχει σταθεί όρθιος. Ξέρω τι τραβάνε σεβάσµιοι καθηγητές
στα σχολεία και στα πανεπιστήµια, σεβάσµιοι δάσκαλοι των παι-
διών µας, άνθρωποι µε πτυχία, µε διδακτορικά, µε παγκόσµια
αναγνώριση οι οποίοι βρίσκονται µπροστά σε βλασφηµίες, µπρο-
στά σε βία, µπροστά σε συµπεριφορές που δεν µπορεί να τις
ανεχθεί πολιτισµένος άνθρωπος και υποχρεούνται µε τη βία να
παίρνουν αποφάσεις και να υπογράφουν έγγραφα.

Καλώ και κάνω έκκληση στον εκπαιδευτικό κόσµο της χώρας,
αυτούς που είναι απέναντι στο Υπουργείο Παιδείας, αυτούς που
διαφωνούν µε τις επιλογές, αυτούς που διεκδικούν µε δίκαιο και
νόµιµο τρόπο τα αιτήµατά τους, να βάλουµε όλοι µια προτεραι-
ότητα µπροστά και αυτή η προτεραιότητα είναι να σταθούµε όρ-
θιοι. Αυτήν τη δύσκολη στιγµή ο δάσκαλος να προστατεύσει το
σχολείο του, ο καθηγητής να προστατεύσει το Πανεπιστήµιο, ο
καθηγητής του ΤΕΙ να προστατεύσει το ΤΕΙ, να µην κάνουν πίσω
σε βία που ανθίζει παντού. 

Δείτε σήµερα τις προκηρύξεις µαθητών, δείτε τις, κύριοι συ-
νάδελφοι, αυτό που κυκλοφορεί στο διαδίκτυο, που παίρνουν την
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ευθύνη καταστροφής των σχολείων και καλούν τους πάντες να
καταστρέψουν τον πιο αντιδραστικό θεσµό που είναι το σχολείο.
Εκεί φτάσαµε. 

Σε αυτή, λοιπόν, την πολύ δύσκολη στιγµή, ας ενωθούµε όλοι
στο να πούµε, ναι, στη διεκδίκηση, ναι, στην αντίδραση, ναι, στην
κριτική, αλλά προστατεύουµε το πιο σηµαντικό θεµέλιο της κοι-
νωνίας. Το πιο σηµαντικό θεµέλιο της κοινωνίας είναι το σχολείο,
το Πανεπιστήµιο και το ΤΕΙ. 

Κάνω έκκληση στη µεγάλη πλειοψηφία των εκπαιδευτικών και
κάνω έκκληση και στους συναδέλφους, σε αυτήν την προσπά-
θεια να είναι κοντά µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε
πάρα πολύ, κυρία Υπουργέ. Θα σας παρακαλούσαµε να παρα-
µείνετε, για να απαντήσετε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση. 

Επόµενη είναι η δεύτερη µε αριθµό 61/11-10-2011 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Μάριου Σαλµά προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση και τη διαχεί-
ριση του Ινστιτούτου Στατικής Τεκµηρίωσης, Ανάλυσης και
Έρευνας. 

Ο συνάδελφος κ. Σαλµάς έχει το λόγο για δυο λεπτά για να
µας αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σε µια εποχή που όλη η ελληνική κοινωνία βρίσκεται αντιµέ-

τωπη µε περικοπές µισθών, συντάξεων και αβέβαιο µέλλον, το
πολιτικό σύστηµα της χώρας καλείται να απαντήσει σε ένα και
βασικό ερώτηµα: Κατά πόσον πολιτικοί που διαχειρίστηκαν δη-
µόσιο χρήµα, µε οποιαδήποτε ιδιότητά τους, από όπου και αν πέ-
ρασαν, σεβάστηκαν το δηµόσιο χρήµα ή ζηµίωσαν το ελληνικό
δηµόσιο, ώστε σε περίπτωση που βρεθούν ότι δεν το έπραξαν,
να ξεχωρίσουν από τον υπόλοιπο και επιστηµονικό κόσµο και να
τιµωρηθούν. 

Αυτή είναι η αγωνία µου µε τη σηµερινή επίκαιρη ερώτησή µου
προς την Υπουργό Παιδείας. Στόχος της σηµερινής επίκαιρης
ερώτησης είναι να θέσουµε προς διερεύνηση σχετικά µε τον
πρώην Υφυπουργό Παιδείας, τον κ. Πανάρετο, ο οποίος εµπλέ-
κεται από όλες του τις θέσεις που διετέλεσε µε τον Πρωθυ-
πουργό, που τον όρισε Γενικό Γραµµατέα το 1995 στο Υπουργείο
Παιδείας, όταν ήταν Υπουργός τότε, στη συνέχεια, πρόσφατα,
Υφυπουργό Παιδείας και υπεύθυνο του opengov. Πρέπει να προ-
στατεύσουµε τόσο τον Πρωθυπουργό, όσο και την Υπουργό Παι-
δείας που ήταν προϊσταµένη του κ. Πανάρετου και τα εξής
θέµατα: 

Ο κ. Πανάρετος το 1995, όταν ήταν αυτός γενικός γραµµα-
τέας, ιδρύει ένα ινστιτούτο, το Ινστιτούτο Στατιστικής Τεκµηρίω-
σης, Ανάλυσης και Έρευνας, στο οποίο διευθυντή έθεσε τον
εαυτό του για τα επόµενα χρόνια. Αυτό χρηµατοδοτούνταν,
όπως έλεγε η ιδρυτική πράξη, από τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Ο κ. Τσουµάνης, ο συνάδελφός µου Βουλευτής, από τον Ιού-
λιο ρώτησε την κυρία Υπουργό -και έκανε και αίτηση κατάθεσης
εγγράφου- ποια ήταν τα ποσά µε τα οποία επιχορηγήθηκε αυτό
το ινστιτούτο από τον κρατικό προϋπολογισµό, από ευρωπαϊκά
προγράµµατα, από ιδιωτική συµµετοχή, να κατατεθούν –ζητή-
θηκε στη Βουλή- όλα τα παραστατικά για το πώς δαπανήθηκαν
αυτά τα χρήµατα, οι ισολογισµοί αυτού του ιδρύµατος. Στην
απάντηση που πήρε ο κ. Τσουµάνης –η Υπουργός βέβαια δεν
απάντησε, παρέπεµψε στο τι απάντησε το ινστιτούτο- αναφέρον-
ται τα εξής: «Το ινστιτούτο δεν διαθέτει υπαλλήλους, οπότε δεν
έχουµε αµοιβές υπαλλήλων. Έχει µόνο Διοικητικό Συµβούλιο.
Δεν έχει καθόλου παρουσίαση ισολογισµού, ούτε περιουσιακών
στοιχείων, ούτε κανένα παραστατικό δαπάνης». Επανήλθε ο κ.
Τσουµάνης πριν από ένα µήνα, αλλά πάλι δεν πήρε απάντηση 

Έτσι, φτάνουµε στη Βουλή, για να συζητήσουµε και να ρωτή-
σουµε την Υπουργό πού πήγαν αυτά τα χρήµατα και πόσα ήταν,
αφού αυτό το ινστιτούτο που ίδρυσε ο κ. Πανάρετος µόνος του,
το διεύθυνε µόνος του, δεν έχει προσωπικό -όπως απαντάει το
ίδιο ινστιτούτο- και στεγάζεται στο εργαστήριο στο πανεπιστήµιο
του κ. Πανάρετου, όπου είναι µε τη σύζυγό του. Θα πρέπει να
µας πει πού πήγαν αυτά χρήµατα του ελληνικού λαού, που τα
χειρίστηκε ένας καθηγητής, ο οποίος διετέλεσε σε πολύ σηµαν-
τικές θέσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Σαλµά.

Η Υπουργός κ. Άννα Διαµαντοπούλου έχει το λόγο για τρία
λεπτά για να απαντήσει.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, πριν από λίγες
µέρες ο Εκπρόσωπος Τύπου της Νέας Δηµοκρατίας αναφέρθηκε
σε ένα µεγάλο αριθµό Οργανισµών που δηµιούργησε η Κυβέρ-
νηση αυτή, τους οποίους µάλιστα κατήγγειλε και ανάφερε σε µία
λίστα.

Ήταν µία απολύτως γελοία λίστα –χρησιµοποιώ πολύ συνει-
δητά αυτήν την έκφραση και κακώς δεν απαντήσαµε στο επό-
µενο δευτερόλεπτο- όπου ανάµεσα σε αυτά που αναφέρθηκαν
ήταν και τρεις οργανισµοί του Υπουργείου Παιδείας.

Ήταν η Γενική Γραµµατεία Διά Βίου Μάθησης του Υπουργείου
Παιδείας, η οποία ιδρύθηκε το 1984. Ήταν ο οργανισµός ΟΕΠ,
δηλαδή ο ΟΕΚ, που άλλαξε όνοµα γιατί πήρε και άλλες αρµοδιό-
τητες, ο οποίος είχε ιδρυθεί το 1992 και τις  οργανικές θέσεις
από επτακόσιες ογδόντα, µε το νόµο που κάναµε, τις πήγαµε
στις εβδοµήντα. Ήταν επίσης το εθνικό κέντρο προειδοποίησης
για τσουνάµι, όπου είχαµε συζητήσει στην Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων και είχαµε πει να ασχοληθούµε µε το Αιγαίο
εµείς και όχι άλλοι γείτονες. 

Γιατί αναφέροµαι σε αυτά; Γιατί όση σοβαρότητα έχει αυτή η
αναφορά του κοµµατικού σας εκπροσώπου, άλλη τόση έχει αυτό
το θέµα στο οποίο έρχεστε και επανέρχεστε. Θέλετε να µε προ-
στατεύσετε; Δεν έχω καµµία ανάγκη. Αισθανόµουν ιδιαίτερα προ-
στατευµένη όλο τον καιρό που ήταν ο κ. Πανάρετος, γιατί δεν
έχω καµµία αµφιβολία και για την εντιµότητά του και για τον
τρόπο που διαχειρίστηκε το δηµόσιο χρήµα.

Ρωτάτε γι’ αυτό το ινστιτούτο. Για να πάµε λίγο στα πράγµατα
και να τα πούµε µε το όνοµά τους. Αυτό το ινστιτούτο, όπως
σωστά είπατε, είναι ένα ινστιτούτο που ιδρύθηκε το 1995. Θα σας
πω τα ποσά: 35.000.000 δραχµές το 1995, 10.000.000 δραχµές
το 1996, µετά δεν έχουµε κρατική επιχορήγηση και πάµε στο
2006, στο 2007, στο 2008 και στο 2009. Δηλαδή, έχει χρηµατο-
δότηση µόνο από την περίοδο της Νέας Δηµοκρατίας. Τι ποσά;
37.000 ευρώ, 45.000 ευρώ, 38.000 ευρώ και 38.000 ευρώ αντί-
στοιχα. Δηλαδή, αυτή είναι η επιχορήγηση, η οποία δίνεται µόνο
την περίοδο της Νέας Δηµοκρατίας, καµµία άλλη περίοδο και
της οποίας η διαχείριση είναι απολύτως µε λεπτοµέρεια ανηρτη-
µένη στο διαδίκτυο. Νοµίζω ότι µπορείτε να τη δείτε ανά πάσα
στιγµή, λέει  ακόµη και τους λογαριασµούς της ΔΕΗ και του ΟΤΕ
που δόθηκαν τα χρήµατα. Υπάρχουν ορκωτοί λογιστές για κάθε
χρονιά. Και βέβαια είναι καταγραµµένα όλα τα έργα. 

Απορώ πώς ρωτάτε κάτι, το οποίο είναι δηµόσιο και διαυγές
στο Διαδίκτυο. Βεβαίως θα το καταθέσω και στη Βουλή, αλλά
είναι όλες, µία-µία, οι έρευνες, οι αναφορές και τα ευρωπαϊκά
προγράµµατα στα οποία συµµετείχε το ινστιτούτο αυτό. Νοµίζω
ότι η στατιστική τεκµηρίωση είναι πολύ ουσιαστικό πράγµα για
µια χώρα, είναι διεθνώς κάτι αναγκαίο. Και βεβαίως κανένας δεν
διόρισε τον κ. Πανάρετο. Ξέρετε ότι υπάρχει η σύγκλητος, υπάρ-
χουν όργανα, υπάρχουν συµβούλια στα πανεπιστήµια, υπάρχει
η ειδική επιτροπή της συγκλήτου. Δεν έχει πάρει ποτέ χρήµατα,
δεν αµείβεται το διοικητικό συµβούλιο, δεν υπάρχουν υπάλληλοι
και υπάρχει ένα αγορασµένο κτήριο, το οποίο έχει ενδιαφέρον
να σας πω ότι σήµερα, που µε τον καινούργιο νόµο θα πάει στο
πανεπιστήµιο της Αθήνας, έχει αυξήσει την αξία του κατά εκατό
φορές. Έχει σηµερινή αξία µισό εκατοµµύριο ευρώ, ενώ πραγ-
µατικά αγοράστηκε µε πολύ µικρότερο ποσό, νοµίζω στα
40.000.000 δραχµές, δεν θυµάµαι ακριβώς το ποσό. Αυτό, λοι-
πόν, το περιουσιακό στοιχείο θα µεταφερθεί σήµερα µε προστι-
θέµενη αξία εκατό φορές στο Πανεπιστήµιο Αθηνών. Δεν έχει
ποτέ επιβαρυνθεί µε µόνιµους υπαλλήλους και δουλεύει πάντοτε
µε συνεργασίες.

Φέρνει χρήµατα από το εξωτερικό, γιατί συµµετέχει σε ευρω-
παϊκά προγράµµατα. Δεν έχει ποτέ χρηµατοδοτηθεί κατά την πε-
ρίοδο του ΠΑΣΟΚ, οπότε δεν µπορείτε να πείτε ότι αυτό το
ινστιτούτο πήρε χρήµατα την περίοδο που κυβερνούσε το
ΠΑΣΟΚ. Και επειδή ο συγκεκριµένος καθηγητής µε πολλές και
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διεθνείς περγαµηνές έχει την τύχη και την ατυχία ταυτόχρονα -
λόγω των επιθέσεων που υφίσταται µε αυτόν τον τρόπο- να είναι
συνεργάτης του Πρωθυπουργού, δεν µπορείτε να πείτε ότι έχει
ο ίδιος κανένα οικονοµικό  όφελος. Δεν έχει κανένα απολύτως!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

Θέλω, λοιπόν, να καταλάβω γιατί έρχεστε και επανέρχεστε στο
ίδιο θέµα. Η κατάθεση στοιχείων είναι πάρα πολύ προφανής,
αγαπητέ κύριε συνάδελφε. Πατάτε ένα κουµπάκι και τα βλέπετε
όλα στο Διαδίκτυο. Εάν το πρόβληµά σας δεν είναι η κατάθεση
στοιχείων, που δεν είναι, θέλω να µου πείτε συγκεκριµένα και
πραγµατικά να ψάξω ποιο είναι το πρόβληµα. Να µου πείτε ότι
υπάρχει θέµα διαχείρισης εκεί, ότι υπάρχει θέµα µελέτης, η
οποία δεν έγινε, ότι υπάρχει θέµα αποτελεσµάτων, τα οποία δεν
βγήκαν. Πραγµατικά δώστε µου αυτά τα στοιχεία, γιατί το να φέ-
ρετε και να επαναφέρετε το θεωρώ πια προσωπική διαµάχη, που
πραγµατικά δεν κατανοώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό. 

Ο ερωτών συνάδελφος κ. Σαλµάς παρακαλείται να λάβει το
λόγο για δευτερολογία, µε την πρόσθετη παράκληση, την οποία
στρέφω και προς την κυρία Υπουργό, να είµαστε εντός του χρό-
νου, διότι έχουµε πολλές επίκαιρες ερωτήσεις ακόµη και επερώ-
τηση. 

Ορίστε, κύριε Σαλµά, έχετε το λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κυρία Υπουργέ, µπορεί να µην καταλαβαί-

νετε, γιατί ένας Βουλευτής ζητά τα στοιχεία ενός ινστιτούτου, το
οποίο δεν έχει παραγάγει καµµία έρευνα, αφού δεν έχει ερευνη-
τές και υπαλλήλους. Δεν καταλαβαίνω, γιατί ταυτίζεστε µε αυτό,
γιατί θα δείτε στη συνέχεια ότι θα εκτεθείτε. 

Δεν καταλαβαίνω, λοιπόν, γιατί εκπλήσσεστε για το δικαίωµά
µας, που ζητούµε να φέρετε τα παραστατικά ενός ινστιτούτου
που χρηµατοδοτείται από το ελληνικό δηµόσιο. Η παραποµπή
σας στο διαδίκτυο δεν συνάδει µε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο
και είναι πρωτοφανής.

Άλλο, αν διαβάσει κάποιος κάτι από µια ιστοσελίδα ενός αν-
θρώπου που σήµερα δεν είναι τίποτα και δεν έχει καµµία υπο-
χρέωση να είναι υπεύθυνος και µπορεί να συγκαλύπτει κάτι και
άλλο να το υπογράψετε εσείς στην κατάθεση εγγράφων που σας
ζητείται. 

Εγώ, επειδή εκλέγοµαι Βουλευτής επί δώδεκα χρόνια, θέλω
από εσάς να το υπογράψετε. Ο λόγος που δεν έχουµε καλυφθεί
είναι, προφανώς, ότι δεν µου απαντήσατε ακόµη και σήµερα πού
πήγαν τα χρήµατα. Δεν έχει σηµασία επί ποίας κυβερνήσεως
εδόθησαν τα χρήµατα του ελληνικού λαού. Έχει σηµασία πού
ξοδεύτηκαν. 

Διότι πρέπει να σας πω ότι πρόσφατα δηµοσιεύµατα από ιστο-
σελίδες, όπως zougla.gr, tovima.gr –µπορώ να σας τα δώσω-
έχουν σειρά αναφορών για τον κ. Πανάρετο, µε αποκορύφωση
µάλιστα µία εκποµπή του κ. Καρατζαφέρη στο «ΚONTRA».
Ύστερα απ’ αυτά έχετε πλέον την υποχρέωση, αφού το θέτω στη
Βουλή, εσείς να το ψάξετε, εσείς να βρείτε, αν υπάρχει κακοδια-
χείριση και εσείς να το στείλετε στον εισαγγελέα. 

Σας θυµίζω ότι 90 εκατοµµύρια περίπου δραχµές εδόθησαν
για την Επιτροπή Ερευνών στον Ειδικό Λογαριασµό του Οικονο-
µικού Πανεπιστηµίου Αθηνών το 1995-96, όταν τότε ήταν Γενικός
Γραµµατέας ο κ. Πανάρετος, επί Υπουργίας του κ. Παπανδρέου.
Αυτά τα χρήµατα τα οποία εδόθησαν τότε εδόθησαν και στο
Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας για τη στατιστική υποστήριξη δρα-
στηριοτήτων του Υπουργείου κοµµένων και ραµµένων στα µέτρα
του Πανάρετου,  όπως αναφέρθηκε. Εσείς θα µας πείτε αν είναι
έτσι. Έβγαλε στην εκποµπή ότι τα περισσότερα χρήµατα απ’
αυτά πήγαιναν σε προσωπικά και µόνο ταξίδια του κ. Πανάρετου,
που γίνονταν την ίδια µέρα σε πέντε και δέκα πόλεις.

Επειδή, λοιπόν, προφανώς θα το είδατε, αλλά θεωρώ ότι δεν
το είδατε, γιατί είστε αξιοπρεπής Υπουργός, σας παραπέµπω να
το δείτε. Είστε υποχρεωµένοι ύστερα από τη σηµερινή µου ανα-
φορά να το ελέγξετε σε βάθος και να δώσετε µια απάντηση. Δια-
φορετικά θα επανέλθω και µε επόµενη επίκαιρη ερώτηση σε
αυτό το θέµα, όπου θα ζητήσουµε αναλυτικά στοιχεία. Στο τέλος,
εφόσον δεν υπάρχει τίποτα, όλα καλά. Εάν, όµως, υπάρχει το

παραµικρό στοιχείο, και στη δηµοσιότητα θα βγει και στον εισαγ-
γελέα θα κατατεθεί. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Σαλµά. 
Παρακαλείται η Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και

Θρησκευµάτων κ. Άννα Διαµαντοπούλου να λάβει το λόγο για
δευτερολογία. 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, αν κατάλαβα
καλά, ο κύριος συνάδελφος αναφέρθηκε σε διάφορα blogs και
σε εκποµπές, χωρίς να εξηγήσει ποιο είναι το πρόβληµα. Σας ζή-
τησα να µου πείτε σε τι υπάρχει θέµα. 

Σας είπα ότι το συγκεκριµένο ινστιτούτο χρηµατοδοτήθηκε
µόνο την περίοδο της Νέας Δηµοκρατίας. Τότε που ήσασταν
Βουλευτής, γιατί δεν κάνατε ερώτηση; Τότε χρηµατοδοτήθηκε.
Γιατί έρχεστε τώρα, που είναι το ΠΑΣΟΚ στην εξουσία; Για να
φέρετε το όνοµα «Πανάρετος» στη δηµοσιότητα; Για να επιτε-
θείτε σε ένα συγκεκριµένο άνθρωπο;

Εγώ δεν µπορώ να απολογηθώ για το ινστιτούτο. Και αν υπάρ-
χουν προβλήµατα, βεβαίως θα τα δούµε για όλα τα ινστιτούτα,
για όλες τις δοµές. Μόνο που δεν είπατε τίποτα συγκεκριµένα.
Δεν είπατε ένα θέµα. Υπάρχει ένα θέµα; Πού πήγαν τα χρήµατα;
Σας είπα ποια είναι τα χρήµατα. Επί Νέας Δηµοκρατίας είναι ο
µεγαλύτερος αριθµός 45.000 ευρώ. Ποιες είναι οι µελέτες; Είναι
όλες σαφείς, είναι όλες περιγεγραµµένες. Έχουν να κάνουν όλα
µε ευρωπαϊκά προγράµµατα, έχουν να κάνουν όλα µε το χώρο
της στατιστικής. Κάθε χρόνο συµµετέχει σε ένα πρόγραµµα που
λέγεται Διαβούλευση Ευρωπαίων Πολιτών 2007-2009, σε διαβου-
λευτική δηµοσκόπηση που αφορά ένα νέο σχέδιο µε στατιστικά
στοιχεία που αφορά σε ευρωπαϊκό επίπεδο, ανάλυση στατιστι-
κών στοιχείων για εκπαιδευτικά συστήµατα. Όλα είναι διατυπω-
µένα για το αντικείµενο της έρευνας και το αποτέλεσµα της
έρευνας και το κόστος της έρευνας. 

Λέτε ότι δεν έχει υπαλλήλους. Ναι, γιατί δουλεύουν ερευνητές.
Γιατί θα πρέπει όλα τα ινστιτούτα να έχουν µόνιµους υπαλλή-
λους; Το θεωρώ θετικό το ότι µπορεί και παράγει έργο. 

Αν έχετε κάποιο θέµα –γι’ αυτό σας παρακάλεσα- τα στοιχεία
είναι όλα εδώ. Μου λέτε να βάλω την υπογραφή µου. Βεβαίως
θα βάλω την υπογραφή µου κάτω απ’ αυτά που µου έστειλε ο δι-
ευθυντής του ινστιτούτου. Δείτε όλους τους διευθυντές του ιν-
στιτούτου τα τελευταία δέκα χρόνια που έχουν περάσει. 

Κύριε συνάδελφε, επειδή δεν είναι η πρώτη, ούτε η δεύτερη,
αλλά η τρίτη φορά που έρχεστε και επανέρχεστε για το συγκε-
κριµένο θέµα µε προσβλητικές αναφορές για το συγκεκριµένο
άνθρωπο…

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Είναι η πρώτη φορά.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Το κόµµα σας. 
Απ’ ό,τι καταλαβαίνω, λοιπόν, το βασικό έγκληµα του κ. Πανά-

ρετου είναι ότι είναι συνεργάτης του κυρίου Πρωθυπουργού
γιατί από εδώ δεν έχω κατανοήσει ποιο είναι το πρόβληµα. Και
επαναλαµβάνω ότι δεν κατανοώ. Τη στιγµή που είναι ένα ινστι-
τούτο που δεν έχει χρηµατοδοτηθεί καθόλου επί ΠΑΣΟΚ γιατί
δεν κάνατε αυτή την ερώτηση τότε που ήσασταν στην κυβέρνηση
και ήσασταν Βουλευτής; Γιατί δεν πήγατε στον Υπουργό σας να
ρωτήσετε; 

Ό,τι στοιχείο θέλετε συγκεκριµένο και µέσω του κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου και στο Υπουργείο. Θέλετε ορκωτούς λογιστές;
Υπάρχουν αποτελέσµατα. Θέλετε ισολογισµούς; Θα τους έχετε
ανά πάσα στιγµή στο γραφείο σας. Θέλετε τα αποτελέσµατα των
ερευνών; Τα έχετε. Πείτε µας όµως ποιο είναι το πρόβληµα. Αυτό
δεν έχω καταλάβει. Μια λέξη για το ποιο είναι το πρόβληµα δεν
µας είπατε. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά όλες τις χρηµατοδοτήσεις των Ιν-
στιτούτων. Είναι το ινστιτούτο που είναι το µόνο που έχει µηδε-
νική χρηµατοδότηση στα χρόνια του ΠΑΣΟΚ και όλα τα άλλα
έχουν χρηµατοδοτήσεις και στα χρόνια του ΠΑΣΟΚ. Επίσης απ’
όλα τα ινστιτούτα είναι το ινστιτούτο µε την µακράν µικρότερη
χρηµατοδότηση. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
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Θρησκευµάτων κ. Άννα Διαµαντοπούλου καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και  Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να σας ρωτήσω. Γιατί δεν κάνετε ερώτηση για όλα και
έρχεστε και επανέρχεστε ως κόµµα µόνο στο συγκεκριµένο; Κά-
ποια στιγµή η πολιτική εµπάθεια θα πρέπει να εκλείψει απ’ αυτή
την Αίθουσα. Ειδικά σε εποχές που έχουν τα σηµερινά χαρακτη-
ριστικά δεν γίνεται να συµπεριφερόµαστε µόνο µε αυτό τον
τρόπο. Αν έχετε στοιχεία, να τα καταθέσετε. Αν δεν έχετε στοι-
χεία, µόνο το να ζητάτε στοιχεία και να φαντάζεστε ή να υποθέ-
τετε ότι πίσω από τα στοιχεία υπάρχουν σκάνδαλα, δεν είναι
πολιτική συµπεριφορά. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο επί προ-
σωπικού.

Αναφέρθηκε η κυρία Υπουργός για πολιτική εµπάθεια. Το
θεωρώ άκρως προσβλητικό και θέλω ένα λεπτό για να απαν-
τήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Δεν είναι προσωπικό.
Δεν έχετε το λόγο. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, αναφέρ-
θηκε σε πολιτική εµπάθεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το Προεδρείο κρίνει ότι
ο όρος αυτός δεν αποτελεί προσωπικό. Ο ορισµός του προσω-
πικού όπως ορίζεται στον Κανονισµό άλλα διαλαµβάνει, όπως ευ-
θεία επίθεση κατά του Σαλµά, ευθεία επίθεση κατά του
Βουλευτού, του αγορητού, αλλά όχι αυτό. Σας παρακαλώ ας
λήξει το θέµα. Απήντησε η κυρία Υπουργός την οποία ευχαρι-
στούµε για την απάντησή της. 

Η πρώτη µε αριθµό 63/11-10-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος
κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχε-
τικά µε το συµψηφισµό χρεών µεταξύ του δηµοσίου και φαρµα-
κείων δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του ερωτωµένου Υπουρ-
γού και διαγράφεται. 

Επίσης, η πρώτη µε αριθµό 62/11-10-2011 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Σοφίας Γιαννακά προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Αν-
ταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την ένταξη έργων
του Νοµού Αιτωλοακαρνανίας στο ΕΣΠΑ, δεν συζητείται κατόπιν
συνεννόησης που είχε η ερωτώσα Βουλευτής µε τον Υπουργό
και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 74/11-102011 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Σοφίας Καλαντίδου προς τους Υπουργούς
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων των
εργαζοµένων στο µετρό της Θεσσαλονίκης.

Εκ µέρους της Κυβερνήσεως στην ερώτηση θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, κ. Γιάννης
Κουτσούκος. 

Παρακαλείται τώρα η ερωτώσα συνάδελφος, κ. Σοφία Καλαν-
τίδου να λάβει το λόγο, προκειµένου να αναπτύξει εντός διλέ-
πτου προφορικά την ερώτησή της. 

ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, µε είκοσι πέντε απολύσεις ξεκίνησε ο νέος

κύκλος των απολύσεων στα έργα του µετρό Θεσσαλονίκης στις
αρχές του µήνα. Συνολικά στις αρχαιολογικές ανασκαφές του
µετρό εργάζονται τετρακόσιοι πενήντα εργαζόµενοι. Την πε-
ρίοδο του καλοκαιριού έγιναν προσλήψεις εκατόν είκοσι περίπου
ατόµων, το δε Σεπτέµβρη έγινε πρόσληψη άλλων οκτώ. Τέλη Σε-
πτέµβρη – αρχές Οκτώβρη έγιναν οι απολύσεις. 

Είναι καλό και πρέπει να σηµειώσουµε, για να καταλάβουµε το
περιβάλλον, κύριε Υπουργέ, ότι η Κοινοπραξία που κατασκευάζει
το µετρό, η «AIASA», στις αρχές του Ιουλίου υποχρέωσε τους ερ-
γαζόµενους και στις αρχαιολογικές ανασκαφές να πάρουν άδεια
χωρίς αποδοχές για οικογενειακούς δήθεν λόγους, πράγµα που
το γνωρίζετε και µέσω των επιθεωρητών της Επιθεώρησης Ερ-
γασίας, αλλά και εγώ η ίδια το έκανα γνωστό στον κ. Κουτρου-
µάνη την ηµέρα κιόλας που έγινε αυτό, υποσχόµενη ότι µε το
µέτρο αυτό, µε τις άδειες άνευ αποδοχών, θα κατάφερνε να δια-

σφαλίσει όλες τις θέσεις εργασίας στο επόµενο δωδεκάµηνο. 
Να πω, επίσης ένα ακόµη στοιχείο, ότι µόνο ο ένας εργαζόµε-

νος αντιστάθηκε σε αυτόν τον ιδιότυπο εκβιασµό της επιχείρη-
σης, µόνο ένας εργαζόµενος δεν πήρε άδεια άνευ αποδοχών. Θα
σας δώσω, επίσης, το στοιχείο ότι οι είκοσι πέντε εργάτες που
απολύθηκαν, δύο από τους οποίους µε συγκεκριµένη συνδικαλι-
στική δράση, απολύθηκαν µε πρόσχηµα ότι µειώθηκε ο όγκος
των αρχαιολογικών ανασκαφών, ενώ σήµερα µιλούν για τρίτη
βάρδια στα σκάµµατα των αρχαιολογικών ανασκαφών. 

Προκάλεσε το Συνδικάτο Οικοδόµων στη Θεσσαλονίκη συναν-
τήσεις και µε την Κοινοπραξία και µε το «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ», αλλά
και µε τις Εφορείες Βυζαντινών Μνηµείων και Αρχαιοτήτων. Κα-
νένας δεν αναλαµβάνει την ευθύνη των απολύσεων. Η Επιθεώ-
ρηση Εργασίας βέβαια χρεώνει τις απολύσεις στην Κοινοπραξία,
η Κοινοπραξία δεν αναλαµβάνει αυτήν τη χρέωση. Τη χρεώνει
και για τον τρόπο που έγιναν αυτές οι απολύσεις, ξαφνικά, χωρίς
διαβούλευση, πάνω από το ήδη αυξηµένο όριο απολύσεων και
ταυτόχρονα µε τις προσλήψεις που αναφέραµε παραπάνω και
που δεν αµφισβητούνται. Βέβαια, η Επιθεώρηση Εργασίας
άφησε και ένα χρονικό περιθώριο να σκεφτεί η επιχείρηση για
να ανακαλέσει τις απολύσεις. 

Εµείς ζητούµε να παρθούν πίσω οι απολύσεις, να πάρετε
µέτρα, ώστε να µην γίνουν απολύσεις για να προχωρήσει και το
έργο. Μάλιστα, µε τα στοιχεία που έχουµε, για να προχωρήσει
το έργο ζητούµε από την Κυβέρνηση να δώσει, να επιβάλει, να
µεριµνήσει, κάτι που θα έπρεπε να το κάνει από την αρχή, ώστε
η χρηµατοδότηση να γίνει από τον κρατικό προϋπολογισµό ολο-
κληρωτικά, αλλιώς δεν βλέπουµε µετρό στη Θεσσαλονίκη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Σοφία Καλαντίδου.
Πριν δώσω το λόγο στον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης,  έχω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα
πέντε  µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί από το Γε-
νικό Λύκειο Λεχαινών Ηλείας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εκτιµάται ιδιαιτέρως το γεγονός ότι οι µαθητές και οι µαθή-
τριες είναι συµπατριώτες του κ. Κουτσούκου, ερωτωµένου Υφυ-
πουργού εν προκειµένω, και του Προεδρεύοντος, δηλαδή της
ταπεινότητός µου, Βύρωνα Πολύδωρα, που είµαι από την Ορεινή
Ολυµπία. 

Σας καλωσορίζουµε και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο. 
Παρακαλείται τώρα ο ερωτώµενος Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης, κ. Γιάννης Κουτσούκος, να λάβει το
λόγο, προκειµένου να απαντήσει στην ερωτώσα συνάδελφο. 

Ορίστε, κύριε Κουτσούκο, έχετε το λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, απ’ όσα γνωρίζω, το σηµαντικότατο αυτό

έργο για τη Θεσσαλονίκη, το µετρό, έχει εξασφαλισµένη χρηµα-
τοδότηση σε αντίθεση µε άλλα έργα, δυστυχώς, τα οποία αφο-
ρούν και την εκλογική µου περιφέρεια και τα οποία έχουν
τελµατώσει αυτή τη στιγµή.

Εν πάση περιπτώσει, µε βάση την ενηµέρωσή µου, το έργο
αυτό, προκειµένου να εκτελεστεί, είναι απαραίτητο να περάσει
µέσα από µία πάρα πολύ σηµαντική διαδικασία ανασκαφών στην
οποία εποπτεύουν η 9η Εφορεία Βυζαντινών Αρχαιοτήτων και η
16η Εφορεία, η ΕΠΚΑ. 

Το Υπουργείο Πολιτισµού έχει υπογράψει µνηµόνιο συναντί-
ληψης µε την εταιρεία «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ», την εποπτεύουσα εται-
ρεία του έργου, προκειµένου οι δύο αυτές Εφορείες να εποπτεύ-
ουν το ανασκαφικό έργο στην περιοχή, για να προστατεύσουν,
να διαφυλάξουν και να συντηρήσουν τα ευρήµατα µιας πλούσιας
σε τέτοια ευρήµατα περιοχής. 

Σύµφωνα µ’ αυτό το µνηµόνιο, οι δύο εφορείες έχουν προσ-
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διορίσει κατά καιρούς τον αριθµό των εργαζοµένων σ’ αυτές τις
ανασκαφές, είτε είναι αρχαιολόγοι, εργάτες, συντηρητές ή
ακόµα και ανθρωπολόγοι, µια και έχουµε πλειάδα τάφων και σκε-
λετών που πρέπει να αξιολογηθούν. 

Σύµφωνα µε την ενηµέρωση που πρόλαβα να έχω –γιατί, δυ-
στυχώς, η επίκαιρη ερώτησή σας υπεβλήθη σε µέρες που οι ερ-
γαζόµενοι, και στο Υπουργείο Πολιτισµού και στο δικό µας,
βρίσκονταν σε απεργιακές κινητοποιήσεις- ο αριθµός των εργα-
ζοµένων, που είχε καθοριστεί το προηγούµενο διάστηµα, όπως
ακριβώς είπατε, γύρω στους τετρακόσιους πενήντα, µε την πρό-
οδο των ανασκαφών πρέπει να µειωθεί. 

Έχω τα έγγραφα της 16ης Εφορείας, αλλά δεν έχω της 9ης.
Αυτό στο οποίο µε έχουν διαβεβαιώσει, είναι ότι τελειώνοντας
µία ανασκαφή, ξεκινάει µία άλλη. Εφόσον γίνεται αυτό, υπάρχει
δυνατότητα –γιατί πρέπει να προχωρήσει το έργο, διότι η καθυ-
στέρηση της ανασκαφής καθυστερεί τον ανάδοχο της εργασίας-
αυτοί οι εργαζόµενοι, που είναι ειδικευµένοι και περιλαµβάνονται
στις λίστες των εφορειών, να επαναπροσληφθούν, επαναλαµ-
βάνω, βέβαια, µε την προϋπόθεση να προχωρήσει το έργο. 

Το αν τηρήθηκε το µνηµόνιο συνεργασίας, πρέπει να σας οµο-
λογήσω ότι αυτή τη στιγµή δεν µπορώ να το πω, γιατί δεν µπό-
ρεσα να το βρω. Όµως, έχουµε δώσει  σχετική εντολή στο ΣΕΠΕ,
το οποίο κάλεσε τους εργαζόµενους και την κοινοπραξία σε δια-
δικασία εργατικής διαφοράς στις 6 του µηνός, τους έδωσε την
προθεσµία που προβλέπει η διοικητική διαδικασία για να φέρουν
εγγράφως τις θέσεις τους και στο βαθµό που θα διαπιστωθεί ότι
δεν έχουν τηρηθεί όσα η εργατική νοµοθεσία και το µνηµόνιο
προβλέπουν, θα προβούµε στις απαραίτητες διοικητικές κυρώ-
σεις. Επαναλαµβάνω, ότι βρισκόµαστε εν αναµονή των έγγρα-
φων απαντήσεων της Κοινοπραξίας στη διαδικασία της εργα-
τικής διαφοράς που έχει κάνει το ΣΕΠΕ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουτσούκο, τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης. 

Το λόγο έχει η κ. Καλαντίδου για να δευτερολογήσει εντός τρι-
λέπτου, ώστε να απαντήσει ταυτόχρονα στον Υπουργό.

ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ: Κύριε Υπουργέ, θέλω να πω ότι σήµερα
στη Θεσσαλονίκη, στο έργο του µετρό, υπάρχουν τέσσερα σκάµ-
µατα της αρχαιολογικής ανασκαφής. Δυστυχώς, τα στοιχεία που
έχετε από τη 16η Εφορεία Αρχαιοτήτων µάλλον είναι ελλιπή. Δεν
το λέω για να χρεώσω κάτι σε κάποιον, αλλά το λέω γιατί τα έργα
που γίνονται τώρα αντιστοιχούν σε δράση της 9ης Εφορείας,
γιατί βρισκόµαστε στο επίπεδο µε τα βυζαντινά ευρήµατα. 

Τα σκάµµατα είναι τέσσερα, είναι στην Αγίας Σοφίας, στη Βε-
νιζέλου, στο Βαρδάρη και στο Συντριβάνι και συνεχίζονται οι ερ-
γασίες. Μπορώ να πω ότι µόνο στο τελευταίο είναι λίγα  και έχει
ειπωθεί η αναγκαιότητα -και µάλιστα αντικρούεται µε επιστηµο-
νικά επιχειρήµατα από αρχαιολόγους- να µπει και τρίτη βάρδια.
Δηλαδή, δουλεύουν δύο βάρδιες οι αρχαιολόγοι, να µπει και
τρίτη το βράδυ. Οι αρχαιολόγοι µε επιστηµονικά επιχειρήµατα
λένε ότι δεν είναι καθόλου σωστό, θα αλλάξει το τοπίο και δεν
υπάρχει και κάποια εµπιστοσύνη να γίνονται αυτές οι δουλειές
το βράδυ. Παρ’ όλα, αυτά ενώ µιλούν για τρίτη βάρδια, εσείς
λέτε ότι υπάρχει ανάγκη να µειωθούν οι εργαζόµενοι. Και αφού
υπάρχει ανάγκη, γιατί αυτή δεν ειπώθηκε έτσι όπως έπρεπε να
ειπωθεί, όταν το συνδικάτο οικοδόµων και οι αντιπρόσωποι των
εργαζοµένων απευθύνθηκαν στις εφορείες, αφού και η κοινο-
πραξία και η «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» είπαν ότι δεν ήταν δική µας από-
φαση η απόλυση των εργαζοµένων; Και οι δύο εφορείες είπαν
ότι είχαν κάποιο πρόβληµα, είχαν ανειληµµένες υποχρεώσεις. Η
δεύτερη µάλιστα απήντησε µετά από καιρό.

Τέλος πάντων, εγώ έχω ένα ακόµη στοιχείο, κύριε Υπουργέ,
που ίσως να βοηθήσει στη δική σας έρευνα για συγκεκριµένη
απάντηση. Γιατί εµείς από την Κυβέρνηση θέλουµε να ξέρουµε
ποιος είναι υπεύθυνος για κάθε έργο. 

Ειδικά για τα εργασιακά δικαιώµατα των εργαζοµένων, ο επι-
κεφαλής της «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» µιλάει για µείωση του οργανο-
γράµµατος από την πλευρά της 9ης Εφορείας. Το οργανό-
γραµµα, που η 9η Εφορεία το ανέβασε στα τετρακόσια πενήντα
άτοµα, που µε τις τελευταίες εκατόν είκοσι προσλήψεις µέσα στο

καλοκαίρι ανέβηκαν σε αυτόν τον αριθµό -µε προσλήψεις, που
δεν λέω µε ποιο τρόπο έγιναν, δεν πιάνω καθόλου αυτό το θέµα-
τώρα το κατεβάζει στους τριακόσιους σαράντα εργαζόµενους
και λέει στην κοινοπραξία «πάτε σε απολύσεις». Αυτό σηµαίνει
ότι εµείς και οι εργαζόµενοι πρέπει να περιµένουµε και τις άλλες
εβδοµήντα πέντε δηλαδή, γιατί έγιναν µόνον οι είκοσι πέντε. Εδώ
µιλάµε για µείωση περίπου εκατόν δέκα θέσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Μάλιστα, ο αντιπρόσωπος της «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» είπε ότι τις
καθυστέρησε περίπου ένα, ενάµιση µήνα, γιατί το αίτηµα ήταν
από τον Αύγουστο και τις έκανε γρήγορα και απότοµα, όταν εί-
χαµε επίσκεψη της τρόικα. Δείτε τις ηµεροµηνίες να δείτε, αν εί-
χαµε επίσκεψη των εκπροσώπων της τρόικα στη Θεσσαλονίκη
στις αρχές του Οκτώβρη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ -και επιτρέψτε µου γιατί και εγώ
δεν έχω σχέση- να πω και αυτό. Μας λέτε ότι είναι εξασφαλι-
σµένη η χρηµατοδότηση του µετρό. Εγώ θα πω µόνο για τις αρ-
χαιολογικές ανασκαφές ότι οι αρχικές µελέτες προϋπολόγιζαν
το κόστος στα 15.000.000 ευρώ. Το κόστος ήδη έχει φθάσει στα
48.000.000 ευρώ και υπολογίζεται ότι το συγκεκριµένο έργο, των
ανασκαφών µόνο, να τελειώσει µε 95.000.000 ευρώ.

Αυτό πραγµατικά δείχνει ένα πρόβληµα και στο πώς µελετάµε,
πώς σχεδιάζουµε, πώς προχωράµε ένα έργο και πώς προχωρούν
οι ιδιώτες, οι κοινοπραξίες. Ήταν να δουλέψουν δύο µετροπόν-
τικες. Από τον Απρίλιο του 2011 δουλεύει ο ένας µε µία βάρδια,
ενώ κανονικά ήταν δύο. 

Λοιπόν, το ΚΚΕ -και θα τελειώσω µε αυτό και σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας- λέει ότι τέτοια µεγάλα
έργα που πατάνε πραγµατικά στις ανάγκες των εργαζοµένων,
πρέπει να γίνονται από δηµόσιο φορέα, από δηµόσιο οργανισµό
κατασκευών, ακριβώς για να περιορίζουν -µάλλον, να µηδενί-
ζουν- τον υπερπλασιασµό του κόστους που γίνεται λόγω του κέρ-
δους που θέλουν να αποσπάσουν οι ιδιωτικές εταιρείες. Και
βέβαια, για να δίνουν έργα πραγµατικά µε κατασκευές ποιοτικές,
µε ασφάλεια και για τους εργαζόµενους, αλλά και µετέπειτα για
αυτούς που θα χρησιµοποιήσουν το έργο και µάλιστα µε πολύ
µικρότερο κόστος και για το λαό, αλλά και για το δηµόσιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Σοφία Καλαντίδου.
Παρακαλείται ο κ. Ιωάννης Κουτσούκος, Υφυπουργός Εργα-

σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, να λάβει το λόγο, για δευτερο-
λογία.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, επειδή και εγώ για πρώτη φορά ασχολούµαι
µε ένα παρόµοιο θέµα, θέλω να σας οµολογήσω -µια και είχαµε
δυσκολίες χθες στη λειτουργία των υπηρεσιών- ότι επιχείρησα
τηλεφωνικά να αντλήσω ορισµένα στοιχεία.

Θέλω να επιβεβαιώσω αυτό που είπατε για το κόστος των αρ-
χαιολογικών εργασιών. Μου είπαν ότι σύµφωνα µε τους κανονι-
σµούς όταν το κόστος είναι µέχρι 5%, προβλέπεται µε τη
διαδικασία της σύµβασης. Αυτό, όµως, το κόστος δεν είναι πλέον
αρκετό για να ολοκληρωθούν οι εργασίες που απαιτούνται σε
όλο το φάσµα της εξέλιξης του έργου. Ήδη το Κεντρικό Αρχαι-
ολογικό Συµβούλιο, όπως προβλέπει η σχετική νοµοθεσία, πήρε
απόφαση και αυτή τη στιγµή το κόστος των αρχαιολογικών
έργων είναι γύρω στο 8,6% του έργου, δηλαδή θα προσεγγίσει
τα 98 εκατοµµύρια.

Θεωρώ ότι αυτές οι εργασίες είναι εκ των ουκ άνευ, διότι από
τη µία µεριά φτιάχνεις ένα έργο υποδοµής, ένα έργο ανάπτυξης
αλλά ταυτόχρονα είσαι υποχρεωµένος –αυτή είναι η κληρονοµιά
µας- να τη διαφυλάξεις. 

ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤIΔΟΥ: Αλλά, µπορούσαµε στο σχεδιασµό, στη
µελέτη να βάλουµε τη Θεσσαλονίκη..

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Ενδεχόµενα, κυρία συνάδελφε, αυτά τα θέ-
µατα θα µπορούσε να σας τα απαντήσει µε πληρέστερο τρόπο
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το Υπουργείο Υποδοµών και ίσως και το Υπουργείο Πολιτισµού
για το θέµα που θα θίξουµε τώρα.

Με βάση αυτό το µνηµόνιο, οι εφορείες αρχαιοτήτων σε όλα
τα στάδια του έργου προσδιορίζουν τον αριθµό των απαιτούµε-
νων εργατών, υπαλλήλων, αρχαιολόγων, συντηρητών κ.ο.κ. Όταν
εξελίσσεται το έργο και κλείνει ένα σκάµµα, µία ανασκαφή, οι ερ-
γαζόµενοι οι οποίοι προσλαµβάνονται, απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι,
µε σύµβαση σε σχέση ορισµένου χρόνου προφανώς θα πρέπει
ή να µεταφερθούν στη πορεία του έργου –δεν χρειάζεται να πα-
ραθέσω εγώ όλα τα τοπωνύµια των εργασιών, εσείς τα ξέρετε
πολύ καλύτερα από εµένα- ή αφού λήγει το έργο για το οποίο
έχουν προσληφθεί, κανονικά να λήξει η σύµβασή τους.

Επαναλαµβάνω, όµως, ένα σηµείο που το κρατάω και θέλω να
το διερευνήσω και θα είµαι στη διάθεσή σας τις επόµενες µέρες:
το κατά πόσο έχει υλοποιηθεί πλήρως το µνηµόνιο συνεργασίας
και κατά πόσον η κοινοπραξία µε βάση τα έγγραφα των δύο εφο-
ρειών που προσδιορίζουν το προσωπικό έχουν τηρήσει τα συµ-
φωνηθέντα.

Εάν, λοιπόν, έχουν παραβιαστεί αυτά, εάν έχουν παραβιαστεί
οι κανόνες της εργατικής νοµοθεσίας, επαναλαµβάνω ότι θα πε-
ριµένω την έκθεση του ΣΕΠΕ και θα ενεργήσουµε τα δέοντα.

Σε κάθε περίπτωση σας ευχαριστώ γιατί µε την ερώτηση µου
δίνετε τη δυνατότητα να ασχοληθούµε µε ένα ιδιαίτερου ενδια-
φέροντος θέµα στο Υπουργείο. Δηλώνω ότι θα είµαι στη διάθεσή
σας, όταν θα έχω τα στοιχεία το επόµενο διάστηµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Ιωάννη Κουτσούκο.
Κλείνει ο κατάλογος των επίκαιρων ερωτήσεων µε την τρίτη

µε αριθµό 75/11-10-2011 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου
της Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννης Δριβελέγκας.

Το λόγο έχει η κ. Διαµάντω Μανωλάκου, προκειµένου να ανα-
πτύξει προφορικά την επίκαιρη ερώτησή της.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Υποστηρίζει η Κυβέρνηση ότι εν-
διαφέρεται για την αύξηση των εξαγωγών στον αγροτικό τοµέα.
Μάλιστα θεωρεί ότι είναι το µόνο φάρµακο απέναντι στην καπι-
ταλιστική οικονοµική κρίση.

Με συγχωρείτε, αλλά θεωρώ ότι κοροϊδεύει. Περίτρανο παρά-
δειγµα για αυτό είναι η περίπτωση της Βιοµηχανίας Ζάχαρης:
µίας βιοµηχανίας που συγκαταλεγόταν στις µεγαλύτερες βιοµη-
χανίες της Ευρώπης και αποτελούσε τη σηµαντικότερη γεωργική
στη χώρα µας µε χιλιάδες εργαζόµενους, µόνιµους και εποχια-
κούς, µε πέντε εργοστάσια, µε συνεργασία µε µεταφορείς, µι-
κροεπαγγελµατίες και µια σειρά άλλους εργαζόµενους, που
πάνω απ’ όλα έδινε εισόδηµα σε πάνω από είκοσι χιλιάδες τευτ-
λοπαραγωγούς.

Κάλυπτε εγχώριες ανάγκες, έκανε εξαγωγές, ενώ είχε και µια
σειρά παραπροϊόντα, όπως ζαχαρόπιτα, νωπό πολτό, τευτλό-
σπορο, µελάσα τα οποία βεβαίως και τα διέθετε.

Ποια είναι η κατάσταση σήµερα; Με την Κοινή Αγροτική Πολι-
τική και τον νέο κανονισµό έχουµε δραστική µείωση στο 50% των
αναγκών που υλοποιείται από τις κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και Νέας
Δηµοκρατίας και κλείσιµο στα δύο εργοστάσια Ξάνθης και Λάρι-
σας.

Και µάλιστα, προωθείται και ξήλωµα των µηχανηµάτων, όταν
συζητιέται η απελευθέρωση, δηλαδή, η κατάργηση των περιορι-
σµών, των ποσοστώσεων για το 2019.

Ουσιαστικά, αντί να λειτουργείτε αυτές τις επιχειρήσεις για να
ικανοποιείτε τις λαϊκές ανάγκες, τις καταστρέφετε. Είναι έγκληµα
η καταστροφή παραγωγικών δυνάµεων. Και η συνέχεια είναι σή-
µερα µε το µνηµόνιο, την απαλλαγή της Αγροτικής Τράπεζας
από τη Βιοµηχανία Ζάχαρης και το βιώνουµε µε την απαξίωση
και το διεθνή διαγωνισµό σε ιδιώτες οι οποίοι έχουν προστρέξει,
ντόπιοι και ξένοι καπιταλιστές, γιατί είναι ένα φιλέτο, εξασφαλίζει
εκατοµµύρια κέρδη. Βέβαια, οι εισαγωγές αυξάνονται -φέτος
µόλις το 10% των αναγκών καλύφθηκαν- και µιλάµε για εισαγω-
γές µε ακριβότερη και χειρότερης ποιότητας ζάχαρη.

Εµείς λέµε ότι είναι εγκληµατικό, γιατί χιλιάδες αγρότες, επο-
χιακοί εργατοϋπάλληλοι, µεταφορείς και άλλοι µικροεπαγγελµα-
τίες είναι σε απόγνωση, καταδικασµένοι σε φτώχεια, ανεργία,
ενώ οι µόνιµοι υπάλληλοι είναι σε αβεβαιότητα, γιατί ακόµα και
ιδιώτης να τους πάρει, αν είναι ένας ξένος όµιλος, µπορεί το ερ-
γοστάσιο να το κλείσει και να κάνει εισαγωγές.

Τι ζητάµε και απαιτούµε; Να σταµατήσει κάθε διαδικασία υπο-
λειτουργίας και πώλησης της Βιοµηχανίας Ζάχαρης, όπως και
κάθε ενέργεια αποξήλωσης των µηχανηµάτων από Λάρισα και
Ξάνθη. Είναι διαστροφή να καταστρέφετε υποδοµές και χρήσιµα
εργοστάσια. Να υπάρξει ανάπτυξη τευτλοκαλλιέργειας που να
καλύπτει τις εγχώριες ανάγκες και να δίνει δουλειά σε αγρότες,
εργατοϋπάλληλους, ανάπτυξη στη χώρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Διαµάντω Μανωλάκου.
Παρακαλείται ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Γιάννης Δριβελέγκας να λάβει το λόγο, προκειµένου να
απαντήσει στην ερωτώσα συνάδελφο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητή κυρία συνάδελφε, είναι η πέµπτη ή έκτη ερώτηση που

απαντώ για τη Βιοµηχανία Ζάχαρης. Πράγµατι, αυτό δείχνει το
ενδιαφέρον όλων των συναδέλφων Βουλευτών για τη λειτουργία
αυτής της µεγάλης βιοµηχανίας.

Θέλω δύο πράγµατα να σας πω, αγαπητή κυρία συνάδελφε.
Πρώτον, µιλήσατε για τις εξαγωγές. Πρέπει να ξέρετε ότι εµείς
κάνουµε µεγάλη προσπάθεια σαν Κυβέρνηση να αυξήσουµε τις
εξαγωγές στον αγροτικό τοµέα και ήδη έχουµε πολύ καλά θετικά
αποτελέσµατα. Το πρώτο τετράµηνο του 2011, όπου έχουµε
στοιχεία, έχουν αυξηθεί πάνω από 25%. Επίσης, σε ένα χρόνο
έχει µειωθεί το έλλειµµα στο αγροτικό ισοζύγιο από 2,4 στα 1,8
δισεκατοµµύρια ευρώ. Φέτος θα είναι πολύ παρακάτω και ελπί-
ζουµε σε δύο-τρία χρόνια µε την πολιτική µας να µην έχουµε έλ-
λειµµα στο αγροτικό ισοζύγιο.

Λέτε, επίσης, εδώ -και να σας διαβάσω ακριβώς πώς το λέτε-
το εξής: «Οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας συµφώ-
νησαν, ψήφισαν και υλοποίησαν µε συνέπεια την καταστροφική
πολιτική κλεισίµατος των δύο από τα πέντε εργοστάσια σε Λά-
ρισα και Ξάνθη».

Δεν ξέρω αν το κάνετε συνειδητά ή αν δεν το γνωρίζετε, αλλά
αυτό είναι η απόφαση της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
και µάλιστα, έχει υπογραφεί συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση, έχουµε πάρει χρήµατα, κυρία Μανωλάκου, για να απο-
ξηλωθούν τα δύο εργοστάσια. Είµαστε υποχρεωµένοι να εφαρ-
µόσουµε την απόφαση της ελληνικής Κυβέρνησης, άσχετα αν το
υπέγραψε η Νέα Δηµοκρατία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Δεύτερον, θέλω να σας πω ότι πράγµατι η κατάσταση που έχει

διαµορφωθεί δεν είναι καθόλου καλή, µε την έννοια ότι δεχθή-
καµε από τριακόσιους είκοσι χιλιάδες τόνους περίπου, που είναι
οι ανάγκες της χώρας, να πάµε στους εκατόν πενήντα οκτώ χι-
λιάδες τόνους. Και αυτό ήταν απόφαση της προηγούµενης κυ-
βέρνησης και µάλιστα, το κακό είναι ακόµα µεγαλύτερο, ότι
δεχθήκαµε σαν χώρα να µην υπάρχει τευτλοπαραγωγή, δηλαδή,
ούτε και οι εκατόν πενήντα οκτώ χιλιάδες τόνοι να παράγονται
από Έλληνες τευτλοπαραγωγούς, αλλά να γίνονται εισαγωγές.

Αυτή την κατάσταση βρήκαµε και προσπαθούµε τώρα να συµ-
µαζέψουµε τα ασυµµάζευτα.

Σε ό,τι αφορά τα δύο εργοστάσια, σας είπα ότι πήραµε παρά-
ταση και θα αποξηλωθούν, γιατί αυτή είναι η απόφαση. 

Όσον αφορά την καλλιέργεια, έχουµε κάνει πάρα πολλά πράγ-
µατα και να είστε βεβαία, αγαπητή κυρία συνάδελφε, ότι την επό-
µενη περίοδο εγώ ευελπιστώ να ξεπεράσουµε τα εκατόν είκοσι
χιλιάδες στρέµµατα, να καλύψουµε δηλαδή, όλη την ποσόστωση.

Γι’ αυτό τι κάνουµε; Δίνουµε περίπου 25 ευρώ το στρέµµα ενι-
αία ενίσχυση και προχθές –θα σας δώσω και µία είδηση- µέσα σ’
αυτή τη δύσκολη οικονοµική συγκυρία συµφωνήσαµε µε το
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Υπουργείο Οικονοµικών και πήραµε άλλα 2 εκατοµµύρια ευρώ,
ώστε να ενισχυθούν οι τευτλοπαραγωγοί και να πάρουν πάνω
από 40 ευρώ το στρέµµα, έτσι ώστε να είναι δυνατή η τευτλο-
καλλιέργεια. Κι αυτό θα το κάνουµε γι’ αυτό ευελπιστούµε ότι θα
ξεπεράσουµε τους εκατόν είκοσι χιλιάδες τόνους.

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Υφυ-

πουργό, τον κ. Γιάννη Δριβελέγκα.
Παρακαλείται η ερωτώσα συνάδελφος, η κ. Διαµάντω Μανω-

λάκου, να λάβει το λόγο, για δευτερολογία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βεβαίως, πολλαπλές ερωτήσεις γίνονται και θα συνεχίσουν να

γίνονται όσο συνεχίζεται αυτή η πολιτική. Για εµάς δεν είναι η
πρώτη ερώτηση, είναι η πολλαπλή και σε κάθε στάδιο σας πιέ-
ζουµε µε κάθε τρόπο για να σταµατήσετε την πώληση της Ελλη-
νικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης.

Μπορεί οι εξαγωγές να έχουν αυξηθεί –όχι σε όγκο, σε ποσό-
όµως για τη ζάχαρη δώσαµε 12 εκατοµµύρια ευρώ για εισαγωγή
τη στιγµή που θα µπορούσαµε να τα έχουµε αυτά εξοικονοµήσει,
καθώς η χώρα έχει και τη δυνατότητα και την υποδοµή. Όµως,
αυτή η καταστροφική πολιτική συνεχίζεται. 

Απορώ βεβαίως, για την αισιοδοξία σας και θα σας πω γιατί:
Όταν η Ευρωπαϊκή Ένωση σου βάζει όρους και προϋποθέσεις –
σου βάζει όρο να παράγεις το 50% της ζάχαρης και όχι όσο χρει-
άζεσαι- αυτή η πολιτική δεν είναι αναπτυξιακή. Είναι περιοριστική
και αυτή η πολιτική ισχύει και στα άλλα. Μακάρι να έλθει ισοζύ-
γιο, αλλά µε αυτήν την πολιτική δεν πρόκειται να έρθει αγροτικό
εµπορικό ισοζύγιο.

Όσον αφορά τα κτηνοτροφικά να πω ότι και η κτηνοτροφία κα-
ταρρέει. Δίνουµε δισεκατοµµύρια κάθε χρόνο. Και εσείς επιβε-
βαιώνετε µε την απάντησή σας ότι συνεχίζετε να υλοποιείτε την
πολιτική που βεβαίως, την κληρονοµήσατε από τη Νέα Δηµοκρα-
τία και κανένα φραγµό δεν βάζετε. Αντίθετα συνεχίζετε να υλο-
ποιείτε την καταστροφή δύο εργοστασίων –δηλαδή, υποδοµές-
όταν παρακαλάτε να έλθουν ξένες επενδύσεις.

Να σας πω και κάτι ακόµα. Επιβεβαιώνετε, αν θέλετε, µε την
απάντησή σας ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δίνει λεφτά για κατα-
στροφή χρήσιµων βιοµηχανικών µονάδων, όπως παλιότερα έδινε
λεφτά για θάψιµο αγροτικών προϊόντων ή για ξεπάτωµα µιας σει-
ράς καλλιεργειών. Επιβεβαιώνετε, δηλαδή, αυτό που λέει το
ΚΚΕ: «Αποδέσµευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλη ανά-
πτυξη, αν θέλουµε να έχουµε ανάπτυξη για το λαό».

Εµείς σας το λέµε καθαρά, αν και επιβεβαιώνετε µε την απάν-
τησή σας και την προσήλωσή σας και για τη Βιοµηχανία Ζάχα-
ρης, που την οδηγείτε στο γκρεµό. Η πολιτική σας οδηγεί σε
απολύσεις, φτώχεια, ανεργία, απόγνωση, δυστυχία στους πολ-
λούς. Γιατί; Το πούληµα της δηµόσιας περιουσίας προωθείται
για να εξασφαλιστούν κέρδη σε ντόπια και ξένη πλουτοκρατία.
Είναι επικίνδυνη, είναι εγκληµατική αυτή η πολιτική. 

Τα σηµάδια ήδη φαίνονται στον κόσµο. Αν διαβάσετε σήµερα
το «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ», αλλά και άλλα έντυπα, αυτό φαίνεται ακόµα
και σε σχολειά, όπου µικρά παιδιά λιποθυµούν γιατί πηγαίνουν
νηστικά. Το καταγγέλλουν εκπαιδευτικοί και γονείς.

Δεν πάει άλλο αυτή η αγριότητα σ’ αυτή την πολιτική. Εµείς
θα καλέσουµε τους εργαζόµενους, εποχιακούς, µόνιµους, µικρο-
επαγγελµατίες και αγρότες, όσους συµβάλλουν στην παραγω-
γική διαδικασία της Βιοµηχανίας Ζάχαρης, να ξεσηκωθούν, να
συντονιστούν µε τους άλλους εργαζόµενους, αυτοαπασχολού-
µενους, παντού, σε πόλεις και χωριά, µε λαϊκή απειθαρχία και
ανυπακοή σ’ αυτή τη βάρβαρη πολιτική.

Ο λαός ξεσηκώνεται. Θα έρθει και η στιγµή που θα απαιτήσουν
και θα διεκδικήσουν κοινωνικοποίηση του πλούτου που παρά-
γουν και µέσα σ’ αυτό θα είναι και η Βιοµηχανία Ζάχαρης, ακόµα
κι αν έχετε ολοκληρώσει το έγκληµα της πώλησης.

Και βέβαια, θα επιβάλλουν τη δική τους κυβέρνηση, του λαού
και όχι του κεφαλαίου, λαϊκή εξουσία και οικονοµία, µε αποδέ-
σµευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί µόνο αυτή η εξουσία,
µόνο αυτή η οικονοµία εξασφαλίζει εθνική κυριαρχία και προστα-
σία του λαϊκού συµφέροντος. Και αν θέλετε, αυτός είναι ο πα-
τριωτισµός, το δίκιο του λαού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Διαµάντω Μανωλάκου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας πω ότι εγώ

συγκλονίστηκα το πρωί στη Σύσκεψη, όταν µου ανέφεραν ότι
έχουµε παιδιά στα σχολεία µας τα οποία λιποθυµούν από ασιτία.
Είναι όντως συγκλονιστική η µαρτυρία και ελπίζω να µην πρόκει-
ται για ασιτία, αλλά για κάποιο άλλο σύµπτωµα. Όµως, είναι κάτι
συγκλονιστικό και δραµατικό. 

Ευχαριστώ που το επισηµαίνετε, όπως και τον «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ»
που το γράφει, γιατί εδώ, σ’ αυτό το ακρότατο σηµείο, είναι το
καµπανάκι του συναγερµού..

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Έτσι είναι, κύριε Πρόεδρε. Υπάρ-
χει η εξής αντίφαση: Να υπάρχει παραγωγή στους αγρότες την
οποία να µη µπορούν να την πουλήσουν και να σαπίζει στην απο-
θήκη και στο χωράφι και άλλοι να µη µπορούν να αγοράσουν.
Αυτή είναι η βαρβαρότητα του καπιταλισµού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Πράγµατι, οι αντιφά-

σεις είναι πολλαπλές.
Το λόγο έχει για να δευτερολογήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννης Δριβελέγκας,.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω ένα σχό-
λιο πάνω στην παρατήρηση-επισήµανσή σας για τα παιδιά.
Πράγµατι, αν συµβαίνει κάτι τέτοιο, είναι δραµατικό. Όµως, εύ-
χοµαι να µην είναι κάποια περιστατικά τα οποία θέλουν να ανα-
δείξουν ορισµένοι για άλλους σκοπούς. Και αυτό είναι κάτι που
θα πρέπει να το επισηµάνουµε, γιατί στο σηµείο αυτό θα ανα-
φέρω και µια υπερβολή που έγκειται στο ότι η χώρα µας είναι
πρώτη στην παιδική παχυσαρκία. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Μπορεί να ήταν!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Δεν νοµίζω ότι αυτό αποτελεί κυρίαρχο γε-
γονός της ελληνικής κοινωνίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μακάρι τα πράγµατα
να είναι αλλιώς!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Εύχοµαι απλά να πρόκειται για µεµονωµένα
περιστατικά και µακάρι να µη συµβαίνουν ούτε αυτά. 

Κυρία συνάδελφε, δεν θα διαφωνήσω µε την τοποθέτησή σας.
Αυτή είναι η ιδεολογία σας, την οποία υπερασπίζεστε και θέτετε
χρόνια στην κρίση του ελληνικού λαού. Όµως, δεν είναι η κυ-
ρίαρχη ιδεολογία.

Το ελληνικό Κοινοβούλιο, λοιπόν, έχει πάρει µε πολύ µεγάλη
πλειοψηφία την απόφαση να είµαστε εντός Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Αυτό σηµαίνει ότι έχουµε κανόνες και υποχρεώσεις. Αυτούς
τους κανόνες και τις υποχρεώσεις, ανεξαρτήτως κυβερνήσεων,
είµαστε υποχρεωµένοι να τις τηρήσουµε. Και αυτό γίνεται. Τώρα
εσείς που δεν θέλετε την Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι δικαίωµά σας.
Επαναλαµβάνω ότι θέτετε τη θέση αυτή επανειληµµένα στην
κρίση του ελληνικού λαού, αλλά δεν γίνεται κυρίαρχη. 

Θέλω δε να επισηµάνω, ότι βεβαίως υπάρχει και ο τρόπος να
διεκδικήσετε και να πείσετε το λαό ότι έχετε δίκιο. Όµως, αυτό
θα πρέπει να γίνει µε νόµιµες, δηµοκρατικές και συνταγµατικές
διαδικασίες. Τώρα οι διαδικασίες ανυπακοής, οι διαδικασίες
εκτός Συντάγµατος, Κοινοβουλίου και δηµοκρατίας, νοµίζω ότι
δεν είναι σωστές και ιδιαίτερα αυτές τις κρίσιµες στιγµές. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Στην πολιτική της πείνας δεν
υπάρχει ανυπακοή!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Σας παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, σας
άκουσα!

Επαναλαµβάνω ότι φέτος µε τα µέτρα που πήραµε σ’ αυτήν
τη δύσκολη στιγµή του ελληνικού λαού, θα έχουµε επάνω από
εκατόν είκοσι χιλιάδες στρέµµατα καλλιέργειας. Θα έχουµε, λοι-
πόν, επάρκεια ζάχαρης. Αυτό είναι κάτι που προσπαθούµε, αυτό
κάνουµε και αυτό θα κάνουµε.

Και σε ό,τι αφορά τους εργαζόµενους, µε τη διαδικασία που
έχει γίνει ώστε να πουληθεί η Βιοµηχανία Ζάχαρης, βεβαίως και
θα υπάρχουν και αυτοί οι εργαζόµενοι, διότι θα χρειαστούν πολύ
περισσότεροι και ήδη έχουν φύγει πολλοί. Και µε το νόµο που
περάσαµε το καλοκαίρι, µε τον οποίο δίνουµε τη δυνατότητα
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εντός πενταετίας αυτοί οι οποίοι έχουν δικαίωµα σύνταξης να
βγουν στη σύνταξη, υπάρχει έλλειψη προσωπικού. Εποµένως,
στην επαναλειτουργία της Βιοµηχανίας θα χρειαστεί περισσό-
τερο προσωπικό.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Υφυ-

πουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κ. Ιωάννη Δριβε-
λέγκα για την απάντησή του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων. 

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση της επερώτησης των Βουλευ-
τών της Νέας Δηµοκρατίας σχετικά µε τον οινικό τοµέα, έχω να
κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την
Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής «Νέος τρόπος έκδοσης
αδειών δόµησης και ελέγχου κατασκευών και λοιπές διατάξεις».

Επίσης, ο Βουλευτής Πειραιώς και Νήσων κ. Εµµανουήλ Μπεν-
τενιώτης µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελ-
λήνων κ. Φίλιππο Πετσάλνικο ζητά άδεια ολιγοήµερης απουσίας
στο εξωτερικό, στην Κύπρο, για τις 17/10/2011 και 18/10/2011.
Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Η Βουλή ενέκρινε τη ζη-

τηθείσα άδεια.
Επίσης, η Βουλευτής Επικρατείας της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα, ζητά άδεια ολιγοήµερης απουσίας
στο εξωτερικό από 21 έως 24 Οκτωβρίου µε επιστολή της προς
τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Φίλιππο Πετσάλνικο.
Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Η Βουλή ενέκρινε τη ζη-

τηθείσα άδεια.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 1/3-10-2011 επερώτηση είκοσι
εννέα Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας κ.κ. Γεωργίου Κασα-
πίδη, Κωνσταντίνου Κόλλια, Ανδρέα Λυκουρέντζου, Κωνσταντί-
νου Μαρκόπουλου, Μιχαήλ Γιαννάκη, Νικόλαου Παναγιωτό-
πουλου, Κωνσταντίνου Μουσουρούλη, Κωνσταντίνου Τζαβάρα,
Εµµανουήλ Καλογιάννη, Μαργαρίτη Τζίµα, Τσαµπίκας (Μίκας) Ια-
τρίδη, Μιχαήλ Χαλκίδη, Γεωργίου Βλάχου, Θεόδωρου Καράο-
γλου, Νικόλαου Καντερέ, Νικολάου Νικολόπουλου, Συµεών
Κεδίκογλου, Ευστάθιου Κωνσταντινίδη, Μάξιµου Χαρακόπουλου,
Αναστάσιου Καριπίδη, Σάββα Αναστασιάδη, Μιχαήλ Μπεκίρη, Θε-
όφιλου Λεονταρίδη, Ιωάννη Ανδριανού, Νικόλαου Δένδια, Ιωάννη
Βρούτση, Μαρίας Κόλλια-Τσαρουχά, Αθανάσιου Νάκου και Σπυ-
ρίδωνος Γαληνού προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε θέµατα που αφορούν τον αµπελοοινικό
τοµέα.

Κατά τη συζήτηση της επερώτησης των Βουλευτών αρµοδιό-
τητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ορί-
ζεται από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας για τη σηµερινή συζήτηση ως Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του Κόµµατος ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνα-
νίας κ. Νικόλαος Μωραΐτης. 

Επίσης, ο κ. Αλέξης Τσίπρας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, ορίζει για
τη σηµερινή συζήτηση της επίκαιρης επερώτησης της Νέας Δη-
µοκρατίας ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ την κα
Ευαγγελία Αµµανατίδου-Πασχαλίδου.

Το λόγο έχει τώρα ο πρώτος επερωτών κ. Κωνσταντίνος Κόλ-
λιας, Βουλευτής Κορινθίας, δηλαδή ενός µεγάλου αµπελοοινικού
κέντρου, µαζί µε την Αττική και µε µερικά κέντρα του βορρά και
βεβαίως της Κρήτης.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Και ο Τύρναβος, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Δευτερευόντως ο Τύρ-

ναβος! Είµαστε όλοι παιδιά του Διονύσου! 
Κύριε Κόλλια, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να µην κάνω έστω και ένα σχόλιο

για τη ζάχαρη. Μιλήσατε για ενίσχυση 2.000.000. Πολύ καλά κά-
νετε. Όµως, θα µπορούσατε πέρυσι να δώσετε τις 800.000 που
ζητούσαν οι παραγωγοί. Δεν το κάνατε και απαξιώσατε την πα-
ραγωγή των τεύτλων. Και είδατε τα αποτελέσµατα. Μόνο σα-
ράντα χιλιάδες! Σπάσατε όλα τα αρνητικά ρεκόρ. Ούτε ζάχαρη
έχουµε σήµερα, αλλά ούτε και ζαχαρόπιτα για τους κτηνοτρό-
φους.

Και τώρα έρχοµαι επί του θέµατος.
Ως Βουλευτής Κορινθίας, κύριε Υπουργέ, έχω απασχολήσει

κατ’ επανάληψη το Κοινοβούλιο για θέµατα που αφορούν τους
αµπελουργούς του νοµού µου. Όµως, σήµερα δεν είµαστε εδώ
για το Νοµό Κορινθίας. Σήµερα επιχειρούµε να αφυπνίσουµε το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, προκειµένου να κατανοήσει
την κρισιµότητα των στιγµών, να σκύψει πάνω από τα προβλή-
µατα των αµπελοκαλλιεργητών και να καταλάβει επιτέλους την
κρισιµότητα του αµπελοοινικού τοµέα στην εθνική µας οικονο-
µία.

Είναι γεγονός, κύριε Υπουργέ, ότι το 2010 είχαµε µία αύξηση
στις εξαγωγές, καθώς και µία µικρή αύξηση στην εγχώρια κατα-
νάλωση. Όµως, εάν µείνουµε µόνο σ’ αυτά τα στοιχεία, σίγουρα
θα έχουµε δηµιουργήσει µία πλασµατική εικόνα για το τι, πραγ-
µατικά, συµβαίνει στον αµπελοοινικό τοµέα. 

Θα ξεκινήσω από τον παραγωγό, από το χωράφι. Τις χρονιές
2009-2010 είχαµε µία αύξηση, όπως προανέφερα, της τάξεως
του 4% στην εγχώρια κατανάλωση. Είχαµε, βεβαίως και περίπου
το ίδιο ποσοστό αύξησης στις εξαγωγές αυτά τα δύο χρόνια που
έφθασαν τα 58 εκατοµµύρια ευρώ. Μόνο που αυτές τις χρονιές
που είχαµε αυτές τις αυξήσεις, κύριε Υπουργέ, είχαµε µία δρα-
µατική µείωση, µία συρρίκνωση στο εισόδηµα των αµπελουργών.
Το 2008, ο αµπελουργός πουλούσε το σταφύλι του για επιτρα-

πέζιο κρασί προς 0,27 ευρώ το κιλό και το κρασί από αµπέλια
ΠΟΠ και ΟΠΑΠ προς 0,45 ευρώ το κιλό.

Ξέρετε πόσο πούλησε το 2009; Πούλησε 0,17 και 0,35 ευρώ
αντίστοιχα. Ξέρετε πόσο πούλησε το 2010; Πούλησε 0,13 ευρώ
και 0,30 ευρώ, κύριε Υπουργέ!  Πρόκειται για τις µεγαλύτερες
µειώσεις στις τιµές παραγωγού από το 1993!

Μήπως έχετε υπ’ όψιν σας πώς έχει διαµορφωθεί το καλλιερ-
γητικό κόστος; Ο µέσος δείκτης εισροών, δηλαδή δαπανών στη
γεωργία και την κτηνοτροφία, αυξήθηκε τον Αύγουστο του 2010
από τον Ιούνιο του προηγούµενου έτους κατά 8,2% σε σχέση,
βεβαίως, µε την προηγούµενη χρονιά.

Κοντά σε όλα αυτά, εάν υπολογίσουµε και τις αυξήσεις που
επιβάλατε µ’ αυτό το βάρβαρο χαράτσι στους καλλιεργητές, για
να πληρώνουν τα ασφάλιστρα του ΕΛΓΑ, κύριε Υπουργέ, η κα-
τάσταση γίνεται δραµατική.

Τις κατ’ εξαίρεση αποζηµιώσεις τις απαγορεύσατε. Τα ΠΣΕΑ
τα έχετε ήδη καταργήσει. Είναι καλύτερα, κύριε Υπουργέ, να µας
πείτε εδώ σ’ αυτήν την Αίθουσα, προκειµένου να το ακούσει και
ο πρόεδρος της ΕΑΣ Νεµέας που υποµονετικά µαζί µε το συνερ-
γάτη του παρακολουθούν τη συνεδρίαση, ότι οι αµπελουργοί,
δεν πρόκειται να πάρουν ούτε 1 ευρώ και να µην ελπίζουν άδικα.

Τι σηµαίνουν όλα αυτά, κύριε Υπουργέ; Αυτά σηµαίνουν ότι
πλέον δεν συµφέρει να καλλιεργείς όχι µόνο σταφύλι, αλλά τί-
ποτα! Το αγροτικό επάγγελµα έχει πεθάνει! Και µήπως οι οινο-
παραγωγοί περνάνε καλύτερα; Ούτε αυτό συµβαίνει για πολλούς
και διάφορους λόγους! Κατ’ αρχάς και αυτοί ως επί το πλείστον
πουλάνε τσάµπα. Οι οινοποιοί, προκειµένου να κρατήσουν τους
µεγάλους πελάτες, δηλαδή τις αλυσίδες σούπερ µάρκετ, υπο-
χρεώνονται σε ονοµαστικές εκπτώσεις που φθάνουν και το 60%.
Ξέρετε πόσο πουλάει ο Οινοποιητικός Συνεταιρισµός Νεµέας
κρασί που προέρχεται από αµπέλια ΟΠΑΠ; Πουλάει 0,45 ευρώ
το κιλό, κύριε Υπουργέ! Και αυτό το ίδιο κρασί, εµφιαλωµένο, ο
καταναλωτής το πληρώνει πάνω από 10 ευρώ!

Τα ίδια συµβαίνουν στον τοµέα της εστίασης. Βλέπουµε µπου-
κάλια των 5 ευρώ και 10 ευρώ να πωλούνται 20 ευρώ και 30
ευρώ, µε αποτέλεσµα ο καταναλωτής να αποµακρύνεται από το
συσκευασµένο κρασί και να προτιµά το χύµα. Και αυτό είναι ένα
τεράστιο πρόβληµα, µε µεγάλες επιπλοκές, διότι το χύµα κρασί
των εξάντα λίτρων δεν ελέγχεται ούτε ως προς την προέλευση,
αφού δεν υπάρχει ετικέτα ούτε αναφέρεται στον τιµοκατάλογο
ούτε ως προς την κατεύθυνση ούτε παράγει προστιθέµενη αξία.

Δυστυχώς, ενώ αυτό το κρασί πολύ συχνά χαρακτηρίζεται ως
δήθεν χωρικής προέλευσης, στην πραγµατικότητα είναι κρασί
κάκιστης ποιότητας και πολλές φορές δυσφηµίζει τη χώρα µας
στο εξωτερικό, αφού οι τουρίστες που πίνουν αυτό το κρασί,
µόνο τα χειρότερα έχουν να πουν όταν επιστρέφουν στις πατρί-
δες τους.

Κύριε Υπουργέ, αυτό είναι ένας µόνο κρίκος στη µακρά αλυ-
σίδα των στρεβλώσεων, που οφείλονται στην παντελή έλλειψη
πολιτικής της Κυβέρνησής σας. Θα προσπαθήσω να σας ανα-
δείξω αυτήν την απουσία βήµα-βήµα. 

Η Ελλάδα, λοιπόν, έχει πολλά αµπέλια. Κανείς δεν γνωρίζει
ακριβώς πόσα και ποια. Για τον ίδιο καλλιεργητή, άλλα στοιχεία
δίνει ο ΟΠΕΚΕΠΕ, άλλα στοιχεία δίνει το ΟΣΔΕ, άλλα ο ΕΛΓΑ,
άλλα το µητρώο.

Ψηφίσαµε πέρυσι, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο που αφορά
το Μητρώο των Αγροτών. Περιµέναµε µέχρι σήµερα να έχουµε
ένα σύγχρονο, επικαιροποιηµένο αµπελουργικό µητρώο, στο
οποίο θα καταγράφονται µε ακρίβεια οι αµπελουργοί, οι εκτά-
σεις, οι ποικιλίες, οι συγκοµιδές, οι παραγωγές. Δυστυχώς, δεν
έχετε κάνει απολύτως τίποτα. Πρέπει επιτέλους, όταν αναφερό-
µαστε σε αµπελοκαλλιέργειες διπλής και τριπλής χρήσης, να
γνωρίζουµε συγκεκριµένα ποια αµπελοτεµάχια, µε ποιο κωδικό,
ποιες ποικιλίες προορίζονται για οινοποιεία ή για άλλες χρήσεις.
Πρέπει να γνωρίζουµε µε σαφήνεια τι αφορά η κάθε καλλιέργεια. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα µεγάλο πρόβληµα. Για πα-
ράδειγµα, η σουλτανίνα έχει χαρακτηριστεί από τον κανονισµό
Β 800 του 1981 της τότε ΕΟΚ µε τον κωδικό 3 502, δηλαδή πα-
ραγωγή τριπλής χρήσης, οινοποιεία, επιτραπέζιο και ως ξερή
σταφίδα. Στις καταστάσεις όµως του Υπουργείου εντελώς αδι-
καιολόγητα, εντελώς ανεξέλεγκτα, εµφανίστηκε το ίδιο προϊόν
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µε τον κωδικό 31 500 που σηµαίνει ότι είναι µόνο για µία χρήση
και βεβαίως µιλάµε για παραγωγή που δεν επιδοτείται. 

Την ίδια στιγµή, κύριε Υπουργέ, που γνωρίζουν οι πάντες -το
γνωρίζετε και εσείς πολύ καλά, γιατί είστε γνώστης των αγροτι-
κών θεµάτων- ότι παραδοσιακά και στην Κορινθία και στη Κρήτη
και στη Καβάλα όπου υπάρχει σουλτανίνα, αυτό το προϊόν οινο-
ποιείται σε ένα ποσοστό. 

Θα πρέπει εποµένως, κύριε Υπουργέ, και µε τις γνώσεις που
διαθέτετε στο γεωργικό τοµέα να τακτοποιήσετε αυτό το θέµα
σύµφωνα µε τις ανάγκες του νοµού, σύµφωνα µε τις προτεραι-
ότητες, σύµφωνα µε την προσφορά και τη ζήτηση. Βέβαια όλα
αυτά πρέπει να γίνουν σύµφωνα µε ένα εθνικό στρατηγικό πλάνο
και πάντα στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας, η οποία ήδη
προβλέπει -και είναι πολύ σηµαντικό αυτό που σας λέω κύριε
Υπουργέ και πρέπει να το διερευνήσετε- πλαφόν οινοποίησης
εκατόν είκοσι χιλιάδων τόνων από σταφύλια τριπλής χρήσης που
η χώρα µας έχει εξασφαλίσει το 1981 και το 2005. 

Άλλωστε στην Κορινθία, για παράδειγµα, κύριε  Υπουργέ, από
τα εβδοµήντα χιλιάδες στρέµµατα σουλτανίνας, τα σαράντα
επτά χιλιάδες µόνο επιδοτούνται, που σηµαίνει ότι δεν µπορούν
να πάνε σε οινοποίηση. Το ίδιο συµβαίνει και σε άλλους νοµούς.
Εποµένως, µπορούµε ένα µέρος από τα υπόλοιπα που δεν επι-
δοτούνται να τα χαρακτηρίσουµε ως οινοποιήσιµα σύµφωνα µε
όλα όσα προανέφερα.  Διαφορετικά, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, οι προστριβές και οι διενέξεις δεν θα έχουν τέλος. Οι παρα-
γωγοί θα στρέφονται εναντίον άλλων παραγωγών, οι οινοποιοί
θα στρέφονται κατά των συνεταιρισµών, οι συνεταιρισµοί θα
στρέφονται κατά άλλων συνεταιρισµών άλλων νοµών και το θέµα
πάει λέγοντας. Βεβαίως έτσι δεν µπορεί να υπάρξει έλεγχος ούτε
στην παραγωγή ούτε στους µεσάζοντες ούτε στο λιανικό εµπό-
ριο. 

Όταν όλα αυτά λείπουν, τι αποτέλεσµα έχουµε, κύριε
Υπουργέ; Έχουµε µεσίτες, να αγοράζουν και να διακινούν νύχτα
και να πουλάνε σταφύλι ως οινοποιήσιµο, χωρίς να έχουν τα αν-
τίστοιχα παραστατικά. Έχουµε µεσάζοντες που διακινούν τερά-
στιο όγκο παράνοµων εισαγωγών, χωρίς κανένας ποτέ να τους
ζητήσει πιστοποιητικά. Κι όταν δεν ξέρουµε από πού είναι το στα-
φύλι, βεβαίως δεν µπορεί να ξέρουµε και τι κρασί πίνουµε. Τα
περιθώρια για νοθεία στο στάδιο της µεταποίησης, της τυποποί-
ησης, της σήµανσης και της διάθεσης είναι κυριολεκτικά απεριό-
ριστα. 

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, η νοθεία διευκολύνεται και από το
γεγονός ότι αφού δεν ελέγχεται η πρώτη ύλη, δεν είναι δυνατόν
να ελεγχθεί και το κρασί. Έτσι έχουµε κρασιά φτιαγµένα από επι-
δοτούµενα σταφύλια που απαγορεύεται να οινοποιηθούν, γεγο-
νός για το οποίο µάλιστα έχουµε φάει και καµπάνες από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Έχουµε ακόµα -και αυτό είναι το χειρότερο και ελπίζω να µη
συµβαίνει, κύριε Υπουργέ- κρασιά µε ένδειξη ΠΟΠ και ΠΓΕ,
φτιαγµένα από άγνωστης προέλευσης σταφύλι, γεγονός που
µπορεί να απειλήσει και το καθεστώς ΠΟΠ-ΠΓΕ αλλά και τη φήµη
αυτών των κρασιών λόγω της ανεξέλεγκτης νοθείας, ιδιαίτερα
σε µία εποχή που έχουν ανοίξει οι αγορές στο εξωτερικό, που
φαίνεται ότι κάνουµε τα πρώτα βήµατα και µπορούµε να πάµε
και πολύ καλά. 

Έχουµε, επίσης, κρασιά φτιαγµένα από παράνοµα εισηγµένα
και ελληνοποιηµένα σταφύλια. Οργιάζουν οι φήµες, κύριε
Υπουργέ, ότι αυτή τη στιγµή έχουµε αθρόες εισαγωγές από τα
Σκόπια. Έχουµε κρασιά, φτιαγµένα από άλλα κρασιά εισαγωγής
που αναµειγνύονται µε ντόπια και στο τέλος εµφανίζονται ως ελ-
ληνικά. Κι όλα αυτά, γιατί δεν υπάρχει κανένας έλεγχος, κύριε
Υπουργέ. Φοβάµαι ότι όλοι οι ελεγκτικοί µηχανισµοί, αυτήν τη
στιγµή βρίσκονται υπό διάλυση κι αυτό έχει αντίκτυπο και στον
Έλληνα αµπελοκαλλιεργητή που πουλάει όσο-όσο, αλλά και στα
καλά οινοποιεία, που αναγκάζονται να λειτουργήσουν κάτω από
ένα καθεστώς αθέµιτου ανταγωνισµού.

Πέραν τούτου, δεν υπάρχει καµµία διέξοδος για τη σταφυλική
παραγωγή εκτός του οινικού τοµέα. Κι αυτό γιατί δεν υπάρχει
πολιτική, κύριε Υπουργέ, ούτε στην παραγωγή τσίπουρου ούτε
στην παραγωγή ούζου ούτε στην παραγωγή συµπυκνωµένου
χυµού. Θεωρώ ότι το θέµα του ούζου, είναι το πλέον χαρακτηρι-

στικό της απουσίας πολιτικής βούλησης για την ενίσχυση του αµ-
πελοοινικού τοµέα. 

Διότι τι έχουµε κάνει ως Ελλάδα; Είπαµε ότι παράγουµε ελλη-
νικό ούζο αλλά από πρώτη ύλη, η οποία έρχεται από το εξωτε-
ρικό και πολλές φορές είναι και αµφίβολης ποιότητας. Πρέπει το
ούζο, τουλάχιστον σε ένα ποσοστό, κύριε Υπουργέ, να φτιάχνε-
ται από ελληνική οινική αλκοόλη. Το αποτέλεσµα, βεβαίως, είναι
πολύ άσχηµο και για τους παραγωγούς και για τους οινοποιούς,
αλλά και για την οικονοµία της χώρας, αφού όπως γνωρίζετε
πολύ καλά, έχουµε 50% µειωµένο το φόρο ειδικής κατανάλωσης.
Έτσι, ιδιαίτερα σε περιόδους που έχει σχηµατιστεί µεγάλο από-
θεµα οίνων, οι αµπελοκαλλιεργητές δεν έχουν τι να κάνουν τα
σταφύλια τους. Δεν πάνε για κρασί, δεν πάνε για τσίπουρο, δεν
πάνε για ούζο, πάνε για πέταµα.

Εδώ θα πρέπει να συζητήσουµε µε τους εµπλεκοµένους στην
παραγωγή ούζου, για την υποχρεωτική χρήση έστω και ενός πο-
σοστού ελληνικής αλκοόλης. Μιλούσα µε το συνάδελφο ο οποίος
συµφωνεί κι αυτός -επειδή ιδιαίτερα στην περιοχή του υπάρχει
µεγάλη παραγωγή ούζου- ότι θα πρέπει επιτέλους, κύριε
Υπουργέ, να υπάρξει εµπλοκή του ούζου µε την ελληνική οινική
αλκοόλη.

Δεύτερον, έχουµε την αύξηση των ειδικών φόρων κατανάλω-
σης, αλλά και του ΦΠΑ στους χώρους εστίασης. Κι εδώ έχουµε
µία δραµατική επίπτωση στην εγχώρια κατανάλωση. Εποµένως,
χάνεται ένα πολύτιµο µέρος της αγοράς. 

Μην ξεχάσω, κύριε Υπουργέ, να αναφερθώ και στις άδειες των
γεωτρήσεων. Είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα. Οι αγρότες βρί-
σκονται σε σύγχυση. Είναι δαιδαλώδες αυτό το οποίο προβλέ-
πεται. Δεν φαίνεται απολύτως τι ακριβώς πρέπει να κάνουν. Θα
πρέπει να υπάρχει όχι µόνο µία παράταση, κύριε Υπουργέ, αλλά
και απλούστευση της διαδικασίας, γιατί οι αγρότες αυτήν την
εποχή, δεν έχουν τη δυνατότητα να διαθέσουν ούτε 1 ευρώ, προ-
κειµένου να ανανεώσουν ή να νοµιµοποιήσουν τις άδειές τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είναι πολλά τα ερωτήµατα που έχετε να απαν-

τήσετε, κυρίως ως προς την αδυναµία της Κυβέρνησής σας, να
ρυθµίσει την αγορά και να προστατεύσει τον παραγωγό και τον
καταναλωτή.

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε το συνά-
δελφο, κ. Κόλλια.

Καλείται τώρα στο Βήµα ο δεύτερος επερωτών, κ. Νικόλαος
Παναγιωτόπουλος, Βουλευτής Καβάλας.

Ορίστε, κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, τέτοιες ώρες, τέτοια

λόγια. Την ώρα που φαίνεται ότι έχει χαθεί ο έλεγχος στο εσω-
τερικό της χώρας ακόµα και σε στοιχειώδη ζητήµατα της λει-
τουργίας του κράτους, όπως για παράδειγµα η αποκοµιδή των
σκουπιδιών, την ώρα που ο έλεγχος στο εξωτερικό της χώρας
έχει χαθεί προ πολλού –εξαρτώµεθα πλέον για τη σωτηρία µας
από την ευγένεια των ξένων ως άλλοι Μπλανς Ντιµπουά, κύριε
Πρόεδρε, όχι πάντως από τις δικές µας ικανότητες- την ώρα που
κάθε κυβερνητική πρόβλεψη έχει διαψευστεί, την ώρα που κάθε
κυβερνητικός στόχος έχει αποτύχει, την ώρα της ολοκληρωτικής
αποτυχίας, όταν η οικονοµική χρεοκοπία πιθανολογείται, αλλά η
κοινωνική χρεοκοπία έχει επέλθει, αυτή την ώρα εµείς συζητούµε
εδώ για το κρασί και τα σταφύλια. 

Μήπως είναι αδόκιµο, άκαιρο υπό αυτές τις συνθήκες; Δεν το
νοµίζουµε. Και τούτο, γιατί φρονούµε ότι ο αµπελοοινικός τοµέας
βρίσκεται στο κέντρο της συζήτησης για το νέο παραγωγικό µον-
τέλο της χώρας. Είναι πραγµατικά συγκριτικό πλεονέκτηµα της
πατρίδας. Είναι ο µόνος τοµέας που τροφοδοτεί σε σταθερή
βάση τις εξαγωγές της χώρας, µε προϊόντα υψηλής και αναγνω-
ρισµένης υπεραξίας. Υπεραξία, που προκύπτει από εδαφοκλιµα-
τικούς παράγοντες στην καλλιέργεια των σταφυλιών και στην
παραγωγή του οίνου από ειδικές τεχνικές επεξεργασίας, από πα-
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ραδοσιακές παρεµβάσεις, ακόµη και από επιστηµονικές προσεγ-
γίσεις.

Το ελληνικό κρασί, είναι ίσως το µόνο προϊόν της ελληνικής
γης που έχει ξεπεράσει το γνωστό πρόβληµα της τυποποίησης
και τις στρατηγικές του σύγχρονου µάρκετινγκ στις εξαγωγές.
Μπορείτε σε ένα καλό εστιατόριο της Νέας Υόρκης, να βρείτε τα
ελληνικά κρασιά. Ίσως οι πελάτες εκεί δεν γνωρίζουν ότι µπορεί
να χρησιµοποιείται για παράδειγµα το ελληνικό λάδι, διότι αυτό
πιθανότατα, θα έχει φτάσει σ’ αυτό το σηµείο κατανάλωσης µε
ιταλική ετικέτα, αφού εµείς εδώ και πολύ καιρό το εξάγουµε
χύµα, στο ντενεκέ, στους Ιταλούς που το τυποποιούν και το εξά-
γουν. Αλλά για το ελληνικό κρασί θα γνωρίζουν οι ξένοι. Ίσως
αυτό γίνεται, γιατί η παραγωγή και η διακίνησή του βρίσκεται στα
χέρια ιδιωτών οινοπαραγωγών, επιχειρηµατιών και δεν έχει να
κάνει µε κρατικοδίαιτα µοντέλα βασισµένα σε επιδοτήσεις ή σε
δανεισµό ή ακόµα και σε κοµπίνα. 

Περίπου το 60% των παραγωγικών επιχειρήσεων στο κρασί,
είναι προσωπικές επιχειρήσεις και οι άνθρωποι αυτοί έχουν µάθει
να δουλεύουν µε όραµα, µε επιχειρηµατική συνείδηση, µε διά-
θεση, µε εξειδικευµένη και επιστηµονική γνώση, µε πλήρη επί-
γνωση ότι τελικά το κρασί είναι τέχνη και παράδοση, είναι ο
καρπός της γης.

Όµως κι αυτός ο τοµέας αντιµετωπίζει προβλήµατα. Και δεν
είναι τόσο η διακύµανση τιµών. Κάποιες χρονιές οι τιµές είναι
καλές. Φέτος δεν ήταν τόσο καλές. Αυτό έχει να κάνει και µε τον
όγκο της παραγωγής. Και αυτός ο όγκος παρουσιάζει διακυµάν-
σεις. Αλλά δεν είναι τόσο αυτό. Θα έλεγα ότι είναι περισσότερο
ζητήµατα θεσµικού χαρακτήρα στη ρύθµιση του αµπελοοινικού
τοµέα. Αυτά είναι τα προβλήµατα. Όπως για παράδειγµα, η παν-
τελής έλλειψη των ελέγχων στο στάδιο της παραγωγής. Εδώ
αυτή η παντελής έλλειψη, τροφοδοτεί το φαινόµενο της παρά-
νοµης διακίνησης σταφυλιών, όπως και το φαινόµενο των παρά-
νοµων ελληνοποιήσεων σταφυλιών, που οδηγεί σε νόθευση του
ελληνικού προϊόντος.

Έχουµε ελλείµµατα οργάνωσης και λειτουργίας του αµπε-
λουργικού µητρώου, το οποίο υπάρχει αλλά δεν λειτουργεί ή δεν
λειτουργεί όπως θα έπρεπε να λειτουργεί. 

Θα µπορούσαν, για παράδειγµα, στην εκλογική µου περιφέ-
ρεια, στην Καβάλα, τα δεκαοκτώ χιλιάδες πεντακόσια καλλιερ-
γήσιµα στρέµµατα να βασίζονται σε κάποια στοιχεία οργανισµού
για την καταγραφή τους, όπως είναι ο ΟΣΔΕ. Δεν υπολογίζονται
τα κοινόχρηστα και τα παρανόµως καλλιεργούµενα. Εκεί το επι-
τραπέζιο σταφύλι φεύγει, κινείται καλά στην αγορά αλλά τα υλο-
ποιήσιµα αµπέλια αυτήν τη στιγµή ξηλώνονται, διότι απλά είναι
ασύµφορα.

Πρέπει να ξεκαθαρίσει το τοπίο προς τη διπλή ή τριπλή χρήση,
ιδίως στη σουλτανίνα. Αυτό ζητούµε. Άλλο σταφύλι για επιτρα-
πέζια χρήση, άλλο για οινοποίηση. Να καθοριστούν οι ποσότητες
για οινοποίηση και να γίνει σαφής διαχωρισµός σε λεπτοµέρεια
ακόµη και κατά αµπελοτεµάχιο. Βέβαια πρέπει να γίνονται εντα-
τικοί έλεγχοι. 

Πρέπει να υπάρξει, επίσης, δυνατότητα καθορισµού στη διο-
χέτευση παραγωγής σταφυλιών εκτός του στενού οινικού τοµέα,
προς το ούζο και το τσίπουρο, που είναι προϊόντα που ανεβαί-
νουν στην αγορά.

Να αντιµετωπιστεί το φαινόµενο των αγοραστών που δεν πλη-
ρώνουν –εδώ έχουµε τα γνωστά φέσια- ίσως µε ένα µητρώο κα-
κοπληρωτών ή µε ένα µητρώο απατεώνων, αν θέλετε, ώστε να
γνωρίζουν οι αγρότες πώς να διαθέσουν ασφαλέστερα την πα-
ραγωγή τους.

Τέλος, να υπάρξει στήριξη προώθησης στις εξαγωγές. Οι εξα-
γωγές είναι διέξοδος για τα ελληνικά σταφύλια και το ελληνικό
κρασί. Η εγχώρια κατανάλωση έχει πέσει και λόγω της κρίσης
αλλά και λόγω των ακριβών τιµών.

Είναι εφικτή και πρέπει να γίνει η διείσδυση σε νέες αγορές,
ιδίως της Ρωσίας, της Κίνας και της Ινδίας. Είναι εφικτή και πρέ-
πει να γίνει η συνέργεια των δραστηριοτήτων µε τον τουρισµό
και ιδίως µε τον αγροτουρισµό, ώστε ο ξένος καταναλωτής να
αντιµετωπίζει τους δρόµους του κρασιού της Μακεδονίας µε τον
ίδιο τρόπο που αντιµετωπίζει τη χώρα του Κιάντι στη δυτική Ιτα-
λία, στην Τοσκάνη. Η συγκυρία είναι ευνοϊκή γιατί οι ενισχύσεις

από την κοινή οργάνωση αγοράς, την ΚΟΑ, θα είναι αυξηµένες
τα επόµενα χρόνια, όµως εδώ πρέπει να υπάρξει και η οργανω-
µένη στήριξη της πολιτείας. 

Αξίζει να γίνει αυτό στο σταφύλι και στο κρασί, διότι έχουµε
να κάνουµε µε προϊόντα που αποτελούν συγκριτικό πλεονέκτηµα
της πατρίδας και κάποτε αυτή η πατρίδα, θα πρέπει να αναδει-
κνύει όχι τα συγκριτικά της µειονεκτήµατα αλλά τα συγκριτικά
της πλεονεκτήµατα, για να µπορέσει να βγει από την κρίση και
να προχωρήσει από κει και πέρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παναγιωτόπουλο.

Το λόγο έχει ο κ. Κασαπίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα της σηµερινής επερώ-

τησης «αγγίζει» εκατόν πενήντα χιλιάδες αγροτικές οικογένειες
στην πατρίδα µας. Μιλάµε για ένα προϊόν, που έχει βαθιές ρίζες
όχι µόνο στο έδαφος αλλά στην ιστορία και στον πολιτισµό της
πατρίδας µας. 

Δυστυχώς η κατάσταση που επικρατεί τα τελευταία χρόνια
στην πατρίδα µας, όχι µόνο δεν περιποιεί τιµή στην πατρίδα µας
και στον πολιτισµό µας, αλλά ούτε εξασφαλίζει προοπτική και
µέλλον, για όλους αυτούς τους παραγωγούς που συνεχίζουν
αυτήν την αιώνια παράδοση των Ελλήνων. 

Έχουµε επτακόσιες δεκαπέντε χιλιάδες περίπου στρέµµατα
µε οινοποιήσιµες ποικιλίες, ωστόσο λόγω σοβαρών σφαλµάτων
στο αµπελουργικό µητρώο, η καταγραφή δεν επιτρέπει να λέµε
µε σιγουριά αυτό το νούµερο. Ο µέσος όρος αµπελουργικής εκ-
µετάλλευσης στην Ελλάδα είναι τέσσερα στρέµµατα και οι οινο-
ποιητικές επιχειρήσεις στην πατρίδα µας, ανέρχονται περίπου
στις εξακόσιες εβδοµήντα. Απ’ αυτές, περίπου οι µισές και πα-
ραπάνω έχουν ιδιόκτητους αµπελώνες, που σηµαίνει ότι η οινο-
ποίηση στην πατρίδα µας βρίσκεται σε επιχειρηµατικό περι-
βάλλον στα χέρια κυρίως των ιδιωτών αλλά και στα χέρια πολύ
καλά οργανωµένων συνεταιρισµών όπως είναι ο συνεταιρισµός
της Νεµέας, που πράγµατι είναι πολύ άξιοι πρεσβευτές της πα-
τρίδας µας και του προϊόντος, ακόµα και στις πιο απαιτητικές
αγορές του κόσµου. 

Ωστόσο η έλλειψη ουσιαστικής πολιτικής ή εθνικής στρατηγι-
κής στην πατρίδα µας, έχει καταντήσει φέτος τους αµπελουρ-
γούς να αναρωτιούνται για το αν θα είναι σε θέση από την
επόµενη χρονιά να µπουν στα χωράφια τους και αυτό γιατί φέτος
µία θεοµηνία, µία προσβολή καταστροφικού χαρακτήρα από πε-
ρονόσπορο επιδηµικής µορφής, έχει αναδείξει στην επιφάνεια
όλα αυτά τα χρόνια προβλήµατα, που δυστυχώς κρύβαµε «κάτω
από το χαλί» όλα αυτά τα χρόνια, ακριβώς γιατί βολευόµασταν
είτε µε τις αποζηµιώσεις είτε µε τις αποστάξεις κρίσεων, είτε µε
άλλα τεχνάσµατα. Ποτέ δεν είπατε το απλούστερο, να βάλουµε
µια σειρά και µια τάξη στο τι παράγει η χώρα σε σταφύλι, τι είναι
επιτραπέζιο, τι είναι οινοποιήσιµο, τι απ’ αυτό γίνεται κρασί και
να τα µετρήσουµε.

Υπάρχουν συµβατικές υποχρεώσεις της πατρίδας µας που δεν
τηρούνται, δηλαδή ο παραγωγός, ο αµπελουργός, είναι υποχρε-
ωµένος να τηρεί το δελτίο συγκοµιδής, να γράφει πόσα κιλά στα-
φύλια εισκοµίζει κάθε χρόνο από τον αµπελώνα του. Ο οινοποιός,
είναι υποχρεωµένος να τηρεί και να συµπληρώνει το δελτίο πα-
ραγωγής, δηλαδή πόσα λίτρα οίνου και πόσα κιλά σταφυλιού πα-
ράγει κάθε χρόνο. Αυτό το απλούστατο, εδώ και χρόνια η χώρα
µας όφειλε να το τηρεί ψηφιακά, ηλεκτρονικά.

Καµµία υπηρεσία στις κατά τόπους νοµαρχίες -όπως λέγονταν
πριν- περιφερειακές ενότητες -όπως λέγονται σήµερα- δεν το
κάνει. Αν, λοιπόν, µπορούσε και µπορεί εύκολα να γίνει αυτή η
ηλεκτρονική καταγραφή, τότε µε µια απλή διασταύρωση των δε-
δοµένων, µπορούµε να δούµε πού είναι τα πλεονάζοντα κρασιά,
να δούµε από πού προέρχονται αυτά τα περισσεύµατα και να
ελέγξουµε αυτήν τη µεγάλη νοθεία που γίνεται και ως προς την
παραγωγή του κρασιού και ως προς τη διάθεση των σταφυλιών
που είναι επιτραπέζια και πάνε για οινοποίηση. Αυτό θεωρώ ότι
είναι το πρώτο και βασικότερο, που θα µας βοηθήσει να ελέγ-
ξουµε αυτήν τη νοθεία που γίνεται στην οινοποίηση ή ακόµα στην
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χρήση  των σταφυλιών τριπλής χρήσεως, που πηγαίνουν χωρίς
να δηλώνονται µέσα στα κρασιά. Αυτό πρέπει να πάψει να υπάρ-
χει.

Αυτήν την επισήµανση ωστόσο –και εδώ ασκούµε την κριτική
µας σε εσάς- την έχει καταθέσει η ΚΕΟΣΟΕ, η Κεντρική Συνεται-
ριστική Ένωση των Αµπελοοινικών Προϊόντων της χώρας, από
το 2009 στην τότε νέα Κυβέρνηση. Και επανακατετέθη στη νέα
πολιτική ηγεσία µετά τον πρώτο ανασχηµατισµό. Πριν από τρεις
µήνες περίπου, στη γενική συνέλευση που έκανε η ΚΕΟΣΟΕ εκ-
φράστηκε δηµοσίως το παράπονο ότι ακόµα δεν έχουν πάρει
απάντηση στο λεπτοµερειακό και εξειδικευµένο µνηµόνιο που
κατατέθηκε στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης από τον Νοέµ-
βριο του 2009. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, οφείλετε µια απάντηση έστω και τώρα
στα ερωτήµατα που σας θέτουν και τις υποδείξεις που  κάνουν.
Είναι προτάσεις, που αφορούν τους απλούς µηχανισµούς ελέγ-
χου και προστασίας της εγχώριας παραγωγής, της σωστής µε-
ταποίησης στη χώρα µας και της διάθεσης των προϊόντων αυτών
στην αγορά. Δυστυχώς η πολιτεία είναι τελείως απούσα απ’
αυτήν τη διαδικασία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Θα ήθελα να το καταθέσω αυτό στα Πρακτικά, ώστε να πά-

ρουµε κάποτε µια επίσηµη απάντηση.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κασαπίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, φέτος βιώνουµε µια µεγάλη θεοµηνία. Έχουµε ζηµιές
από αυτήν την καταστροφική επιδηµία, ανάλογες µ’ αυτές που
είχαµε ζήσει πριν από τέσσερα έως πέντε χρόνια περίπου. Και
αυτό γιατί; Γιατί ακριβώς σε ένα προϊόν στο οποίο είµαστε γνω-
στοί και µε µεγάλο πλεονέκτηµα στις καλύτερες αγορές του κό-
σµου, δεν µπορέσαµε να οργανώσουµε τις βασικές υποδοµές
στην παραγωγή µας µε τους µετεωρολογικούς σταθµούς οι
οποίοι θα καταγράφουν τις συνθήκες αυτές, που δηµιουργούν
ευνοϊκές συνθήκες ανάπτυξης ασθενειών, όπως αυτή του περο-
νόσπορου. Είναι εδώ και ο αγαπητός συνάδελφος, κ. Καντερές
και µπορεί να µας αναπτύξει πόσο εύκολο είναι να γίνει αυτό. Να
τα προλαβαίνουµε και όχι να ερχόµαστε να θεραπεύουµε κατα-
στάσεις, για τις οποίες τώρα θέλουµε περίπου 20 εκατοµµύρια
ευρώ για να αποζηµιωθούν οι ζηµιές στους παραγωγούς. 

Και αυτά, δεν είµαστε ακόµα σε θέση να ξεκαθαρίσουµε αν θα
δοθούν ή όχι, γιατί δεν εφαρµόζετε το νόµο που εσείς ψηφίσατε,
κύριε Υπουργέ, πέρυσι το καλοκαίρι. Δεν κάνατε τη διεύθυνση
των ΠΣΕΑ στο Υπουργείο, όπως είπατε και αφήνετε την κατά-
σταση θολή και στο κενό.

Τέλος, κύριε Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε
να αναφερθώ και να τονίσω τον πατριωτισµό και την καλή διά-
θεση όλων µας, ξεκινώντας από τον αµπελοοινικό τοµέα σε µια
µεγάλη µάστιγα που κατατρώει κυριολεκτικά τις δοµές της
χώρας µας: αυτήν της διαφθοράς, αυτήν της νοθείας. Δυστυχώς,
εντοπίζεται και στο ευλογηµένο και από τις Γραφές αυτό προϊόν:
τον οίνο. 

Αν κάνω λάθος, κύριε Πρόεδρε, διορθώστε µε. Λέει ο ποιητής
«ετούτο το λόγο έχω να πω, δεν έχω άλλον κανέναν. Μεθύστε µε
το αθάνατο κρασί του ‘21». Το έλεγε την εποχή του ’40 κατά την
οποία οι Έλληνες γράψαµε το Έπος του ’40 επιδεικνύοντας έναν
ηρωισµό ενάντια στον ξένο κατακτητή, για να υπερασπιστούµε
την πατρίδα µας. 

Κύριε Πρόεδρε, σήµερα ο ηρωισµός θεωρώ ότι είναι εναντίον
αυτών των δεινών της πατρίδας µας: της διαφθοράς, της παρα-
οικονοµίας, της φοροδιαφυγής, που εντοπίζονται και στον αµπε-
λοοινικό τοµέα. Ας µεθύσουµε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, µε το
γνήσιο ελληνικό κρασί το προαιώνιο. Ας κάνουµε την πρώτη προ-
σπάθεια επιτέλους –χειροπιαστά όµως- να πιάσουµε τους υπευ-
θύνους και να τους καθίσουµε στο σκαµνί, και να δικαστούν
κάποιοι άνθρωποι που νοθεύουν και παρανοµούν µε την ανοχή
της πολιτείας µας. 

Ας αρχίσουµε να διορθώνουµε όλα αυτά τα κακώς κείµενα

στην πατρίδα µας, δίνοντας το παράδειγµα από τον πρωτογενή
τοµέα που είναι η πραγµατική οικονοµία, για να διαµορφώσουµε
µια πραγµατική, αληθινή ελληνική κατάσταση στην πατρίδα µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κασαπίδη. 

Ο Παλαµάς, προτρέπει µε το στίχο που κατέληξε ο συνάδελ-
φος από την Κοζάνη.

Εγώ θέλω να σας πω, µε την ευκαιρία των προτροπών από τον
ποιητή, ότι έχουµε ένα ποίηµα µε τον Κανάρη. Ο Κανάρης, είναι
στη δηµογεροντία των Υδραίων. Συζητούν για το πώς θα µετά-
σχουν οι ναυτικές δυνάµεις της Ύδρας, των Σπετσών και των
Ψαρών στο ναυτικό αγώνα. Και τότε βρίσκεται λέγων ο Κανάρης
στο στίχο: Τίποτα, αφέντες, δεν φελά, µονάχα το καράβι. Και
τράβηξα κατά της Χιός τα µέρη. 

Για την επικαιρότητα των στιγµών και για τη δεινή κατάσταση
των καιρών, µε την ευκαιρία της επερώτησης λέω κι εγώ: Τίποτα,
συνάδελφοι, δεν φελά, µονάχα η γεωργία, η πρωτογενής παρα-
γωγή.

(Χειροκροτήµατα)
Όσο πιο νωρίς το αντιληφθούµε, τόσο πιο γρήγορα θα φύ-

γουµε από τα νύχια των τοκογλύφων. Ευθέως! 
(Χειροκροτήµατα)

Γρήγορα στη φύση! Γρήγορα στη µητέρα γη!
Σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω το λόγο στον επό-

µενο συνάδελφο, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, πενήντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί
από το 6ο Γυµνάσιο Τρικάλων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Μεγάλη µητρόπολη της γεωργίας µας η Θεσσαλική γη, ο Θεσ-
σαλικός κάµπος.

Παρακαλείται ο κ. Νικόλαος Καντερές από τη γη των σαββα-
τιανών, δηλαδή από την Αττική, να προσέλθει στο Βήµα για να
αναπτύξει το κεφάλαιο της επερώτησης.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εκ της Καρδίτσης ορµώµενος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι, εκ της Καρδίτσης ορµώµενος, φίλε Τρικαλινέ.
Κύριε Υπουργέ, µε αφορµή τα προβλήµατα που αντιµετωπί-

ζουν οι επαγγελµατίες του αµπελοοινικού κλάδου της χώρας
µας, καταθέσαµε τη σχετική επερώτηση σήµερα. Αυτό που ζη-
τάµε, κύριε Υπουργέ, είναι αφ’ ενός να δώσετε εξηγήσεις για τα
υφιστάµενα αδιέξοδα, που εξακολουθούν να υπάρχουν στον
τοµέα αυτό και αφ’ ετέρου να αναδείξετε τις όποιες λύσεις, προ-
τάσεις σαν Υπουργείο, ώστε οι δεκάδες χιλιάδες παραγωγοί να
ξεπεράσουν την οικονοµική κρίση που χτυπά την πόρτα τους.

Κύριε Υπουργέ, µέρα µε τη µέρα τα προβλήµατα όλων των πα-
ραγωγικών τάξεων επιδεινώνονται µε γεωµετρική πρόοδο. Η πα-
ρατεταµένη ύφεση, οι αρνητικοί δείκτες της οικονοµίας και το
γενικότερο κλίµα που επικρατεί σε ολόκληρη την επικράτεια, ότι
δηλαδή η πατρίδα µας οδεύει από το κακό στο χειρότερο, έχουν
δηµιουργήσει το απόλυτο αδιέξοδο, στο µοναδικό τοµέα που θα
µπορούσε να αντιστρέψει αυτήν την πορεία προς την κατα-
στροφή. Αναφέροµαι στον ιδιωτικό τοµέα, που σήµερα πια είναι
ο µοναδικός που µπορεί να δηµιουργήσει νέο πλούτο και νέες
θέσεις εργασίας στη χώρα.

Ο αµπελοοινικός κλάδος της πατρίδας µας, δυστυχώς δεν
αποτελεί την εξαίρεση. Και αυτός στραγγαλίζεται από την οικο-
νοµική κρίση, ενώ επιπλέον αντιµετωπίζει σοβαρά προβλήµατα
τόσο θεσµικά όσο και από φυσικές καταστροφές.

Οι εκτεταµένες ζηµιές που υπέστησαν φέτος οι αµπελώνες σε
ολόκληρη τη χώρα από την προσβολή του περονόσπορου, αλλά
και οι έκτακτες µετεωρολογικές συγκυρίες µε τις πολλές βροχές
στα κρίσιµα στάδια της παραγωγής, απεδείχθησαν καταστροφι-
κές.
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Εδώ, να συµπληρώσω αυτά που είπε ο συνάδελφος κ. Κασα-
πίδης: Νοµίζω ότι το µετεωρολογικό και εκτεταµένο δίκτυο των
µετεωρολογικών σταθµών που υπάρχει ανά την επικράτεια, όπου
ένα µέρος ανήκει στη Μετεωρολογική Υπηρεσία, οι περισσότεροι
σταθµοί στο αστεροσκοπείο, άλλοι στο Υπουργείο Γεωργίας,
άλλοι, αν θέλετε, σε δήµους και κοινότητες, κάποια στιγµή πρέ-
πει να µπει υπό ενιαίο φορέα, έτσι ώστε και οι σταθµοί να έχουν
την τεχνική υποστήριξη από τους αρµόδιους και αυτό το δίκτυο
όλων αυτών των σταθµών, να µπορούµε να το εκµεταλλευτούµε
όχι µόνο για τις προβλέψεις για τη γεωργία αλλά για να προλαµ-
βάνουµε και όχι να τρέχουµε πίσω από τα γεγονότα και να χά-
νουµε χρήµατα.

Προσθέτοντας, λοιπόν, σ’ αυτό τις χρόνιες παθογένειες του
κλάδου, που δεν κάνατε τίποτα για να διορθωθούν, όπως, για πα-
ράδειγµα, το ανεπίκαιρο και ελλιπές αµπελουργικό µητρώο, η
παντελής έλλειψη ελέγχων ως προς την προέλευση και τη διακί-
νηση σταφυλιών και οίνων µε αποτέλεσµα την ελληνοποίηση
τους αλλά και η µη εφαρµογή των ευρωπαϊκών αδειών για δηµι-
ουργία ηλεκτρονικής βάσης δεδοµένων, το συµπέρασµα είναι
ένα και µοναδικό. Η αναποτελεσµατικότητα της Κυβέρνησης,
οδηγεί µε µαθηµατική ακρίβεια τον κλάδο του ελληνικού οίνου
σε κατάρρευση και τους Έλληνες παραγωγούς σε απόγνωση.

Η Νέα Δηµοκρατία, θεωρεί ότι η παρούσα κρίση µπορεί να µε-
τατραπεί σε ευκαιρία. Αυτό, όµως, που χρειαζόµαστε άµεσα είναι
µια συγκροτηµένη και ολοκληρωµένη πολιτική από πλευράς του
Υπουργείου Ανάπτυξης, η οποία θα εφαρµόσει άµεσα τις ευρω-
παϊκές οδηγίες και θα διακόψει την παράνοµη διακίνηση οίνων
και προϊόντων, αλλά και παράνοµων φυτεύσεων που διακινούνται
ελεύθερα στην αγορά.

Μ’ αυτόν τον τρόπο, θα γλιτώναµε σαν χώρα την επιβολή των
υψηλότατων προστίµων στη χώρα µας κατ’ έτος, ύψους εκατον-
τάδων εκατοµµυρίων ευρώ, όταν αποκαλύπτονται ποικίλες πα-
ραβάσεις από τους ευρωπαϊκούς ελεγκτικούς µηχανισµούς.

Τέλος, εάν συµµεριστούµε ότι οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης απορρόφησαν πέρυσι συνολικά το 86% της εξαγόµενης πο-
σότητας οίνου, τότε µε την εφαρµογή µιας σωστής και ολοκλη-
ρωµένης πολιτικής και τη διάθεση ενός µέρους των προστίµων
που θα γλυτώναµε, θα µπορούσαµε να αναστρέψουµε την απα-
ξίωση που υφίσταται σήµερα ο οίνος ελληνικής προέλευσης.

Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, η Περιφέρεια Αττικής, την
οποία έχω τιµή να εκπροσωπώ σαν Βουλευτής, ανήκει στην
πρώτη γραµµή και κατέχει προεξέχουσα θέση στον αµπελοοινικό
κλάδο, αφού ο µεγαλύτερος αριθµός παραγωγικών επιχειρή-
σεων οίνου, εδρεύει στους Νοµούς Αττικής, Κορινθίας, αλλά και
σ’ άλλες περιοχές, όπως στη Θεσσαλία, στην Κρήτη και στη βό-
ρειο Ελλάδα.

Αντιλαµβάνεστε ότι ο ρόλος του τοµέα αυτού στην Περιφέρεια
Αττικής αλλά και σε ολόκληρη τη χώρα, είναι ιδιαίτερα σηµαντι-
κός. Προσφέρει χιλιάδες θέσεις εργασίας και συµβάλλει σηµαν-
τικά στην ανάπτυξη της οικονοµίας. Αποτελεί παραδοσιακά και
έναν από τους πιο σηµαντικούς κλάδους προώθησης ελληνικών
προϊόντων στις αγορές του εξωτερικού.

Θέλω, λοιπόν, να σας παρακαλέσω, να µας δώσετε µια σαφή
εικόνα για τις πολιτικές που σκέφτεστε να εφαρµόσετε, ώστε να
πατάξετε τον αθέµιτο ανταγωνισµό που υφίστανται οι οινοπαρα-
γωγοί της Αττικής από τις παράνοµες πρακτικές που ακολου-
θούν κάποια «µαύρα πρόβατα» του κλάδου και να δώσετε
συνολικά λύσεις, στις δυσκολίες που αντιµετωπίζει σήµερα
αυτός ο κλάδος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας παρακαλώ,  θα ήθελα ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχει
ενδιαφέρον.

Θα ήθελα να µεταφέρω µια σκέψη του Μητροπολίτη Μεσο-
γαίας και Λαυρεωτικής του κ. Νικόλαου, ο οποίος είπε το εξής:
«Η Ορθοδοξία, επειδή µας συνδέει άµεσα µε την υπερδύναµη
της Ρωσίας, µπορεί κάλλιστα το κρασί των Μεσογείων µε τη βοή-
θεια της Εκκλησίας, να αποτελέσει εξαγωγή προς τις εκκλησίες
εκείνης της χώρας, έτσι ώστε να έχουµε και καλές σχέσεις και
παράλληλα ο οίνος αυτός, να ευφραίνει τις καρδίες και των
άλλων κατοίκων της Βόρειας ή της Βορειοανατολικής Ευρώπης». 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Νίκο Καντερέ.

Παρακαλείται ο κ. Ιωάννης Ανδριανός από την Αργολίδα εγγύς
της Νεµέας, να λάβει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ,
τα µέτρα βίαιης φτώχειας που επιβάλλει η Κυβέρνηση το ένα
µετά το άλλο, έχουν φέρει σε πλήρη απόγνωση ολόκληρη την
κοινωνία. 

Από τη µια πλευρά, έχουµε τη βίαιη µείωση των εισοδηµάτων
και την επιβολή χαρατσιών, που βαφτίζονται έκτακτες εισφορές
αλληλεγγύης, που λαµβάνουν όµως χαρακτήρα διαρκείας και
από την άλλη, την πλήρη αδράνεια σε κάθε τοµέα που µπορεί να
ενεργοποιήσει την αναπτυξιακή διάσταση. 

Οι περισσότερες πολιτικές δυνάµεις που εκπροσωπούνται
στην Αίθουσα συµφωνούµε, στο ότι ο δρόµος που οδηγεί στην
υπέρβαση της κρίσης, στην ανάκαµψη και στην ανάπτυξη, περ-
νάει υποχρεωτικά µέσα από την υπεύθυνη και αποτελεσµατική
αξιοποίηση των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων της πατρίδας µας.

Ο αγροτικός τοµέας, είναι από αυτά τα πλεονεκτήµατα που
διαθέτουµε ως χώρα, είναι όµως ταυτόχρονα ένας τοµέας, που
αντιµετωπίζει πολλά χρόνια και πιεστικά προβλήµατα.

Προβλήµατα, που αντιµετωπίζουν και οι συµπατριώτες µου
στην Αργολίδα: Οι χαµηλές τιµές των προϊόντων όπως στο ελαι-
όλαδο, το υψηλό κόστος παραγωγής και φέτος η ακαρπία στα
εσπεριδοειδή και ο περονόσπορος στα αµπέλια, ιδιαίτερα σε πε-
ριοχές όπως το Μαλανδρένι, η Νεµέα στην Κορινθία, οι περιοχές
της Αττικής, αλλά και σε άλλες περιοχές ολόκληρης της χώρας. 

Βεβαίως, έχουµε και τα προβλήµατα τα οποία πολλές φορές
τα δηµιουργεί και η ίδια η πολιτεία, όπως στην περίπτωση των
παραγωγών βερίκοκων στην Αργολίδα που δεν έχουν αποζηµιω-
θεί ακόµη από τις ζηµιές που προκάλεσε ο παγετός του Μαρτίου
του 2010 αλλά και µε τις πρόσθετες επιβαρύνσεις, όπως η επι-
βολή του ΦΠΑ 13% στους λογαριασµούς της ΔΕΗ για αγροτική
χρήση: µέτρο που είχε δεσµευθεί ο κ. Βενιζέλος στην αρµόδια
Διαρκή Επιτροπή ότι θα το πάρει πίσω. Δυστυχώς όµως, οι λο-
γαριασµοί εκδίδονται ακόµη µε αυτήν την επιβάρυνση. Έχουµε
επίσης, το πρόβληµα µε το υψηλό κόστος και τη γραφειοκρατική
ταλαιπωρία, στο θέµα που έχει ανακύψει µε την πρόσφατη ΚΥΑ
για τις υφιστάµενες γεωτρήσεις. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, αν
έχει σκεφθεί κάποιος τι επιβάρυνση, τι κόστος και τι ταλαιπωρία,
θα έχει κάποιος αγρότης που έχει τρεις και τέσσερις γεωτρήσεις
–πράγµα που συµβαίνει- µόνο και µόνο επειδή δεν έχει τα χωρά-
φια του συγκεντρωµένα σε ένα σηµείο αλλά τα έχει σε διαφορε-
τικά σηµεία. Πρέπει, λοιπόν, να απλοποιηθεί η διαδικασία, να
δοθεί παράταση και να γίνει βεβαίως και ελαχιστοποίηση του
υψηλού κόστους. 

Όσον αφορά τώρα το θέµα της ερώτησής µας, η αµπελουρ-
γία, το κρασί και τα προϊόντα του σταφυλιού, είναι ένας τοµέας
µε τεράστιες προοπτικές που δυστυχώς, παραµένει ακόµη και
σήµερα σε µεγάλο βαθµό αναξιοποίητος. Δυστυχώς, η απουσία
µιας εθνικής στρατηγικής και στον τοµέα αυτό, µας κάνει να τρέ-
χουµε πίσω από τις εξελίξεις. Μείναµε πολύ πίσω και από χώρες
που µόλις πρόσφατα άρχισαν να καλλιεργούν το αµπέλι, να πα-
ράγουν και να εξάγουν τα προϊόντα του.

Το σηµαντικό σε αυτήν τη συζήτηση σε αυτήν τη συγκυρία,
είναι να δούµε τι µπορεί και τι πρέπει να γίνει τώρα. Και όπως
έχετε τη δυνατότητα να διαπιστώσετε διαβάζοντας την επερώ-
τηση που σας έχουµε υποβάλει, τα ζητήµατα είναι πολλά και ση-
µαντικά. Κωδικοποιώντας τα είναι ζητήµατα δύο κατηγοριών: 

Πρώτα απ’ όλα και πιεστικότερα τα οικονοµικά ζητήµατα. Οι
αµπελουργοί, όπως και όλοι οι αγρότες, βλέπουν τη σηµαντική
αύξηση του κόστους παραγωγής χωρίς καµµία προσπάθεια να
αντισταθµιστεί από κάποιο µέτρο της Κυβέρνησης. Βλέπουν τις
ζηµιές, όπως φέτος από τον περονόσπορο και δεν γνωρίζουν τι
θα γίνει: από πού και πώς θα αποζηµιωθούν, αφού για τα ΠΣΕΑ,
δεν έχει υπογραφεί η κοινή υπουργική απόφαση και δεν έχουµε
ακόµη το σχετικό κανονισµό στη νέα Διεύθυνση Διαχείρισης Κρί-
σεων. 
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Ταυτόχρονα, έχουν έρθει νέα υψηλά ασφάλιστρα στον ΕΛΓΑ,
ενώ η αύξηση της φορολόγησης, όπως του ΦΠΑ στο 23%, ανε-
βάζει τις τιµές καταναλωτή στο κρασί, το ούζο, το τσίπουρο στα
ίδια επίπεδα µε τα εισαγόµενα προϊόντα. Αυτό αποτελεί ακόµη
ένα πλήγµα στην αµπελουργία και στην οινοποιία. 

Η δεύτερη κατηγορία είναι τα θεσµικά προβλήµατα. Είµαι βέ-
βαιος ότι και εσείς αναγνωρίζετε την απουσία αποτελεσµατικής
στρατηγικής προώθησης στην εγχώρια και τις ξένες αγορές του
ελληνικού κρασιού και των ελληνικών προϊόντων σταφυλιού,
αλλά και της προστασίας και ανάδειξης των παραδοσιακών ποι-
κιλιών του τόπου µας. Όπως επίσης, είµαι βέβαιος ότι συµφω-
νείτε ότι, όπως αναφέρουµε στην επερώτηση, πρέπει να γίνουν
σηµαντικά βήµατα για την αρωγή των παραγωγών, για τον
έλεγχο και την πάταξη των παράνοµων ελληνοποιήσεων, για τη
διασύνδεση των συνεταιριστικών οργανώσεων µε τους ιδιώτες
οινοπαραγωγούς και τον εκσυγχρονισµό των καλλιεργειών για
τη διασφάλιση µιας ταυτότητας ποιοτικού προϊόντος που θα
συµβάλλει στην καταξίωση του ελληνικού κρασιού και των άλλων
προϊόντων µας στις αγορές για την ενίσχυση του οινοτουρισµού.

Περιµένουµε, λοιπόν, τις απαντήσεις σας στα συγκεκριµένα
ερωτήµατα που σας θέσαµε, µε την πεποίθηση ότι ιδιαίτερα σή-
µερα, είναι ευθύνη και υποχρέωση όλων µας να συµβάλλουµε µε
κάθε τρόπο προς την κατεύθυνση της αποτελεσµατικής αξιοποί-
ησης των συγκριτικών µας πλεονεκτηµάτων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Ανδριανό. 
Ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των επερωτώντων συναδέλφων.
Παρακαλείται ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Ιωάννης Δριβελέγκας, Βουλευτής Χαλκιδικής, να λάβει
το λόγο για να απαντήσει στους επερωτώντες συναδέλφους µε
πνεύµα … 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Από τη Μακεδονία έχουµε τον κ. Κασαπίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ναι, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Γιατί είδατε τη Θεσσαλία και την Πελοπόν-
νησο, κύριε Πρόεδρε, αλλά είναι και οι Μακεδόνες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όλα αυτά θα τα διευ-
θετήσετε εσείς σε πνεύµα κατανόησης και αγροτικής αλληλεγ-
γύης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να συµφωνήσω απόλυτα µε την επισήµανσή σας και την

προτροπή σας ότι ο αγροτοδιατροφικός τοµέας είναι αυτός, ο
οποίος θα δώσει τη διέξοδο της χώρας από την κρίση, όχι µόνο
τώρα, αλλά διαχρονικά. 

Τα επόµενα τριάντα µε πενήντα χρόνια, θα έχουµε µεγάλη
κρίση στον αγροτοδιατροφικό τοµέα. Θα υπάρξουν, δηλαδή,
πολύ µεγάλες ανάγκες. Από τώρα πρέπει να προετοιµαστούµε,
έτσι ώστε όχι µόνο να έχουµε εµείς επάρκεια, αλλά να έχουµε
εξαγωγές, γιατί η φύση και οι καλλιέργειες των αγροτών της
χώρας µας, βοηθούν να παράγουµε υγιεινά, ασφαλή και πολύ
καλά ποιοτικά προϊόντα. Αυτό είναι και το συγκριτικό µας πλεο-
νέκτηµα.

Επίσης, θέλω να ευχαριστήσω ιδιαίτερα όλους τους συναδέλ-
φους για τη συµµετοχή τους στο να βρούµε µία λύση, µία διέ-
ξοδο στην ανάπτυξη ενός πάρα πολύ σηµαντικού τοµέα, του
αµπελοοινικού. 

Είναι γεγονός, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι έχουµε µεγάλα συγ-
κριτικά πλεονεκτήµατα σε αυτόν τον τοµέα. Επιτρέψτε µου να
σας µεταφέρω προσωπική µου εµπειρία. Την προηγούµενη Πα-
ρασκευή, ήµουν στη µεγαλύτερη έκθεση τροφίµων και ποτών
του κόσµου, την ANUGA, όπου συµµετείχαν για πρώτη φορά
πάνω από εκατόν ογδόντα ελληνικές επιχειρήσεις, πάρα πολλές
που είχαν κρασιά και έτυχαν πολύ καλής υποδοχής. 

Οι ίδιοι οι συµµετέχοντες, οι εκθέτες, ήταν πολύ ευχαριστηµέ-
νοι που συµµετείχαν για πρώτη φορά σε ένα οργανωµένο περί-
πτερο, το οποίο µάλιστα απέσπασε και τις καλύτερες κριτικές.
Θέλω να δώσω συγχαρητήρια και στον Οργανισµό Προώθησης

Εξαγωγών, γιατί έκανε σηµαντική δουλειά. Δεν το λέω εγώ. Το
είπαν όλοι οι εκθέτες. 

Έτσι, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να δούµε πώς θα
βοηθήσουµε αυτόν τον πολύ σηµαντικό τοµέα. Εγώ είµαι από
τους ανθρώπους που συµµετέχουν χρόνια στα αγροτικά θέµατα
και έχω καταλήξει –πιστεύω και εσείς- ότι δεν είναι µόνο θέµα
της πολιτείας ή ότι λιγότερο, θα έλεγα, είναι θέµα της πολιτείας.
Πρέπει όλοι µας –εννοώ, οι παραγωγοί- να οργανωθούµε και να
στηρίξουµε την περιουσία και το προϊόν µας. 

Οι συνάδελφοι κύριοι Κόλλιας, Ανδριανός, Ροντούλης, Πανα-
γιωτόπουλος, που είναι από οινοπαραγωγικές περιοχές, ξέρουν
πάρα πολύ καλά ότι σ’ αυτό το κύκλωµα –ας το πω έτσι- της νο-
θείας και της παραβατικότητας συµµετέχουµε και εµείς οι αγρό-
τες. Δυστυχώς! Πρέπει να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους.
Τα ακούν και οι εκπρόσωποι της Κορινθίας, που είχα τη χαρά να
επισκεφθώ και υπάρχουν ορισµένοι που βάζουν τα στήθια τους
µπροστά, για να εξασφαλίσουν τη νοµιµότητα και δέχονται και
απειλές, όπως ο Πρόεδρος του Συνεταιρισµού της Νεµέας. Εγώ
έδωσα εντολή αµέσως να γίνουν αυστηρότατοι έλεγχοι. Έχουν
γίνει έλεγχοι και θα έχουν αυστηρότατες ποινές, κύριοι συνάδελ-
φοι.

Όµως, το θέµα δεν είναι αυτό. Βεβαίως, η πολιτεία πρέπει να
κάνει αυτά που πρέπει. Πρέπει, όµως, και εµείς να οργανωθούµε
σαν συνεταιρισµοί, τώρα που ψηφίσαµε και τον καινούργιο νόµο
περί συνεταιρισµών, η πολιτεία να δώσει όλα τα εργαλεία και τα
δίνει, έτσι ώστε να έχουµε µία σηµαντική συνέργεια όλων µας,
για να βοηθήσουµε αυτό το προϊόν.

Δεν θέλω να ωραιοποιώ τα πράγµατα. Φτιάξαµε τη διεπαγγελ-
µατική οργάνωση -απευθύνοµαι προς τον αγαπητό κ. Κασαπίδη
που είναι εδώ- και τι είδαµε; Ήταν η πρώτη διεπαγγελµατική ορ-
γάνωση. Έπρεπε αυτή να έρθει και να συζητήσουµε, οι εξαγω-
γείς δηλαδή, οι µεταποιητές, οι παραγωγοί, όλοι µαζί. Ήταν η
πρώτη και πήγαινε πολύ καλά. 

Δυστυχώς –για να απαντήσω, κύριε Κασαπίδη, σε σας που
λέτε ότι δεν τους έχουµε πάρει υπ’ όψιν- έχουµε πάρει υπ’ όψιν
όλες τις προτάσεις που έχει κάνει η ΚΕΟΣΟΕ, αλλά προσπαθώ
και υπό τύπον νουθεσίας ή και απειλών ακόµη, να φέρω όλους
τους εµπλεκόµενους του κλάδου στο τραπέζι να µιλήσουµε. Εγώ
είµαι στη διάθεση τους –και το ξέρετε και εσείς µε την ενασχό-
λησή µου- να κάνουµε ό,τι αυτοί µου πουν, προς το συµφέρον
βεβαίως, της χώρας. Αλλά δεν έχουµε το αυτονόητο, να καθό-
µαστε στο ίδιο τραπέζι και το λέω αυτό µε λύπη. Πιστεύω όµως,
ότι θα το ξεπεράσουµε σύντοµα το πρόβληµα, για να ασχολη-
θούµε πολύ σοβαρά. 

Άκουσα µε πολλή χαρά ότι αναφερθήκατε στο θέµα του ούζου
και του τσίπουρου. Θέλω να σας πληροφορήσω ότι στο προ-
ηγούµενο Υπουργικό Συµβούλιο το είχα θέσει ως θέµα, διότι µε
τη νοµοθεσία –ακούστε, κύριε συνάδελφε, και να το ακούτε και
εσείς, κύριε Πρόεδρε, που κατάγεστε από την Ηλεία, αλλά είστε
εδώ πολιτικά στην Αττική και νοµίζουν ορισµένοι συνάδελφοι που
είναι από το κλεινόν άστυ και τη Θεσσαλονίκη ότι αυτά είναι ήσ-
σονος σηµασίας θέµατα- ταλαιπωρούµε τον κόσµο από το 1935.
Τότε που υπήρχαν τα µονοπώλια, γι’ αυτό είναι στο Γενικό Χηµείο
του Κράτους. Απαράδεκτα πράγµατα. Τότε που είχαµε, δηλαδή,
τα σπίρτα, το πετρέλαιο, το τσίπουρο. Όλα αυτά διέπονται από
τη νοµοθεσία του ’35 και δεν βρέθηκε κανείς µέχρι τώρα να προ-
χωρήσει επιτέλους στην πραγµατικότητα του 2011.

Μιλάω µε πάθος, γιατί µε πειράζουν αυτά τα πράγµατα, κύριε
Πρόεδρε, γιατί είναι θέµατα απλά, που µπορούν να λυθούν. Και
θέλω να σας πληροφορήσω, κύριοι συνάδελφοι, ότι µε άριστη
συνεργασία µε τον κ. Οικονόµου, θα κάνουµε ειδική νοµοθεσία,
σύγχρονη και για το ούζο και για το τσίπουρο. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: (Δεν ακούστηκε).
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Ροντούλη, ξέρετε καλά πως ό,τι λέω
εγώ, το κάνω. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Την τσικουδιά µην ξεχά-
σετε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Έ, ναι, είναι η γκράπα, ας το πούµε έτσι.

Εξήντα µεγάλες βιοµηχανίες γκράπας είναι στην Ιταλία και
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έχουν κατακτήσει όλη την Ευρώπη, ενώ τα δικά µας, το τσίπουρο
και η τσικουδιά είναι ποιοτικά ανώτερα και πολύ καλύτερα για
την υγεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Δηλαδή, το στεµφυλό-
πνευµα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Βεβαίως. 

Άρα, υπάρχουν περιθώρια πάρα πολλά. Θέλω εδώ να σας ανα-
φέρω –νοµίζω ότι το είπε ο κ. Κόλλιας για το θέµα του ούζου- ότι
πράγµατι πρέπει να το δούµε αυτό, διότι ξέρετε τι πάθαµε; Θα
σας πω εγώ τώρα µια δηµόσια καταγγελία, που έχουν κάνει και
θα το πω δηµοσίως. Ενώ έχουµε πάρα πολύ καλής ποιότητας
ούζο –το εξαίρετο ούζο Μυτιλήνης και κάποιοι παραγωγοί και
άλλα ούζα, όπως Τυρνάβου κ.λπ.- επειδή η νοµοθεσία είναι έτσι
όπως είναι, αποκλείονται από την γερµανική αγορά, λόγω πολύ
χαµηλών τιµών κάποιων άλλων παρασκευαζόµενων ούζων, τα
οποία έχουν πάρα πολύ χαµηλό κόστος και έχουν αποκλείσει όλα
τα ποιοτικά. 

Να, λοιπόν, γιατί πρέπει να κάνουµε µια κοινή οµάδα να δούµε
κάποια θέµατα, όπως σωστά το είπατε και για το θέµα της τρι-
πλής χρήσης των σταφυλιών. Δεν θέλω να σας αναφέρω ότι η
πολιτεία έδωσε αρκετά χρήµατα για την προώθηση. Γύρω στα
88.000.000 µε 89.000.000 ευρώ, αν θυµάµαι καλά, για να µην το
ψάχνω τώρα. Υλοποιήθηκαν πάρα πολλές διαδικασίες προβολής
και προώθησης σε ξένες αγορές και ορισµένες -νοµίζω επτά- δεν
υλοποιήθηκαν. 

Να πω όµως κάτι εδώ: Πρέπει να υπάρξει µία καλύτερη αξιο-
ποίηση αυτών των χρηµάτων που είναι αρκετά, ιδιαίτερα σε
αυτήν τη δύσκολη περίοδο και να καταλάβουν και οι συµµετέ-
χοντες ότι δεν είναι ευκαιρία για ταξίδια. Το λέω επίσηµα εδώ,
διότι έχουν κατατεθεί προτάσεις, που αναφέρουν προώθηση στις
τάδε χώρες, πρόγραµµα 3.000.000, συγκεκριµένα 2.800.000. Και
το ενάµισι εκατοµµύριο τι ήταν; Φιλοξενίες, τραπέζια, εισιτήρια,
έξοδα. Κάποια στιγµή αυτά να τελειώνουν. 

Τα απέρριψα αυτά τα προγράµµατα. Αυτά γίνονταν µέχρι
τώρα. Απέρριψα αυτά τα προγράµµατα -και είχα και µεγάλες δια-
µαρτυρίες- αν θέλουµε να είµαστε ουσιαστικοί και αποτελεσµα-
τικοί και όχι απλώς να λέµε ωραία λόγια εδώ στην Αίθουσα, που
όλοι µας, άλλος καλύτερα, άλλος λιγότερα, καλά µπορεί να τα
πει.

Έχετε δίκιο σε ό,τι αφορά το θέµα της καταγραφής. Δεν θα
σας το αναλύσω, αλλά υπάρχει ένας κανονισµός του 2009, δεν
αναφέροµαι ποιος και τι τον έκανε, δεν έχουν καµµία σηµασία
αυτά. Σηµασία έχει ότι πρέπει να τον δούµε ξανά, να δούµε πώς
µπορούµε να έχουµε επιτέλους µία ταυτοποίηση, ώστε να γνω-
ρίζουµε και εµείς και οι παραγωγοί και οι υπηρεσίες τι γίνεται και
να µη δηλώνει ο καθένας ό,τι θέλει. Ξέρετε, υπάρχουν κάποιες
κινήσεις ορισµένων παραγωγών που µια τα δηλώνουν έτσι, µία
αλλιώς, ανάλογα τι συµφέρει. 

Έρχοµαι στο τελευταίο θέµα, όπου πολλά µπορούµε να
πούµε. Πιστεύω να έχω τη δυνατότητα να αναφερθώ και στη δευ-
τερολογία µου, αν θέλετε κάτι πιο συγκεκριµένο.

Πράγµατι, στο θέµα των γεωτρήσεων συµφωνώ απόλυτα.
Υπήρχε ένας γραφειοκρατικός µηχανισµός καταγραφής των γε-
ωτρήσεων επτάµισι σελίδων, ο οποίος ήταν, πρώτον, γραφει-
οκρατικός, δεύτερον, κοστοβόρος και τρίτον, ήταν και χρονοβό-
ρος. 

Επειδή, όπως είπατε και εσείς, γνωρίζω τα πράγµατα από το
χωράφι και ξέρω τι σηµαίνει όλη αυτή η διαδικασία, πήρα την
απόφαση και ήδη έχει γίνει η αναστολή µέχρι τις 16 Ιουνίου 2012.
Σε αυτό το διάστηµα, αλλά και πολύ πιο σύντοµα, θα απλοποι-
ήσω τις διαδικασίες, δεν θα έχουν κόστος για τους παραγωγούς
και δεν θα ταλαιπωρούνται. Ή θα τις πάω στο δήµο ή µέσω των
ΚΕΠ θα δούµε τι ακριβώς προβλέπει και η νοµοθεσία. Πάντως,
να είστε βέβαιοι και να διαβεβαιώσετε και τους αγρότες ότι θα
απαλλαγούν από αυτή τη γραφειοκρατική διαδικασία. Βεβαίως,
πρέπει να γνωρίζουµε επίσης ότι υπάρχουν και δεσµεύσεις και
κανονισµοί από την Ευρωπαϊκή Ένωση, οι οποίες αν απαιτούν
κόστος, διαδικασία κ.λπ., θα τα αναλάβει η πολιτεία και όχι ο
αγρότης και ο παραγωγός, έτσι ώστε να είµαστε σύντοµοι.

Βάζετε ξανά και ξανά το θέµα –και θα σας παρακαλέσω να µην

το ξανακάνετε- του περονόσπορου και των κατ’ εξαίρεση απο-
ζηµιώσεων. Άκουσα για την ακαρπία κ.λπ. Η αλήθεια είναι ότι
υπάρχει µεγάλη ζηµιά, δεν το αρνούµαστε, η οποία σε ορισµένες
περιοχές, όχι µε δικά µου στοιχεία, αλλά µε στοιχεία των υπηρε-
σιών, υπερβαίνει το 70% και 80%.

Αυτό, λοιπόν, είναι γεγονός. Γι’ αυτό έχουµε δώσει εντολή,
έχουν τελειώσει οι επισηµάνσεις και θα ετοιµαστεί φάκελος να
πάει στα ΠΣΕΑ. Και όπως ξέρετε και να µην ανησυχείτε, ο φάκε-
λος ΠΣΕΑ -και σήµερα να τον είχαµε καταθέσει- πάντα υποβάλ-
λεται το πρώτο τετράµηνο του επόµενου έτους. Αυτά να τα
ξεκαθαρίζουµε.

Επίσης -το λέω αυτό για να µην το ξαναπούµε- να µην λέτε ότι
υπάρχει χαράτσι. Καθόλου χαράτσι δεν υπάρχει. Ίσα-ίσα είναι
πάρα πολύ λογικές οι εισφορές που δίνουν οι αγρότες για την
κάλυψή τους από τον ΕΛΓΑ και πλέον µπήκαµε σ’ ένα σταθερό
πλαίσιο. 

Τελειώσαµε τις ιστορίες των κατ’ εξαίρεση. Θέλω αυτό να το
καταλάβετε κι εσείς και να το στηρίξετε, γιατί δεν έχει τελειωµό
η ιστορία. Σας µιλάει ένας άνθρωπος που ξέρει τα πράγµατα.
Μόλις ανοίξει αυτή η ιστορία, αµέσως σε κάθε χωριό, όχι σε κάθε
χώρο ή σε κάθε καλλιέργεια, θα ζητούν όλοι κατ’ εξαίρεση. Και
δεν είναι µόνο το τεράστιο κόστος -που δεν υπάρχουν αυτά τα
χρήµατα- αλλά είναι κυρίως –το τονίζω και το επαναλαµβάνω- η
νοοτροπία που θα καλλιεργήσουµε στον αγρότη µε το παραµι-
κρό να µη φροντίζει την καλλιέργειά του, την περιουσία του και
να του δηµιουργήσουµε µια αίσθηση και µια νοοτροπία: «Ψιχά-
λισε; Δεν βαριέσαι, θα πάµε κατ’ εξαίρεση. Είχε λίγο αέρα; Κατ’
εξαίρεση. Είχαµε ακαρπία; Κατ’ εξαίρεση. Έχει σκουλήκι; Κατ’
εξαίρεση.

Όχι. Θα σας παρακαλέσω πολύ να µείνουµε σ’ αυτήν τη λο-
γική, για να αλλάξουµε και τη νοοτροπία, γιατί τώρα αυτήν την
περίοδο επιβάλλεται να έχουµε προϊόντα ασφαλή, υγιεινά, ποι-
οτικά. Και έτσι θα το κάνουµε. 

Και θα πω και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε, αν έχω το περιθώριο
και την ανοχή σας για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Την έχετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Θέλω, επίσης, τη συµβολή των συναδέλφων
σε ό,τι έχει να κάνει µε τα φάρµακα. Ξέρετε ότι από την ηµέρα
που ανέβαλα, δεν υπέγραψα ούτε ένα κατ’ εξαίρεση φάρµακο.
Η εµπειρία µου ήταν τροµακτική. Με το που πήγα στο Υπουργείο,
µου ήρθαν φάκελοι να υπογράψω κατ’ εξαίρεση φάρµακα. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ήθελαν να «σας πιάσουν
στον ύπνο».

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ακριβώς. Κύριε Κεφαλογιάννη, ξέρετε ότι
είµαι έµπειρος, τουλάχιστον σε αυτά! 

Και είπα: Κανονικές εγκρίσεις δεν έχουµε; Μόνο κατ’ εξαίρεση;
Και έτσι λοιπόν, δεν υπογράφτηκαν. Γιατί το λέω αυτό; Γιατί ορι-
σµένοι παραγωγοί, αλλά και άνθρωποι που εµπορεύονται φάρ-
µακα, προωθούν ακατάλληλα, επικίνδυνα, απαγορευµένα
φάρµακα µε διάφορους τρόπους από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Θέλω να σας πω -και θα το δείτε σε λίγες µέρες- ότι πέρα από
το νοµοσχέδιο έχουν γίνει αυστηρότατοι έλεγχοι και παίζονται
τεράστια ποσά. Φέρνουν από την Κίνα –προσέξτε, δεν λέω από
τη Βουλγαρία, που είναι δίπλα στη Μακεδονία ή από την Τουρ-
κία- επικίνδυνα φάρµακα µε άλλες ονοµασίες να τα προωθήσουν
στην ελληνική αγορά, παράδειγµα το παρακουάτ. Ξέρετε τι είναι
αυτό; Υπάρχουν θάνατοι και κυκλοφορεί στην αγορά, ενώ απα-
γορεύεται.

Θέλω, λοιπόν, να καταλάβουν οι αγρότες, ότι, πρώτον, κάνουν
κακό στην υγεία τους,όταν χρησιµοποιούν αυτά τα φάρµακα.
Δεύτερον, κάνουν κακό στο προϊόν, στην τσέπη τους, διότι όταν
θα το στείλουν έξω και θα ανιχνευτεί, θα το γυρίσουν πίσω και
θα χάσουν αυτοί, θα χάσει και ολόκληρος ο κλάδος. Τρίτον, επι-
βαρύνουν τον καταναλωτή, τα παιδιά τους. Και οι ίδιοι είναι κα-
ταναλωτές. 

Λέω, λοιπόν, ότι έχουµε πολλά να κάνουµε, ιδιαίτερα στον
τοµέα αυτό των φαρµάκων και δεν το λέω τυχαία, το λέω και για
τον αµπελουργικό τοµέα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
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τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)
Κάποιος αντιπεριφερειάρχης µου είπε: «Εγώ το εξοντωτικό

πρόστιµο που επέβαλες, δεν το κοινοποιώ, γιατί έχω να κάνω µε
παραγωγούς και µε ανθρώπους που εµπορεύονται αυτά τα
πράγµατα». Του λέω: «Αν δεν το κοινοποιείς, υπάρχει ο εισαγγε-
λέας». Να το ακούσει από το Βήµα της Βουλής. Ξέρει αυτός τι
λέω. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
Πάντως, για µια ακόµα φορά θέλω να ευχαριστήσω όλους

όσους µίλησαν. Υπάρχει ένα πεδίο συνεργασίας. Δεν µου αρέσει
η βαρύγδουπη λέξη «στρατηγική» αλλά µπορούµε να κάνουµε
ουσιαστικά βήµατα, για να βοηθήσουµε αυτόν τον τοµέα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υφυπουργό. 
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας  και Βουλευτής Ηρακλείου κ. Εµµανουήλ Κεφαλογιάν-
νης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η προηγούµενη συζήτηση για την οικονοµία περιεστράφη
γύρω από τη θάλασσα. Με Προεδρεύοντα τον κ. Νιώτη, ο οποίος
πολιτεύεται στην εκλογική περιφέρεια του Πειραιά -αντί στην κα-
ταγωγή του, βουκολικά, όπως και εγώ από τα ορεινά Aνώγια Μη-
λοποτάµου- και µε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον κ.
Μπεντενιώτη, που και αυτός πολιτεύεται στην Α’ Περιφέρεια του
Πειραιά, όµως και ως πρώην Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας,
δεν µπορώ να αφήσω ασχολίαστα αυτά τα θέµατα. 

Βέβαια, η συζήτηση της οικονοµίας, που περιεστράφη γύρω
από τη θάλασσα, δεν είναι καθόλου πρωτότυπη, διότι δυστυχώς
σε αυτόν τον τοµέα στην Ελλάδα γενικώς «τα έχουµε κάνει θά-
λασσα». Την άλλη εβδοµάδα, όµως, θα µας δοθεί η ευκαιρία να
συζητήσουµε σε βάθος το συγκεκριµένο θέµα. 

Οφείλω να οµολογήσω ότι εντυπωσιάστηκα από τις θέσεις και
ιδιαίτερα την πληρότητα των γνώσεων για θέµατα ναυτιλιακής
πολιτικής, τόσο του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης, κ. Βενιζέ-
λου, όσο και των Αρχηγών των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης,
του κ. Καρατζαφέρη και του κ. Τσίπρα. Αυτό, όµως, δεν φτάνει.
Θα πρέπει, µια και µιλάµε για θέµατα θάλασσας, ναυτιλίας, ναυα-
γίων και όλες αυτές τις εκφράσεις που χρησιµοποιούµε για να
περιγράψουµε την κατάσταση της οικονοµίας, να κάνω δυο πα-
ρατηρήσεις–οδηγίες προς ναυτιλλόµενους.

Παρατήρηση πρώτη: Όταν βυθίζεται ένα πλοίο, αυτός που σώ-
ζεται τελευταίος είναι ο πλοίαρχος και ο αντιπλοίαρχος, δηλαδή
ο αντίστοιχος του Πρωθυπουργού, κ. Παπανδρέου και του Αντι-
προέδρου της Κυβέρνησης, κ. Βενιζέλου.

Παρατήρηση δεύτερη: Στο ρυµουλκό που ρίχνει το βίντσι στο
πλοίο -δηλαδή η τρόικα- όταν το πιάσει ο καπετάνιος, δηλαδή ο
Πρωθυπουργός, τότε του παραχωρείται το 50% της ιδιοκτησίας
του πλοίου. Αυτό, δηλαδή, είναι το αντίστοιχο µε τα 120 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ κρατικής περιουσίας, την οποία κατά πρωτοφανή
τρόπο ετοιµάζεται η Κυβέρνηση να παραχωρήσει στην τρόικα
και στους διεθνείς πιστωτές µας. Αυτό δεν συµβαίνει σε κανένα
κράτος του κόσµου. Τα κράτη δεν δίνουν εµπράγµατες εγγυή-
σεις. Η µόνη εγγύηση είναι η ευηµερία των πολιτών τους. Αυτό
έγινε και στην Ελλάδα σε διάφορες περιόδους όπου είχε οικο-
νοµικά προβλήµατα, από τον προπροηγούµενο αιώνα µέχρι την
εποχή του Μεσοπολέµου και την κρίση, αµέσως µετά τη θητεία
του Βενιζέλου. Μάλιστα, υπάρχει διεθνής νοµολογία µε βάση τις
παρατηρήσεις της Ελλάδας ότι δεν δίνονται εµπράγµατες εγγυή-
σεις, διότι ο πρώτος για τον οποίο πρέπει κανείς να λάβει µέρι-
µνα είναι ο λαός σε κάθε χώρα, στην προκειµένη περίπτωση ο
ελληνικός λαός.

Ας έρθουµε στο συγκεκριµένο θέµα που συζητούµε σήµερα.
Έχει δίκιο ο παριστάµενος Υπουργός που µίλησε για την επάρ-
κεια των τροφίµων. Αυτό είναι ένα πολύ µεγάλο θέµα. Όντως,
αυτός πρέπει να είναι ο εθνικός µας στόχος για τον πρωτογενή
µας τοµέα. Άλλωστε γνωρίζει πολύ καλά, όπως και οι συνάδελφοι
που είναι εξειδικευµένοι στα αγροτικά θέµατα, ότι η Κοινή Αγρο-
τική Πολιτική, που έγινε στα τέλη της δεκαετίας του 1950 στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, αποτελεί το συµβιβασµό των γαλλικών γε-
ωργικών και των γερµανικών βιοµηχανικών προϊόντων. 

Μάλιστα, τότε η Κοινή Αγροτική Πολιτική αποτελούσε το 75%
των εσόδων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ακριβώς για να µειώσει
τη διαφορά µεταξύ του φτωχού ευρωπαϊκού νότου εκείνης της
εποχής, των λίγων κρατών, και του πλούσιου βορρά. 

Βασικό στοιχείο στη χάραξη αυτής της πολιτικής ήταν το επι-
σιτιστικό πρόβληµα, το οποίο υπήρξε στην Ευρώπη και λόγω του
παγκοσµίου πολέµου και αµέσως µετά. Νοµίζω ότι σ’ αυτό πρέ-
πει ιδιαιτέρως να σταθούµε, γι’ αυτό και κάνω µνεία σ’ αυτό το
θέµα. Και εκεί όντως µπορεί να χαραχθεί µια εθνική στρατηγική. 

Όµως, δυστυχώς, ο πρωτογενής τοµέας διελύθη στην Ελ-
λάδα. Και διελύθη, γιατί υπάρχουν δύο προπατορικά αµαρτή-
µατα. Το ένα προπατορικό αµάρτηµα το έκανε ο Κωνσταντίνος
Σηµίτης ως Υπουργός Γεωργίας, µε το νόµο για τους συνεταιρι-
σµούς. 

Τότε µάλιστα, ως νεαρός οικονοµολόγος, παρατηρούσα ένα
παράδοξο, για άνθρωπο µάλιστα που ασχολείται µε τα οικονο-
µικά, τον κ. Σηµίτη: απαγόρευε σε ιδιωτικές εταιρείες παραγω-
γής αγροτικών προϊόντων να εξάγουν αγροτικά προϊόντα σε
τρίτες χώρες, βάζοντάς τους µάλιστα, δασµό και ποσόστωση. 

Μα, αν καταστράφηκε ο αµπελοοινικός τοµέας στην Ελλάδα,
αν δεν έχουµε πια στην Κρήτη και στην Πελοπόννησο, ιδιαίτερα
στην περιοχή της Κορινθίας, σταφίδα σε επαρκείς  ποσότητες,
είναι γιατί διαλύθηκε το συνεταιριστικό κίνηµα, η εξυπηρέτηση
του οποίου οδήγησε µια εφηβικά σκεπτόµενη σοσιαλιστική κυ-
βέρνηση εκείνης της εποχής να καταστρέψει τον ιδιωτικό τοµέα. 

Θυµάµαι, µάλιστα, ιδιωτικές εταιρείες εξαγωγής σταφίδας να
αγωνίζονται να ανοίξουν αγορές στην Ιαπωνία και να το απαγο-
ρεύει το Υπουργείο Γεωργίας, ο κ. Σηµίτης, δυστυχώς!

Το δεύτερο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προπατορικό αµάρ-
τηµα –το οποίο είναι το χειρότερο απ’ όλα- ήταν η συζήτηση που
έγινε στη Σύνοδο Κορυφής το 1996 στο Ελσίνκι, τότε που όντως
υπήρξε µια εθνική επιτυχία. Τότε σας θυµίζω ότι προχώρησε η
ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πολύ σηµαντικό
θέµα και ειδικά µε τα θέµατα που υπάρχουν τώρα και στην
Κύπρο και στην ευρύτερη περιοχή. Αυτό ήταν το θετικό. 

Ως αντιστάθµισµα, δυστυχώς, η Ελλάδα δέχθηκε τη σύνδεση
της Τουρκίας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση στα πρότυπα της λογι-
κής των Συµβάσεων Λοµέ. Σας θυµίζω ότι οι Συµβάσεις –και για
όσους µας παρακολουθούν από το κανάλι της Βουλής- είναι οι
συµβάσεις µε τις οποίες από το 1964 -αν θυµάµαι καλά τότε είναι
η πρώτη συµφωνία- είχαν πιέσει οι χώρες, που είχαν αποικίες, να
δοθεί η δυνατότητα σε υπερπόντιες περιοχές, που ήταν πρώην
αποικίες, να εισάγουν προϊόντα, όπως µπανάνες -γι’ αυτό µιλού-
σαµε για δηµοκρατίες της µπανάνα- χωρίς δασµούς στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Αυτή, λοιπόν, η συµφωνία ήταν η συµφωνία
«πιλότος» για τη σύνδεση της Τουρκίας µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση εκείνη την εποχή, χωρίς να πάρει η Ελλάδα κανένα αντι-
σταθµιστικό όφελος. 

Όταν, λοιπόν, παραδείγµατος χάριν, έµπαινε ένας τόνος στα-
φίδας από τα σύνορά µας στον Έβρο, τότε είτε η τουρκική στα-
φίδα ή η σταφίδα από το Ιράν ή την Περσία πλήρωνε µια τιµή
«κατωφλίου», έτσι λεγόταν, δηλαδή µια αντισταθµιστική εισφορά. 

Το κόστος της παραγωγής παραδείγµατος χάρη στον Ιράν, µε
ένα δολάριο το µεροκάµατο εκείνη την εποχή και µε 7.000 στην
Ελλάδα, ήταν τελείως άνισο. Στοίχιζε, λοιπόν, ο τόνος της στα-
φίδας 700 δολάρια, στην Ελλάδα στοίχιζε 1.200 δολάρια, µε ελ-
ληνικά εργατικά χέρια, όχι µε ξένους.

Πλήρωνε, λοιπόν, η σταφίδα εισαγωγής 500 ευρώ για να µπει
σε ίδια τιµή µε την Ελλάδα. Εάν εσείς ήσασταν καταναλωτής στο
Βέλγιο, στην Ολλανδία, στη Γερµανία και σας έδιναν στην ίδια
τιµή ένα προϊόν που είχε ονοµασία προέλευσης -χαίροµαι που
έχουµε καθιερώσει ονοµασίες προέλευσης στην Ελλάδα- από
την Ελλάδα, το Αφγανιστάν ή την Περσία, τι θα παίρνατε; Θα
παίρνατε ελληνική σταφίδα. Έτσι, λοιπόν, κυριαρχούσε η ελλη-
νική σταφίδα και ο πρωτογενής µας τοµέας πήγαινε καλά. 

Το ίδιο γινόταν και για τα βαµβάκια. Το ίδιο γινόταν και για τα
καπνά, το ίδιο γινόταν και για τα σιτηρά. Διότι η Τουρκία, ουσια-
στικά, παράγει τα ίδια προϊόντα µε την Ελλάδα. 

Αν σήµερα, λοιπόν, οδηγήσαµε τους παραγωγούς στο να µην
καλλιεργούν και κυρίως να µην προχωρούν στη συγκοµιδή των
προϊόντων τους, είναι αποτέλεσµα αυτού του προπατορικού
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αµαρτήµατος του 1996. Διότι η Ελλάδα εκείνη την εποχή, αυτό
που έπρεπε να κάνει, αφού η Ευρωπαϊκή Ένωση για πολιτικούς
λόγους ήθελε να εντάξει ή να συνδέσει ή να µισανοίξει την πόρτα
–είδαµε και τις δηλώσεις Σαρκοζί προχθές στη Γεωργία- στην
Τουρκία, θα έπρεπε να πάρει τα αντισταθµιστικά οφέλη. Διότι κα-
ταστρέψαµε τον πρωτογενή τοµέα. Σε ποια χώρα; Σε µία χώρα
στην οποία µέχρι τα τέλη της δεκαετίας του ’80, περίπου το 30%
του πληθυσµού της ασχολούνταν µε τη γεωργία, όταν ο µέσος
ευρωπαϊκός όρος ήταν 6% µε 8%.  

Και φθάσαµε σήµερα να έχουµε ανεργία όχι εκατόν πενήντα
πέντε χιλιάδες, που µας είχε πει το 1983 από του Βήµατος της
Βουλής, στη συζήτηση του προϋπολογισµού ο κ. Ποτάκης, ορ-
µώµενος και απ’ αυτός από την Κορινθία -τόσο µας είχε πει ότι
είναι η ανεργία- αλλά η ανεργία προσεγγίζει το ένα εκατοµµύριο.
Να γιατί. Διότι καταστρέψαµε τον πρωτογενή µας τοµέα. Τώρα,
καταστρέφουµε και τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας,
που είναι η µικροµεσαία και προσωπική επιχείρηση και θα φθά-
σουµε στο ενάµιση εκατοµµύριο. 

Αυτά, λοιπόν, είναι τα αποτελέσµατα της πολιτικής. Βεβαίως,
οι συνάδελφοι έθεσαν όλα τα θέµατα. Και βεβαίως, ο Υπουργός
µε πάρα πολύ καλή διάθεση απάντησε σε πολλά απ’ αυτά. Και
βεβαίως, σε θέµατα κατεύθυνσης µπορούµε να συµφωνήσουµε
σε πολλά περισσότερα. Αλλά τι να τα κάνουµε αυτά; Εµείς θέ-
λουµε να γίνεται διαχείριση; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Άρα, εµείς ως χώρα στο σκληρό πυρήνα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, γιατί τώρα, έτσι όπως πάµε γινόµαστε µία χώρα, όπως
µας είπε ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, µειωµένης δηµοσιο-
νοµικής κυριαρχίας, -ο Πρωθυπουργός δεν µας είπε «µειωµένης
δηµοσιονοµικής κυριαρχίας», µας είπε «µειωµένης κυριαρχίας»,
τελεία- δεν έχουµε τη δυνατότητα ούτε αυτά τα αυτονόητα να
συζητήσουµε. 

Και όπως γνωρίζετε πολύ καλά η Κοινή Αγροτική Πολιτική, που
έχει πέσει πολύ κάτω από το 50% του κοινοτικού προϋπολογι-
σµού, αναθεωρείται. Και αναθεωρείται σε µία λογική της εισδο-
χής πολλών άλλων κρατών και κυρίως της Πολωνίας, που µόνο
το κόστος της σύνδεσης της Πολωνίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση
στοιχίζει όσο ο προϋπολογισµός της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής
πριν από την ένταξή της. 

Βρισκόµαστε, λοιπόν, σε µία πολύ δύσκολη κατάσταση. Χρει-
άζονται ιδιαίτερες πρωτοποριακές κινήσεις στον τοµέα του πρω-
τογενούς τοµέα, διότι όντως όπως είπε και ο Αρχηγός της Νέας
Δηµοκρατίας, ο κ. Σαµαράς, δεν έχει λογική, µία χώρα γεωργική
και κτηνοτροφική να εισάγει κτηνοτροφικά προϊόντα ύψους 1 δι-
σεκατοµµυρίου ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Είναι ντροπή, στη µεγαλύτερη περιοχή παραγωγής, που είναι
η Κρήτη και το Ηράκλειο της Κρήτης, αλλά και η Κορινθία, να πη-
γαίνω στα µεγάλα σούπερ µάρκετ και να αγοράζω σταφίδα τουρ-
κικής προέλευσης. 

Σας ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Κε-
φαλογιάννη.

Θα λάβει το λόγο η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Συνα-
σπισµού της Ριζοσπαστικής Αριστεράς, µετά από συνεννόηση, η
κ. Λίτσα Αµµανατίδου-Πασχαλίδου, Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης.

Ορίστε, κυρία Αµµανατίδου-Πασχαλίδου, έχετε το λόγο.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Ευχαριστώ και τους συναδέλφους, που µου έδωσαν
τη σειρά τους. 

Συζητούµε σήµερα για έναν αγροτικό τοµέα, τον αµπελοοινικό,
µε δύο αρνητικά δεδοµένα. Για τρίτη συνεχή χρονιά καταγράφε-
ται περαιτέρω µείωση της οινοπαραγωγής, ενώ οι τιµές και το
εισόδηµα των αµπελουργών παραµένει καθηλωµένο στα ίδια χα-
µηλά επίπεδα. 

Ο κίνδυνος να απαξιωθεί η αµπελοκαλλιέργεια είναι πλέον
ορατός στις συνθήκες, βεβαίως, που έχουν διαµορφώσει οι πο-
λιτικές όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων στο κοµµάτι του

αγροτικού τοµέα και βέβαια, η οικονοµική κρίση, που µας έχουν
οδηγήσει αυτές οι πολιτικές. 

Η παράταση των προβληµάτων του κλάδου και η αδιαφορία
της Κυβέρνησης θα οδηγήσουν τον Έλληνα αµπελουργό στην
απόφαση να διαλέξει την επιδοτούµενη εκρίζωση, που βεβαίως
γίνεται εδώ και πάρα πολλά χρόνια και µέσα από την Κοινή Αγρο-
τική Πολιτική, αντί για τη συνέχιση της καλλιέργειας, αφού η ενι-
αία ενίσχυση είναι ίδια και στις δύο περιπτώσεις.

Δεν συζητώ, βέβαια, για τη µη στήριξη ή και διεύρυνση των
ΠΟΠ και ΠΓΕ ούτε βεβαίως για το υψηλό κόστος, ειδικά σε πε-
ριόδους κρίσης για µια σαρανταοχτάωρη άδεια που παίρνουν οι
παραγωγοί, για να µπορέσουν να αποστάξουν τα σταφύλια και
να κάνουν τσίπουρο.

Βέβαια, η φετινή παραγωγή συµπίπτει µε το αρνητικό πολιτικό
και οικονοµικό κλίµα, όπου δεν λειτουργεί πλέον ο κανόνας προ-
σφοράς και ζήτησης. Παρά τη µειωµένη παραγωγή και τα ελάχι-
στα αποθέµατα στο µεγαλύτερο ποσοστό των βασικών
αµπελουργικών περιοχών, οι τιµές παρέµειναν καθηλωµένες στα
περσινά επίπεδα και το εισόδηµα του παραγωγού εκµηδενίστηκε
για δεύτερη συνεχή χρονιά. Η φετινή παραγωγή οίνου προβλέ-
πεται κατά 37% µειωµένη σε σχέση µε πέρυσι.

Το ερώτηµα είναι: Με ποιο τρόπο θα καλυφθεί η ζήτηση σε
πρώτη ύλη, όταν αυτή καλύπτεται κατά 90% από την εγχώρια πα-
ραγωγή; Έτσι εκφράζονται φόβοι για µαζικές εισαγωγές οίνου
από τα βόρεια σύνορα της χώρας, ενώ παράλληλα σε Ιταλία και
Ισπανία παρατηρείται µικρότερη παραγωγή και άνοδος των
τιµών.

Ένα ακόµα στοιχείο που επιδεινώνει την κατάσταση στον οι-
νοποιητικό κλάδο είναι και η συµπίεση της καταναλωτικής δαπά-
νης, λόγω της ύφεσης και των µέτρων σε βάρος του µέσου
καταναλωτή και της ελληνικής οικογένειας, οι οποίοι, βέβαια,
στρέφονται όλο και περισσότερο σε φθηνότερα προϊόντα –που
αν µπορούν και αυτά να τα πάρουν- από τη στιγµή που έχει συρ-
ρικνωθεί πάρα πολύ το εισόδηµά τους. 

Η οικονοµική κρίση επηρεάζει σοβαρά και την ελληνική οινο-
ποιία. Η συρρίκνωση του οικογενειακού εισοδήµατος, όπως προ-
είπα, και της καταναλωτικής δαπάνης δεν επιτρέπει την πληρωµή
αυξηµένου κόστους για κρασιά υψηλής ποιότητας. Η κατανά-
λωση θα στραφεί στο χύµα, που ξέρουµε ότι είναι εξαιρετικά
ευάλωτο στη νοθεία, αλλά και στην κερδοσκοπία.

Γνωρίζω από πρώτο χέρι ότι φέτος πουλήθηκε µε 0,20 ευρώ
από τους παραγωγούς το ένα λίτρο κρασί, όταν στα εστιατόρια
της Βόρειας Ελλάδας η τιµή του ενός λίτρου χύµα, κακής ποι-
ότητας, τις περισσότερες φορές το κρασί έφτανε στα 10 ευρώ
το λίτρο. Αυτός που κέρδισε από τη διαφορά τιµής δεν είναι ούτε
ο αµπελουργός ούτε ο καταναλωτής, αλλά όλοι οι ενδιάµεσοι.
Δυστυχώς, και εδώ ισχύει ό,τι ισχύει για πολλά αγροτικά προ-
ϊόντα µε την παρέµβαση των µεσαζόντων, δηλαδή ανεξέλεγκτη
και ασύδοτη αγορά, έλλειψη κανόνων και υγιούς ανταγωνισµού.

Είναι ανάγκη να µιλήσουµε για τις εγγενείς αδυναµίες του κλά-
δου, που καθορίζουν το παρόν και το µέλλον της αµπελουργίας
στη χώρα µας, που πρόκειται για τους αξιόπιστους µηχανισµούς
ελέγχου. Αν και η βασική νοµοθεσία θεσπίστηκε από τη δεκαετία
’75-’85, δεν έγινε δυνατόν να ελεγχθεί η παραγωγή ούτε ως προς
τον όγκο αλλά ούτε ως προς την ποιότητα. Δεν υπάρχουν δη-
λαδή απογραφικά στοιχεία, αλλά µόνο κατά προσέγγιση στοι-
χεία, που δείχνουν ότι δεν ταυτίζονται αυτά της δηλούµενης
παραγωγής µε την πραγµατική παραγωγή που παραλαµβάνουν
τα οινοποιεία.

Οι έλεγχοι, καθώς και η προσπάθεια εφαρµογής οποιασδή-
ποτε πολιτικής, αποδεικνύουν  ότι ο τοµέας είναι προβληµατικός
και ότι ο αµπελοοινικός κλάδος ακολουθεί µια στρεβλή ανά-
πτυξη, παρά τα λίγα θετικά βήµατα που έχουν γίνει τα προηγού-
µενα χρόνια, όπως βελτίωση της ποιότητας, µεγαλύτερες
εξαγωγές, καλύτερη παρουσίαση και συσκευασία.

Είναι γνωστό ότι βασικό εργαλείο ελέγχου σε όλα τα ευρω-
παϊκά οινοπαραγωγικά κράτη-µέλη είναι το Αµπελουργικό Μη-
τρώο. Στη χώρα µας σε ορισµένες περιπτώσεις το µητρώο αυτό
παρουσιάζει απόκλιση από τους επιτόπιους ελέγχους έως και
65%. Η µερική διόρθωση µέσω του ΟΣΔΕ δεν αρκεί, καθώς εξα-
κολουθούν να µην ταυτίζονται τα στοιχεία του Μητρώου µε αυτά
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του ΟΣΔΕ. 
Βασική, λοιπόν, προϋπόθεση για την πραγµατοποίηση αξιόπι-

στων ελέγχων εξυγίανσης του κλάδου είναι ένα συνεχώς ανανε-
ούµενο Αµπελουργικό Μητρώο µε κύριο υπεύθυνο το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για τους δευτεροβάθµιους
ελέγχους και βεβαίως, για όλο το φάσµα, από το χωράφι µέχρι
το οινοποιείο.

Η µειωµένη παραγωγή για φέτος οφείλεται κυρίως στη δρα-
µατική προσβολή από τον περονόσπορο, κύριε Υπουργέ, στις πε-
ρισσότερες αµπελουργικές περιοχές της χώρας, µε ενδείξεις ότι
πρόκειται σαφώς για επιδηµική µορφή καταστροφικού χαρα-
κτήρα.

Παρά το γεγονός ότι οι Έλληνες αµπελουργοί έχουν καταβά-
λει υψηλότατα ασφάλιστρα στον ΕΛΓΑ, δεν είναι αυτονόητο ότι
θα αποζηµιωθούν, γιατί η περίπτωση αυτή δεν εντάσσεται στον
κανονισµό του ΕΛΓΑ, ενώ τα ΠΣΕΑ είναι µια διαδικασία που,
όπως τουλάχιστον τα αντιµετωπίζει το Υπουργείο, δεν µας πείθει
για τις προθέσεις του να καλύψει τουλάχιστον ένα µέρος των
απωλειών στο εισόδηµα των αµπελουργών. 

Έχουµε πρόσφατα καταθέσει ερώτηση όπου θέσαµε το ζή-
τηµα της αποζηµίωσης από κρατικές ενισχύσεις µε την επί-
σπευση των ενεργειών από πλευράς ΕΛΓΑ και Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, γιατί γνωρίζουµε ότι οι αµ-
πελουργοί έχουν υποβληθεί σε έξοδα για την καταπολέµηση της
ασθένειας και πολλοί από αυτούς έχουν οδηγηθεί σε οικονοµικό
αδιέξοδο. Προς το παρόν είναι άγνωστο αν και κατά πόσο έχει
ερευνηθεί το θέµα από την Επιστηµονική Επιτροπή και αν υπάρ-
χει πόρισµα της Επιτροπής αυτής.

Είναι ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, να µας ενηµερώσετε σε αυτό
το θέµα για το πού βρίσκεται αυτή η διαδικασία. Ο αµπελοοινικός
τοµέας στην Ελλάδα πρέπει να ξεπεράσει προβλήµατα πρωτο-
γενούς παραγωγής, οινοποίησης, εµπορίας και εξαγωγικού προ-
σανατολισµού και εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ, θεωρούµε ότι έχει προο-
πτικές βελτίωσης, αλλά θυµίζουµε ότι ο αγρότης-αµπελουργός
και ο µέσος καταναλωτής είναι οι συνήθεις αδικηµένοι από µία
στρεβλή αγορά και έναν πόλεµο συµφερόντων, κυρίως του ιδιω-
τικού τοµέα.

Η Κυβέρνηση έχει ευθύνες και οφείλει να στρέψει την προ-
σοχή της σε µία εθνική πολιτική για το κρασί, µε τη βελτίωση των
όρων παραγωγής και του εισοδήµατος των αµπελουργών, την
εξυγίανση του εµπορίου, τη βελτίωση της θέσης του ελληνικού
κρασιού στην ευρωπαϊκή και όχι µόνο αγορά, τη στήριξη µε συµ-
πληρωµατικά µέτρα ενίσχυσης από εθνικούς πόρους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τέλος -και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας-
πέραν όσων ανέφερα, πρόβληµα δηµιουργεί η Αγροτική Τράπεζα
στις περισσότερες συνεταιριστικές οργανώσεις, που, ενώ τους
έχουν εγκριθεί άτοκα δάνεια µε εγγύηση του ελληνικού δηµο-
σίου, η Αγροτική Τράπεζα δεν τους τα χορηγεί. Αντ’ αυτού, τους
δανειοδοτεί µε υψηλά επιτόκια που φτάνουν µέχρι και το 12%.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κυρία συνάδελφε.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Επόµενο είναι, οι συ-
νεταιρισµοί να µην µπορούν να χρηµατοδοτηθούν ούτε από
άλλες τράπεζες, αφού η ακίνητη περιουσία τους είναι υποθηκευ-
µένη στην Αγροτική Τράπεζα και αυτό θα πρέπει να το δει άµεσα
το Υπουργείο.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ευχαριστώ
πάρα πολύ και για την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας, Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. Νικόλαος Μωραΐτης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τα προβλήµατα της αγροτιάς και ειδικά των µικρών και φτω-

χοµεσαίων αγροτών είναι πολλά και οξυµένα. Βιώνουν τις συνέ-
πειες της αντιαγροτικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των
ελληνικών κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας,
που έχουν συναποφασίσει αυτές τις επιλογές. Ταυτόχρονα, σή-
µερα, βιώνουν τις βαριές επιπτώσεις από την καπιταλιστική οι-
κονοµική κρίση και τις επιταγές του µνηµονίου.

Η αρνητική πορεία της αγροτικής οικονοµίας επιταχύνεται
ολοένα και µε µεγαλύτερους ρυθµούς και αυτό φαίνεται από το
ότι έχουµε σοβαρό έλλειµµα στην κάλυψη των διατροφικών
αναγκών -το καλύπτουµε µε εισαγωγές αγροτικών προϊόντων σε
βάρος της εγχώριας παραγωγής- µείωση του αγροτικού εισοδή-
µατος, ξεκλήρισµα όλο και µεγαλύτερου αριθµού µικρών και µε-
σαίων αγροτών.

Ταυτόχρονα, προκλητικά είναι τα κέρδη για τους εµποροβιο-
µήχανους, για τους µεγαλοεισαγωγείς, όπως συµβαίνει και µε το
κρασί και µε τα σταφύλια, που εισάγονται αθρόα από τρίτες
χώρες, από τη Χιλή, την Αυστραλία, τα Βαλκάνια και αλλού, κάτω
από τις συµφωνίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις κατευθύνσεις
της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, του Παγκόσµιου Οργανισµού
Εµπορίου, συµπιέζοντας τις τιµές του παραγωγού σε εξευτελι-
στικά επίπεδα, που δεν καλύπτουν ούτε το κόστος παραγωγής.
Αυτό έχει σαν αποτέλεσµα, τεράστιες ποσότητες κρασιού να µέ-
νουν αδιάθετες στις δεξαµενές και οι παραγωγοί να µένουν
απλήρωτοι για δεκαπέντε µήνες, όπως συνέβη πέρυσι και πρό-
περσι, όπου µόλις πριν λίγο καιρό πληρώθηκαν.

Αυτή η αβεβαιότητα ωθεί τους µικροπαραγωγούς, τους µικρο-
καλλιεργητές στην ένταξή τους σε προγράµµατα εκρίζωσης και
οριστικής εγκατάλειψης της αµπελοκαλλιέργειας, µε στόχο να
µαζευτεί και αυτή η παραγωγή σε λίγα χέρια µεγαλοκαλλιεργη-
τών. Έχουµε αυτό που αναφέρουµε πιο πάνω «απούλητη σοδιά»
και οι βιοµήχανοι εκβιάζουν να ρίξουν τις τιµές σε ακόµη πιο
εξευτελιστικά επίπεδα, µε αποτέλεσµα να συρρικνώνεται παρα-
πέρα το ήδη πενιχρό εισόδηµα των παραγωγών.

Στην επερώτηση η Νέα Δηµοκρατία κάνει επισηµάνσεις, δια-
πιστώσεις για τα προβλήµατα. Κουβέντα, όµως, ανάσα για τις αι-
τίες, τους υπεύθυνους που δηµιούργησαν αυτά τα προβλήµατα,
γιατί είναι η ίδια, µαζί µε το ΠΑΣΟΚ και την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Μιλάει µε µισόλογα και λέει ότι είναι δήθεν θέµα χειρισµών. Θέλει
να αθωώσει µε αυτήν την τακτική την Ευρωπαϊκή Ένωση, τη λυ-
κοσυµµαχία του κεφαλαίου. 

Γι’ αυτό η φτωχοµεσαία αγροτιά της χώρας πρέπει να βγάλει
συµπεράσµατα, να τιµωρήσει τους υπεύθυνους, που δεν είναι
άλλοι από την Ευρωπαϊκή Ένωση, τις ελληνικές Κυβερνήσεις, τα
κόµµατα του ευρωµονόδροµου.

Βέβαια, οι ευθύνες είναι σοβαρές και για τις συµβιβασµένες
ηγεσίες του συνεταιριστικού και συνδικαλιστικού κινήµατος, που
επιχορηγούνται, κύριε Υφυπουργέ, µε το νέο νόµο από τους συ-
νεταιρισµούς και τους αγροτικούς συλλόγους από τα χαράτσια,
γιατί πράγµατι είναι χαράτσια αυτά που έχετε επιβάλει στη φτω-
χοµεσαία αγροτιά.

Στους αµπελοκαλλιεργητές είναι δυσβάσταχτα τα χαράτσια.
Στα επιτραπέζια σταφύλια ξεπερνούν τα 50 ευρώ, ενώ τα χρή-
µατα αυτά τα δίνετε στους νεκροθάφτες της φτωχοµεσαίας
αγροτιάς, στην ΠΑΣΕΓΕΣ, στη ΓΕΣΑΣΕ, στη ΣΥΔΑΣΕ. Για τις ζη-
µιές στα αµπέλια, στα σταφύλια από τον περονόσπορο δεν δί-
νετε ούτε ευρώ. Τους στέλνετε στα ΠΣΕΑ. Είναι αυτό που λέει ο
λαός µας: «καλά κρασιά». Αν πάρουν κάποια «ψίχουλα», αυτό θα
γίνει µετά από χρόνια, εάν το επιτρέψει η Ευρωπαϊκή Ένωση

Κι εσείς και η Νέα Δηµοκρατία οδηγήσατε τον ΕΛΓΑ στη χρε-
οκοπία και αργά ή γρήγορα θα τον παραδώσετε στην πλήρη ιδιω-
τικοποίηση. Πριν δύο ηµέρες σε φιέστα στο Υπουργείο παρου-
σιάσατε σαν επιτυχία τις προτάσεις της Κοµισιόν για την ΚΑΠ το
2014-2020. Δεν είναι βέβαια, η πρώτη φορά που πανηγυρίζετε.
Πάντα για επιτυχίες λέγατε και για τους αγρότες ερχόταν φτώχια
και εξαθλίωση. Έτσι θα γίνει και τώρα. Έρχονται πραγµατικά
µαύρες µέρες για τη φτωχή αγροτιά, γιατί στόχος της ΚΑΠ του
2014-2020 είναι η πλήρης κυριαρχία της µεγάλης ιδιοκτησίας µε
καπιταλιστικούς όρους αγοράς.

Σε αυτήν την προοπτική δεν χωρούν µικροµεσαίοι αγρότες. Η
καταστροφή όσων έχουν αποµείνει είναι βεβαία και θα γίνει
άµεσα, γρήγορα και βίαια. Μπροστά σ’ αυτήν την κατάσταση, η
φτωχοµεσαία αγροτιά πρέπει να παλέψει για το δυνάµωµα του
κοινωνικού, λαϊκού µετώπου αντίστασης, ανυπακοής και αντεπί-
θεσης για την ανατροπή αυτής της βάρβαρης πολιτικής, της
εξουσίας των µονοπωλίων. Να αγωνιστεί για την αγροτική ανά-
πτυξη, που θα υπηρετεί τις ανάγκες το λαού, που θα υλοποιείται
στο πλαίσιο του κεντρικού σχεδιασµού της οικονοµίας µε κοινω-
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νικοποίηση των συγκεντρωµένων µέσων παραγωγής και της
αγροτικής γης, τη δηµιουργία των παραγωγικών συνεταιρισµών,
που θα προωθούν κοινές καλλιέργειες µε κρατική στήριξη για
παραγωγή φθηνών και ασφαλών τροφίµων για τη διατροφή του
λαού και για τις ανάγκες του και θα δίνει πρώτη ύλη και στη µε-
ταποιητική βιοµηχανία.

Κλείνοντας, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας διεκδικεί, µαζί
µε τη φτωχοµεσαία αγροτιά τον ΕΛΓΑ, αποκλειστικά κρατικό
φορέα µε πλήρη ασφάλιση αγροτικής παραγωγής ή κεφαλαίου
για το 100% των ζηµιών από όλους τους φυσικούς κινδύνους και
τις νόσους.

Ζητάµε να δοθεί 100% αποζηµίωση από τον ΕΛΓΑ στους αµ-
πελοκαλλιεργητές  που επωµιστήκαν τεράστιες ζηµιές από τον
περονόσπορο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μωραΐτη.
Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΛΑΟΣ, ο κ. Αστέριος Ροντούλης, Βουλευτής Λάρισας.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατάγοµαι από ένα µέρος, τον Τύρναβο, που

παράγει κρασί, ούζο και τσίπουρο αρίστης ποιότητας. Επιτρέψτε
µου, λοιπόν, επ’ ευκαιρία της επίκαιρης επερωτήσεως, να επικεν-
τρώσω την οµιλία µου στο τσίπουρο, το οποίο πρέπει να σας πω
ότι είναι για τους αµπελοκαλλιεργητές ό,τι είναι η φέτα για τον
κτηνοτρόφο. 

Πρέπει, λοιπόν, να ειπωθεί το εξής εξ αρχής: Είµαστε υπέρµα-
χοι –και το τονίζω µετ’ εµφάσεως- της διασυνδέσεως του τσίπου-
ρου µε οινοποιήσιµα σταφύλια, που καλλιεργούνται αποκλειστικά
εντός Ελλάδος ή σε διάφορες συγκεκριµένες περιοχές της
χώρας.

Με άλλα λόγια, κύριε Υπουργέ, θεωρούµε ότι δεν πρέπει κατά
κανένα τρόπο, να επαναληφθεί το λάθος που έγινε εδώ και ενά-
µιση χρόνο από το ελληνικό Υπουργείο Οικονοµικών επί δικής
σας Κυβερνήσεως, το οποίο έστειλε τεχνικό φάκελο για το προ-
ϊόν ούζο στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, χωρίς να υπάρχει η πρόνοια
της παραγωγής του συγκεκριµένου αποστάγµατος από πρώτη
ύλη, αποκλειστικά παραγόµενη στον ελληνικό χώρο, µολονότι –
και το τονίζω αυτό- οι ευρωπαϊκοί κανονισµοί δίνουν τη δυνατό-
τητα στα κράτη-µέλη να διασυνδέουν ή να µη διασυνδέουν τα
αποστάγµατά τους µε πρώτη ύλη αγροτικής παραγωγής, εγχώ-
ριας, βεβαίως, προελεύσεως. 

Μάλιστα, πρέπει να σας πω ότι τα κράτη-µέλη αποφασίζουν
κατά το συµφέρον τους. Η Γερµανία, για παράδειγµα, διασυνδέει
τα αποστάγµατά της µε τον τρόπο παραγωγής και όχι µε την
πρώτη ύλη, γιατί βεβαίως, δεν είναι αγροτική χώρα. Όµως, εµείς
έχουµε κάθε συµφέρον, ως αγροτική χώρα, να διασυνδέσουµε
τα αποστάγµατά µας –το ούζο ή το τσίπουρο- µε πρώτη ύλη πα-
ραχθείσα στην Ελλάδα. Για το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό, αυτό
είναι ένα κοµβικό σηµείο.

Πώς έχει η κατάσταση σήµερα για το τσίπουρο, αγαπητοί συ-
νάδελφοι; Η κατάσταση έχει ως εξής: Βάσει του Κανονισµού
110/2008 κατοχυρώθηκε σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης η ελ-
ληνικότητα του τσίπουρου. Δηλαδή, κατοχυρώσαµε ότι τσίπουρο
ίσον Ελλάδα, χωρίς να έχουµε καταθέσει τεχνικό φάκελο. Εκκρε-
µεί η κατάθεση του τεχνικού φακέλου. Βάσει δε του Κανονισµού
1576/1989, όσον αφορά τα τσίπουρα, κατοχυρώσαµε σε επίπεδο
Ευρωπαϊκής Ένωσης τέσσερις ονοµασίες γεωγραφικής ενδεί-
ξεως. Είναι το τσίπουρο Θεσσαλίας, το τσίπουρο Μακεδονίας,
το τσίπουρο Τυρνάβου και η τσικουδιά ή τσίπουρο Κρήτης ου-
σιαστικά, χωρίς και πάλι να καταθέσουµε τεχνικό φάκελο. Εκκρε-
µεί, δηλαδή, η κατάθεση των τεχνικών φακέλων γι’ αυτά τα
προϊόντα.

Εδώ, λοιπόν, ενόψει της καταθέσεως των τεχνικών φακέλων –
και εδώ θέλω την προσοχή σας, κύριε Υπουργέ- πρέπει να εφαρ-
µοστεί η αρχή της εντοπιότητας και όσον αφορά τον τόπο
παραγωγής του αποστάγµατος και όσον αφορά την πρώτη ύλη,
από την οποία παράγεται το απόσταγµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Με άλλα λόγια, όταν λέµε «τσίπουρο Τυρνάβου», πρέπει να εν-

νοούµε το τσίπουρο που παράγεται στην περιοχή του Τυρνάβου
από σταφύλια του Τυρνάβου! Όταν λέµε «τσίπουρο Θεσσαλίας»,
πρέπει να εννοούµε το τσίπουρο που παράγεται εντός της Θεσ-
σαλίας από σταφύλια που παράγονται στη θεσσαλική γη. 

Κύριε Υπουργέ, τι θα κερδίσουµε, αν εφαρµόσουµε αυτήν την
αρχή της εντοπιότητας; Θα κερδίσουµε τα εξής: Πρώτον, οι
έλεγχοι θα γίνουν καλύτεροι. Δεύτερον, θα δοθεί η δυνατότητα
να κατοχυρωθεί εν τοις πράγµασι, στην πραγµατικότητα, ο τοπι-
κός χαρακτήρας του τσίπουρου. Και, τρίτον και κυριότερον, η
προστιθέµενη αξία θα παραµείνει στον τόπο εκείνον, γενιές του
οποίου εργάστηκαν για χρόνια, προκειµένου να έρθει στην επι-
φάνεια και ένα συγκεκριµένο όνοµα, όπως, για παράδειγµα, «τσί-
πουρο Τυρνάβου».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Οι κάτοικοι του Τυρνάβου περιµένουν να παράγεται στον Τύρ-

ναβο από σταφύλια του Τυρνάβου. Είναι και αυτονόητο αυτό που
ζητάνε. 

Όµως θα πρέπει να σας πω ότι το ελληνικό Υπουργείο Οικο-
νοµικών -κι εδώ θέλουµε τη δική σας παρέµβαση- καταστρατή-
γησε εδώ και ένα µήνα περίπου µε υπουργική απόφαση την αρχή
αυτή. Δηλαδή, έδωσε τη δυνατότητα παραγωγής τσίπουρου, σε
κάποιον µε την ονοµασία «τσίπουρο Τυρνάβου» και ας φέρνει
πρώτη ύλη από άλλη περιοχή, από τη Σάµο, για παράδειγµα. 

Θέλουµε την παρέµβαση του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, γιατί το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων έχει και τα Αµπελουργικά Μητρώα, βάσει των οποίων
µπορούν να ασκηθούν οι έλεγχοι µέσω της δήλωσης παραγωγής
και συγκοµιδής. Και βεβαίως, γνώµη θα πρέπει να εκφράζει η
εκάστοτε αρχή της αιρετής περιφέρειας, γιατί το ζήτηµα αυτό
έχει βασικότατα αναπτυξιακά χαρακτηριστικά. 

Εµείς, λοιπόν, σαν Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, στέλνουµε
ένα µήνυµα στον κόσµο, ζητούµε τη διασύνδεση του τσίπουρου
και του ούζου µε εγχώριες παραγόµενες πρώτες ύλες αγροτικής
προέλευσης. Είναι κανόνας αυτός για εµάς, που θα πρέπει να
εφαρµόζεται σε όλα τα επίπεδα και στο τοπικό επίπεδο και στο
γενικότερο, ευρύτερο, εθνικό επίπεδο.

Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αστέριο Ροντούλη. 

Ο κ. Εµµανουήλ Μπεντενιώτης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΠΑΣΟΚ και Βουλευτής Α’ Πειραιώς έχει το λόγο.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριοι συνάδελφοι, τη χώρα από την κρίση θα τη σώσει ο λαός
µας. Αυτό το λέω σαν απάντηση στα όσα υπογράµµισε ο αγαπη-
τός φίλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Τη χώρα θα τη σώσει ο λαός µας και η Κυβέρνηση που έχει
εκλεγεί από αυτόν το λαό και µαζί µε την Κυβέρνηση, οι όποιες
κοινωνικές και παραγωγικές δυνάµεις συστρατεύονται προς
αυτήν την κατεύθυνση και την κρίσιµη προσπάθεια. 

Δεν θα υπάρξει ναυάγιο και δεν θα έχουµε ναυαγοσωστικά και
δεν θα έχουµε ως εκ τούτου και δικαιώµατα ναυαγίου. Η ιστορία
θα κρίνει όλους µας, τη συµπεριφορά όλων µας, την προσφορά
όλων µας και την ολιγωρία εκείνων, κάποιων, που από καιροσκο-
πισµό λειτουργούν αλλιώτικα. 

Σ’ αυτήν την προσπάθεια ακριβώς ο πρωτογενής τοµέας, ο
αγροτικός τοµέας πρέπει και µπορεί να παίξει έναν πρωταγωνι-
στικό ρόλο, για να µπορούµε µετά το πέρας της προσπάθειας
και τα επιτεύγµατα αυτής της ανηφορικής πορείας του Γολγοθά,
µετά τον κάµατο της εποχής να πιούµε ένα κρασί που να είναι
ελληνικό. Γι’ αυτό ο αµπελοοινικός τοµέας της αγροτικής οικο-
νοµίας αναµφίβολα, είναι ιδιαίτερα σηµαντικός για τη χώρα µας.
Έχουµε, κύριοι συνάδελφοι, προϊόντα ονοµασίας προέλευσης
ανωτέρας ποιότητας και προστατευόµενης γεωργικής ένδειξης,
µε µεγάλες δυνατότητες εξαγωγών και στις πιο δύσκολες ξένες
αγορές. Τα στοιχεία που προκύπτουν είναι πράγµατι ενδιαφέ-
ροντα και νοµίζω µας ενθαρρύνουν στην προσπάθεια να αναδεί-
ξουµε αυτό το προϊόν, να το εγκαταστήσουµε στις πλέον
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απαιτητικές αγορές, στη διεθνή παγκόσµια αγορά, έτσι ώστε να
δώσουµε έµφαση σε ένα προϊόν που αντιµετωπίζει χαµηλό πο-
σοστό συνολικής αξίας στην Ευρωπαϊκή παραγωγή. Ενώ ακόµα
είναι υψηλό και το ποσοστό εισαγωγών κρασιών στην πατρίδα
µας, όταν θα έπρεπε ακριβώς από καταναλωτική συνείδηση, να
επιµένουµε στην κατανάλωση των ελληνικών κρασιών, τα οποία
άλλωστε είναι και εξαιρετικής ποιότητας. 

Όντως, θα πρέπει να υιοθετήσουµε µία επικοινωνιακή εκστρα-
τεία στήριξης της κατανάλωσης των ελληνικών κρασιών, αλλά
και να βοηθήσουµε προς µια εθνική καµπάνια για την προώθηση
των εξαγωγών των ελληνικών κρασιών στη διεθνή αγορά, αφού
ο Ελληνισµός της Διασποράς στην παγκόσµια κοινότητα µπορεί
και πρέπει να επιβάλει αυτήν την κατανάλωση στις πιο απαιτητι-
κές, στις πιο δύσκολες αγορές. Έχουµε γι’ αυτό όλοι µας µια
εθνική, µια κοινωνική ευθύνη να στηρίξουµε τα ελληνικά προ-
ϊόντα και βασικά και κύρια το κρασί. 

Θέλω να θυµηθώ, κύριε συνάδελφοι, ένα βράδυ πολύ-πολύ
παλιότερα µιας συγκλονιστικής µαζικής συνεστίασης στο Το-
ρόντο του Καναδά χιλιάδων αποδήµων της ελληνικής εκεί παροι-
κίας σε µια εθνική έξαρση, αφού και το θέµα της συνάντησης
αφορούσε το Κυπριακό και την ελληνική συστράτευση για την
επίλυση των δικαίων του κυπριακού λαού και να θυµηθώ τότε την
ατµόσφαιρα που πληµµύριζε από εθνικό φρόνηµα και να θυµηθώ
ακόµα, όµως, ότι στο τραπέζι έρεε κρασί Ισπανίας. Αυτό επιβε-
βαίωνε την ειδικότερη αµέλεια που επιδεικνύουµε στην προ-
ώθηση των ελληνικών µας προϊόντων.

Ακριβώς γι’ αυτό, το πρόγραµµα που έχει προωθήσει η Κυβέρ-
νηση και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης είναι ξεχωριστά εν-
διαφέρον και πρέπει να στηριχτεί απ’ όλους µας. 

Αναµφίβολα, η αγροτική πολιτική της Κυβέρνησης έχει στόχο
την αναδιοργάνωση του τοµέα της αγροτικής οικονοµίας, έχει
στόχο τη στήριξη της πρωτογενούς παραγωγής, έχει στόχο την
επιστροφή στη γεωργία, την εντατική καλλιέργεια των υψηλής
στρεµµατικής απόδοσης προϊόντων, όπως είναι και το κρασί.
Γιατί εδώ πρέπει να δούµε και να παρατηρήσουµε ότι απ’ αυτήν
την πολιτική του Υπουργείου και της Κυβέρνησης έχουµε µία
ανοδική πορεία των εξαγωγών στις µεγάλες αγορές, στις ΗΠΑ,
στον Καναδά, στην Κίνα, στην Αυστραλία, στη Βραζιλία. Μάλιστα,
στις χώρες των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, του Καναδά
και της Κίνας έχουµε µία αύξηση που κυµαίνεται περίπου στο
40%. 

Γι’ αυτό ακριβώς, το πρόγραµµα της προβολής και της προ-
ώθησης των οίνων στις τρίτες χώρες, από τον πρώτο χρόνο της
εφαρµογής του, παρουσιάζει αξιόλογα αποτελέσµατα. Είναι ένα
τριετές πρόγραµµα, το οποίο µπορεί να διασφαλίσει θεαµατικά
αποτελέσµατα στην προώθηση των εξαγωγών του οίνου. Έχει
δε ειδικότερο ενδιαφέρον η αναφορά του, γιατί η εφαρµογή του
τον πρώτο χρόνο και στην περίοδο του 2010-2013, µε έναν προ-
ϋπολογισµό 36,3 εκατοµµύρια ευρώ, αποσκοπεί στην ενίσχυση
της ανταγωνιστικής θέσης του ελληνικού κρασιού στις σηµαντι-
κότερες αγορές των τρίτων χωρών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, θα ήθελα σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε -που παρακαλώ
να έχω στη διάθεσή µου ακόµα- να επιµείνω σε ένα σηµείο που
αφορά τον παριστάµενο Υφυπουργό, σε σχέση µε τη δική του
συµβολή στη διαµόρφωση µιας καινούργιας κοινής υπουργικής
απόφασης που ξεπερνάει τις αντιξοότητες και τις δυσλειτουρ-
γίες του συστήµατος και να επιµείνω εδώ και να υπογραµµίσω
µε έµφαση τα αποτελέσµατα που διαµορφώνει η συνεργασία για
τις συνθήκες που πρέπει να ακολουθηθούν για την αναγέννηση
της υπαίθρου. Αυτό το απτό παράδειγµα της ανατροπής, κύριε
Υφυπουργέ, αυτής της κοινής υπουργικής απόφασης δείχνει τη
δυνατότητα που έχουµε, γιατί προωθούνται εδώ µε την αλλαγή
της, µε την τροποποίησή της διαδικασίες χωρίς κόστος, χωρίς
χρόνο και µε συνέπεια και συνευθύνη του ελέγχου της χρήσης
του νερού. 

Εµείς από την Τροιζηνία, κύριε Υφυπουργέ, πραγµατικά έχον-
τας υπογραµµίσει το ζήτηµα χαιρετίζουµε αυτή σας την προσέγ-
γιση που έχει να κάνει και µε τη γνώση σας, αλλά και µε την
ευαισθησία σας. Διότι θέλουµε πραγµατικά να διαχειριστούµε το

νερό ως το πολυτιµότερο στοιχείο της αγροτικής παραγωγής,
αλλά και της ζωής, αλλά πρέπει να διαχειριστούµε και την αγρο-
τιά µε υψηλό αίσθηµα ευθύνης και ευαισθησία, όπως το κάνει η
Κυβέρνηση και το Υπουργείο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε.
Ολοκληρώθηκαν οι αγορεύσεις τον Κοινοβουλευτικών Εκπρο-

σώπων και εισερχόµεθα στις δευτερολογίες των επερωτώντων
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Κορινθίας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Κωνσταντίνος Κόλλιας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, θα συµφωνήσω
απολύτως µε όσα είπε ο αγαπητός µας Πρόεδρος ο κ. Πολύδω-
ρας ότι τα θέµατα που αφορούν τη γεωργία δεν προσφέρονται
για µία µικροκοµµατική εκµετάλλευση και θα πρέπει να  υπάρχει
σχέδιο, στρατηγική και εθνική συνεννόηση. Γι’ αυτό δεν δυσκο-
λεύοµαι να αναγνωρίσω ότι πολλές από τις απαντήσεις που δώ-
σατε, τις κρίνω ως ιδιαίτερα θετικές. Όπως για παράδειγµα το
γεγονός ότι παρατείνετε την προθεσµία και αλλάζετε τη διαδι-
κασία για τη νοµιµοποίηση των γεωτρήσεων, για τους ελέγχους
που προτίθεσθε να κάνετε, για την τακτοποίηση του µητρώου,
για την τακτοποίηση του θέµατος που αφορά τις καλλιέργειες
τριπλής χρήσης.

Έχω µια σοβαρότατη διαφωνία σε ό,τι αφορά τις κατ’ εξαί-
ρεση αποζηµιώσεις. Θα ήθελα να σας θυµίσω ότι ο νόµος που
ψηφίσατε αναφέρει σαφέστατα –και το γνωρίζετε πολύ καλά,
κύριε Υπουργέ- ότι υπάρχει δυνατότητα ένα αίτιο το οποίο δεν
προβλέπεται στον Κανονισµό και όταν αποδεικνύεται επιστηµο-
νικά ότι δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί –είναι πέρα από τις δυνά-
µεις της επιστήµης- µπορεί να ενταχθεί πρόσκαιρα ή µόνιµα στον
Κανονισµό. Η διαδικασία που ακολουθείται είναι σχεδόν η ίδια.

Η επιστηµονική επιτροπή µαζί µε την περιφερειακή επιτροπή
που συστήνει ο εκάστοτε Υπουργός, δίνει ένα πόρισµα που τεκ-
µηριώνει ότι αυτή η ζηµιά δεν µπορεί να προβλεφθεί και πρέπει
να καλυφθεί. Άρα, ο ισχυρισµός σας ότι µπορεί ο καθένας ανά
πάσα στιγµή να ζητήσει αποζηµίωση,  δεν µπορεί να µας πείσει
γιατί όπως σας προανέφερα οι ζηµιές εντάσσονται στον Κανονι-
σµό όταν και µόνο µετά από το πόρισµα που εκδίδει η αντίστοιχη
επιστηµονική επιτροπή, το τεκµηριώνει πλήρως. Και η διαδικασία
είναι ακριβώς η ίδια. Δηλαδή αυτή η επιστηµονική επιτροπή το
παραδίδει στη Διεύθυνση Διαχείρισης Κρίσεων. Και αυτή η Διεύ-
θυνση έχει δύο δυνατότητες: Ή το παραπέµπει στον Υπουργό
προκειµένου να το υπογράψει και να ενταχθεί στον ΕΛΓΑ. Ή
µπαίνει µέσα σε ένα φάκελο, που µαζί µε άλλα στοιχεία οδεύει
προς την Ευρωπαϊκή Ένωση για έγκριση.

Η διαφορά, όµως, κύριε Υπουργέ, ποια είναι; Στην πρώτη πε-
ρίπτωση πληρώνει ο ΕΛΓΑ και πληρώνει δίκαια. Στην άλλη περί-
πτωση πληρώνει πάλι το ελληνικό δηµόσιο, αλλά µέσα από µια
διαδικασία χρονοβόρα και το πολύ µέχρι το 50%. Άρα, φαίνεται
ξεκάθαρα ότι ο στόχος σας είναι να αποφύγετε µία δίκαιη απο-
ζηµίωση στον αγρότη που έχει πληγεί από αυτό το αίτιο, που
πολλές φορές πραγµατικά παίρνει διαστάσεις επιδηµίας και δεν
αντιµετωπίζεται.

Κύριε Υπουργέ, έχετε καµµία αµφιβολία ότι το πράσινο σκου-
λήκι είναι ένα αίτιο που έχει προκαλέσει τεράστιες ζηµιές και που
οι αγρότες δεν µπορούσαν να το αντιµετωπίσουν; Είναι προς
τιµή σας που αναφερθήκατε στον περονόσπορο και είπατε ότι οι
ζηµιές έχουν φθάσει µέχρι το 70%. Δίνει το δικαίωµα όµως ο
νόµος, αφού και στις δύο περιπτώσεις το ελληνικό δηµόσιο πλη-
ρώνει -και γνωρίζω ότι το ξέρετε πολύ καλά- να το πάει η Διεύ-
θυνση Διαχείρισης Κρίσεων στον ΕΛΓΑ, να δώσετε εσείς την
έγκριση και να αποζηµιωθεί ο αγρότης µε τη διαδικασία του
ΕΛΓΑ.

Σε ό,τι αφορά τα ΠΣΕΑ, έχω πληροφορίες ότι η νέα ηγεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης διαφωνεί µε τις αλλαγές που
έγιναν στα ΠΣΕΑ. Επίσης δεν υπάρχει υποδοµή, δεν υπάρχουν
γεωπόνοι. Αυτήν τη στιγµή υπάρχει ένα κοµφούζιο. 

Κύριε Υπουργέ, αν πραγµατικά εσείς το πιστεύετε και θέλετε
να υλοποιήσετε αυτά που ψηφίσατε, δεν θα πρέπει να συστήσετε
τη Διεύθυνση Διαχείρισης Κρίσεων; Έχει περάσει ενάµισης χρό-
νος. Δεν θέλω να πω µεγάλες λέξεις και να πω ότι αυτή η αµέ-
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λεια, αυτή η αδράνεια αναδεικνύει στο µέγιστο βαθµό την ανευ-
θυνότητα και την ανεπάρκεια των υπηρεσιών του Υπουργείου
σας. Δεν µεταφέρατε τις αρµοδιότητες που είχε ο ΕΛΓΑ στα
ΠΣΕΑ. Δεν βγάλατε την αντίστοιχη ΚΥΑ. Η Διεύθυνση Διαχείρι-
σης Κρίσεων δεν υπάρχει. Από την 1η Ιανουαρίου του 2011 ο πα-
λιός κανονισµός των ΠΣΕΑ δεν ισχύει. Άρα µε ποια διαδικασία
εσείς θα φτιάξετε τους φακέλους και θα τους στείλετε στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση; Καινούργιος κανονισµός δεν υπάρχει. Εποµέ-
νως ποιος θα εκτιµήσει ζηµιές, ποιος θα κάνει τις αναγγελίες,
ποιος θα συντονίσει, ποιος θα τεκµηριώσει τις ζηµιές; Το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους, κύριε Υπουργέ, έχει την αντίστοιχη
εκτίµηση από την αντίστοιχη επιτροπή; Έχει δώσει ο κ. Σαχινίδης
την έγκρισή του για να µπει το κονδύλι στον κρατικό προϋπολο-
γισµό; Τελικά αυτός ο περίφηµος φάκελος που µας λέγατε ότι
θα είναι έτοιµος µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου και θα πάει στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, τι θα περιέχει; 

Κύριε Υπουργέ, η πρόθεσή σας να αλλάξετε κάποια πράγµατα
που είναι προς θετική κατεύθυνση για µας κρίνεται ως θετική.
Ξεκινήστε αµέσως τις διαδικασίες να στείλετε πάλι πίσω τα ΠΣΕΑ
στον ΕΛΓΑ και βεβαίως µαζί µε τα ΠΣΕΑ να στείλετε και την ενερ-
γητική προστασία. Είδαµε τι έγινε στο Υπουργείο σας πρόσφατα,
κύριε Υπουργέ. Η απόπειρα να τα πάρετε από τον ΕΛΓΑ και να
πάτε στους αγρότες τα σχέδια βελτίωσης απέτυχε, δεν δούλεψε.
Αφού πέρασε ενάµισης χρόνος που δεν υπήρξε πρόγραµµα
ενεργητικής προστασίας, εν τέλει αναγκαστήκατε να επανέλθετε
από κει που ξεκινήσατε. Μόλις πριν από ένα µήνα προκηρύξατε
το πρόγραµµα ενεργητικής προστασίας και αυτό όχι βέβαια
µέσω «ΜΠΑΛΤΑΤΖΗ» όπως το προβλέπει ο νόµος, αλλά από εθνι-
κούς πόρους, όπως γινόταν πάντα. 

Δυστυχώς αυτή είναι η κατάσταση, κύριε Υπουργέ, και αυτές
οι αστοχίες σάς φέρνουν σε δύσκολη θέση και βεβαίως προσπα-
θείτε τώρα να τα «µπαλώσετε» και λέτε στους αγρότες σ’ ό,τι
αφορά τις αποζηµιώσεις από τα ΠΣΕΑ ότι θα τα πάρουν αυτό το
µήνα, τον επόµενο και πάει λέγοντας.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να επισηµάνω ιδιαιτέρως ότι θα πρέ-
πει να µπει µία σειρά σ’ όλα αυτά τα ζητήµατα. Θα πρέπει µέσα
σ’ ένα πνεύµα συνεργασίας και συνεννόησης να διαπραγµατευ-
τούµε µία σειρά από αγροτικές πολιτικές εν όψει και της νέας
ΚΑΠ. Αν δεν φροντίσουµε να λειτουργήσουµε µ’ αυτόν τον
τρόπο, φοβάµαι ότι δεν θα µας πάρει κανείς στα σοβαρά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κόλλια.
Το λόγο έχει ο κύριος Κασαπίδης για να δευτερολογήσει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα, όπως άκουσα και τον αξιότιµο

συνάδελφο και Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο κ. Μπεντενιώτη,
αλλά δεν πήραµε σαφείς απαντήσεις σε ξεκάθαρα ερωτήµατα
που σας καταθέσαµε γραπτώς µε τη συγκεκριµένη επερώτηση.
Βέβαια ο κ. Μπεντενιώτης µίλησε και για κάποιο σχέδιο που χαί-
ρεται ότι βλέπει να εφαρµόζεται, όµως εµείς σχέδιο εδώ και δύο
χρόνια για τον αµπελοοινικό τοµέα δεν έχουµε διαπιστώσει ότι
έχετε καταθέσει, ότι έχετε προωθήσει και ότι εφαρµόζετε ως Κυ-
βέρνηση.

Εποµένως θα ήθελα να επαναφέρω αυτά τα ερωτήµατα ώστε,
αν µπορείτε, να µας δώσετε κάποιες απαντήσεις µε συγκεκρι-
µένο χρονοδιάγραµµα για να βοηθήσετε περισσότερο την κου-
βέντα αλλά και όλους τους Έλληνες αµπελουργούς που
περιµένουν µε αγωνία.

Όπως ανέφερα στην πρωτολογία µου, το µέλλον και η προ-
οπτική της καλλιέργειας µετά από τη φετινή χρονιά που ανέδειξε
όλα αυτά τα προβλήµατα, είναι ζοφερό. Στην κυριολεξία εγκα-
ταλείπουν τους αµπελώνες τους και µ’ αυτές τις χαµηλότατες
τιµές µέσα στην οικονοµική κρίση δεν µπορούν να µπουν στους
αµπελώνες για να καλλιεργήσουν. Δεν έχουν τα χρήµατα, δεν
έχουν ρευστοποίηση από την οικονοµική σας πολιτική. Οι φόροι
είναι δυσβάσταχτοι και δεν µπορούν να παράξουν. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα είναι ότι υπάρχει υγιέστατος συνεταιρισµός
που πέρσι συγκέντρωσε στην Πάτρα είκοσι χιλιάδες τόνους στα-
φυλιών και φέτος δεν συγκέντρωσε παρά µόνο ελάχιστους, δύο
χιλιάδες – τρεις χιλιάδες τόνους, γιατί ακριβώς οι άνθρωποι δεν

έχουν τα χρήµατα στα χέρια τους.
Εποµένως, ως προς τα ερωτήµατα που σας θέσαµε και στα

οποία δεν πήραµε απαντήσεις, θα θέλαµε να µάθουµε ποιες είναι
οι προθέσεις σας, κύριε Υπουργέ, για να εφαρµόσετε αξιόπιστες
διαδικασίες ως προς τον έλεγχο της παραγωγής σταφυλιών και
οίνου στην πατρίδα µας. Προτίθεστε -πώς και αν, ναι, πότε- να
κάνετε ηλεκτρονική καταγραφή αυτών των δελτίων που οφείλουν
να κάνουν οι υπηρεσίες, αλλά σήµερα δεν κάνει κανένας; 

Πόσοι έλεγχοι, παραδείγµατος χάριν, έχουν γίνει και από ποι-
ους -την τελευταία πενταετία που σας το θέσαµε- σε κάθε στάδιο
ανάπτυξης του οίνου από το αµπελοτεµάχιο και την αποθήκη του
οινοποιείου,  µέχρι  και την αγορά, ώστε να εντοπίσουµε επισή-
µως τα προβλήµατα αυτά στην παραγωγή, τα προβλήµατα στην
µεταποίηση και τα προβλήµατα στην αγορά; Γιατί υπάρχει και
ένα ποσοστό νοθείας µε καλλιέργεια παράνοµων αµπελώνων,
που δεν είναι δηλωµένα στο Αµπελουργικό Μητρώο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπάρχουν πάµπολλα παράνοµα οινοποιεία, θεωρητικά χωρι-
κής οινοποίησης, αλλά στην ουσία είναι επαγγελµατικά οινοποι-
εία χωρίς άδεια που διακινούν κιόλας παράνοµα στην αγορά οίνο
χύµα, ανώνυµο και ίσως και σε αρκετές περιπτώσεις επικίνδυνο.
Τα κρασιά που συσκευάζονται και διακινούνται µέσα στα µπου-
κάλια όπου συσκευάζεται και διακινείται και το νερό είναι λίαν
επικίνδυνα γιατί ακριβώς η αλκοόλη παίρνει από αυτό το υλικό
κάποιες ουσίες που είναι καρκινογόνες, κάτι που ευτυχώς δεν το
κάνει το νερό γιατί είναι αδρανές. Αυτό, λοιπόν, δεν ελέγχεται
σήµερα από την πολιτεία µας. 

Προτίθεστε, εποµένως, να εντατικοποιήσετε τους ελέγχους
όπως το θέσατε και στη σύσκεψη ΚΕΟΣΟΕ; Ειδικά τη φετινή χρο-
νιά εξαιτίας της χαµηλής παραγωγής µπορούµε πολύ πιο εύκολα
να ελέγξουµε τις εγχώριες παραγωγές σταφυλιών και οίνου και
να ελέγξουµε αυτές τις νοθείες. 

Ως προς τις υποδοµές, θέλω να πω ότι δεν υπάρχει ένας συν-
τονισµός µε τις υποδοµές των µετεωρολογικών κλωβών και
σταθµών ανά τη χώρα. Όπως προανέφερε ο κ. Καντερές, είναι
είτε στο Υπουργείο Γεωργίας, είτε στο Αστεροσκοπείο, είτε στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, είτε σε διάφορους άλλους φορείς
και καταγράφουν πολύτιµα και πολύ χρήσιµα δεδοµένα για τη
χώρα µας, για την υγρασία, για την ηλιοφάνεια, για τις βροχές,
για το κρύο. Αυτά, όµως, δεν συντονίζονται από κάποιον φορέα
για να δηµιουργηθεί µια βάση δεδοµένων ώστε να προβλέπουµε
τέτοιες περιπτώσεις σαν αυτές που φέτος κατέστρεψαν την αµ-
πελουργική παραγωγή, όπως για παράδειγµα ο περονόσπορος. 

Προτίθεστε -όπως έχει τεθεί και από άλλους συναδέλφους και
από τον εισηγητή µας- να σταµατήσετε την πριµοδότηση της ει-
σαγόµενης αλκοόλης;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Δεν υπάρχει πριµοδότηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Με 50% µειωµένο ειδικό φόρο στην
αλκοόλη. Αλλάζω διατύπωση. Δεν υπάρχει πριµοδότηση, υπάρ-
χει χαµηλότερος φόρος. Ουσιαστικά είναι µια έµµεση πριµοδό-
τηση. Προτίθεστε να το σταµατήσετε αυτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, κύριε συ-
νάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τι µέτρα προτίθεστε να λάβετε τώρα -στοχευµένα όµως- ώστε

σ’ αυτή την περίοδο της κρίσης, που η ανάγκη για ρευστότητα
στην αγορά είναι τεράστια, τα αρίστης ποιότητας ελληνικά αµ-
πελουργικά προϊόντα να βρουν έδαφος στις καλύτερες αγορές;
Μας είπατε προηγουµένως ότι ήσασταν στην Anuga. Καλά κά-
νετε. Χρειάζονται τέτοιες ενέργειες. Όµως, το κρασί µπορεί να
βρει καλύτερη διέξοδο στην αγορά. 

Θέλει ένα σχέδιο, κύριε Υπουργέ. Αυτό το σχέδιο και αυτό το
χρονοδιάγραµµα σας ζητώ να µας παρουσιάσετε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Κα-

σαπίδη. Παρακαλώ τον κ. Ιωάννη Ανδριανό, Βουλευτή Αργολίδος
της Νέας Δηµοκρατίας, να δευτερολογήσει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Εγώ θα
σταθώ ιδιαίτερα σε µια θετική απάντηση του κυρίου Υφυπουργού
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που αφορά στο θέµα των γεωτρήσεων. Πράγµατι, δείξατε ότι το
πρόβληµα είναι µεγάλο. Το αντιληφθήκατε και δώσατε την πα-
ράταση που πραγµατικά είναι πολύ χρήσιµη σ’ αυτή τη δύσκολη
συγκυρία που περνάει ο αγροτικός κόσµος. Δηλώσατε και δε-
σµευθήκατε ότι θα δείτε και το θέµα της µείωσης του κόστους.
Παραδεχθήκατε ότι πράγµατι είναι υψηλό το κόστος. Επίσης θα
δείτε και τη γραφειοκρατική διαδικασία.

Θέλω όµως, κύριε Υπουργέ, να επισηµάνω ότι πολλά προβλή-
µατα δηµιουργούνται πολλές φορές από την ασυνεννοησία µέσα
στις ίδιες υπηρεσίες, στο ίδιο το Υπουργείο.

Είχα θέσει µε ερώτηση το θέµα για τις γεωτρήσεις στις 19 Σε-
πτεµβρίου και µόλις προχθές πήρα απαντήσεις από τον Υπουρ-
γό. 

Μεταξύ άλλων, λοιπόν, αναφέρει: «Αναφορικά µε τις προθε-
σµίες θεωρούµε ότι σύµφωνα µε την εν λόγω ΚΥΑ τα δικαιολο-
γητικά είναι αρκετά απλά, ώστε να διευκολύνεται η σύντοµη
υποβολή της αίτησης από την πλευρά των γεωργών, οι οποίοι
ούτως ή άλλως είναι ενήµεροι.» 

Παρακάτω λέει: «Ωστόσο, επισηµαίνεται ότι οι υπηρεσίες του
Υπουργείου δεν έχουν λάβει γνώση ιδιαίτερων δυσχερειών στην
εφαρµογή της ΚΥΑ ούτε από γεωργούς, ούτε από τις κατά τό-
πους υπηρεσίες.»

Αυτό θα το καταθέσω στα Πρακτικά, γιατί βεβαίως έρχεται σε
αντίθεση µε αυτά που µας είπατε. Δείξατε ότι γνωρίζετε, έχετε
αντιληφθεί το πρόβληµα και δίνετε τη λύση που επιβάλλεται σε
αυτή τη δύσκολη συγκυρία για ένα τόσο σηµαντικό πρόβληµα,
το οποίο αντιµετωπίζουν –εκτός των άλλων προβληµάτων- οι
αγρότες. 

Θέλω, βεβαίως, να επισηµάνω και να επαναφέρω το πρόβληµα
της ακαρπίας στα εσπεριδοειδή. Πρέπει να το δείτε. 

Επίσης, πρέπει να δείτε το πρόβληµα µε τον περονόσπορο στα
αµπέλια –το είπαν και οι συνάδελφοί µου- και το θέµα των καθυ-
στερήσεων στις αποζηµιώσεις από παγετό στα βερίκοκα ή σε
άλλες δενδρώδεις καλλιέργειες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Ανδριανός καταθέτει

για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απάντηση, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Αν-
δριανό.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων κ. Ιωάννης Δριβελέγκας, Βουλευτής Χαλκιδικής. Να µην τα
ξεχνάµε αυτά, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να ακούγεται η προέλευση
των Υπουργών. 

Παρακαλώ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Για µία ακόµη φορά θέλω να επισηµάνω ότι ήταν πάρα πολύ

χρήσιµη –πιστεύω για όλους µας- η σηµερινή κουβέντα. 
Θέλω να σταθώ σε δύο θέµατα που έθεσε ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Μπεντενιώτης -ιδιαίτερα µε το πα-
ράδειγµα του Καναδά, που ανέφερε- για να δείξουµε ότι πρέπει
να αγαπάµε την Ελλάδα.

Έχω πει ένα σύνθηµα: Ιδιαίτερα στα αγροτικά προϊόντα δεν
αγαπάµε την Ελλάδα. Απλώνουµε το χέρι όταν πηγαίνουµε στο
σούπερ µάρκετ και παίρνουµε οτιδήποτε, χωρίς να δούµε αν
είναι ελληνικό. Το πρώτο είναι αυτό.

Άλλο παράδειγµα: Κάποιος άλλος συνάδελφος –ή ο κ. Κόλλιας
ή ο κ. Ανδριανός- ανέφερε το Κιάντι στην Ιταλία. Ξέρετε ότι στην
περιοχή εκεί δεν πίνουν κανένα άλλο κρασί; Αγαπούν το τοπικό
τους προϊόν. Στη Νεµέα πίνουν µόνο Νεµέα ή έχουµε κι άλλα;
Μακάρι να πίνουν µόνο αυτό.

Λέω, λοιπόν, ότι επιτέλους κι εµείς –και συµφωνώ απόλυτα,
κύριε Μπεντενιώτη- πρέπει να αγαπήσουµε την Ελλάδα και τα
ελληνικά προϊόντα όχι γιατί είναι ελληνικά, αλλά γιατί υπερέχουν
και ποιοτικά. Αυτό είναι διαπιστωµένο. Όπου πηγαίνουν τα δικά
µας ελληνικά κρασιά, παίρνουν παντού βραβεία.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Μου επιτρέπετε µία διακοπή;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Βεβαίως.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µπορείτε να κά-
νετε µία επικοινωνιακή εκστρατεία και στο εσωτερικό της χώρας
για τα ελληνικά κρασιά. Δηλαδή, αυτό που κάνετε προς τρίτες
χώρες, κάντε το και στο εσωτερικό της χώρας. Νοµίζω ότι θα
αποδώσει καρπούς. Κάντε το µε έναν τρόπο που να µην ενοχλεί
τις κοινοτικές οδηγίες και τη σχέση µας µε τους εταίρους, αλλά
µε µία βάση που να δίνει διάσταση σε αυτό που πρέπει να κά-
νουµε όλοι µας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Έχετε απόλυτο δίκιο. Τουλάχιστον σε ό,τι
µε αφορά, το κάνω παντού. Λέω να αγαπήσουµε τα προϊόντα της
χώρας µας. Θα πω κι ένα παράδειγµα: Γιατί παίρνουµε τσάι
Κίνας απ’ όλα τα σούπερ µάρκετ, ενώ έχουµε δικό µας αρωµα-
τικό τσάι εξαίσιο;

Ο κ. Κεφαλογιάννης –δεν είναι εδώ βεβαίως- έκανε µία ανα-
φορά σε σχέση µε τη σταφίδα και σε σχέση µε την Τουρκία. Πρέ-
πει να γνωρίζει –ίσως δεν το γνωρίζει- ότι πλέον δεν µπαίνουν
περιοριστικές πολιτικές στις τιµές. Εδώ γίνεται ολόκληρη µάχη
µε τον ΠΟΕ, µε τη Συνδιάσκεψη στην Ντόχα. Υπάρχουν, δηλαδή,
διεθνείς δεσµεύσεις που κάνουν αυτά τα πράγµατα. Δεν µπο-
ρούµε εµείς να απαιτήσουµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση να
βάλει πλαφόν τιµής, για παράδειγµα, στη σταφίδα της Τουρκίας
ή της Περσίας.

Εγώ πιστεύω ότι από αντιπολιτευτική ανάγκη είπε αυτά τα
πράγµατα, γιατί δεν ισχύουν πλέον και δεν µπορείς να τα
επιβάλεις. Τι µπορείς να επιβάλεις;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Να γράφει «σταφίδα Τουρκίας»,
κύριε Υπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Βεβαίως. Μα, το είπε ότι αν γράφει σταφίδα
Αφγανιστάν και σταφίδα Κρήτης και είναι ίδια η τιµή, τι θα πάρει;

Εµείς δεν θέλουµε να είναι ίδια η τιµή. Εµείς θέλουµε η δικιά
µας να είναι ακριβότερη. Γιατί; Γιατί επενδύουµε στην ποιότητα,
στην υγιεινή και στην ασφάλεια. Αυτό είναι το συγκριτικό µας
πλεονέκτηµα, αυτό πρέπει να προωθήσουµε και όχι τη χαµηλή
τιµή.

Και είπε πάλι, εν τη ρύµη του λόγου του πιστεύω, ότι κατα-
στράφηκαν οι αγρότες και η αγροτική πολιτική. Εγώ δεν θέλω να
σας θυµίσω τα Μεσογειακά Ολοκληρωµένα Προγράµµατα που
πέτυχε το ΠΑΣΟΚ εκείνη την εποχή. Τα λέω έτσι εν τάχει για να
απαντήσω σ’ αυτά που είπε ο κ. Κεφαλογιάννης, αν και αυτά
τώρα έχουν καταγραφεί στη συνείδηση του ελληνικού λαού και
εκείνη η περίοδος έχει καταγραφεί σαν µια περίοδος ανάπτυξης
της υπαίθρου. Τότε βγήκε ο κόσµος της υπαίθρου από την κοι-
νωνική αφάνεια, «έζησε σαν άνθρωπος» λέµε στο χωριό µου.

Κύριε Κασαπίδη, είπατε για το σχέδιο και για τους ελέγχους
επειδή σας είπαν από την ΚΕΟΣΟΕ. Πράγµατι. Σας πληροφορώ,
λοιπόν, ότι οι έλεγχοι δεν γίνονται ad hoc, υπάρχει συγκεκριµένη
νοµοθεσία και τηρείται και όσο µπορεί να επιβληθεί το κράτος,
αυτό κάνει, αλλά υπάρχουν και οι έλεγχοι, όπου σας είπα, που
είναι κυρίως στις περιφερειακές υπηρεσίες. Αυτό πρέπει να το
διασφαλίσουν και οι ίδιοι. Δεν θέλω να πω για κάποιους. Λέω:
«Ποιες συγκεκριµένες καταγγελίες έχετε;». Δεν µπορούµε να κά-
νουµε. Είναι, λέει, γενικά. Να αναλάβουµε και την ευθύνη. 

Υπάρχουν, λοιπόν, οι διαδικασίες ελέγχων. Μάλιστα το 2010,
κύριε Κασαπίδη, έγιναν τρεις χιλιάδες τριακόσιοι ογδόντα έλεγ-
χοι και έχουν επιβληθεί και πρόστιµα, που σας είπα ότι κάποιοι
δεν θέλουν τα εκτελέσουν και έχουν κλείσει και επιχειρήσεις.
Υπάρχει, λοιπόν, αυτή η διαδικασία. 

Θέλετε να σας τη διαβάσω, επειδή το λέτε; Δεν νοµίζω. Μπορώ
να σας την καταθέσω, όµως, να την έχετε προς χρήση σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Καταθέστε την.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Αυτά επειδή µιλήσατε για τους ελέγχους.
Τώρα όσον αφορά το Αµπελουργικό Μητρώο. Το έχουµε πει

και υπάρχει, να το βελτιώσουµε. Υπάρχει σύµφωνα µ’ έναν
Κανονισµό, ο οποίος σας είπα πότε ψηφίστηκε, είναι ο 436/2009.
Εγώ, όµως, λέω ότι αυτό πρέπει να το δούµε, γιατί πράγµατι
άλλα µπορεί να υπάρχουν στον ΟΠΕΚΕΠΕ, και άλλα στο
Αµπελουργικό Μητρώο. Πρέπει να ταυτοποιηθεί και αυτό θα το
κάνουµε.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Να γίνει ηλεκτρονική δήλωση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Είναι ένας τρόπος. Θα το δούµε και εκεί,
αλλά πρέπει να συµβάλει και ο αγρότης. Το έχουµε πει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Είναι υποχρεωµένος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Θα γνωρίζετε πιστεύω ότι υπάρχει και µια
άλλου είδους συµπεριφορά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Στις Νοµαρχίες οι υπάλληλοι τώρα
δεν έχουν αντικείµενο και µπορούν να το κάνουν.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Άκουσα την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο
του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, να µιλάνε
για τιµές. 

Επιτέλους, πόσες φορές θα το πούµε; Το κράτος, η πολιτεία,
η κυβέρνηση δεν καθορίζουν τιµές, δίνουν τα εργαλεία έτσι ώστε
να διαµορφωθούν συνθήκες καλύτερων τιµών. 

Επαναλαµβάνω -και να το ακούσουµε όλοι- ότι πρέπει να
στηρίξουµε την προσπάθεια των συνεταιρισµών. Κυρίως πρέπει
να το καταλάβουν οι αγρότες. Είναι το εργαλείο τους, είναι η
δύναµή τους. 

Εάν και οι ίδιοι δεν θέλουν και τη µια χρονιά που είναι καλή,
µόλις τους δώσει ο έµπορος –να τα λέµε τα πράγµατα όπως
είναι- δυο, τρία λεπτά παραπάνω, τα πηγαίνουν στον έµπορο και
όλα τα άχρηστα που δεν παίρνει ο έµπορος τα πηγαίνουν στο
συνεταιρισµό, ή την άλλη χρονιά που έχουν υπερπαραγωγή δεν
τους τα παίρνουν και τρέχουν στο συνεταιρισµό, τότε αυτή η τα-
κτική δεν διαµορφώνει συνθήκες τιµών και καλής λειτουργίας
της αγοράς και ποιότητας. Αυτά επιτέλους πρέπει να τα λέµε και
να µη χαϊδεύουµε αφτιά για να αλλάξουµε νοοτροπίες. 

Ο κ. Ροντούλης έθεσε ένα θέµα για το τσίπουρο γενικώς και
µάλιστα για την πατρίδα του τον Τίρναβο. Εγώ σας είπα για το
τσίπουρο και για το ούζο τι θα κάνουµε. Βρισκόµαστε –επανα-
λαµβάνω- σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Οικονοµικών, µε τον
κ. Οικονόµου και σε νοµοσχέδιο που θα φέρει για το ξίδι και για
άλλα προϊόντα –ήδη έχει περάσει την πρώτη ανάγνωση- στη δεύ-
τερη ανάγνωση θα συνεργαστούµε για να αλλάξουµε αυτή τη
νοµοθεσία η οποία δεν τιµάει το ελληνικό κράτος. Αυτή είναι µια
νοµοθεσία του 1935, τότε που υπήρχαν τα µονοπώλια. Ανέφερα
το αλάτι, το πετρέλαιο, τα σπίρτα, το οινόπνευµα. Από τότε είναι
η νοµοθεσία. Και τώρα µιλάµε για ανάπτυξη. 

Είπε ο κ. Ροντούλης να έχει λόγο η περιφέρεια στα ΠΟΠ κ.τλ..
Ίσως δεν γνωρίζει ότι τον φάκελο ΠΟΠ –εσείς πιστεύω να γνω-
ρίζετε- τον φτιάχνει η περιοχή, ο φορέας, δεν τον φτιάχνει το
Υπουργείο. Δεν ξυπνάει µια µέρα και λέει «Τι προϊόντα έχω; Ας
κάνω ένα φάκελο». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό.
Ο φορέας, η περιοχή –νοµίζω είναι χρηστική η πληροφορία-

κάνει το φάκελο και εκεί αν θέλει να το κάνει προϊόν ονοµασίας
προέλευσης τότε διασφαλίζει και την τοπική παραγωγή, αλλά και
την τοπική µεταποίηση. Αν είναι όµως, γεωγραφικής ένδειξης,
δίνεται η δυνατότητα και σε άλλες περιοχές που έχουν την ίδια
ποικιλία να κάνουν και αυτοί φάκελο. Αυτά είναι γνωστά. Εποµέ-
νως, ό,τι και αν αποφασίσουν, εµείς έχουµε τη διάθεση να προ-
ωθήσουµε γρήγορα την απόφαση που θέλουν.

Κύριε Κόλλια, µιλήσατε για τον περονόσπορο. Κατανοώ και
την αγωνία τη δική σας και του κ. Ανδριανού για την ακαρπία.
Κύριε Ανδριανέ, εγώ στην περιοχή µου έχω µεγαλύτερο πρό-
βληµα ακαρπίας µε την ελιά. Παντού υπάρχει αυτό το θέµα. 

Λέω λοιπόν, ότι επικαλεστήκατε κανονισµό, όµως διαβάσατε
τον µισό. Και αυτό το γνωρίζετε και εσείς, όπως µου είπατε και
εµένα. Το άρθρο 5 δεν λέτε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Παράγραφος 4.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Το άρθρο 5, λοιπόν, τι λέει; Δίνει τη δυνατό-
τητα να ενταχθούν στον κανονισµό οι ασθένειες. Αυτές όµως οι
ασθένειες δεν έχουν ενταχθεί. Πότε δίνει τη δυνατότητα; Λέµε
ότι τώρα µε τον εξορθολογισµό, όταν θα περισσέψουν χρήµατα
στον ΕΛΓΑ και δεν θα είναι κατάχρεωκοπηµένος, θα µας δοθεί η

δυνατότητα του χρόνου να βάλουµε µια, δυο, τρεις ασθένειες
και µάλιστα –προσέξτε- µε πάρα πολύ προσοχή –το τονίζω αυτό-
για να µην καλλιεργήσουµε αυτό που έλεγα πριν, το αίσθηµα,
δηλαδή, να µην κάνει δουλειά ο αγρότης, να µη το φροντίζει. 

Γι’ αυτό σας λέω λοιπόν ότι διαβάσατε µισό το άρθρο 5.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Αν µου επιτρέπετε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Σας παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μη διακόπτετε, κύριε

συνάδελφε, σας παρακαλώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Δεν καταλάβατε τι λέω. Θα το επαναλάβω.
Λέει ότι δίνει τη δυνατότητα µετά από συζήτηση κάποια στιγµή –
µπορεί να είναι µετά από δυο, τρία, πέντε χρόνια, νόµος είναι- να
ενταχθούν και τέτοιου είδους ασθένειες. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Του δίνει τη δυνατότητα και αύριο
το πρωί να το κάνετε. Δεν το απαγορεύει κανένας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Δεν καταλάβατε. Αυτό πρέπει να γίνει µετά
την ετήσια υποβολή. 

Ακούστε τι θέλω να σας πω. Ξέρετε πόσες ασθένειες υπάρ-
χουν; 

Τα µήλα, τα πορτοκάλια, τα λεµόνια, οι ελιές, τα πάντα, την
άλλη µέρα δεν παίρνουν αυτά. Γι’ αυτά χρειάζονται µελέτες και
οικονοµοτεχνικές και επιστηµονικές για το τι επιπτώσεις θα
έχουν, πώς µπορεί να γίνει. Χρειάζεται πολύ µεγάλη προσοχή.
Γι’ αυτό σας λέω –θα το δείτε του χρόνου- ότι θα προσπαθή-
σουµε και θα µπορέσουµε να βάλουµε σταδιακά και άλλου εί-
δους ασφαλίσεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ποιος θα πληρώνει, κύριε
Υπουργέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Κόλλια, σας πα-
ρακαλώ! Ο κύριος Υπουργός ολοκληρώνει τη δευτερολογία του.
Μην ανοίγουµε νέους κύκλους συζητήσεων.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ποιος θα τα δώσει, εάν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα, σας απαντά. Δεν

µπορούµε τώρα να ανοίξουµε νέα συζήτηση.
Κύριε Υφυπουργέ, παρακαλώ να ολοκληρώσετε, γιατί είµαστε

ήδη στα δεκαπέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Λέω, λοιπόν, ότι δεν υπάρχει αυτή η δυνα-
τότητα και δεν πρέπει να το ξανακάνουµε, διότι µε αυτές τις
πρακτικές –για να απαντήσω και στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος που είπε ότι καταχρέωσαν
τον ΕΛΓΑ η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ- πράγµατι χρεώθηκε
ο ΕΛΓΑ 4,5 δισεκατοµµύρια. Ήταν χρεωµένος µε 700 εκατοµµύ-
ρια ευρώ το 2004 και φθάσαµε σήµερα στα 4,5 δισεκατοµµύρια.
Δεν πρόκειται να ξαναγίνει αυτό, όσο είµαστε τουλάχιστον εµείς
πολιτική ηγεσία, όχι µόνο για να µην καταχρεωθεί, αλλά για να
υπάρχουν και κανόνες σαφείς και όχι κατόπιν ενεργειών, για να
είναι καλός ο Υπουργός, ο Υφυπουργός, ο Βουλευτής, επειδή
εκείνη η περιοχή πιέζει για να µπει, η άλλη να µη µπει. Θέλετε να
σας δώσω τα στοιχεία των νοµών, για να τα δείτε; Υπήρχαν νοµοί
που, επειδή πίεζαν πολύ, έπαιρναν 5, 6, 7, 8 ή 10 εκατοµµύρια
ευρώ το χρόνο και άλλος νοµός να µην παίρνει καθόλου γιατί δεν
πίεζε. Ή µήπως δεν είχε ασθένειες, τη λεγόµενη ακαρπία; Σας
παρακαλώ πολύ! Μια χαρά πήγαµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Αν ήταν παράνοµα…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Δεν υπάρχει ήταν παράνοµα, αλλά κατ’ εξαί-
ρεση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Μην αφήνουµε υπαινιγµούς…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι!
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το

λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κ. Μπεν-

τενιώτης.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, µε αφορµή

την τοποθέτησή σας για την τροποποίηση της κοινής υπουργικής
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απόφασης, αλλά και µε αφορµή το έγγραφο–απάντηση στη
Βουλή σε ερώτηση που κατέθεσε ο κύριος συνάδελφος, θα θέ-
λαµε να σας πούµε ότι η γραφειοκρατία στη Δηµόσια Διοίκηση
«ζει και βασιλεύει». Παρακαλούµε, ξεριζώστε την, γιατί λειτουρ-
γεί ως αγριάδα στο χωράφι και είναι πολύ κρίσιµο να λείψει αυτή
η αγριάδα, για να έχουµε παραγωγή.

Σας ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο, για να
απαντήσω και στον κ. Ανδριανό και στον κ. Μπεντενιώτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννης Δριβε-
λέγκας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Έχετε απόλυτο δίκιο στο εξής, κύριε Μπεν-
τενιώτη. Όπως είπα, αυτήν την απόφαση εγώ την υλοποίησα
ήδη. Όµως, επειδή έχει υπογραφεί µόνο από τους δύο συναρ-
µόδιους Υπουργούς, δηλαδή από τον κ. Σκανδαλίδη και τον κ.
Παπακωνσταντίνου, η υπηρεσία περιφέρεται αυτήν τη στιγµή,
γιατί µένουν ακόµη να υπογράψουν και ο Υπουργός Πολιτισµού
και ο Υπουργός Οικονοµικών και πέντε-έξι άλλοι Υπουργοί. Σε
λίγες ηµέρες, πιστεύω την άλλη εβδοµάδα, θα έχει υπογραφεί
από όλους. Δηλαδή, οι δύο επισπεύδοντες Υπουργοί το υπέγρα-
ψαν, οι άλλοι τέσσερις θα το υπογράψουν. 

Κύριε Ανδριανέ, αυτό σηµαίνει ότι η υπηρεσία απάντησε, αλλά
ακόµα δεν έχει στα χέρια της αυτό το έγγραφο και προσπάθησε
να δικαιολογήσει.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Έπρεπε να απαντήσει όχι µε
αυτό το ύφος και αυτήν την υπονόµευση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή είδατε το έγ-
γραφο, επειδή το είδε και ο κ. Μπεντενιώτης και τον τιµά η πα-
ραδοχή ότι πράγµατι φταίει η γραφειοκρατία κ.λπ., έχει
υπογραφή Υπουργού. Δεν είναι υπηρεσία απλή. Υπάρχει ασυνεν-
νοησία. 

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Κύριε συνάδελφε, το θέµα είναι
στη λειτουργία του µηχανισµού της Δηµόσιας Διοίκησης, η οποία
λειτουργία υπονοµεύει την αγροτική προοπτική ανάπτυξης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Υπονοµεύουν, όµως η πολιτική ηγε-
σία δεν πρέπει να τα παραβλέπει αυτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Αυτό που είπα θα γίνει και δεσµεύοµαι στη
Βουλή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Χαίροµαι για τη δέσµευση. Καλό είναι
να επισηµάνετε µε αφορµή αυτή τη συζήτηση και το έγγραφο
που έφερα την ασυνενοησία που υπάρχει και µέσα στο ίδιο το
Υπουργείο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο συνάδελφος κ. Κόλ-

λιας έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ερµηνεύσατε λάθος την παράγραφο 4 του άρ-

θρου 5. Μιλήσατε για δύο-τρία χρόνια, ενώ ο νόµος αναφέρει
σαφώς ότι ο χρόνος έναρξης και οι όροι κάλυψης προσδιορίζον-
ται από τον Υπουργό. Όπως, επίσης, και ο τρόπος µε τον οποίο
θα καλυφθεί το ύψος της δαπάνης. Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, σας

δίνει τη δυνατότητα να αποζηµιώσετε αυτές τις ασθένειες µέσα
από τον κρατικό προϋπολογισµό. Εάν τους πάτε στα ΠΣΕΑ, δεν
θα τα βάλετε τα χρήµατα από τον κρατικό προϋπολογισµό;
Έχετε απαίτηση, κύριε Υπουργέ, για όλα να πληρώνουν οι αγρό-
τες; Υπάρχει ασφαλιστικό ταµείο που δεν συµµετέχει το κράτος;
Πώς είναι δυνατόν ο αγρότης να καλύψει τα πάντα; Και τις ζηµιές
δεν τις βάζετε κάθε φορά, κύριε Υπουργέ. Μπορείτε να τις βά-
λετε για ένα χρονικό διάστηµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε Κόλ-
λια, ολοκληρώσατε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σε ό,τι αφορά τις δαπάνες, τα 4 δισεκατοµµύρια που αναφέ-

ρεστε κάθε φορά, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι είναι και αποζη-
µιώσεις που έδωσε ο ΕΛΓΑ µέσω των ΠΣΕΑ για τις καταστρο-
φικές πυρκαγιές του 2008. Πάνω από 1,5 δισεκατοµµύριο. Αυτά
ήταν δάνεια που πήρε ο ΕΛΓΑ για λογαριασµό του κράτους. Αυτή
είναι η αλήθεια, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Κύριε Κόλλια, πιστεύω ότι µπορούµε να συ-
νεννοηθούµε, αλλά µάλλον δεν θέλετε να το καταλάβετε για
άλλους λόγους. Σας είπα ότι όταν  υπάρχουν και τα δηµοσιονο-
µικά και υπάρχουν και οι επιστηµονικές έρευνες, ο ΕΛΓΑ θα απο-
φασίσει ποιες ασθένειες θα µπουν. Δεν θα µπαίνει κάθε φορά ο
ένας βουλευτής ή πέντε ή δέκα ή εκατό … 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Το είπαµε κι εµείς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Το είπαµε αυτό πολλές φορές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, όχι διακο-

πές. Να ακούσουµε τον κύριο Υπουργό και να ολοκληρώσουµε
τη συζήτηση. Αν τον διακόπτουµε διαρκώς, θα έχουµε διαρκώς
απαντήσεις.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Οι αγρότες πλήρωναν 80.000.000 ευρώ και
έπαιρναν πάνω από 400.000.000. Μην λέτε –κι εσείς τουλάχιστον-
ότι πλήρωναν οι αγρότες και δεν έπαιρναν. Μάλιστα πάρα πολλοί
πλήρωναν ελάχιστα, µπορεί και καθόλου και έπαιρναν 375.000
ευρώ τρία χρόνια. Ονόµατα δεν θα δώσω γιατί είναι προσωπικά
δεδοµένα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν δίνω το λόγο σε κα-

νέναν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 1/3-10-2011 επερωτήσεως Βουλευ-
τών της Νέας Δηµοκρατίας προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε θέµατα που αφορούν τον
αµπελοοινικό τοµέα .

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.53’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 17 Οκτωβρίου 2011 και ώρα
18.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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